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  نجفي مطرح كرد
تعيين فرمول جديد اجراي طرح ترافيك

محمدعلي نجفي ش��هردار تهران به خانه ملت گفت: سيس��تم حمل و نقل 
عموم��ي تهران به نس��بت جمعي��ت آن خيلي ضعيف اس��ت و در حال حاضر 
13درصد س��فرهاي شهري توسط مترو و حدود 16درصد توسط اتوبوسراني و 
مابقي توس��ط خودروهاي شخصي، تاكسي و سيستم هاي حمل و نقل همانند 
تاكس��ي انجام مي شود. وي همچنين گفت: براي اجراي طرح ترافيك داريم به 

فرمول هاي جديدي دست مي يابيم.
ش��هردار تهران با بيان اينكه حمل و نقل عمومي تهران بايد تقويت ش��ود، 
افزود: گزارش��ي به رييس مجلس ارائه شد كه ايشان قول داد از چند طريق به 
ش��هرداري كمك كند نخست از طريق بودجه س��ال 97 لذا مقرر شد با تاييد 
رييس مجلس و با رايزني و مشورتي كه با نمايندگان به ويژه كميسيون برنامه 
و بودجه و كميس��يون تلفيق بودجه 97 انجام مي ش��ود بخش��ي از مسائل در 

بودجه 97 ديده شود. 
وي ادامه داد: راه دوم مس��اله بررسي هاي سيس��تماتيك در شوراي سران 
س��ه قوه اس��ت و اينكه كميته يي براي طراحي برنامه ه��اي عملياتي دقيق تر 

تشكيل شود. 
نجفي با بيان اينكه راه س��وم كه پيش بيني ش��د و به ارائه گزارش به مقام 
معظم رهبري نياز دارد، استفاده از منابع صندوق توسعه ملي است، يادآور شد: 
بخشي از اقدامات را از اين طريق مي توان به نفع مردم تهران و حل مشكلات 

اين شهر انجام داد. 
وي با اش��اره به اينكه بخش��ي از اعمال محدوديت ها براي كاهش آلودگي 
هوا در اختيار شهرداري است و بخشي در اختيار شهرداري نيست، افزود: مثلا 
از س��ال گذشته دولت تصويب كرده كه كاميون هايي كه عمرشان بيش از 20 
س��ال است نتوانند وارد محدوده شهر تهران ش��وند كه اجراي اين محدوديت 
از طريق نيروي انتظامي اس��ت و نيروي انتظامي بنابر دلايلي كه داشته حاضر 

نشده اين مصوبه را به اجرا بگذارد. 
وي با بيان اينكه كاري كه ش��هرداري مي تواند انجام دهد توس��عه حمل و 
نقل عمومي و س��پس كنت��رل نواحي كه تحت عنوان نواح��ي و زون هاي كم 
آلودگ��ي در تهران مطرح اس��ت، ادامه داد: در بودجه س��ال 97 در تبصره يي 
پيش بيني ش��ده كه اگر وس��ايل نقليه وارد زون تعيين شده براي كم آلودگي 

شوند و معاينه فني خودرو نداشته باشند حتما جريمه شوند. 
 شهردار تهران با بيان اينكه روي فرمول جديدي براي مساله طرح ترافيك 
كار مي ش��ود تا بتوان كنترل بيشتري بر آلودگي ها داشت، تصريح كرد: دولت 
مصوبه خوبي براي كنترل آلودگي هوا در كلان ش��هرها و تهران داشته كه اين 

مصوبه نيز به اجرا گذاشته نشده است. 

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه 6  صفحه 2 

گروه ايران|
نشس��ت روز گذش��ته هي��ات وزي��ران در س��اختمان 
رياست جمهوري درحالي برگزار شد كه حال و هواي نشست 
تحت تاثير حاشيه سازي هاي برخي رسانه هاي مخالف دولت 

درباره رديف ها و جداول مالي بودجه 97 قرار داشت. 
 حاش��يه هايي كه ط��ي روزه��ا و هفته ه��اي اخير در 
رسانه هاي اصولگرا منتشر مي شوند و بلافاصله به شبكه هاي 
اجتماعي راه پيدا مي كنند. در واكنش به اين حاشيه هاست 
كه سخنگوي دولت دقايقي قبل از آغاز نشست خبرنگاران 
با اعضاي كابينه رو به روي آنها مي ايس��تد و تلاش مي كند 
تا به بخشي از ابهاماتي كه رسانه هاي اصولگرا درباره بودجه 

97 مطرح مي كنند، پاسخ دهد. 
ابهامات��ي كه دول��ت دوازدهم را به عن��وان عامل اصلي 
آلودگي هوا، گراني بنزين؛ حذف يارانه هاي نقدي 30ميليون 
ايراني، افزايش قيمت عوارض خروج از كش��ور، گس��ترش 
قاچ��اق كالا، افزاي��ش قيم��ت ارز و... معرف��ي مي كنند و 
مدام در برخي رس��انه هاي خاص پردازش مي ش��وند تا اين 
جري��ان خبري را در اف��كار عمومي نهادينه كنند كه عامل 
اصلي مشكلات اقتصادي كش��ور، دولت و برنامه ريزي هاي 

اقتصادي اش است. 
 س��خنگوي دولت در واكنش به برخي اخبار حاشيه يي 
درب��اره قطع يارانه هاي نق��دي با تاكيد بر اينكه در س��ال 
آين��ده به همه نيازمن��دان يارانه پرداخت مي ش��ود، گفت: 
ش��يوه پرداخت يارانه به سمت عدالت و افرادي كه نيازمند 
هستند، تغيير مي يابد. نوبخت در صحبت هايش گريزي هم 
به اظهارات اخير دادس��تان كل كشور زد و به سخنان اخير 
دادستان كل كش��ور درباره حضور برخي اعضاي خانواده و 
وابس��تگان مسوولان در قاچاق اظهار كرد: انتظار مي رود به 
جاي گفتن اين مس��اله حتي يك لحظه هم به كس��ي كه 
خطا كار كرده و در ارتباط با قاچاق فعال است، امان ندهند 
و آنها را دستگير كنند و به جاي حرف عمل كنند. نوبخت 
همچني��ن درباره اخباري كه در باره گراني بنزين منتش��ر 
مي شود، واكنش نشان داد. بعد از صحبت هاي نوبخت ساير 
چهره ه��اي كابينه نيز به ميان خبرن��گاران آمدند و درباره 
موضوعات روز كش��ور به اظهارنظ��ر پرداختند. از ميان اين 
چهره ها محمد نهاونديان، معاون اقتصادي دولت با تكذيب 
خبر جايگزيني اش به س��مت ريي��س كل بانك مركزي از 

برنامه هاي اقتصادي دولت دفاع كرد.
 

ماجراي واكنش دولت به يارانه ها
محمدباقر نوبخت ديروز پس از جلس��ه هيات دولت در 
جم��ع خبرنگاران با بيان اينكه س��ازمان برنامه و بودجه به 
نيابت از دولت در وقت مقرر لايحه بودجه 97 كل كشور را 
آماده و رييس جمهوري نيز آن را هفته گذش��ته به مجلس 
ارائه كرد، افزود: سياست عمومي بودجه كه به مثابه برنامه 
يك ساله اس��ت، اهدافي را بايد براي سال مالي آتي دنبال 
كند و آنچه در س��ال آينده دنبال مي شود، مشابه آنچه در 
طول دولت يازدهم و سال هاي قبل بود، مهار تورم و كنار آن 

موضوع اشتغال، توليد و كاهش فقر مطلق است. 
وي ادام��ه داد: در س��ال جاري و س��ال قبل دولت از 
دو مس��ير موضوع اش��تغال و توليد را دنبال مي كرديم و 
يكي از مسير تس��هيلات غيردولتي كه عموما بانكي بود 
براي واحده��اي توليدي بخش خصوص��ي پرداخت وام 

مي ش��د كه اين ارقام را من هر هفته براي ش��ما گزارش 
مي دهم. نوبخت ادامه داد: براي بودجه سال آينده مصمم 
هستيم 17هزار و 900ميليارد تومان به 75هزار ميليارد 
توم��ان افزايش دهي��م كه بخش كوچك��ي از آن حدود 
17هزارميليارد تومان از مسير اصلاح حامل هاي انرژي به 
دس��ت مي آيد و بقيه آن را از منابع مختلف براي اشتغال 
بزرگ تامين مي كنيم و تصميم داريم كه انش��االله سال 
آينده س��ال اشتغال جوانان باشد و همانطور كه در هدف 
مهار تورم موفق بوديم، اميدواريم خانوارها شاهد باشند كه 

اين كار را انجام خواهيم داد. 
وي تصري��ح كرد: البت��ه دولت همانطور ك��ه مي دانيد 
سياس��ت مهار تورم را دنبال مي كند و حتي عده يي تاكيد 
داشتند، دولت مي تواند آنقدر به كاهش قيمت عمومي و يك 
رقمي شدن نرخ تورم تاكيد نكند و نرخ تورم مي تواند چند 
درصد بيشتر باشد ولي در ازاي آن رونق به وجود  آيد، دولت 
مقاوم��ت مي كند و اكنون هم مردم بايد بدانند دولت تحت 
هيچ شرايطي آماده نيست كه كالايي را گران كند يا اجازه 
گران فروشي به كسي را بدهد و بايد اين اعتماد را به دولت 
خدمتگزار داشته باشيد براي تحقق خواسته هايي كه شما 
داريد و آن افزايش اشتغال هست، اين اقدام را انجام دهد. 

سخنگوي دولت گفت: در كنار آن بحث مقابله با فقر است 
كه البته ايجاد اش��تغال در اين مسير از طريق كمك بخش 
غيردولتي براي طرح ه��اي عمراني به جاي 42هزارميليارد 
تومان در س��ال گذشته س��ال آينده بالغ 126هزارميليارد 

تومان براي طرح هاي عمراني خواهيم گذاشت. 
س��خنگوي دولت درباره كاهش فقر ني��ز تصريح كرد: 
دولت به هيچ  وجه ريالي از منابعي كه براي اجراي پرداخت 
يارانه هاس��ت، تصميم ن��دارد آن را به خزان��ه واريز كند و 
همچنان تاكيد مي كنم و در هر محفلي باش��د، اين را اعلام 
و مس��تندات را ارائه مي كنم كه س��ال آين��ده هم ما همه 
يارانه هايي كه دريافت مي كنيم باز به جامعه برمي گردانيم 
ولي ش��كل آن عوض مي ش��ود و مي خواهيم به نيازمندان 

بدهيم و حتي درباره كاهش فقر مطلق عمل كنيم. 

به همه نيازمندان يارانه پرداخت مي شود
نوبخت افزود: در س��ال آينده به هم��ه نيازمندان يارانه 
خواهيم داد و همه كساني كه يارانه مي گيرند ولي دريافت 
يارانه آنها كمتر از خط مس��تمري كه ام��روز در آن به آنها 
پرداخت مي ش��ود، مجددا يك يارانه ديگر پرداخت خواهد 
شد و تصميم داريم، شيوه پرداخت يارانه را به سمت عدالت 

و افرادي كه نيازمند هستند، تغيير دهيم. 
وي از مردم خواس��ت كه به خدمتگ��زاران خود اعتماد 
كنند و گفت: ما تحت هيچ شرايطي به ناراضي شدن مردم 
از خود نيس��تم و مي فهميم كه شرافت، موفقيت و سرمايه 
اجتماعي ما در رضايت مردم است و آنان به ما اعتماد كنند 
و در راس��تاي اينكه براي فرزندان آنها بتوانيم ش��غل ايجاد 
كنيم و در كنار آن كاهش تورم اس��ت و بتوانيم اين افتخار 
را داش��ته باش��يم كه نرخ بيكاري را هم كاهش دهيم، اين 
اقدامات را انجام مي دهي��م بنابراين هيچ اقدامي در جهت 

عدم رفاه مردم انجام نمي شود. 
س��خنگوي دولت همچنين به س��خنان اخير دادستان 
كل كش��ور درباره حضور برخي اعضاي خانواده و وابستگان 
مسوولان در قاچاق اظهار كرد: انتظار مي رود به جاي گفتن 

اين مساله حتي يك لحظه هم به كسي كه خطا كار كرده و 
در ارتباط با قاچاق فعال است، امان ندهند و آنها را دستگير 
كنند و اقدامات قضايي را در مورد وي انجام دهند و به اين 
ترتيب همه مقامات و مسوولان قضاييه، مقننه و مجريه در 

مضان اين اتهام قرار مي گيرند. 
وي تصريح كرد: اين سخن از سوي شخصيت محترمي 
كه دادستاني كل كشور را برعهده دارد، زيبنده نيست و من 
از سوي دولت اين اعلام را به قوه قضاييه مي كنم براي اينكه 
همه مقامات و مسوولان كشور از اين اتهامي كه به همه روا 
شد، مبرا شوند و به سمت كساني بروند كه اين جرم را انجام 
دادند و دادس��تان محترم كل نسبت به آنها اين برخورد را 

داشته باشد. 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه همچنين در پاس��خ به 
س��والي درباره قيمت هاي حامل هاي انرژي در س��ال آينده 
گفت: اينكه دوباره تورم كش��ور 40درصدي ش��ود درست 
نيس��ت و حداكثر تورم در كشور 10.5تا 11درصد مي شود 
و ما غير از آن اج��ازه نمي دهيم، عده يي به اين بهانه اقدام 
به گران فروش��ي كنند و اين مساله يي است كه در افزايش 
قيمت هاي انرژي مطرح است، گران فروشي است و عده يي 
ب��ه اين بهانه انتظارات تورمي را بالا مي برند و دولت قويا در 

اين زمينه در عرصه حضور و نظارت خواهد داشت. 
وي همچنين گفت: درباره قيمت حامل هاي انرژي هنوز 
عددي نهايي نش��ده و در صورت جمع بندي به اطلاع ملت 
خواهيم رساند. س��خنگوي دولت درباره ميزان منابع براي 
ايجاد اشتغال در كشور توس��ط دولت دوازدهم يادآور شد: 
م��ا يك مجوز كلي از مجلس داش��تيم كه بتوانيم حداكثر 
تا ح��دود 17هزارميليارد تومان از اصلاح قيمت حامل هاي 
ان��رژي براي بحث اش��تغال به  كار بگيري��م و براي اين كار 
همانطور گفتم حدود 75هزارميليارد تومان نياز منابع مالي 
داريم كه طي 4س��ال آينده كه اين دول��ت دوازدهم براي 
اش��تغال صرف خواهد كرد ح��دود 300هزارميليارد تومان 

خواهد بود. 
وي تصريح كرد: سياس��ت دولت نيس��ت كه هر س��ال 
اصلاح قيمت حامل هاي انرژي انجام شود و همانطور كه از 
دو سال پيش اين اقدام انجام نشد و مطمئنا اين اقدام فقط 
يك  بار است و اجازه نخواهيم هر سال مثل گذشته بگوييم 
درصدي قيمت حامل هاي انرژي بالا رود و فقط يك  بار اين 
كار صورت مي گيرد. نوبخت تصريح كرد: قانون نيز پرداخت 
يارانه ها را منوط به اصلاح 95درصد كرده كه به قيمت فوب 
خليج فارس برس��انيم و با همه اين موارد اي��ن اقدام را در 
دولت گذشته يك بار انجام داديم و امروز رقمي قطعي براي 

قيمت حامل هاي انرژي وجود ندارد. 

شايعات مربوط به تغيير سيف صحت ندارد
مع��اون اقتصادي رييس جمهور گفت: الان در ش��رايط 
اصلاح سيستم بانكي و مقابله با بي نظمي ها ي قبلي هستيم 
و ب��ه بانك مركزي قوي نياز داريم و ش��ايعات درباره تغيير 

آقاي سيف صحت ندارد. 
محمد نهاونديان در پاس��خ به پرسش��ي درباره صحت 
شايعه ها در زمينه تغيير مديريت بانك مركزي گفت: ايشان 
تش��ريف دارند، كارشان را ادامه مي دهند و تمام بحث ها در 

اين زمينه هيچ پايه يي ندارد. 
ادامه در صفحه2

خبر سخن نخست

  اقتصاد ايران در دام طلاي سياه 

بيش از 100 س��ال اس��ت كه اقتصاد ايران در تله صنعت نفت گرفتار شده 
است. پيچيدگي طناب هاي اين دام به نحوي است كه هرگاه اراده اندكي براي 
رهايي در ميان بخش��ي از دولتمردان و اقتصاددانان كش��ور ايجاده شده است، 
به هم پيوس��تگي اين تله بيشتر شده است. سال هاست كه فرياد رهايي اقتصاد 
از درآمد هاي نفتي توسط اقتصاددانان و دولتمردان داده مي شود، ولي تاكنون 
اين مهم انجام نشده است، سهم 50 الي 80درصدي لايحه بودجه از درآمد هاي 
نفتي طي دهه هاي گذشته، اين گمانه را تقويت مي كند كه اراده لازم در ميان 
دولتمردان براي قطع اين وابستگي وجود ندارد. عدم استقلال در ساخت و ايجاد 
تكنولوژي هاي زيربنايي در صنعت نفت، ضرورت وابسته نبودن اقتصاد ايران را 
به دلارهاي نفتي دوچندان مي كند، قرارداد اخير ايران با كنسرسيوم شركت هاي 
 خارجي متش��كل از س��ه ش��ركت نفتي توتال فرانسه با سهم س��رمايه گذاري

 50.01 درصد، ش��ركت ملي نفت چين با س��هم س��رمايه گذاري 30 درصد و 
ش��ركت پتروپارس ايران با سهم سرمايه گذاري 19.99درصد. موجي از اميد را 
در مي��ان صاحب نظران اقتصادي ايجاد كرد، زيرا اين قرارداد جهت اس��تخراج 
ميادين نفتي مشترك با كشور قطر بود، ميادين مشتركي كه متاسفانه به دليل 
عدم س��رمايه گذاري، طي سال هاي گذشته سهمي از آن عايد ايران نشده بود. 
از سويي ديگر باتوجه به فرسوده بودن زيرساخت هاي استخراج چاه هاي نفت و 
عدم استخراج ظرفيت توليد از منابع موجود، اهميت اين قرارداد را در شرايط 
كنوني اقتصاد ايران بيش��تر نماي��ان مي كند. تا هنگامي ك��ه تمام بخش هاي 
اقتص��ادي ايران دهان خ��ود را براي بلعي��دن دلارهاي نفتي بازگذاش��ته اند، 
منعقد ش��دن اين گون��ه قرارداده��ا كه منجر ب��ه س��رمايه گذاري خارجي در 
 ح��وزه نفت مي ش��ود ضرورتي دوچندان اس��ت. متاس��فانه اخي��را زمزمه يي 
از سوي شركت توتال مبني بر فسخ يك طرفه قرارداد به گوش مي رسد. شركت 
فرانسوي توتال در ماهاي اخير چندين بار به صورت غيررسمي اعلام كرده به دليل 
تحريم ه��اي ايالات متحده امريكا عليه ايران علاقه چنداني براي اجراي قرارداد 
استخراج گازي حوزه پارس جنوبي ندارد. قراردادي كه ايران با توتال امضا كرد 
نخستين قرارداد س��رمايه گذاري يك غول نفتي غربي در ايران از زمان اجراي 
تحريم هاي بين المللي عليه ايران است؛  تحريم هايي كه عامل آنها ايالات متحده 
بوده و براس��اس توافق برجام در سال 2015 اين تحريم ها برداشته شده اند. اما 
با ظهور دونالد ترامپ، به عنوان رييس جمهور ايالات متحده كه باعث عدم تاييد 
پايبندي ايران به برجام از سوي ايشان شد، موجوديت اين قرارداد به مخاطره 
افتاده اس��ت. شاخ و شانه كشيدن هاي ترامپ براي برجام منجر به اين شد كه 
آقاي پاتريك پويان مدير اجرايي شركت توتال، گفته است: اگر ادامه حضورمان 
در ايران امكان نداشته باشد از اين كشور خارج خواهيم شد. گرچه عدم تاييد 
پايبن��دي ايران به برج��ام به مثابه توپي ميان كنگره و كاخ س��فيد پاس كاري 
مي شود، ولي تاكنون مشخص نيست كه كنگره يا كاخ سفيد چه زماني در اين 
خص��وص تصميم گيري خواهند كرد يا چه ن��وع تحريم هايي را برقرار خواهند 
كرد، اما تمام اين عوامل مانعي بر سر راه شركت هايي است كه خواهان حضور 
در ايران هستند و همزمان در ايالات متحده هم فعاليت هاي گسترده يي دارند. 
گرچه ش��ركت چيني كه 30درصد اين قرارداد را برعهده دارد، اظهار كرده در 
 صورتي كه توتال اصرار بر خروج از ايران داشته باشد اين شركت مي تواند سهم 
50.1 درص��د توتال را تصاحب و تبديل به اپراتور پروژه ش��ود، ولي بايد توجه 
داش��ت جداي از توان فني و مالي ش��ركت چيني در تبديل شدن به اپراتوري 
اصلي اين قرارداد، با عنايت به مناسبات بين المللي و تجربيات ساليان اخير در 
پرون��ده اتمي ايران، نمي توان به اين وعده ها زياد دل خوش بود. ماجراي خروج 
احتمالي ش��ركت توتال از قرارداد اس��تخراج گاز و حفر30 حلقه چاه در حوزه 
نفتي پارس جنوبي تنها يكي از هزاران ضرورتي است كه كشور را به اين نتيجه 
عملي مهم برس��اند تا گام هاي موثر در جهت عدم وابس��تگي شديد اقتصاد به 
دلاره��اي نفتي را كم و كمتر كند. اينك زمان آن فرا رس��يده كه برنامه ريزان 
و تصميم گيران كش��ور، با نگرش كارشناسانه و توجه به مزيت هاي نسبي ساير 
حوزه ها درآمدي، س��رمايه گذاري هاي بلندم��دت لازم را در بخش هايي مانند 
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»تعادل« روند قيمت ملك در نيمه دوم سال را بررسي مي كند

تاييد حركت قيمت مسكن با تورم
 صفحه 13 

سخنگوي دولت در جمع خبرنگاران تشريح كرد

تغيير جهت پرداخت يارانه به سمت عدالت 

 همين صفحه 

پرونده

 برگزيت چگونه 
رخ داد؟

9 رنا
: اي

س
عك

بيش از 100 س��ال اس��ت كه اقتصاد ايران در 
تل��ه صنعت نفت گرفتار ش��ده اس��ت. پيچيدگي 
طناب هاي اين دام به نحوي اس��ت كه هرگاه اراده 
اندكي براي رهايي در ميان بخش��ي از دولتمردان 
و اقتصاددانان كش��ور ايجاده ش��ده اس��ت، به هم 
پيوستگي اين تله بيشتر ش��ده است. سال هاست 
كه فرياد رهايي اقتصاد از درآمد هاي نفتي توسط 
اقتصاددان��ان و دولتم��ردان داده مي ش��ود، ول��ي 
تاكنون اين مهم انجام نش��ده است، سهم 50 الي 
80درصدي لايحه بودجه از درآمد هاي نفتي طي 
دهه ه��اي گذش��ته، اين گمان��ه را تقويت مي كند 
كه اراده لازم در مي��ان دولتمردان براي قطع اين 

وابستگي وجود ندارد...

گروه اقتصاد كلان  الهام آبايي 
با قوي تر ش��دن احتمال افزايش قيمت بنزين، 
ب��ار ديگر هجوم انتقادات روانه دولت ش��د. دولت 
درنظ��ر دارد هم��گام با اصلاح قيم��ت حامل هاي 
ان��رژي، قيمت بنزين را ب��ه 1500 تومان افزايش 
دهد. افزايش 50درصدي قيمت بنزين مي تواند از 
طريق بالا رفت��ن هزينه حمل و نقل افزايش تورم 
را ه��م رقم بزن��د و انتظارات تورمي را نيز ش��كل 
ده��د. نگران��ي از تحميل هزينه هاي س��نگين در 
بودجه 97 ب��ر مردم در حالي اس��ت كه همزمان 
قرار است دولت يارانه نقدي حدود 30 ميليون نفر 
را هم حذف كند. در اين ميان گرچه تيم اقتصادي 
دولت تلاش كرده ب��ه بهانه هاي مختلف تغييرات 
غيرمتعارف و افزايش هزينه هاي تحميل  ش��ده بر 
مردم در لايحه بودجه 97 را به نوعي توجيه كند...

  اقتصاد ايران 
در دام طلاي سياه

پايه هاي سست حمايت اجتماعي

سخن نخست

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 3  

بورس و فرابورس

5

بروز نخستين نشانه ها از اصلاح 
قيمتي در بورس تهران

روز  معام��لات  ط��ي  ته��ران  ب��ورس  ش��اخص 
 گذش��ته ب��ا اف��ت 82 واح��دي به ع��دد 95 ه��زار و

 508 واحد رسيد. در معاملات روز گذشته افت نسبي 
ارزش معاملات، افت تقاضا، افزايش عرضه ها و همچنين 
خروج نقدينگي اشخاص حقيقي از بازار محسوس بود. 
همين موضوع سبب شد كه شاخص  بورس تا حدودي 
منفي شود. منفي شدن خالص خريد اشخاص حقيقي 
در معاملات روز گذشته مي تواند نشانه يي از آغاز روند 
اصلاحي بورس دس��ت كم در كوتاه مدت باشد. اين در 
حال��ي بود كه تقاضا در نمادهاي گروه فلزات اساس��ي 
همچنان پرقدرت ظاهر ش��د و مش��اركت اش��خاص 
حقيقي در نمادهاي اين گروه ادامه يافت. ضمنا انتقال 
نس��بي نقدينگي از گروه هاي بزرگ تر به س��مت گروه  
و تك نمادهاي كوچك تر بازار محس��وس بود. از ميان 
گروه هاي بزرگ و شاخص س��از بازار سهام، گروه فلزات 
همچنان خريداران خود را دارد، به ويژه در نماد شركت 
فولاد مباركه اصفهان كه بيشترين ارزش معاملات روز 
گذشته را از ميان نمادها به خود اختصاص داد به دليل 
سيگنال هاي قوي جهاني در بازارهاي فولاد، همچنان 

در مركز توجه فعالان بازار سهام است ...

 داريوش صارمي   

 داريوش صارمي   
كارشناس اقتصاد انرژي

سخنگوي دولت در جمع خبرنگاران تشريح كرد

تغيير جهت پرداخت يارانه به سمت عدالت 
وزير كشور: كوله بران ساماندهي مي شوند زنگنه: هنوز قيمت ريالي افزايش احتمالي بنزين مشخص نشده است 



رهبر معظم انقلاب شهادت جانباز 
»علي خوش لفظ« را تسليت گفتند

رهبر معظم انقلاب به مناس��بت ش��هادت جانباز 
آقاي علي خوش لفظ پيام تسليتي صادر كردند. 

به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم 
رهبري، رهبر معظم انقلاب به مناس��بت ش��هادت 
جانباز عزيز آقاي علي خوش لفظ پيام تسليتي صادر 

كردند. 
متن پيام بدين شرح است: 

»بسم الله الرحمن الرحيم
جانب��از عزيز آقاي عل��ي خوش لفظ ب��ه لقاءالله 
پيوس��ت و اجر ده ها س��ال درد و رنج جانبازي را به 
جايگاه والاي شهادت في سبيل الله پيوند زد. سلام و 
رحمت خدا بر اين شهيد عزيز كه در هنگام زندگي 
نيز ش��هيد زنده ناميده ش��د و درنگ سال ها پس از 
دفاع مق��دس، پاداش عظيم صاب��ران را به او هديه 
كرد. به روان پاك او درود مي فرستم و به بازماندگان 

گرامي اش تبريك و تسليت مي گويم.« 
سيد علي خامنه اي

 آي�ت الله حائري ش�يرازي ب�ه دي�ار باقي 
شتافت-تس�نيم| نماينده سابق شيراز در مجلس 
خب��رگان ب��ه ديار باق��ي ش��تافت. دي��روز آيت الله 
محي الدين حائري ش��يرازي نماينده سابق شيراز در 
مجلس خبرگان رهبري و امام جمعه سابق اين شهر 

دعوت حق را لبيك گفت. 
آيت الله حائري ش��يرازي امام جمعه سابق شيراز و 
از اعضاي پيش��ين مجلس خبرگان رهبري از مدتي 
پي��ش به علت بيماري در بيمارس��تان امام علي ابن 
ابي طالب )ع( قم بس��تري شده بود. اين عالم انقلابي 
در سال 1314 در شهر شيراز ديده به جهان گشود. 
وي در محضر بزرگاني همچ��ون آيت الله بروجردي، 
امام خميني)ره( و آيت الله اراكي كس��ب فيض كرد. 
آيت الله حائري شيرازي پس از انقلاب اسلامي با حكم 
حض��رت ام��ام خميني )ره( به امامت جمعه ش��يراز 

منصوب شد. 
 63س�ال حبس ب�راي يك�ي از بهاريون-

تعادل| حميد بقايي در كانالش نوشت كه در دادگاه 
به 63 س��ال حبس محكوم شده است. روز سه شنبه 
همزمان با انتشار پيام ويديويي انتقادي احمدي نژاد، 
رييس كل دادگس��تري اس��تان تهران از ابلاغ حكم 
حميد بقايي خبر داد. او گفته بود كه اين راي قطعي 
نيس��ت و بقايي مي تواند به آن اعتراض كند. به گفته 
اين مقام قضايي در اين پرونده غير از بقايي متهمان 
ديگري نيز حضور دارند كه حكم همه متهمان صادر 
و به خود متهمان پرونده ابلاغ ش��ده است. اما حكم 
63 سال زندان با واكنش تندي از سوي بقايي همراه 
شد. رييس كل دادگس��تري تهران به واكنش بقايي 
اين گونه پاس��خ داد: ب��ه موجب قانون كس��ي كه با 
اتهامات متعدد محكوم مي ش��ود، در مقام اجرا فقط 
مجازات اش��د آن قابل اجراست، منتها بعضي از افراد 
ش��يطنت مي كنند، فرقي ه��م نمي كند چه متهمان 
و چه ش��كات. وي خاطرنشان كرد: مي خواهند قصه 
را مه��م جلوه بدهند بنابراين مي آيند و محكوميت ها 
را جم��ع مي كنند و مي گويند فلاني ب��ه اين ميزان 

مجازات محكوم شده است. 
منط�ق  اس�اس  ب�ر  روحان�ي  ب�ه  راي   
خردمندانه-ايرن�ا| مه��دي مطهرني��ا آينده پ��ژوه 
اجتماعي، فرهنگي و ارتباطات سياس��ي تاكيد كرد: 
افرادي كه در حوزه ادبيات سياسي به عنوان فعالان 
سياسي و سياستمداران يا مسوولان سياسي به دكتر 
روحاني راي دادند، براس��اس يك منطق خردمندانه 
سياس��ي راي خود را به صن��دوق انداختند. او گفت: 
انس��ان هاي فعال و در عين حال متخصص در حوزه 
ادبيات سياس��ي ب��ه خوبي واقف هس��تند كه فاصله 
مي��ان وعده ها و عرصه عمل به ويژه در كش��ورهاي 
جه��ان س��وم فاصله بس��يار زي��ادي و در عين حال 
پرس��نگلاخ اس��ت. اما نمي توان به بهان��ه اين فاصله 
زياد و س��نگلاخ هاي موجود تعهدات موجود در قالب 
وعده ه��ا را فراموش كرد و پاس��خ دهي به مردم را به 

تعويق انداخت. 
 جاخالي كنگ�ره امريكا-برنا| علي بيگدلي 
كارش��ناس مس��ائل امري��كا درب��اره چراي��ي عدم 
تصميم گي��ري كنگ��ره درب��اره برجام پ��س از پايان 
يافتن مهلت قانوني اش گفت: كنگره به مانند ترامپ 
نتوانس��ت به نتيجه قطعي درباره نقض برجام برسد. 
اما احتمال دارد امريكايي ها دريافته باش��ند، منطقه 
خاورميان��ه به ان��دازه كافي پرتلاطم اس��ت. در كنار 
آن، امريكا با چالش كره ش��مالي روبه روست و نقض 
برجام مي تواند كانون بحران جديدي به وجود آورد. 
ب��ه اعتق��اد بيگدلي كنگره امريكا ب��ا اين تصميمش 
نخواس��ت هزينه حوادث احتمالي ناشي از لغو برجام 

به دوش آنها بيفتد. 
 حكم دادگاه امريكا درباره پرونده تحريم 
اي�ران را نمي پذيريم-ف�ارس| وزير دادگس��تري 
تركي��ه اعلام كرد: اگر دادگاه امري��كا حكمي درباره 
اته��ام هالك بانك تركيه به نق��ض تحريم هاي امريكا 
علي��ه ايران دهد كه منافع آن��كارا را به خطر اندازد، 
نخواهيم پذيرفت. عبدالحميد گل وزير دادگس��تري 
تركي��ه اعلام كرد كه به همتاي امريكايي خود اعلام 
خواه��د كرد كه دادگاه نيوي��ورك درباره هالك بانك 
غيرقانوني اس��ت و بايد پايان يابد. امريكا مس��وولان 
هالك بان��ك تركيه را براي كمك ب��ه ايران براي دور 

زدن تحريم هاي امريكا متهم كرده است. 
ش��بكه  در  مصاحبه ي��ي  در  گل  عبدالحمي��د 
تلويزيون��ي 24 تركي��ه اع��لام كرد كه اي��ن براي ما 
غيرممكن اس��ت كه حكمي را برخلاف منافع تركيه 
در اين پرونده بپذيريم، ضمن اينكه اين مساله روابط 
ما را با هم پيمانان ناتو نيز تحت فشار قرار داده است. 
 بازديد جمعي از روند فعاليت هاي سازمان 
انرژي اتمي-مهر| ريي��س و تعدادي از نمايندگان 
كميس��يون شوراها و امور داخلي كشور مجلس دهم 
از روند فعاليت هاي س��ازمان ان��رژي اتمي ايران در 
ح��وزه راكتور تحقيقاتي تهران و توليد راديوداروها و 
روش هاي اجراي الزام��ات GMP بازديد كردند. در 
بخش��ي از اين بازديد كه با همراه��ي مديركل امور 
مجلس س��ازمان صورت گرفت، مديرعامل ش��ركت 
پ��ارس ايزوتوپ در خصوص اجراي��ي كردن الزامات 
و اس��تانداردهاي بين المللي )GMP( براي صادرات 
رادي��ودارو و كي��ت داروي��ي به كش��ورهاي مختلف 
آسيايي و اروپايي و تجاري سازي محصولات پزشكي 

هسته يي كشور توضيحاتي ارائه كرد. 

تسليت

روي موج خبر

سخنان وزيران امور خارجه ايران، تركيه و آذربايجان در پايان نشست 3 جانبه نشان داد

اقتصاد؛نقطهاتصالايرانباتركهاوآذريها

تغيير جهت پرداخت يارانه به سمت عدالت
ادامه از صفحه اول|

وي با بي��ان اينكه برخي ها دوس��ت دارند حرف هاي 
نادرس��ت بزنند و ذه��ن جامعه را مش��غول كنند، اظهار 
كرد: هم اكنون در ش��رايط اصلاح سيستم بانكي و مقابله 
ب��ا بي نظمي قبلي هس��تيم و به بانك مرك��زي قوي نياز 
داريم و ش��ايعات درباره تغيير آقاي س��يف صحت ندارد. 
معاون اقتصادي رييس جمهور با بيان اينكه با تصميماتي 
كه ش��وراي عالي امنيت ملي و س��ران س��ه ق��وه گرفته 
ش��د، كميته منتخب نمايندگان سران سه قوه به مساله 
موسس��ات اعتباري غيرمجاز رسيدگي كرده و اقدام شده 
است، تصريح كرد: امروز بايد از تصميماتي كه گرفته شده 
و بانك مركزي كه مسوول اجراي آن است، حمايت كنند. 

 در شهرهاي بزرگ بنزين يورو4 توزيع مي شود
 در روزهايي كه مش��كل آلودگي ه��وا به يك چالش 
جدي در فضاي سياسي و اجتماعي كشور بدل شده، وزير 
نفت علت آلودگي هوا را وجود ذرات معلق و عدم احتراق 
مناسب در خودروها مي داند و مي گويد: در شهرهاي بزرگ 

بنزين يورو 4 و گازوييل بدون گوگرد توزيع مي كنيم. 
بيژن نامدارزنگن��ه درباره آخرين رون��د كار خاموش 
كردن چاه رگ س��فيد افرود: همان طور كه قبلا همكاران 
م��ن اعلام كردند دو روش ب��راي خاموش كردن اين چاه 
وجود دارد، يكي از بالا و ديگري از پايين و عمق زمين و در 
محلي كه نفت وارد چاه مي شود، اين كار صورت مي گيرد. 
ان ش��اءالله ظرف مدت كوتاهي و كمتر از يك هفته به آن 

نقطه اصلي نزديك مي شويم. 
وزير نف��ت درباره قيمت بنزي��ن و گازوييل در آينده 
گف��ت: همان طوري ك��ه آقاي رييس جمه��وري گفتند، 
مجموع اي��ن دو بايد نصف قيمت جهاني باش��د و امروز 
قيم��ت اين دو محص��ول در بازار جهاني ب��ه هم نزديك 
اس��ت و در جهان حدود 4 هزار تومان اس��ت. وي درباره 
ميزان ريالي آن گف��ت: هنوز تصميم نهايي درباره ميزان 
قيمتي هر يك نگرفته ايم و دولت هر زمان تصميم گرفت 
و به ما ابلاغ ش��د، ما اجرا مي كنيم. زنگنه درباره كيفيت 

توليد بنزين در كشور نيز اظهار داشت: در شهرهاي بزرگ 
كشور بنزين يورو 4 توزيع مي شود كه بنزين استانداردي 
است و درباره گازوييل نيز ما تا آنجايي كه سعي مي كنيم 
بنزين و گازوييل بدون گوگرد يا با گوگرد بسياركم توزيع 
مي كنيم. وي خاطرنش��ان كرد: البت��ه برخي خودروها از 
خارج شهرهاي بزرگ وارد مي شود و از جاي ديگر سوخت 
استفاده و گازوييل كهنه هاي قديمي كه آلودگي بيشتري 

داشته باشند، مصرف مي كنند. 

 كوله بري ساماندهي مي شود
 وزير كش��ور نيز به عنوان س��ومين چهره دولتي كه 
روبه روي خبرنگاران قرار گرفت با رد ممنوعيت كوله بري 
گفت: نگفته ايم كه كوله بري ممنوع مي شود بلكه گفته ايم 
كه ساماندهي خواهد شد. رحماني فضلي ادامه داد: بنابراين 
مقرر شد از مرزهاي غربي تا محدوده 30كيلومتري و شرق 
تا محدوده 50 كيلومتري كساني كه حداقل 3سال در جوار 
مرزها زندگي مي كنند، كارت هاي پيله وري دريافت كنند 
و با تخفيف هاي ويژه يي كه با سود بازرگاني گمركي براي 
آنها قائل مي ش��ويم، حداقل درآمدي براي خانواده داشته 
باشند و البته نوع كالاها را وزارت صنعت مشخص مي كند 

كه مي توانند چه نوع كالاهايي را وارد كنند. 
وي درباره آلودگي هوا ني��ز افزود: امروز در دولت اين 
موضوع بحث ش��د و پيش از اي��ن، اين موضوع در اختيار 
معاون اجرايي رييس جمهوري بود كه به س��ازمان محيط 
زيست واگذار و قرار شد در اين زمينه رييس اين سازمان 
به صورت روزانه اين جلسات را برقرار كنند و اگر لازم بود، 
تصميمات مقتضي كوتاه مدت را اعلام كنند. وزير كشور با 
بيان اينكه در جلسه هيات دولت درباره ورود كاميون ها در 
شب به تهران و ديگر وسايل دودزا اظهار داشت: ورود اين 

كاميون ها به تهران ممنوع خواهد شد. 
رحماني فضلي همچنين درباره س��خنان دبير شوراي 
عال��ي امني��ت مل��ي در خصوص ني��از نداش��تن برخي 
شخصيت ها به محافظان ش��خصي اظهار داشت: مسوول 
حفاظت از ش��خصيت ها كارگروهي است در زيرمجموعه 

شوراي امنيت كشور كه وزارت كشور مسوول اين كارگروه 
است و از دس��تگاه هاي امنيتي، انتظامي و قضايي در آن 
عضو هستند و بنا به گزارش هايي كه آنها مي دهند، سطح 

حفاظت و نوع حفاظت مشخص مي شود. 
وزير كشور همچنين درباره گشت هاي شبانه سپاه نيز 
گفت: بيان اين مس��اله كه ي��ك نيرويي بخواهد با نيروي 
انتظامي تداخل در وظايف داشته باشد اصلا مطرح نيست 
و همه اين موارد در شرايط خاص است و اين شرايط خاص 
را ش��وراي امنيت كشور و در استان ها شوراي تامين هاي 
استان ها تعيين مي كنند. وي درباره سخنان دادستان كل 
كش��ور درباره قاچاق كالا توسط برخي مقامات و فرزندان 
آنها گفت: نظر دادستان در موضع يك رسانه مطرح شده 
اس��ت. وي چون دادستان و مدعي العموم است، توقع اين 
است كه واقعا در هر سطحي و هر قوه يي و دستگاهي اگر 
مقام��ي يا فرزندان آنها كار قاچاق يا مش��اركت در قاچاق 

مي كنند، مسوول است و بايد با آنها برخورد كند. 

 رييس كل بانك مركزي به كار خود ادامه مي دهد
 رييس دفتر رييس جمهوري گفت: دكتر سيف به كار 
خود ادامه مي دهد و هيچ تصميمي نه در رياست جمهوري 
و ن��ه در جاي ديگر ب��راي تغيير رييس كل بانك مركزي 

گرفته نشده است. 
محم��ود واعظ��ي ديروز در پاس��خ به س��والي درباره 
تغيي��ر رييس كل بانك مركزي به ش��رايط خاص برخي 
مس��ووليت ها در كشور اشاره كرد و اظهار داشت: در حال 
حاضر اتفاقاتي افتاد كه مقداري بر خلاف سياس��ت هاي 
دولت و تصميمات رييس جمهوري بود و قيمت ارز از يك 
ح��دي بالاتر رفت. وي ادامه داد: رييس كل بانك مركزي 
هم از جامعه و هم از بخش هاي مختلف تحت فش��ار قرار 
گرفتند كه اي��ن افزايش قيمت را تعديل كنند و اين كار 
نيازمند اين است كه دستگاه هاي مختلف، مردم و رسانه 
با ايشان همكاري كنند. وي با تاكيد بر اينكه اخباري كه 
به آن دامن زده مي شود خبر درستي نيست، گفت: آقاي 
دكتر سيف كارشان را انجام مي دهند و هيچ تصميمي نه 

در رياست جمهوري و نه در جاي ديگر براي تغيير ايشان 
گرفته نشده و چنين بحثي امروز وجود ندارد. 

ريي��س دفتر رييس جمهوري همچنين در پاس��خ به 
سوالي در خصوص پيش��نهادهاي ارائه شده براي كاهش 
آلودگي هوا و اينكه بخش��ي از افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي صرف حمل و نقل عمومي ش��ود، يادآور شد: امروز 
در دولت يكي از موضوعاتي كه درباره آن بسيار بحث شد، 
آلودگي هوا بود و آقاي رييس جمهوري براي محيط زيست 
تكاليفي را مقرر و اعلام كرد كه در اين زمينه ش��ورايي را 
زودتر تش��كيل دهند و در آن تصميم گيري ها انجام شود. 
واعظي همچنين با اش��اره ب��ه تاكيد موضوعاتي همچون 
اشتغال جوانان و محيط زيست در بودجه 97 اظهار كرد: 
در لايحه به موضوع اش��تغال جوانان تاكيد ش��ده است. 
البته محيط زيس��ت هم براي ما موضوع مهمي است ولي 
بحث اش��تغال جوانان هم در رقابت هاي انتخاباتي )آقاي 
رييس جمهوري( به مردم قول دادند و هم جزو اولويت هاي 

اساسي شان است كه به آن پرداخته شده است. 

 بايد درباره آلودگي هوا تصميمات سختي گرفت
مرد پرحاش��يه كابين��ه كه طي ماه ه��اي اخير دامنه 
وسيعي از اظهارات حاشيه ساز شده است، درباره آلودگي 

هوا معتقد اس��ت: در جلس��ه امروز دولت تصميم گرفته 
ش��د كه از هفته آين��ده بررس��ي هاي لازم را درباره تردد 
خودروه��اي آلوده كننده هوا در ش��هرها انج��ام بدهيم و 
ب��راي ورود اين خودروها از جمله خودروهاي س��نگين و 
خودروهاي دولتي محدوديت هايي اعمال ش��ود. واقعيت 
اين است كه بايد تصميمات سختي اتخاذ شود گرچه كه 
ممكن است برخي نارضايتي هايي ايجاد شود و نمي توانيم 
در كوتاه م��دت همه مش��كلات را حل كنيم. وي با تاكيد 
براينكه صنعت خودروس��ازي بايد خ��ود را متحول كند 
و نمي توان��د با تكنولوژي 20، 30س��ال پي��ش كار خود 
را ادامه دهد، ادامه داد: گزارش هاي ارائه ش��ده از س��وي 
دس��تگاه هاي مختلف در زمينه مب��ارزه با آلودگي هوا در 
جلس��ه امروز هيات دولت نش��ان مي دهد، اقدامات انجام 
شده براي كاهش آلودگي هوا نتوانسته مشكلات موجود را 
حل كند. معاون رييس جمهوري با تاكيد بر اينكه صنعت 
خودروسازي نمي تواند يك شبه س��اخت موتورها را ارتقا 
دهد يا فعاليت خود را متوقف كند اما بايد تلاش كند كه 
در زماني مشخص خود را متحول كند، افزود: گزارش هايي 
كه دس��تگاه هاي مختلف براي كاه��ش آلودگي هوا ارايه 
مي دهند، مش��كل را حل نمي كند و بايد خودروس��ازان 

مشكلات را برطرف كنند. 

گروه ايران|
وزي��ران ام��ور خارجه ايران، تركي��ه و آذربايجان كه 
فروردين سال گذشته در بيانيه پاياني نشست مشترك شان 
در نخستين بند بر همكاري هاي اقتصادي در چارچوب 
سازمان هايي همچون اكو تاكيد كرده بودند، در نشست 
خبري روز گذشته نيز از گسترش همكاري هاي اقتصادي 
سخن گفتند؛ اما اين بار تاكيدشان بر گسترش همكاري 
بخش خصوصي اين سه كشور بود. اين تاكيد در پنجمين 
 نشست وزراي خارجه سه كشور ايران، آذربايجان و تركيه 
كه به دعوت المار محمد ياروف در باكو انجام ش��ده بود، 
ص��ورت گرفت. نشس��تي كه با چالش ه��اي بين المللي 
همچون به رس��ميت ش��ناختن بيت المقدس به عنوان 
پايتخت اسراييل از سوي امريكا همزمان شده بود تا اين 
چالش نيز گفت وگو ها را تحت تاثير قرار دهد. اگرچه اين 
تاثير مثبت بود؛ چراكه وزيران خارجه دو كشور شمالي 
و غربي ايران بر سر محكوميت اقدام امريكا با كشورمان 
هم عقيده بودند، تركيه كه پيش تر موضع شفافي در اين 
باره گرفته ب��ود، آذربايجان هم اگرچه ارتباط نزديكي با 
امريكا دارد؛ اما موضعش نس��بت ب��ه اقدام امريكا منفي 
ب��ود. از طرفي، روابط اين س��ه كش��ور به ش��دت در هم 
تنيده اس��ت، از يك س��و تركيه وارد كننده نفت و گاز از 
ايران و آذربايجان اس��ت. آذربايج��ان براي رهايي يافتن 
از دخالت هاي روس��يه و عرض اندام در برابر ارمنس��تان 
به دنبال تقوي��ت رابطه با بازيگران منطقه اس��ت، ايران 
نيز دس��ت كم تركيه و آذربايجان را دروازه ورود به اروپا 
مي داند، حتي اگر آنها در بحران هاي بين المللي شركاي 

قابل اعتمادي براي ايران نباشند. 

 همكاري بخش خصوصي 3 كشور؛ محور 
مذاكرات بعدي

وزيران امور خارجه اين س��ه كش��ور پس از يك  روز 
مذاك��ره س��ه جانب��ه و ديدارهاي دو نفره در نشس��تي 
خبري ب��ر مواضع اقتصادي و سياس��ي مشترك ش��ان 
تاكيد كردند. آنها از ن��گارش بيانيه يي گفتند كه  بندي 
از آن امريكا را در اعلام قدس به عنوان پايتخت اسراييل 
محك��وم مي كند. در اين نشس��ت، محمدج��واد ظريف 
 ب��ا ابراز خرس��ندي از اينكه ب��راي دومين ب��ار در طول 
يك ماه به باكو س��فر كرده  و با مقامات اين كشور ديدار 

و رايزني داش��ته  اس��ت، گفت كه در پنجمين نشس��ت 
همكاري ه��اي س��ه جانبه اي��ران، تركي��ه و آذربايجان 
جلسه هايي مفيد و كارآمد براي همكاري هاي منطقه يي 
برگزار ش��د. او پيوندهاي تاريخي، جغرافيايي و فرهنگي 
اي��ران، آذربايجان و تركيه را مورد اش��اره ق��رار داد و از 
زمينه هاي بس��يار زياد اين س��ه كش��ور براي همكاري 
گفت؛ همكاري هايي كه به گفته او در جلس��ه مشترك 
بين مقامات سه كشور و در جريان مشورت هاي سياسي 

مطرح و بر ادامه دار بودن تاكيد شد. 
آن طور كه وزير امور خارجه كش��ورمان گفت، يكي 
از دس��تور جلس��ات آنها صحبت درب��اره تصميم اخير 
امريكا درباره قدس بود كه س��ه كشور بر محكوم كردن 
آن اتفاق نظر داش��تند. محكوميتي ك��ه در بيانيه پاياني 
نشس��ت مورد تاكي��د قرار گرفت. ظريف ب��ا بيان اينكه 
سه كشور بر گس��ترش همكاري هاي شان در حوزه هاي 
مختلف فرهنگي و اقتصادي ازجمله ترانزيت و توريس��م 
تاكيد كردند، خاطرنشان كرد: سه كشور تصميم گرفتند 
همكاري هاي ش��ان در بخش خصوصي گس��ترش پيدا 
كند و ما از اين موضوع خوش��حال هستيم. در اين راستا 
تصميمات خوبي گرفته ش��د و ان ش��اءالله در دور آينده 
مذاك��رات اين بخش را نيز وارد اين جريان خواهيم كرد. 
او در پايان گفت كه اميدوار است در آينده نزديك شاهد 

عملي و اجرايي شدن همكاري ها باشيم. 

 همكاري در حوزه انرژي؛ مطالبه تركيه
وزير امور خارجه تركيه نيز برگزاري نشست سه جانبه 
ايران، آذربايجان و تركيه را موفقيت آميز توصيف كرد و 
گفت كه اين سه كشور بايد همكاري هاي خود در زمينه 
انرژي را تقويت كنند؛ انرژي كه يكي از چالش هاي جدي 
تركيه است. مولود چاووش اوغلو وزير خارجه تركيه كه 
در توييتي ديدار س��ه جانبه اش ب��ا ظريف و المار محمد 
ياروف را موفقيت آميز خوانده بود، اظهار كرد: در نشست 
س��ه  جانبه ام��روز ما درب��اره راه ه��اي چگونگي تقويت 
روابط م��ان و اينكه چ��ه گام هايي مي تواني��م به ويژه در 
ح��وزه انرژي و حمل و نقل  برداريم، رايزني كرديم. وزير 
امور خارجه تركيه همچنين گفت كه نشست سه  جانبه 
بعدي در تركيه برگزار خواهد شد كه در آن تجار ايران، 
آذربايجان و تركيه نيز حضور خواهند داش��ت. چاووش 

اوغلو تاكيد كرد: آنكارا، تهران و باكو بايد روابط ش��ان را 
نه تنه��ا در حوزه انرژي، اقتص��اد و حمل و نقل تقويت 
كنن��د، بلكه در زمينه هاي اجتماعي همچون فرهنگي و 
گردشگري نيز بايد اين روابط را تقويت كنند. او تصريح 
ك��رد: آذربايجان و ايران دو كش��ور مهم در زمينه منابع 
انرژي هس��تند، به همين دليل تركيه نيز گاز طبيعي و 
نف��ت از آذربايج��ان و اي��ران وارد مي كند. ما خواس��تار 
افزاي��ش حجم نف��ت و گاز طبيعي واردات��ي از اين دو 
كش��ور برادر هستيم. رييس دس��تگاه ديپلماسي تركيه 
در ادامه با تاكيد بر اينكه اين س��ه كش��ور بايد همكاري 
خ��ود در زمينه انرژي را افزايش دهند، گفت كه يكي از 
اهداف نشست سه جانبه ايران، تركيه و آذربايجان، همين 
افزايش همكاري ها در حوزه انرژي است. وزير امور خارجه 
تركي��ه در بخش ديگري از س��خنان خ��ود به مذاكرات 

آس��تانه درباره سوريه اشاره كرد و افزود: اين روند گامي 
مهم براي پايان درگيري ها در كش��ور سوريه بوده است. 
ما به طور قطع خواهان ادامه اين روند س��ازنده هس��تيم 
و به ع��لاوه از مذاكرات ژنو حماي��ت مي كنيم. همزمان 
ك��ه درگيري ها پايان مي يابد ما لازم اس��ت روي راه حل 
سياسي )در سوريه( تمركز كنيم؛ چراكه راه حل سياسي، 
يك راه حل پايدار و ماندگار خواهد بود. وزير امور خارجه 
تركيه تاكيد كرد كه تمام گروه ها در تركيه به اس��تثناي 
 گروه هاي تروريستي همچون داعش و پ.ك.ك بايد براي 
يك راه حل سياس��ي گرد هم جمع شوند. قانون اساسي 
سوريه نيز بايد آماده و از سوي مردم اين كشور پذيرفته 
ش��ود. هدف تركيه به همراه روس��يه و ايران اين اس��ت 
ك��ه به درگيري ها در س��وريه پاي��ان داده، صلح در اين 
كش��ور برقرار و از تماميت ارضي سوريه محافظت شود. 

چ��اووش اوغلو همچني��ن گفت: ما در طول يك س��ال 
گذشته دستاوردهاي مهمي را حاصل كرده ايم و اكنون 

مي خواهيم آن را با يك راه حل سياسي تكميل كنيم. 

 موضع ضدامريكايي آذربايجان
وزير امور خارجه آذربايجان نيز از موضع كش��ورش 
درباره اقدام امريكا در مورد قدس سخن گفت كه به گفته 
او به رس��ميت ش��ناختن بيت المقدس به عنوان پايتخت 

اسراييل قابل پذيرش نيست. 
الم��ار محمد ياروف وزي��ر امور خارج��ه آذربايجان، 
با بيان اينكه مس��اله فلس��طين و اس��راييل در نشست 
س��ه جانبه تهران، آنكارا و باكو م��ورد بحث قرار گرفت، 
گفت: ما تاكيد كرديم كه تصميم امريكا براي به رسميت 
ش��ناختن بيت المقدس به عنوان پايتخت اسراييل قابل 

پذيرش نيست. 
او ب��ا بيان اينكه وزيران امور خارجه ايران، آذربايجان 
و تركي��ه در اي��ن نشس��ت درباره مس��اله فلس��طين و 
اس��راييل نيز گفت وگ��و كردند، اظهار ك��رد: همان طور 
كه مي دانيم قرار اس��ت فردا در مجمع عمومي سازمان 
 مل��ل يك س��ند درب��اره اين مس��اله تصويب ش��ود. ما 
ب��ه نفع اين س��ند راي خواهيم داد. موض��ع آذربايجان 
درخص��وص بيت المق��دس به ط��ور ش��فاف از س��وي 
رييس جمهور الهام علي اف در نشست استانبول بيان شد. 
اين موضعي است كه ما همچنان روي آن پافشاري داريم. 
محمد ياروف همچنين گفت: رييس جمهور آذربايجان در 
اين نشس��ت از امريكا خواس��ت تا تصميم خود را مورد 
بازبيني قرار دهد. ايران، تركيه و آذربايجان در اين نشست 
تاكيد كردند كه به رسميت شناختن بيت المقدس به عنوان 
 پايتخت اسراييل قابل قبول نيست. او در ادامه سخنان خود 
با اش��اره به همكاري اين كشورها در زمينه انرژي گفت: 
خ��ط لوله گاز تان��اپ در س��ال 2018 راه اندازي خواهد 
ش��د. همكاري اي��ران و آذربايجان در زمين��ه انرژي روز 
به روز در حال افزايش اس��ت. علاوه ب��ر اين تبادل برق 
نيز ميان اين س��ه كشور در حال گسترش است. رييس 
دستگاه ديپلماسي آذربايجان خاطرنشان كرد: در نشست 
سه جانبه بعدي مان در استانبول ما از افراد در بخش هاي 
خصوصي و اقتصادي دع��وت مي كنيم تا درباره راه هاي 

گسترش اين همكاري ها رايزني كنند.
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ايران2

چهرهها

فرمانده كل س��پاه پاسداران از انجام 
80 درصد كار اسكان موقت زلزله زدگان 

استان كرمانشاه خبر داد. 
سرلش��كر محمدعلي جعفري ديروز 
در حاش��يه بازديد از مناط��ق زلزله زده 
اس��تان كرمانش��اه در گفت وگ��و با مهر 
گفت: اميدوارم همه اركان نظام بتوانند با 
خدمت به مردم زلزله زده قدردان نجابت 
و كرامت آنها باش��ند. وي افزود: امروز يك ماه از س��فر رهبر معظم 
رهبري مي گذرد و طبق قول��ي كه به حضرت آقا داديم تاكنون 80 

درصد اسكان موقت مردم  زلزله زده با كانكس انجام شده است. 
اين مسوول خاطرنشان كرد: 32سپاه استاني و موسسات زيادي 
از قرارگاه خاتم الانبياي سپاه توانستند در اين روستاها با پراكندگي و 
حجم خسارت هاي بالا ظرف 25روز كار را به اينجا رسانده و مشكل را 
جمع كنند. وي افزود: نكته مهم بعدي رسيدگي به اسكان دايم مردم 
زلزله زده اس��ت كه بستگي به تصميم دولت دارد. دولت مي خواهد با 
واگذاري وام، اختيار را به خود مردم بدهد و اين نكته مثبتي اس��ت 
كه خود مردم كار را انجام دهند و به پيمانكار واگذار نش��ود. س��ردار 
جعف��ري ادام��ه داد: مردم مي خواهند اين 40ميلي��ون وام دولت به 
صورت بلاعوض باش��د و ما هم اميدواريم دولت اين را بپذيرد. حتما 
اين مبلغ كافي نيس��ت ولي به هر ح��ال ما تا آخرين لحظه در كنار 
مردم هس��تيم و با كمك هاي خيرين و س��اير كمك ها، كار را پيش 
خواهيم برد. وي گفت: يك س��رمايه گذاري بي سابقه ديگري در اين 

منطقه انجام شده كه طرح گرمسيري انتقال آب است.

 ۸۰ درصد كار اسكان موقت زلزله  زدگان
به پايان رسيده است

نماينده ته��ران در مجلس دهم در 
جلسه علني ديروز مجلس درباره نطق 
روز يك شنبه خود كه با برخي حواشي 
مواجه شده بود توضيح داد و بر نظارت 
استصوابي شوراي نگهبان تاكيد كرد.   

محم��ود صادق��ي در تذك��ري با 
اس��تناد به ماده 79 آيين نامه داخلي 
مجل��س در مورد نط��ق هفته جاري 
خود كه باعث ايجاد حواش��ي در مجلس شد، اظهار كرد: بنده 
نطق اضطراري را در روز يك شنبه هفته جاري مطرح كردم كه 
باعث برخي ابهامات ش��ده اس��ت به همين دليل لازم مي دانم 

توضيحاتي را ارائه كنم.
صادقي با اشاره به استفاده از اين جمله در نطق خود مبني 
بر اينكه »مجلس عصاره فضايل ش��وراي نگهبان است« بيان 
ك��رد: امام در دوره اول مجلس خطاب به نمايندگان فرمودند 
كه ش��ما عصاره فضايل ملت هس��تيد ك��ه همين نقل قول از 
ايشان تبديل به اين جمله شد كه مجلس عصاره فضايل ملت 
اس��ت. مقصود بنده آن است كه مجلس و شوراي نگهبان در 
ش��رايط فعلي در نظام قانونگذاري با يكديگر عجين ش��ده و 
ش��وراي نگهبان جزئي از نظام قانونگذاري اس��ت. وي افزود: 
براساس اصل 99 قانون اساسي، شوراي نگهبان بر انتخابات و 
روند قانونگذاري نظارت دارد. بنده به ش��خصه قائل به نظارت 
اس��تصوابي ش��وراي نگهبان هس��تم و بارها اي��ن نكته را در 

سخنراني هايم مورد اشاره قرار داده ام. 

 نظارت استصوابي 
شوراي نگهبان را قبول دارم

 مدي��ركل امور مرزي وزارت كش��ور 
بر تعطيل نش��دن كوله بري تاكيد كرد و 
گفت: سازمان توس��عه تجارت تا سقف 
900ميليارد تومان و براي هر كوله بر در 
ماه 500 هزار تومان تخفيف بازرگاني در 

نظر گرفته است. 
ب��ه گزارش ايرنا، مجيد آقابابايي ديروز 
در نشس��ت خبري در وزارت كشور گفت: 
هرگ��ز موضوع كوله بري تعطيل نمي ش��ود بلكه بايد هم��ه افراد حريم 
مرزها را رعايت كنند و مرزبانان در صورت عدم رعايت اين حريم، قانون 
را اعم��ال خواهن��د كرد. وي با اش��اره به اينكه براي داد و س��تد در 4 
استان آذريايجان غربي، كردس��تان، كرمانشاه و سيستان و بلوچستان 
بازارچه هاي مرزي در 13شهرستان تشكيل خواهد شد، اظهار كرد: در 
سردشت، پيرانشهر، سروآباد، مريوان، بانه، ثلاث باباجاني، سرپل ذهاب، 
پاوه، ميرجاوه، هيرمند، نميروز، ذهك و س��راوان 15بازارچه تش��كيل 
مي ش��ود كه در سردشت و س��راوان دو بازار و در ديگر شهرستان يك 
بازارچه احداث خواهد ش��د. وي با بيان اينكه در مرزهاي غربي كساني 
كه حداكثر با فاصله 20كيلومتري مرز و در ش��رق كشور در فاصله 50 
كيلومت��ري زندگي مي كنند، كارت پيل��ه وري دريافت كنند، ادامه داد: 
موضوع تردد افراد به كشورهاي همسايه و بازگشت آنها از مشكلاتي بود 
كه در كوله بري شاهد بوديم و با اجرايي شدن اين مصوبه ديگر اين افراد 
كه ممكن است اثر سرما و گرما همچنين به دليل تردد شبانه در مرزها 
و ع��دم تمايز آنها با قاچاقچيان توس��ط نيروهاي مرزي صدمه ببينند، 

خواسته شده ديگر شاهد چنين مواردي نباشيم. 

 5۰۰ هزار تومان تخفيف بازرگاني
براي هر كوله بر در نظر گرفته شده است

عزت الله يوسفيان ملا در نشست علني 
دي��روز مجلس دهم در جريان بررس��ي 
طرح اصلاح م��وادي از آيين نامه داخلي 
مجلس ب��ا تاكيد بر اينكه كميس��يون 
آيين نام��ه داخلي مجلس باي��د اجراي 
طرح ها را پس از تصويب تس��هيل كند، 
گفت: حدود 200ميليون متوسط هزينه 
ه��ر تحقيق و تفحص اس��ت كه پس از 
قرائ��ت در صحن به قوه قضاييه ارجاع مي ش��ود كه بايد در 10دوره 
مجلس اين تحقيق و تفحص ها بررس��ي و مشخص شود كه آيا قوه 
قضايي��ه حتي جواب و نتيجه يك م��ورد از اين تحقيق و تفحص ها 
را به مجلس ارائه كرده اس��ت يا خير كه قطعا يك مورد ارائه نش��ده 
است. به گزارش خانه ملت، رييس كميسيون تدوين آيين نامه داخلي 
مجلس دهم با بيان اينكه در كميس��يون اصل90 گفته مي شود كه 
هر شخصي كه شكايتي از طرز كار دارد به اين كميسيون ارائه دهد، 
افزود: طريقه شكايت يعني اقامه دعوي يعني بايد نتيجه ارائه شود نه 
اينكه اطلاعاتي به اين كميسيون ارائه شود. مجلس به دنبال اطلاعات 

نيست بلكه شكايت بايد خروجي داشته باشد. 
 يوسفيان ملا با بيان اينكه هر آنچه در كميسيون آيين نامه داخلي 
مجلس بررسي مي شود پيش��نهادات نمايندگان است، تصريح كرد: 
كميسيون آيين نامه داخلي مجلس شوراي اسلامي هر آنچه به عنوان 
طرح به اين كميسيون ارجاع مي شود را مورد رسيدگي قرار مي دهد. 
رييس كميس��يون تدوين آيين نامه داخلي مجلس شوراي اسلامي 

تصريح كرد: كميسيون اصل90 نقطه اوج مجلس است

 شكايت ها در كميسيون اصل 9۰ 
بايد خروجي داشته باشد
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3 كلان
 انتقال اختيارات

وزارت اقتصاد به استان ها
معاون توسعه مديريت و منابع وزارت امور اقتصادي 
و دارايي گفت: بنا بر توصيه اكيد شخص وزير اقتصاد به 
دنبال تفويض حداكثري اختيارات به استان ها هستيم. 

ب��ه گزارش ايبنا، مهدي قدم��ي با بيان اين مطلب، 
تشكيل ش��وراي هماهنگي مديران استان را در همين 
راس��تا بس��يار با اهمي��ت قلمداد و عم��ده هدف خود 
از س��فرهاي اس��تاني را ارزيابي عملك��رد، چالش ها و 

اولويت هاي موجود در استان ها عنوان كرد. 
وي در ادامه افزود: ش��رايط هماهنگي ميان مديران 
استان بسيار مطلوب بوده و توفيقات خوبي نيز حاصل 
شده است و در زمينه مشكلات طرح شده نيز پيگيري 
لازم ب��ه عمل خواه��د آمد. معاون توس��عه مديريت و 
منابع وزارت امور اقتصادي و دارايي بخشي از مشكلات 
همانند موارد مرتبط با س��اختار، نيروي انساني و... در 
استان هاي مختلف و دس��تگاه هاي زيرمجموعه وزارت 
اقتص��اد را مش��ترك عنوان كرد و گف��ت: اين موارد تا 
جايي كه در حيطه اختيارات وزارتخانه باشد به صورت 
جدي پيگيري و حل مي شود. قدمي در ادامه با تاكيد بر 
تفويض اختيار حداكثري به استان ها اين امر را موجب 
رش��د و پيش��برد هر چه بهتر اهداف و سياس��ت هاي 
وزارت امور اقتصادي و دارايي عنوان كرد. معاون توسعه 
مديريت و مناب��ع وزارت امور اقتصادي و دارايي با ابراز 
رضايت از انس��جام و همكاري خوب و موثر واحدهاي 
تابعه وزارت متبوع در اس��تان قم خواستار تقويت اين 

همكاري ها در استان هاي كشور شد. 

جزئيات نحوه هزينه كرد 
بودجه اشتغال در سال ۹۷

قائم مقام وزير كار با اشاره به اينكه برخي كارگاه هاي 
توليدي به علت عدم سرمايه در گردش تعطيل شده اند 
كه نياز به احياي مجدد دارند، گفت: منابع 17.4هزار 
ميليارد توماني قطعا با توجه به كسري هاي دولت بايد 

از محل افزايش منابع هدفمندي تامين شود. 
ابوالحس��ن فيروزآبادي قائم مقام وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي در گفت وگو با فارس با اشاره به اينكه از 
مش��اغلي كه در سال هاي گذشته به فراموشي سپرده 
ش��ده اند، آمار دقيقي وجود ندارد اما در سياست هاي 
اش��تغال زايي قطعا به صنايع دس��تي و محلي به علت 
ماهيت اشتغال زايي آن و همچنين روند اقتصاد جهاني 
توجه خواهد شد، گفت: اكنون در اقتصاد جهاني يك 
نوع بازگش��ت جوامع به سمت صنايع دستي مشاهده 
مي شود. وي افزود: در وزارت كار مطالعات گسترده يي 
در تمام استان ها با هدف ايجاد اشتغال صورت گرفته 
و نگاهمان در بودجه س��ال 97 كل كشور اقتصادي و 
ايجاد اش��تغال خواهد بود كه اولويت آن به روستاها و 

مناطق محروم خواهد بود. 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه چرا وزارت كار به 
جاي حفظ اش��تغال موجود به دنبال ايجاد اشتغال و 
صرف هزينه هاي كلان )تزريق پول( با توجه به تجربه 
ناموفق س��ال هاي گذش��ته اس��ت، گفت: در اين باره 
كارگروه هاي رفع موانع اش��تغال به رياست استانداران 
در تمام استان ها تش��كيل شده و براي آن بودجه نيز 
در نظ��ر گرفته ايم و قطعا يك��ي از اولويت هاي اصلي 
دولت در س��ال آتي كارگاه هاي تعطيل شده يي است 
كه عمدتا به دليل نبود سرمايه در گردش دچار چالش 

شده اند، خواهد بود. 
قائم مقام وزير كار معتقد اس��ت كه در كارگاه هاي 
موجود س��رمايه گذاري ش��ده و بازگرداندن فعاليت و 
ايجاد گردش اقتصادي در آن��ان از اولويت هاي اصلي 
وزارت كار خواهد بود و در اين باره مس��ير كارگاه هاي 

خرد و كوچك دنبال خواهد شد. 
وي در پاسخ به سوال ديگري درباره بودجه 17.4 
هزار ميليارد توماني كه در بودجه سال 97 پيش بيني 
ش��ده اس��ت به فارس گفت: اميدواري��م، تصويب اين 
بودج��ه در مجل��س و تايي��د آن در ش��وراي نگهبان 
صورت گيرد و قطعا با توجه به كس��ري هاي دولت در 
بودجه س��ال 96 ايجاد چنين منبع درآمدي از محل 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي در س��ال آينده براي 

ايجاد اشتغال يك نياز اساسي است.

استقبال از شفافيت 
بودجه اي 

اس��تاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي با استقبال 
رويكرد دولت در شفاف كردن لايحه بودجه گفت: امروز 
شفافيت از نان شب هم براي اقتصاد ايران واجب تر است. 
»مهدي پازوكي« در گفت وگو با ايرنا اظهار داشت: اگر 
اقتصاد ايران امروز با مشكلاتي چون رانت و فساد درگير 

است، همگي ناشي از نبود شفافيت اطلاعاتي است. 
وي تاكيد كرد: به عنوان يك كارش��ناس اقتصادي 
معتقدم جز در مس��ائل شخصي افراد و نيز موضوعاتي 
كه به امنيت ملي ارتباط دارد، بقيه مسائل و موضوعات 
بايد شفاف باشد و اين شفافيت در نهايت به نفع امنيت 
ملي است. وي با تاكيد بر اينكه جز با شفافيت نمي توان 
با پارتي بازي و فس��اد مقابله كرد، اظهار داش��ت: يكي 
از ويژگي هاي اصلي لايحه بودجه س��ال 97 ش��فافيت 
اس��ت كه به حق مردم براي اينكه بدانند منابع كشور 
و ماليات هاي آنها در چه مسيري خرج مي شود، كمك 
مي كند. پازوك��ي تاكيد كرد: لايحه بودجه س��ال 97 
حداقل نسبت به 10 سال قبل شفاف تر و قابل دفاع تر 
اس��ت هرچند كه نمي توان مدعي شد كه هيچ نقصي 
هم ندارد. اين استاد دانشگاه درباره ويژگي هاي بودجه 
س��ال آينده از منظر درآمدهاي دولت اظهار داشت: در 
قانون بودجه امسال ميزان درآمدهاي نفتي كشور 114 
هزار ميليارد تومان است در حالي كه اين رقم در بودجه 
سال آينده 101 هزار ميليارد تومان كاهش يافته يعني 
وابستگي بودجه به نفت در گام نخست 13 هزار ميليارد 

تومان كمتر شده است. 
پازوك��ي تاكيد ك��رد: هرچند در بودجه متوس��ط 
قيمت هر بشكه نفت 55 دلار ديده شده اما قيمت ارز 
مبادله يي پيش بيني ش��ده از اين محل 3500 تومان 
است يعني باز هم دولت سعي كرده وابستگي به نفت را 

در اين مرحله نيز كمتر كند. 
وي تاكي��د كرد: اين كاهش وابس��تگي به نفت در 
حالي رخ داده كه رقم بودجه عمومي دولت در مجموع 

6.5درصد افزايش يافته است. 
پازوكي گفت: امروز رس��انه هاي وابسته به نهادهاي 
قدرت، به جاي اينكه از كاهش وابستگي بودجه دولت 
ب��ه نفت حمايت كنند، س��عي دارند نس��بت به لايحه 

بودجه نوعي بدبيني ايجاد كنند. 

اخبار كلان

تيمور رحماني تبعات بنزين 1500 توماني در معيشت خانوار را تحليل كرد

پايه هاي سست حمايت اجتماعي

»تعادل« بررسي كرد

واكنش هاي متفاوت كميسيون برنامه به بودجه ۹۷
گروه اقتصاد كلان  

روز گذشته نمايندگان عضو كميسسيون بودجه 
در گفت وگوهايي ديدگاه هاي موافق و مخالف خود 
را نس��بت به لايحه بودجه 97 اعلام كردند. نظرات 
بس��يار متضادي كه 4نفر از اعضاي اين كميسيون 
در رابط��ه با كليات لايح��ه اعلام كرده اند، نش��ان 
مي دهد مس��ير تصويب بودجه 97 با دشواري هاي 

زيادي همراه خواهد بود. 

 به مردم آسيبي نخواهد رسيد
غلامرض��ا تاجگردون، رييس كميس��يون برنامه، 
بودج��ه و محاس��بات مجلس ش��وراي اس��لامي در 
ي��ك برنام��ه تلويزيوني با بيان اينكه اي��ن روزها در 
فض��اي مجازي نگاه تش��ويش ذهني م��ردم فراهم 
ش��ده اس��ت، اف��زود: به نظر بن��ده هي��چ ضرورتي 
ب��راي ش��كل گيري چني��ن فضايي وجود نداش��ت 
چراك��ه نمايندگان م��ردم به مجموع جه��ات نگاه 
ك��رده و آنچ��ه ك��ه كمترين آس��يب را ب��ه مردم 
 مي رس��اند، تصويب مي كنند چراك��ه نماينده مردم

هستند. وي ادامه داد: مباحث مختلفي كه در بودجه 
همه ساله مطرح مي شود مورد توجه نمايندگان قرار 
مي گيرد. تاجگردون با اشاره به طرح مسائلي همانند 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي يادآور شد: در بودجه 
س��ال 96 با تركيب منابعي كه در بحث هدفمندي 
يارانه ه��ا كه 42هزارميليارد تومان پيش بيني ش��ده 
عملا ب��ا توجه به درآمدي كه در جدول ذكر ش��ده 
كه از محل بودجه شركت ها مي توان براي هدفمندي 
منابع درياف��ت كرد به نوعي تلويح��ا مجوز افزايش 
قيم��ت حامل ه��اي ان��رژي همانند بنزي��ن، نفت و 
گازوييل در اختيار دولت گذاش��ته ش��ده اما دولت 
ب��ه اين مجوز عمل نكرده و به ش��يوه ديگري منابع 
هدفمن��دي را تامين كرد كه ب��ا جابه جايي منابع و 
اس��تفاده از منابع داخلي و اس��تفاده از ظرفيت هاي 
قان��ون بودجه اين اقدامات را انج��ام داد. وي با بيان 
اينكه بنده هفته گذش��ته جلس��ه يي دو س��اعته با 
صندوق بين المللي پول برگزار كردم، ادامه داد: آنها 
نيز اعتقاد داش��تند كه ما معضل انرژي و اشتغال را 
در اقتصاد كشور داريم كه يك بحران است و ممكن 
اس��ت تورم تك رقمي، دو رقمي ش��ود لذا بايد يك 
انتخاب صورت بگيرد و اين انتخاب را مجلس و دولت 

در كنار يكديگر اتخاذ كنند. 

 هنوز به بررسي دقيق افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي نرسيده ايم

محمدمهدي مفتح، سخنگوي كميسيون برنامه 

و بودج��ه نيز در اين برنامه ب��ا بيان اينكه هنوز در 
اين كميس��يون به بررس��ي دقي��ق افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي نرسيده اند، ادامه داد: دولت هنوز 
گ��زارش تفصيل��ي درباره اين موض��وع ارائه نكرده 
اس��ت اما آنچه مش��خص بوده، مجل��س منفعت و 
صلاح عمومي كشور را مي بيند و حامل هاي انرژي 
بايد ساماندهي شود و از لحاظ مصرفي حد و مرزي 
داشته باش��د و تبعاتي كه از لحاظ آلودگي محيط 

زيست دارد بايد ديده شود. 
سخنگوي كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: از سوي ديگر 
موضوع بيكاري و ايجاد اشتغال براي جوانان كه از 
مهم ترين قول هايي بوده كه رييس جمهور در زمان 
تبليغات خود بيان كرده به منابع نياز دارد كه منبع 

آن بايد از اينگونه موارد تامين شود. 
وي با بيان اينكه زماني قيمت سوخت را افزايش 
دادي��م، مابه التفاوت آن ب��راي مصارف ديگر توزيع 
مي ش��ود، افزود: قيمتي كه به توليدكننده بنزين و 
حامل هاي انرژي بازمي گردد، افزايش آنچناني داده 
نشد و مقرر شد مابه التفاوت آن توزيع شود و بايد 

صرف اصلاح ساختار انرژي كشور مي شد. 
مفتح با بيان اينكه تصميم گيرندگان اين مساله 
بايد تصميم بهينه يي را اتخاذ كنند، افزود: مس��اله 
اشتغال يكي از مهم ترين چالش هاي كشور ماست 
و بايد انديش��يد كه رفع مش��كلات آن نيازمند چه 
منابعي اس��ت چراكه آمار نگران كننده يي در رشد 

بيكاري كشور وجود دارد. 
وي با اشاره به اينكه توان تحمل مردم و تاثيري 
كه افزاي��ش قيمت حامل ه��اي انرژي ب��ر تورم و 
ديگر ش��اخص هاي اقتصادي مي گذارد در موضوع 
افزايش قيمت ديده مي ش��ود، ادام��ه داد: مجلس 
و دول��ت بايد در اين مجموعه ي��ك تصميم بهينه 
اتخ��اذ كنند و تصميم بهينه اين نيس��ت كه تمام 
متغيرها در بالاترين و پايين ترين حد باشند و آنچه 
كه در مجلس انجام خواهد شد، ديد عام نسبت به 
اقتصاد و ديد وسيع نسبت به مردم در اين شرايط 

اقتصادي است. 

 حمايت از وقت شناسي دولت 
غلامعل��ي جعفرزاده ايمن آب��ادي، يكي ديگر از 
اعضاي كميسيون برنامه و بودجه نيز در گفت وگو 
با خبرگزاري خانه ملت با اش��اره به تخريب دولت 
ب��ه بهانه ارائه لايحه بودجه س��ال 97 اظهار كرد: 
فرام��وش نكرده اي��م كه 11س��ال لايح��ه بودجه 
س��نواتي با تاخير و حتي زمان��ي لايحه با پيك به 

مجلس ارسال مي شد. 
عض��و كميس��يون برنامه، بودجه و محاس��بات 
مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: بودجه ارسال 
ش��ده ب��ه مجلس ب��ه قدري غيرش��فاف ب��ود كه 
نماين��دگان تا 3هفته بعد از ارس��ال آن از اعداد و 
ارق��ام آن بي اطلاع بودند اما ب��ه لطف خدا، همت 
م��ردم و حمايت رهبري اين مراحل پش��ت س��ر 
گذاشته ايم و اكنون لايحه بودجه سنواتي در زمان 

قانوني به قوه مقننه تحويل داده مي شود. 
نماينده رشت در مجلس دهم شوراي اسلامي با 
بيان اينكه اكنون مردم از جزييات بودجه سنواتي 
مطلع هس��تند، بيان كرد: به بركت انقلاب درحال 
حاضر مردم از كوچك ترين مسائل بودجه سنواتي 
مطلع هس��تند كه اين نشان از شفاف بودن لايحه 
بودجه اس��ت اما از دروغ پراكني ها، خلاف گفتن ها 

و سياه نمايي ها نگراني و خوف دارم. 
اي��ن نماينده مجلس تاكيد ك��رد: بايد به مردم 
گفته شود كه درآمد واقعي كشور چه عددي است 
و اين رقم با توقعات موجود مقايسه شود از چنين 
شفاف س��ازي همه اس��تقبال مي كنند. با اين حال 
اعتقاد دارم ك��ه تخريب، بي تقواي��ي، بدخلاقي و 

سياه نمايي ها خيلي طول نخواهد كشيد. 
جعف��رزاده ايمن آب��ادي با بيان اينك��ه نقد با 
تخري��ب تف��اوت دارد، عنوان ك��رد: نقدهايي به 
لايح��ه بودجه دول��ت وج��ود دارد مانند موضوع 
عوارض خروج از كش��ور در اي��ن زمينه بنده نيز 
نقد دلسوزانه داش��تم چراكه 4درصد هزينه سفر 
و نيم درصد هزينه كش��ور ارزش شلوغ كاري ها را 

نداشت. 
وي ادامه داد: بنابراين نقد دلس��وزانه را بايد از 
تخري��ب جدا كرد، تخريب عمري ندارد اما نقد در 
راس��تاي تقويت صورت مي گيرد با اين حال تصور 
مي كن��م مردم از فضاي ش��فافي ك��ه درخصوص 
لايحه بودجه ايجاد شده است، استقبال مي كنند. 

 چوب حراج به ثروت هاي ملي
محم��د حس��يني يكي ديگ��ر از اعض��اي اين 
كميس��يون روز گذش��ته در گفت وگو با تسنيم با 
بيان اينكه در چند س��ال گذش��ته منابع نفتي در 
حوزه تمل��ك دارايي هاي س��رمايه يي طبقه بندي 
شده و اين موضوع نش��ان مي دهد كه نفت كشور 
يك س��رمايه ملي و متعلق به همه نسل هاس��ت، 
گف��ت: اي��ن درحالي اس��ت ك��ه عم��لا نفت در 

هزينه هاي جاري استفاده مي شود.
ب��راي عبور از اقتصاد نفت��ي احكامي در برنامه 

چهارم تا شش��م گنجانده ش��د تا مناب��ع نفتي به 
صورت مس��تقيم در دسترس دولت قرار نگيرد؛ اما 

باز هم اين مهم اتفاق نيفتاده است. 
وي افزود: براي حل اين چالش ابتدا در س��ال 
84 بحث حساب ذخيره ارزي طرح شد كه امكان 
تحق��ق اهداف مد نظر ايجاد نش��د. به اين ترتيب 
با تداوم مش��كلات حساب دخيره ارزي؛ در برنامه 
پنجم توس��عه، موضوع ايجاد صندوق توسعه ملي 

مطرح شد. 
به گفته حسيني براساس قانون؛ منابع صندوق 
بايد براي ايجاد تس��هيلات اقتصاد برون زا و توليد 
در كش��ور ب��ه كار گرفته ش��ود و در قانون برنامه 
توسعه يك ش��رايط غيردولتي بر آن حاكم شد. از 
منابع ورودي صندوق تا پايان ش��هريور ماه س��ال 
جاري 73درصد تسهيلات ارزي و 26درصد منابع 
صندوق براي احكام بودجه مصرف شده است. اين 
درحالي اس��ت كه در س��ال 97 ش��رايط برداشت 
دولتي از صندوق حادتر شده و به نوع چوب حراج 

بر منابع ملي زده مي شود. 
عض��و هي��ات ناظ��ر صن��دوق توس��عه ملي با 
برشمردن هزينه هاي بودجه يي در صندوق توسعه 
ملي گفت: دولت قص��د دارد 12.5ميليارد دلار از 
منابع صندوق توس��عه ملي برداش��ت كند و نبايد 
تنه��ا 5.8 ميليارد دلار جدول ش��ماره 4 مد نظر 
قرار گيرد. چراكه در تبصره 18 نيز 15هزارميليارد 
ب��راي اش��تغال، 200ميليارد دلار ب��راي صندوق 
ش��كوفايي مل��ي، 350ميليون دلار ب��راي آبياري 
دش��ت سيس��تان و منابع��ي از اين دس��ت براي 

مصارف بودجه يي مصرف خواهد شد. 
حس��يني خاطرنش��ان كرد، درآمده��اي نفتي 
در بودج��ه 101هزارميلي��ارد؛ درآمدهاي مالياتي 
190هزار ميليارد تومان و مجموعا 290هزارميليارد 

تومان پيش بيني درآمد داريم. 
وي در ادامه گفت: حق��وق و مزاياي پرداختي 
س��ال 96، 240هزارميليارد تومان اس��ت و اگر در 
س��ال 97 هزينه ها افزاي��ش پيدا نكن��د علاوه بر 
هزينه 30هزار ميلي��ارد تومان بازخريد اوراق بايد 

240هزارميليارد تومان پرداخت شود. 
اين درحالي است كه پيش بيني افزايش حقوق 
در س��ال بعد 10درصد بوده ك��ه 22هزارميليارد 
تومان هزينه در اينجا ايجاد مي شود. به اين ترتيب 
بي��ش از 290هزارميليارد توم��ان فقط هزينه هاي 
ج��اري مثل حق��وق و دس��تمزد در بودجه لحاظ 

شده است. 
عضو هيات ناظر صندوق توس��عه ملي با اشاره 
به اينك��ه در بودج��ه 97 ح��دود 38هزارميليارد 
توم��ان اوراق فروخته مي ش��ود؛ گف��ت: به دليل 
كمبود شديد منابع دولت مجبور شده است حدود 
20هزارميليارد تومان به صورت مس��تقيم و اعداد 
ديگر را به صورت غيرمس��تقيم از صندوق توسعه 

ملي برداشت كند. 
به گفته حس��يني از سال 86 بند و در سيستم 
بودجه ريزي و پرداخت حقوق كاركنان لحاظ شده 
اس��ت. به اين ترتي��ب حقوق كارمن��دان از طرف 
دارايي پرداخت مي ش��ود و مش��كل و ش��ائبه يي 
درخص��وص پرداخت كارمندان نداري��م و نگراني 
بابت اضاف��ه پرداخت حقوق به برخي دس��تگاه ها 
ناشي از عدم ش��فافيت هايي مثل تعداد كارمندان 

نداريم. 
عضو كميس��يون برنام��ه و بودجه با بيان اينكه 
گردش پول در كشور معيوب است، گفت: چندين 
سال اس��ت كه دولت به دنبال اجراي طرح جامع 
مالياتي است و اميدواريم هر چه سريع تر مشكلات 

در حوزه مبارزه با فرار مالياتي حل و فصل شود.

گروه اقتصاد كلان  الهام آبايي 
ب�ا قوي تر ش�دن احتم�ال افزاي�ش قيمت 
بنزي�ن، بار ديگر هجوم انتق�ادات روانه دولت 
شد. دولت درنظر دارد همگام با اصلاح قيمت 
حامل ه�اي انرژي، قيم�ت بنزي�ن را به 1500 
تومان افزايش دهد. افزايش 50درصدي قيمت 
بنزين مي تواند از طريق بالا رفتن هزينه حمل 
و نقل افزايش تورم را هم رقم بزند و انتظارات 
تورم�ي را نيز ش�كل دهد. نگران�ي از تحميل 
هزينه ه�اي س�نگين در بودج�ه ۹۷ بر مردم 
در حالي اس�ت كه همزمان قرار اس�ت دولت 
يارانه نقدي حدود 30 ميليون نفر را هم حذف 
كند. در اين ميان گرچ�ه تيم اقتصادي دولت 
تلاش ك�رده به بهانه ه�اي مختل�ف تغييرات 
غيرمتع�ارف و افزاي�ش هزينه ه�اي تحمي�ل  
ش�ده بر مردم در لايحه بودجه ۹۷ را به نوعي 
توجيه كند، اما به نظر نمي رس�د در اين زمينه 
چن�دان هم موفق باش�د. س�يل انتق�ادات به 
سياس�ت هاي مالي دولت همچنان ادامه دارد. 
به طوري كه نشس�ت بودجه يي مرسوم رييس 
س�ازمان برنامه و بودجه چندان متقاعدكننده 
نب�ود و بار ديگر محمدباق�ر نوبخت مجبور به 
ارائه توضي�ح در مورد افزاي�ش قيمت بنزين 
ش�د. به گفته س�خنگوي دولت، ب�راي ايجاد 
ح�دود يك ميلي�ون فرصت ش�غلي ني�از به 
اصلاح قيمت حامل هاي انرژي در س�ال آينده 
اس�ت. با وج�ود اين، چندان ه�م نمي توان به 
توضيح مناسب منابع حاصل از افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي اميدوار بود و بر اين اس�اس، 
بعيد به نظر مي رس�د كه منابع�ي از اين محل 
براي اشتغال زايي و كمك به توليد باقي بماند. 
تيم�ور رحماني در اين باره معتقد اس�ت، اگر 
از منظ�ر عدالت به ماجرا ن�گاه كنيم، افزايش 
قيم�ت ان�رژي عادلانه نيس�ت اما ام�روز در 
ش�رايطي هس�تيم كه دولت نمي توان�د با اين 
ش�رايط ادامه دهد و هر يك م�اه ادامه دادن 
با اين وضعيت به معناي گسترده تر شدن ابعاد 

مشكلات است. 
  

 وعده حذف يارانه هاي بي هدف
نباي��د فرام��وش ك��رد كه ق��رار بود بخش��ي از 
مناب��ع حاصل از اجراي قان��ون هدفمندي يارانه ها 
و اصلاحات قيمتي صرف كمك به توليد ش��ود اما 
ن��ه تنها توليد از اين مناب��ع از همان ابتداي اجراي 
قانون هدفمن��دي بي نصيب ماند ك��ه حتي بخش 
مهمي از منابع موردنياز براي پرداخت يارانه نقدي 
از محل بودجه تامين شد. يكي ديگر از توجيه هاي 
طرفداران سياس��ت هاي مالي دولت در بودجه سال 
آين��ده اين اس��ت كه ح��ذف گس��ترده يارانه هاي 
بي ه��دف مي توان��د اجراي عدالت و رف��ع فقر را به 

همراه داشته باشد.
در اين خصوص هم فارغ از فشارهاي مالي دولت 
ك��ه در عمل منابعي براي توزي��ع در ميان طبقات 
پايين جامعه باقي نمي گذارد، بايد به نقص تكنيكي 

و فني دولت در شناسايي افرادي كه شرايط دريافت 
يارانه نقدي را دارند، توجه داشت. با گذشت سال ها 
از پرداخ��ت يارانه نق��دي و باوجود تاكيدات فراوان 
مبن��ي بر ح��ذف يارانه نق��دي دهك ه��اي بالاي 
درآم��دي، باز هم دولت نتوانس��ت در س��ازوكاري 
نظام مند يارانه دهك ه��اي بالاي درآمدي را حذف 

و يارانه نقدي را به صورت هدفمندتر توزيع كند. 
اصلاح��ات  درم��ورد  خوش��بينانه تر  دي��دگاه 
مال��ي دول��ت اي��ن اس��ت ك��ه دول��ت منابع��ي 
اجتماع��ي  حماي��ت  برنامه ه��اي  ب��راي  را 
و  داش��ت  خواه��د  دراختي��ار  مح��روم   طبق��ات 
بر اين اس��اس مي توان��د به توزي��ع هدفمند منابع 
و كاه��ش فق��ر بپردازد. ب��ا اين حال، اي��ن وجه از 
اصلاحات مالي دولت در لايحه بودجه س��ال آينده 
يا ديده نش��ده يا به صورت بس��يار جزئي و مبهم به 
آن پرداخته ش��ده اس��ت. در همين زمينه، تيمور 
رحمان��ي عضو هيات علمي دانش��گاه تهران گرچه 
اصلاحات قيمتي دولت در لايحه بودجه سال آينده 
را ناگزير مي داند اما در عين حال بر اين باور اس��ت 
ك��ه در س��اختار موجود بعيد اس��ت دولت كمربند 
حمايتي مشخصي براي اقشار محروم جامعه داشته 

باشد. 
رحمان��ي در گفت وگ��و ب��ا »تعادل« ب��ا بيان 
اينك��ه سيس��تم حماي��ت نقدي هدفمن��دي بايد 
ب��راي دهك هاي پايي��ن درآمدي درنظ��ر گرفته 
ش��ود، افزود: »در حال حاضر دولت آن قدر مجهز 
نيست كه بتواند اطلاعات اجرايي لازم براي اجراي 
چني��ن برنامه ه��اي حمايتي را تامي��ن كند. البته 
ديگر چاره يي نداري��م و در حال حاضر اقتصاد در 
مرحله ي��ي قرار دارد كه دول��ت بايد جلو پرداخت 

يارانه ه��اي بي هدف به همه اقش��ار جامعه اعم از 
يارانه سوخت و يارانه نقدي را بگيرد.«

 افزايش قيمتي كه عادلانه نيست
اي��ن اقتصاددان ب��ا بيان اينك��ه در حال حاضر 
يارانه س��وخت به صورت بي هدف پرداخت مي شود، 
اظهار كرد: »توزيع بي هدف يارانه س��وخت س��بب 
مي ش��ود يك مجتمع عظيم تج��اري كه ميلياردها 
تومان س��ود كس��ب مي كن��د از اين يارانه س��هم 
بيشتري داشته باشد تا خانواده محرومي كه مصرف 
س��وخت ناچيزي دارد. در چنين ش��رايطي هر قدر 
دولت تعديل در توزيع يارانه ها را به تعويق بيندازد، 
س��بب مي شود اقتصاد بيش��تر درجا بزند و كارايي 
خود را از دست بدهد. در اين شرايط رشد نمي توان 
رش��د خوبي هم حاصل ك��رد. بنابراين بيكاري هم 
تشديد مي شود كه مس��تقيما اقشار محروم جامعه 

را تحت تاثير قرار مي دهد.«
رحماني بر اين باور اس��ت ك��ه دولت همگام با 
اج��راي اصلاحات قيمتي بايد يك كمربند حمايتي 
هم براي اقش��ار مح��روم جامعه درنظ��ر بگيرد. او 
مي گوي��د: »اگر از منظر عدالت به ماجرا نگاه كنيم، 
افزاي��ش قيم��ت ان��رژي عادلانه نيس��ت و من هم 

علاقه يي به اين افزايش قيمت ندارم.
اما امروز در شرايطي هستيم كه دولت نمي تواند 
با اين ش��رايط ادامه ده��د و هر يك ماه ادامه دادن 
ب��ا اين وضعيت به معناي گس��ترده تر ش��دن ابعاد 

مشكلات است.«
اين اقتصاددان ب��ا بيان اينكه بايد به دهك هاي 
پايي��ن درآم��دي يارانه نق��دي داده ش��ود، افزود: 
»دولت باي��د درقبال حذف گس��ترده يارانه نقدي 

و جلوگيري از توزيع بي ه��دف يارانه ها، برنامه هاي 
حماي��ت اجتماعي را در قال��ب ارائه يارانه نقدي به 
اقش��ار محروم دنبال كند. البته تامين اين سيستم 
حمايتي در حال حاضر بعيد به نظر مي رسد اما اگر 
كشوري مي خواهد برابري و عدالت را تا حد معقولي 
تامي��ن كند و در عين حال در اقتصاد جهاني جايي 
داشته باشد، بايد يارانه هاي بي هدف را قطع كند و 

يارانه ها را به صورت هدفمند توزيع كند.«

 فشارهاي مالي انگيزه اصلي دولت است
البت��ه رحمان��ي انگي��زه دول��ت ب��راي افزايش 
قيم��ت حامل هاي ان��رژي را فش��ارهاي مالي و نه 
هدفمندس��ازي توزيع يارانه ها عن��وان كرد و افزود: 
»منطق اقتصادي دولت براي اين تصميم فشارهاي 
مالي اس��ت و بعيد است كه اين اقدام تاثيري روي 
مساله اش��تغال داشته باش��د. براي بهبود وضعيت 
اشتغال، بايد اقتصاد رشد كند و اين رشد هم تنها از 
محل نفت نباش��د. بخش خدمات يكي از مهم ترين 
بخش هايي اس��ت كه رش��د آن مي تواند اشتغال را 
بهبود دهد چراكه اين بخش به نيروهاي كار زيادي 
ني��از دارد. بنابراين تا زماني كه ش��ركت ها، صنعت 
و خدمات رش��د نكند، نمي توان انتظار اش��تغال را 
داش��ت. تجربه هم نش��ان داده كه ب��ا تزريق پول 

نمي توان اشتغال ايجاد كرد.«
اين اقتصاددان به تاخير دولت در تعديل يارانه ها 
اشاره كرد و گفت: »تعديل قيمت حامل هاي انرژي 
در ذات خ��ود تصميم بدي نيس��ت. آلودگي هوايي 
كه امروز همه با آن دست به گريبان هستيم پيامد 
اصلي توزيع بي حساب يارانه سوخت است. بنابراين 
حداقل ب��راي كاهش آلودگي ش��هرها بايد در اين 

زمين��ه اقدامي كنيم. البته مس��لم اس��ت كه وقتي 
تعدي��ل در پرداخت يارانه ها را به تعويق مي اندازيم 
و يارانه هاي غيرمنطقي را براي مدت طولاني حفظ 
مي كنيم، با قطع يارانه به اقش��ار كم درآمد و مردم 
مظلوم فشار وارد مي ش��ود؛ اما مساله اين است كه 
ب��ا اجتناب از تصحيح قيمت  حامل هاي انرژي، تنها 
مش��كل را به عقب مي اندازيم. هرچ��ه اين تعديل 
ديرت��ر انجام ش��ود، رانت جوي��ي، ناكارآمدي، عدم 
كارايي در اقتصاد و عقب ماندگي ها بيش��تر تشديد 

مي شود.«

 فشار مضاعف حذف همزمان يارانه سوخت 
و يارانه نقدي

در اين ميان، افزايش قيمت بنزين با نگراني هاي 
افزاي��ش تورم هم همراه اس��ت. هزينه حمل و نقل 
يكي از بخش هاي هزينه يي بودجه خانوار است كه 
به ط��ور قطع با افزايش قيم��ت بنزين، اين بخش از 
هزينه ها افزايش خواهد يافت. در اين رابطه رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه هم توضيحاتي ارائه داد و 
گف��ت كه افزايش تورم ناش��ي از ب��الا رفتن قيمت 
س��وخت را 1.5درصد عنوان كرد. در همين رابطه، 
رحماني ه��م مي گويد داده هاي بودج��ه خانوار در 
ايران نش��ان مي دهد كه افزايش قيمت بنزين عامل 
مهمي در بالا رفتن تورم نيس��ت يا به عبارت بهتر، 
اثر اين عامل در افزايش تورم معنادار نيس��ت. اين 
اقتص��اددان مي گوي��د نبايد از باب��ت افزايش تورم 
نگران باش��يم، ضمن اينكه اين شروع يك افزايش 
قيمت نيست بلكه در حقيقت قيمت ها تعديل شده 

است. 
افزاي��ش قيمت بنزين ك��ه رحماني اثر آن را در 
افزايش ت��ورم مهم ارزيابي نمي كن��د، نگراني هايي 
را در س��طح م��ردم ايجاد كرده اس��ت. بايد به اين 
نكته هم توجه داش��ته باش��يم ك��ه افزايش قيمت 
سوخت همزمان با حذف يارانه نقدي اتفاق مي افتد 
كه اين امر تش��ديد فش��ارهاي مالي بر خانوارها را 
دوچندان مي كند. تجربه سال هاي دولت يازدهم با 
سياست هاي شديد انقباضي نشان داد گرچه دولت 
با مجموعه يي از سياس��ت هاي پول��ي و مالي تورم 
را مه��ار كرد ام��ا در عين حال، اين مه��ار تورم با 
كوچك تر ش��دن سفره خانوارها و افت شديد تقاضا 

هم همراه بود.
آمارهاي اقتصادي نشان مي دهد كه هنوز قدرت 
خريد مردم به سطح قبل از دولت يازدهم برنگشته 
اس��ت. بنابراين در اين ش��رايط، صحب��ت كردن از 
كيفي��ت زندگي با دولتي كه تنها به فكر سرش��كن 
كردن بار مالي خود اس��ت، چن��دان هم ثمربخش 
نخواهد بود. ش��ايد بهتر باشد دولت به جاي اينكه 
تنه��ا به فك��ر اج��راي تئوري هاي اقتص��ادي براي 
جابه جا كردن ارقام رش��د اقتصادي، تورم و بيكاري 
باش��د، كمي هم به بطن جامعه پا بگذارد و با درك 
صحيحي از دغدغه هاي عموم مردم، دست كم همراه 
با افزايش فشارهاي مالي بر دوش مردم، برنامه هاي 
 حمايت اجتماعي را براي اقش��ار آسيب پذير جامعه

 به اجرا دربياورد. 
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اجراي مرحله دوم طرح حاتم 
بانك انصار

بانك  انصار در راس��تاي  فرماي��ش مقام  معظم  رهبري 
مدظله العالي در حمايت از توليد ملي و سرمايه هاي ايراني 
و تحقق اهداف اقتصاد مقاومتي به زوج هاي جوان و عموم 
م��ردم براي تهيه جهيزيه و وس��ايل زندگي در قالب عقد 

مرابحه تسهيلات مي دهد. 
به گزارش اداره كل روابط عمومي و تبليغات، اين بانك 
براي اجراي اين طرح در قالب طرحي به نام حاتم )حمايت 
از توليد ملي( اقدام به انعقاد قرارداد با ش��ركت هاي توليد 
لوازم خانگي داخلي با اعتب��اري به مبلغ 10 هزار ميليارد 
ريال كرد تا به اقشار كم درآمد مساعدت و فرهنگ استفاده 
از توليدات داخلي را ترويج كند. اين گزارش مي افزايد كه 
متقاضيان مش��مول اين طرح مي توانند ضمن مراجعه به 
سايت بانك انصار و ثبت نام به صورت مستقيم و از طريق 
پايانه هاي فروشگاهي شركت هاي توليدكننده لوازم خانگي 

داخلي اقدام به خريد كالا كنند. 
شايان ذكر است كه شرايط بهره مندي، نحوه ثبت نام، 
چگونگي دريافت كالا، نحوه بازپرداخت اقساط و اطلاعات 
https://hatam. ansarbank. ديگر مورد نياز در سايت

com به طور كامل درج شده است. 

 تقدير ستاد فرمان امام)ره(
از بانك پارسيان 

محم��د مخبر رييس س��تاد اجرايي فرم��ان حضرت 
ام��ام خميني )ره( از همكاري بانك پارس��يان در حمايت 
از طرح هاي اش��تغال زايي، عمراني و حوزه مسووليت هاي 

اجتماعي كشور تقدير و تشكر كرد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومي بانك پارس��يان، مخبر روز 
سه ش��نبه 28 آذر 96 در مراس��م افتتاح و بهره برداري از 
يك هزارمين مدرسه بنياد بركت و امضاي تفاهمنامه كه با 
حضور رييس دفتر مقام معظم رهبري، رييس ستاد فرمان 
حضرت امام )ره(، مديرعامل بنياد بركت، رييس س��ازمان 
توس��عه و تجهيز مدارس كش��ور و ديگر ش��خصيت هاي 
سياسي برگزار ش��د، ضمن تقدير از مشاركت فعال بانك 
پارسيان در حمايت از طرح هاي اشتغال زا و عمراني دولت 
و به خصوص در حوزه مس��ووليت هاي اجتماعي كشور با 
اش��اره به تلاش هاي مديران و كاركنان بانك پارس��يان از 
تلاش هاي كوروش پرويزيان مديرعامل اين بانك تش��كر 
كرد. ش��ايان ذكر اس��ت، همكاري با موسسات خيريه از 
جمله سازمان بهزيستي كشور، كميته امداد امام خميني 
)ره(، انجم��ن بيم��اران كليوي و  ام اس اي��ران، حمايت از 
بيماران سرطاني، پرداخت تسهيلات ازدواج، خوداشتغالي 
و كارآفريني، س��اماندهي و جانمايي كس��به س��اختمان 
پلاسكو و... بخش��ي از فعاليت هاي فرهنگي و عام المنفعه 

بانك پارسيان بوده است. 
همچنين بانك پارسيان با تعاملي اثربخش و فعال در 
جهت رشد و توسعه اقتصادي كشور و ترويج مدرسه سازي 
و توسعه و تامين فضاهاي آموزشي، تداوم نهضت ساخت 
مدرس��ه در جامعه را مورد تاكيد قرار داده و در ساخت و 
افتتاح پروژه هاي گوناگون آموزشي مشاركت داشته است. 

شايسته  سالاري يك تعارف 
نيست ضرورت است

 جلس��ه گردهمايي اعضاي انجم��ن مديريت ايران با 
محوريت تبيين طرح ه��اي ملي انجمن در تاريخ 27 آذر 

1396 در محل دانشگاه خاتم برگزار شد. 
به گزارش انجمن مديريت ايران، در اين جلسه ضمن 
آش��نايي اعضا ب��ا توانمندي ها و ظرفيت ه��اي انجمن و 
تشريح فرصت هاي موجود، طرح هاي ملي انجمن ازجمله 
دومين كنفرانس ملي فرهنگ سازماني با رويكرد اخلاق 
حرفه ي��ي، دومين جايزه مس��ووليت اجتماعي مديريت، 
طرح تايي��د اعتبار حرفه يي مديران و طرح ملي مديريت 

كارآفريني معرفي شد. 
مجيد قاس��مي، رييس هيات مدي��ره انجمن مديريت 
اي��ران و مديرعام��ل بان��ك پاس��ارگاد بر ل��زوم توجه به 
و  توانمندي ه��اي حرفه ي��ي مدي��ران  و  شايس��تگي ها 
كارشناسان تاكيد كرد. وي افزود: يكي از مشكلات جدي 
س��ازمان ها عدم دسترسي به الگوهاي مناسب شايستگي 
حرفه ي��ي مبتني بر مباني علمي اس��ت ب��ه همين دليل 
س��ازمان ها در انتخ��اب افراد شايس��ته براي پس��ت هاي 
مديريتي دچار مش��كلات جدي هستند. وي در ادامه به 
حديثي از پيامبر اكرم)ص( اشاره كرد كه مي فرمايند من 
از فقر امتم نمي ترسم بلكه از سوءتدبير مي ترسم و ادامه 
داد: شايسته  سالاري يك تعارف نيست بلكه يك ضرورت 
است و انجمن مديريت ايران با عمل به رسالت هاي خود 
در مسير شناسايي و بهبود ضعف هاي مديريتي و تبيين و 

توسعه مديريت گام برمي دارد. 
وي در ادام��ه افزود: مديران مي توانند اخلاق حرفه يي 
را منتقل كنند و ما به دنبال اين هستيم كه به عنوان يك 
ارزش افزوده، اين كش��ور به فهم دقيق مسائل مديريتي 

دست يابد. 
صائميان، رييس ش��وراي سياس��ت گذاري و دبير اين 
همايش با اش��اره به پيشينه  فعاليت هاي انجمن و قريب 
به 60 خدمتي كه به اعضاي انجمن ارائه مي ش��ود، گفت: 
برگزاري دومين كنفرانس ملي فرهنگ سازماني با رويكرد 
اخ��لاق حرفه ي��ي، دومين جاي��زه مس��ووليت اجتماعي 
مديريت، طرح تاييد اعتبار حرفه يي مديران و طرح ملي 
مديريت كارآفريني در دس��تور كار انجمن قرار دارد و ما 
براي اجراي اين طرح ها چندين س��ال است كه با گروهي 
از استادان، پژوهش��گران و مديران صاحب  نظر در حرفه 
مديريت كار مطالعاتي انجام داده ايم كه ماحصل آن ارائه 

اين 4 طرح ملي است. 
وي ضمن ارائه توضيحاتي پيرامون طرح تاييد اعتبار 
حرفه يي مديران تصريح كرد: مركز تاييد اعتبار حرفه يي 
مديران قصد دارد با صدور گواهينامه شايستگي حرفه يي 
مديران، دغدغه سازمان ها را در شناسايي توانمندي ها و به  
كارگيري افراد شايسته براي پست هاي مديريتي را مرتفع 
كند و بدين ترتيب در توس��عه شايس��تگي هاي حرفه يي 
مديريت در كشور اقدام جدي به عمل آورد. در پايان اين 

جلسه از لوگوي مركز اعتبار مديران رونمايي شد. 

اخبار

وضعيت تامين مالي در اقتصاد كشور در جلسه شوراي پول و اعتبار بررسي شد

رشد تسهيلات 9.6 درصدي دقيقا معادل نرخ تورم
30 هزار ميليارد تومان تسهيلات براي بازسازي بنگاه ها و تكميل طرح هاي نيمه تمام

»تعادل« عملكرد صنعت بيمه و سهم بيمه هاي اجباري، اختياري و خسارت ها از گردش مالي بيمه را بررسي كرد 

معكوس شدن سهم بيمه هاي غيراجباري و خسارت ها
گروه بانك و بيمه | احسان شمشيري| 

با رش��د س��هم بيمه هاي غيراجباري مانند بيمه عمر و زندگي، نسبت 
بيمه هاي اجباري كه پيش از اين بالاي 50درصد بود و س��هم خس��ارت ها 
از كل حق بيمه را به ش��دت افزايش داده بود، معكوس ش��ده و عملا س��هم 
بيمه هاي غيراجباري بالاتر رفته و درنتيجه سهم خسارت ها از درآمد بيمه نيز 
كاهش يافته است و اين موضوع مي تواند به توسعه بيمه و سرمايه گذاري ها 

كمك كند.
به گزارش »تعادل«، سهم 56درصدي بيمه هاي غيراجباري و 44درصدي 
خسارت ها نشان دهنده بهبود شاخص هاي صنعت بيمه در سال 95 نسبت به 
سال هاي قبل بوده است و مهم ترين دليل آن توجه مردم به بيمه هاي عمر 
و پس انداز و آتش س��وزي و... است كه در كنار بيمه هاي اجباري مانند بيمه 
شخص ثالث به بهبود وضعيت صنعت بيمه كمك كرده است. اگرچه هنوز 
س��هم 93 درصدي بيمه درمان از تعداد موارد خس��ارت پرداختي را شاهد 
هس��تيم و بايد تعرفه هاي بيمه درمان و حق بيمه ه��اي آن بهبود يابد، اما 
وضعيت كلي صنعت بيمه نشان دهنده شروع روند بهبود آن است و در آينده 
بيمه عمر و پس انداز مي تواند پشتوانه قابل توجهي در تامين اجتماعي شود و 

جايگزين صندوق هاي تامين اجتماعي و بازنشستگي شود. 
تولي��د  افزاي��ش  ش��اهد  اي��ران،  در  بيم��ه  صنع��ت    
ح��ق بيمه ها ت��ا 20درصد ب��وده به طوري كه در س��ال گذش��ته در زمينه 
ح��ق بيمه تولي��دي بيمه ه��اي زندگي و غيرزندگي ش��اهد رش��د زيادي 
 بوده اي��م، به نحوي كه حق بيم��ه توليدي بيمه عمر در س��ال 95، بيش از
 20 برابر ش��ده كه اين ميزان براي رشته هاي غيرزندگي حدود 7برابر بوده 
اس��ت. در سال 1395، حق بيمه توليدي بيمه هاي زندگي معادل 3 هزار و 
761 ميليارد تومان بوده كه نسبت به سال قبل از آن 36درصد رشد داشته 

و 13درصد از سهم بازار بيمه را به خود اختصاص داده است. 
 باتوج��ه به اهمي��ت روزافزون بيمه ه��اي زندگي و تاثير آن در رش��د 
سرمايه گذاري در كشورها، اين رشد زياد مي تواند نويدبخش روزهايي بهتر و 

روشن تر براي توسعه اين رشته مهم در صنعت بيمه ايران باشد.
طي نيمه اول سال مالي جاري حق بيمه شركت هاي بيمه ايران به 16.6 
هزار ميليارد تومان يا معادل 4.15ميليارد دلار رسيد كه حكايت از افزايش 

20درصدي در مقايسه با دوره مشابه سال گذشته دارد. 
در مجموع، بيمه نامه هاي زندگي كه به فروش رفته است، بيش از 
2.2 هزار ميليارد تومان ارزش داش��ته كه رشد سالانه 35درصدي را 
نش��ان مي دهد.بيمه مركزي ايران در حال توسعه بيمه زندگي است 
و بر اجراي تغييرات ساختاري در ذخاير بيمه گران متمركز است و از 
 بيمه گران خواسته است ذخاير زندگي و غيرزندگي خود را جدا كنند 

تا كارآمدي در سرمايه گذاري هاي ش��ان بهبود يابد. در سال 1395، 
س��ه ش��ركت بيمه تجارت نو، حكمت صبا و شركت تخصصي بيمه 
زندگ��ي خاورميانه پروانه فعاليت خ��ود را از بيمه مركزي ج. ا. ايران 
اخذ نمودند. لذا تعداد شركت هاي بيمه از 29 شركت بيمه طي سال 
1394 مش��تمل بر بيمه ايران در نقش تنها شركت بيمه دولتي به 
همراه 20 شركت بيمه غيردولتي: آسيا، البرز، دانا، پارسيان، توسعه، 
رازي، كارآفرين، س��ينا، ملت، دي، س��امان، نوين، پاسارگاد، معلم، 
ميهن، كوثر، ما، آرمان، تعاون و سرمد در سرزمين اصلي و 6 شركت 
بيمه غيردولتي اميد، حافظ، ايران معين، متقابل كيش، آس��ماري و 
متقابل اطمينان متحد قشم در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي و نيز 2 
ش��ركت بيمه اتكايي امين و اتكايي ايرانيان به 32 شركت بيمه در 

سال 95 افزايش يافت.

 رشد حق بيمه توليدي
 حجم حق بيمه هاي توليدي بازار بيمه با 22.5درصد افزايش نسبت 
به سال گذشته به حدود 27هزار و 700ميليارد تومان رسيد و 9 شركت  
بيمه ايران، آسيا، دانا، البرز و پارسيان، پاسارگاد، كوثر، معلم و كارآفرين 
)هر يك داراي س��هم بالاتر از 3درصد(، در مجموع 82.8درصد از حق 
 بيمه توليدي بازار را به خود اختصاص داده اند و 17.2درصد ديگر بين
 20 شركت توزيع شده است. تعداد بيمه نامه هاي صادره در اين مدت 
نيز با حدود 15.4درصد رشد نسبت به سال قبل حدود 58.6 ميليون 
فقره بود. 5.39درصد حق  بيمه هاي توليدي به رش��ته بيمه ش��خص 
 ثال��ث و مازاد اختصاص داش��ت. 5.23درصد از حق بيمه هاي توليدي 
مرتبط با بيمه درمان بود و س��هم بيم��ه زندگي به ميزان 13.4درصد 
از پرتفوي حق بيمه توليدي بازار رس��يد. سهم بيمه هاي غيراجباري 
يعني جز شخص ثالث و حوادث راننده از حق بيمه توليدي بازار بيمه 
به 56.8درصد رس��يد. مجموع حق بيمه توليدي پوشش هاي مرتبط 
با رانندگي و وس��ايل نقليه مانند ش��خص ثالث، حوادث راننده و بدنه 
اتومبيل به 48.5درصد از كل رس��يده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه 
س��ه رشته فوق 52.6 درصد از خسارت پرداختي بازار بيمه را به خود 
اختصاص داده اند. از كل تعداد بيمه نامه هاي صادره، 4 رش��ته شخص 
ثال��ث و مازاد، حوادث راننده، ح��وادث و بدنه اتومبيل به ترتيب 34.6، 
32.4، 7.8 و 7.1درص��د و در مجموع 81.9درصد از كل بيمه نامه هاي 
صادره سهم دارند و سهم رشته هاي بيمه درمان، عمر و آتش سوزي نيز 
به ترتيب 5.3، 5.1 و 4.7درصد از كل تعداد بيمه نامه هاي صادره بوده و 

بيشتر از ساير رشته هاست. 

 رشد خسارت پرداختي
ش��ركت هاي بيمه حدود 18 هزار ميليارد تومان خس��ارت به بيمه گذاران 
پرداخت كردند كه در مقايسه با سال 94، معادل 24درصد رشد نشان مي دهد. 
شركت هاي بيمه بالغ بر 32ميليون مورد خسارت به بيمه گذاران پرداخت  كردند 
كه در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 30درصد رشد داشته است. همچنين 
43.4درصد از خس��ارت هاي پرداختي به بيمه شخص ثالث و مازاد اختصاص 
داش��ت و ح��دود 30درصد از خس��ارت هاي بازار بيمه در رش��ته بيمه درمان 
پرداخت شده است. سهم بيمه زندگي نيز به حدود 6.6 درصد از خسارت هاي 
پرداختي بازار بيمه رسيد. رشته بيمه درمان به تنهايي 93درصد از كل تعداد 
خس��ارت هاي پرداخت��ي را به خود اختصاص داده و پس از آن بيمه ش��خص 
ثالث و مازاد با 3.2درصد س��هم قرار دارد. در رشته بيمه درمان، بيمه نامه هاي 
صادر ش��ده از طرف شركت هاي بيمه معمولا به صورت گروهي است كه افراد 
متفاوتي را هم تحت پوشش قرار مي دهد در مقابل يك نفر در طول سال چند 
بار مي تواند خسارت دريافت كند. لذا آمار تعداد موارد خسارت در اين رشته به 
مراتب بزرگ تر از آمار تعداد بيمه نامه صادره آن است. بر اين اساس با وجودي 
كه بيمه درمان فقط 5/3 درصد از تعداد بيمه نامه هاي صادره صنعت بيمه سهم 
دارد 93درصد از تعداد موارد خسارت پرداختي را به خود اختصاص داده است.

 افزايش نسبت خسارت 
نس��بت خس��ارت صنعت بيمه در اين مدت معادل 65 درصد بود و در 

مقايسه با مدت مشابه سال قبل 1.2واحد افزايش نشان  داد. 
نسبت خسارت 8 شركت بيمه ميهن 174درصد، ملت 84 درصد، ايران 
74درص��د، البرز 71درصد، كوثر 69 درصد، س��ينا 68/9 درصد، آرمان 68 
درصد و آس��يا 67 درصد بالاتر از ميزان متوس��ط بازار بيمه بوده است. پس 
از ش��ركت هاي بيمه نامبرده، نسبت خسارت شركت بيمه معلم با 6 درصد 
تقريبا در س��طح بازار بيمه قرار دارد. 3 رشته  بيمه درمان، حوادث راننده و 
شخص ثالث و مازاد به ترتيب با 84، 72و 71درصد نسبت خسارتي بالاتر از 
بازار بيمه داشتند. پس از رشته هاي نامبرده، بيمه بدنه اتومبيل با 62 درصد 
نسبت خسارتي بالاتر از ساير رشته ها داشته اما از نسبت خسارت بازار بيمه 
پايين تر هستند. گفته مي شود كه در محاسبه نسبت خسارت)حاصل تقسيم 
خسارت پرداختي به حق  بيمه توليدي برحسب درصد( مبالغ خسارت هاي 
معوق، ذخاير حق  بيمه، كارمزد شبكه فروش و هزينه هاي اداري- عمومي در 
نظر گرفته نمي شود لذا بررسي آمار عملكرد شركت هاي بيمه از حيث نسبت 
خسارت نمي تواند ارزيابي درستي از عملكرد آنها در دسترس قرار دهد لذا در 
دوره هاي سالانه از ضريب خسارت استفاده مي شود كه در محاسبه آن ذخاير 

حق بيمه و خسارت هاي معوقه دخالت دارند. 

 سهم بخش غير دولتي
س��هم بخش غيردولتي از كل حق بيمه تولي��دي صنعت به 62 درصد 
رسيد و 37درصد ديگر توسط بيمه ايران در نقش تنها شركت بيمه دولتي 
توليد ش��د. در اين مدت 57 درصد از خسارت هاي بازار بيمه توسط بخش 
غيردولتي جبران ش��د و 42درصد ديگر توسط بيمه ايران پرداخت شد. بر 
اين اساس طي دوره مورد بررسي نسبت خسارت بخش غيردولتي به حدود 
59 درصد رسيده كه در مقابل بخش دولتي با 74درصد نسبت خسارت بود. 

 رشد 16 درصدي شبكه فروش و خدمت رساني بيمه
تعداد ش��بكه فروش و خدمت رساني در سال 1395 گسترش پيدا كرد؛ 
تع��داد نمايندگان جنرال به بيش از 33400 نماينده فعال، نمايندگان عمر 
به ح��دود 10600 نماينده فعال)كل نمايندگان بيم��ه به بيش از 44000 
نماينده فعال(، تعداد كارگزاران بيمه به حدود 650 كارگزاري فعال و تعداد 
ارزيابان خسارت به 214 ارزياب فعال رسيده است. بدين ترتيب مجموع تعداد 
ش��بكه فروش و خدمت رس��اني صنعت بيمه طي سال 1395 در مقايسه با 
سال گذشته 16.4درصد رشد پيدا كرد. شعب شركت هاي بيمه نيز از تعداد 
1043شعبه به تعداد 1079شعبه در سال مورد بررسي افزايش داشت كه در 

اقصا نقاط كشور پراكنده شده اند. 

 كاهش انحصار شركتي
ميزان انحصار ش��ركتي در بازار بيمه طي سال 1395 براساس شاخص 
هرفيندال- هيرش��من مجموع مجذورات سهم هر يك از شركت هاي بيمه 
معادل 1733واحد است كه در مقايسه با سال 94 به ميزان 181واحد معادل 
9.5درصد كمتر شده و بهبود يافته است. توضيح آنكه مقدار به دست آمده 
براي اين ش��اخص، حكايت از نيمه متمركز و ش��به رقابتي بودن بازار بيمه 
كشور دارد اما چنانچه اين ميزان به زير 1000واحد برسد، بازار بيمه كاملا 
رقابتي و غيرمتمركز خواهد شد. با اين وجود تنها 5 شركت  بيمه ايران، آسيا، 
دانا، البرز و پارس��يان هر يك داراي س��هم بيشتر از 6 درصد در مجموع 68 

درصد از حق بيمه توليدي بازار را به خود اختصاص داده اند. 

 رشد حق بيمه سرانه
در سال 1395 شاخص حق بيمه سرانه يعني نسبت حق بيمه توليدي 
به جمعيت كشور به حدود 350هزار تومان مي رسد كه به طور متوسط هر 
يك از 79ميليون نفر ايراني در پرداخت آن به صنعت بيمه مشاركت داشته 
است. بر اين اساس افزايش حق بيمه سرانه در مقايسه با سال 1394 با مبلغ 

290هزار تومان تقريبا حدود 20درصد رشد داشته است. 

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
 ش��وراي پول و اعتبار در جلس��ه فوق العاده عصر 
سه ش��نبه 28 آذر 96 به بررس��ي بخش��ي از گزارش 
معاون��ت اقتصادي بانك مركزي پرداخت كه وضعيت 
تامين مالي را در اقتصاد كش��ور تشريح كرده است و 
بخش ديگر گزارش درخصوص چالش هاي نظام بانكي 
در جلس��ه فوق العاده بعدي شوراي پول و اعتبار ارائه 

شود. 
 به گزارش»تعادل« براساس گزارش پيمان قرباني 
معاونت اقتصادي بانك مركزي، جايگاه نظام بانكي در 
تامين مالي اقتصاد با وجود تنگناهاي اعتباري شبكه 
بانكي همچنان حدود 80 درصد است و كماكان انتظار 
مي رود، بازار س��رمايه و سرمايه گذاري خارجي تامين 

مالي بنگاه هاي بزرگ را برعهده گيرند. 
وي اف��زود: در همين ارتباط رويكرد بانك مركزي 
در س��ال هاي اخير بر هدايت منابع بانكي در راستاي 
حمايت از توليد و اش��تغال با توجه به وضعيت رش��د 
اقتصادي تمركز داش��ته اس��ت. بر اين اساس تامين 
س��رمايه در گردش واحدهاي تولي��دي، تامين مالي 
بنگاه هاي كوچك و متوس��ط، طرح هاي اش��تغال زا و 
حمايت از تامين مالي بخش هاي مسكن و كشاورزي 

همگي در اين راستا تلقي مي شود. 
 از ط��رف ديگر و بنا به مس��تندات ارائه ش��ده در 
گ��زارش معاونت اقتصادي بان��ك مركزي، حمايت از 
تامين مالي خرد خانوارها از قبيل اعطاي تس��هيلات 
قرض الحس��نه ازدواج، تس��هيلات مس��كن به اقشار 
مختلف جامعه و تس��هيلات خرد مصرف��ي خانوار از 

اولويت هاي نظام بانكي بوده است. 
وي گفت: حجم تسهيلات پرداختي از 1955.9هزار 
ميليارد ريال در سال 1391 به 5483.7 هزارميليارد 
ريال در س��ال 1395 افزايش يافته و طي 8 ماهه اول 
سال جاري با 9.6درصد افزايش نسبت به دوره مشابه 
سال قبل به 3574.3هزارميليارد ريال بالغ شده است. 
درحالي كه مجموع س��هم بخش هاي توليدي شامل 
كش��اورزي، صنعت و معدن، مس��كن و ساختمان از 
مجموعه ارزش افزوده بخش هاي غيرنفتي در اقتصاد 
معادل 36.4درصد اس��ت، مجموع سهم آنها از تمام 
تسهيلات پرداختي شبكه بانكي در سال 1395 معادل 
47درصد بوده است كه تمام اين موارد نشان از توجه 
ويژه شبكه بانكي به حمايت از توليد دارد. سهم بخش 
خدمات از مجموع ارزش افزوده بخش هاي غيرنفتي در 
س��ال 1395 معادل 63.6 درصد و سهم از تسهيلات 

پراختي معادل 53 درصد بوده است. 
قرباني ادامه داد: از ابتداي سال 1395تا 25 آذر ماه 
سال جاري معادل 238.9هزارميليارد ريال تسهيلات 
ب��ه 33ه��زار و 400واح��د بنگاه كوچك و متوس��ط 
در سراس��ر كش��ور اختصاص يافته اس��ت. براساس 
برآوردها سهم تس��هيلات پرداختي به اين بنگاه ها از 
كل تس��هيلات از 3.1درصد در پايان سال 1395 به 
7.7درصد در پايان سال 1396 افزايش خواهد يافت. 

وي گفت: ع��لاوه بر اين و براي حمايت از توليد 
و اش��تغال، تامين مالي سرمايه در گردش مورد نياز 
تع��داد 10هزار بنگاه اقتصادي و تامين مالي 6 هزار 
ط��رح نيمه تمام با پيش��رفت فيزيك��ي حداقل 60 
درصد با اختصاص 200هزارميليارد ريال با همكاري 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و وزارت جه��اد 
كش��اورزي در برنامه س��ال جاري نظام بانكي قرار 
گرفته اس��ت. همچنين 100هزارميليارد ريال براي 
بازس��ازي و نوس��ازي تعداد 5 هزار واحد اقتصادي 

اختصاص يافته است. 
وي ادامه داد: براي ايجاد فرصت هاي شغلي جديد 
و پايدار براي بهره برداري از مزيت هاي نسبي و رقابتي 
ب��ا اولويت مناطق روس��تايي، عش��ايري و محروم با 
همكاري وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي تسهيلات 
ب��ه طرح ها و پروژه هاي كوچك و متوس��ط و صنايع 

دستي اختصاص يافته است. 
همچنين براساس اطلاعات مندرج در اين گزارش، 
اه��م اقدامات بانك مركزي براي كاهش هزينه تامين 
مالي بانك ها و نيز كاهش فشار بر توليد شامل مواردي 
همچون ساماندهي نهادهاي پولي غيرمجاز، ساماندهي 
اضافه برداشت بانك ها، تاكيد مجدد بر سقف نرخ سود 
س��پرده ها، تعيين س��قف نرخ بازده��ي قراردادهاي 
مش��اركتي خودروس��ازان، انتق��ال معام��لات ثانويه 
سخاب به بازار س��رمايه براي جلوگيري از ايجاد بازار 
غيرمتشكل و غيرش��فاف اوراق بدهي و اصلاح رابطه 

صندوق هاي سرمايه گذاري با بانك هاست. 

 3۵۷ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
 همچنين براس��اس گزارش بانك مركزي در مورد 
تس��هيلات پرداختي بانك ها طي 8 ماهه سال 1396 
به بخش هاي اقتصادي مبلغ 3574.3هزارميليارد ريال 
تس��هيلات در اين 8 ماه پرداخت شده كه در مقايسه 
با دوره مشابه سال قبل مبلغ 313.2هزارميليارد ريال 
معادل 9.3درصد افزايش داش��ته است اما اين رشد در 
مقايسه با رشد بالاي 30درصد سال 95 كمتر است و در 
عين حال نشان دهنده اين واقعيت است كه بانك هاي 
كش��ور تقريبا مع��ادل نرخ تورم تس��هيلات را افزايش 
داده اند و ب��راي مهار مطالبات مع��وق ترجيح داده اند 
كه تسهيلات رشد فزاينده سال 95 و قبل از انتخابات 
رياس��ت جمهوري را نداشته باش��د. نرخ تورم نقطه به 
نقطه آبان 96 نسبت به آبان 95 معادل 9.6درصد بوده 
و نرخ تورم 12ماهه در اين مدت 9.9درصد اعلام شده 
و نشان مي دهد كه تسهيلات بانك ها عملا معادل نرخ 

تورم افزايش يافته است. 

 سهم 84 درصدي سرمايه در گردش
در صنعت و معدن 

هدف از دريافت تس��هيلات پرداختي در بخش هاي 
اقتصادي طي 8 ماهه س��ال 1396 نش��ان مي دهد كه 
س��هم تس��هيلات پرداختي در قالب سرمايه در گردش 
مبل��غ 2232.2هزارميليارد ريال)مع��ادل 62.5 درصد 
كل تس��هيلات پرداختي( بوده كه در مقايس��ه با دوره 
مش��ابه س��ال قبل مبلغ 105هزارميليارد ريال معادل 

4.9درصد افزايش داشته است. سهم تسهيلات پرداختي 
بابت تامين س��رمايه در گردش بخش صنعت و معدن 
نيز در 8ماهه س��ال جاري مع��ادل 898.7هزار ميليارد 
ري��ال بوده كه حاكي از تخصي��ص 40.3درصد از منابع 
تخصيص يافته به س��رمايه در گ��ردش تمام بخش هاي 
اقتصادي )مبلغ 2232.2هزار ميليارد ريال( اس��ت.   از 
1064.7هزار ميليارد ريال تسهيلات پرداختي در بخش 
صنعت و معدن معادل 84.4درصد آن )مبلغ 898.7هزار 
ميليارد ريال( در تامين سرمايه در گردش پرداخت شده 
ك��ه بيانگر توجه و اولويت دهي به تامين منابع براي اين 
بخش توسط بانك ها در س��ال جاري است. سرمايه در 
گ��ردش در بخش كش��اورزي 67.2درص��د، در بخش 
مسكن 21.5درصد، در بخش بازرگاني 71.1درصد و در 
بخش خدمات 51درصد بوده كه نشان مي دهد همچنان 
نياز واحدهاي اقتصادي براي روپا ماندن و ادامه حيات به 

وام بانكي زياد است. 

 سهم 16.6درصدي ايجاد و توسعه و تعمير
سهم ايجاد و توسعه و تعمير كه امور توسعه يي براي 
رش��د و رونق واحدهاي اقتصادي محس��وب مي شود و 
نشانه افزايش ظرفيت يا نوسازي و بازسازي و تعميرات 
واحده��ا با هدف توليد بهتر و همچنين كمك به طرف 
عرضه اقتصاد است، از كل تسهيلات معادل 16.59درصد 
معادل 59 هزار و 295 ميليارد تومان بوده اس��ت. سهم 
ايجاد يعني تاس��يس واحدهاي جديد ي��ا اضافه كردن 
واحدهاي جديد به بخش هاي قبلي واحدهاي اقتصادي 

از كل تسهيلات معادل 9.3درصد معادل 33هزار و 413 
ميليارد تومان بوده است. سهم تعميرات نيز 2.7درصد 
معادل 9729 ميليارد تومان، س��هم توسعه واحدها نيز 
مع��ادل 4.5درصد معادل 16هزار و 152 ميليارد تومان 

بوده است. 

 سهم ۷.2درصدي خريد كالاي شخصي 
 در طرف تقاضاي بازار، خريد كالاي شخصي و خريد 
مس��كن نيز از اهميت ويژه يي برخوردار هستند و رشد 
آنها مي تواند به رشد اقتصادي و تقاضا و حمايت از توليد 

و ايجاد رونق كمك كند. 
س��هم خريد كالاي ش��خصي از كل تسهيلات نيز 
مع��ادل 25ه��زار و 629 ميليارد تومان بوده اس��ت. 
كارشناس��ان اين نوع وام را نش��انه رش��د تقاضا براي 
خري��د كالا و حمايت از توليد داخلي ارزيابي مي كنند 
و معتقدند كه اين نوع تس��هيلات مي تواند مس��تقيم 
و غيرمس��تقيم به حمايت از تولي��د و صنعت داخلي 
منجر شود و لذا سهم قابل توجه 7.2درصدي اين نوع 
تسهيلات كمك قابل توجهي به رشد و رونق اقتصادي 
مي كند. اما س��هم كم خريد مسكن با 5درصد معادل 
17712ميليارد تومان نش��ان مي ده��د كه همچنان 

بخش مسكن در ركود نسبي به سر مي برد. 
ميانگي��ن وام هر واحد اقتصادي در كش��ور باتوجه 
 ب��ه رقم 357 هزار و 432 ميليارد تومان تس��هيلات به

 5 ميلي��ون و 570 ه��زار و 718 واحد اقتصادي معادل 
64.16ميليون تومان در 8 ماهه اول سال 96 بوده است. 
ميانگين براي هر واحد صنعت 603 ميليون تومان، 
خدمات 43.8 ميليون تومان، كشاورزي 28.97ميليون 
تومان، مس��كن و ساختمان 49.7ميليون تومان و براي 

بازرگاني 84.38ميليون تومان بوده است. 
 تع��داد 176 ه��زار و 551 فق��ره تس��هيلات ب��ه 
 بخش صنع��ت و معدن با ميانگي��ن پرداختي هر فقره 
603 ميليون تومان پرداخت شده كه بيشتر از ميانگين 
پرداختي ساير بخش ها بوده است. در بخش خدمات نيز 
تع��داد 3 ميليون و 274 هزار و 316فقره تس��هيلات با 
ميانگين پرداخت هر فقره 43.8ميليون تومان پرداخت 

شده است. 
شبكه بانكي كش��ور تاكيد كرده كه همچنان بايد 
در تداوم مس��ير جاري ملاحظ��ات مربوط به كنترل 
ت��ورم را نيز درنظ��ر گرفت و هم��واره مراقب قدرت 
گرفتن پتانسيل تورمي ناشي از فشار تقاضاي كل در 
اقتصاد نيز بود. بر اين اساس ضروري است به افزايش 
توان مالي بانك ها از طريق افزايش س��رمايه و بهبود 
كفايت س��رمايه بانك ها، كاهش تسهيلات غيرجاري 
و بازگرداندن آنها به مسير صحيح اعتباردهي بانك ها، 
افزايش بهره وري بانك ها در تامين سرمايه در گردش 
توليدي، پرهيز از فشارهاي مضاعف بر دارايي بانك ها 
و ترغيب بنگاه هاي توليدي به س��مت بازار س��رمايه 
به عن��وان يك ابزار مه��م در تامين مال��ي طرح هاي 

اقتصادي )ايجادي( توجه ويژه يي كرد.

سامانه پاسخگويي به بيمه گذاران راه اندازي شد
فعاليت س��امانه پاسخگويي بيمه مركزي با تماس رييس كل 

بيمه مركزي با شماره 4 رقمي 2342 اين مركز كليد خورد. 
به گزارش »تعادل« همتي در اين مراس��م هدف از راه اندازي 
اين س��امانه را حماي��ت از حقوق بيمه گذاران و بيمه ش��دگان و 
در راس��تاي اجراي »حقوق ش��هروندي در نظام اداري« دانست 
و گف��ت: بيمه مركزي در كنار وظايف نظارت��ي خود همواره به 
دنبال بهره گيري از بستر هاي الكترونيكي نوين براي بهبود روند 

پاسخگويي ارائه خدمات و رسيدگي به شكايات بيمه گذاران بوده 
است و به همين منظور امروز شماره 4 رقمي 2342 تحت عنوان 

سامانه پاسخگويي بيمه مركزي راه اندازي شد. 
رييس كل بيمه مركزي افزود: س��ال گذشته از سوي شبكه 
فروش صنعت بيمه، بيش از 56ميليون فقره بيمه نامه صادر شده 
و بيش از 35ميليون فقره خس��ارت از س��وي شركت هاي بيمه 
پرداخت ش��ده و اين آمار بيانگر بزرگ تر ش��دن خانواده صنعت 

بيمه اس��ت. لذا ب��ا افزايش روزانه بيمه گذاران و بيمه ش��دگان و 
متعاقبا پاسخگويي به سوالات و شكايات آنها نياز به يك سامانه 
جامع ت��ر از تلفن گويا داش��ت تا بتوانيم با ارائ��ه خدمات بهتر و 
س��ريع تر ضمن رعايت حقوق ش��هروندي آنها و بهبود مس��تمر 
نظام ارائه خدمت، تنوع بخش��ي به كانال هاي ارتباطي و افزايش 
رضايتمن��دي مردم، گام��ي موثر در گس��ترش فرهنگ بيمه و 

آگاهي مردم از خدمات بيمه  برداريم. 

از  انتظ��ار هوش��مند، نظرس��نجي  دكت��ر همت��ي، ص��ف 
تماس گيرن��ده، صندوق صوتي، پرس��ش و پاس��خ ب��ا اعلام كد 
رهگي��ري را از ويژگي ه��اي مهم اين س��امانه دانس��ت و گفت: 
اميدوارم اين س��امانه نيز در كنار س��اير بس��ترهاي الكترونيكي 
بيمه مركزي همچون س��امانه رسيدگي به شكايات بيمه گذاران، 
س��نهاب، ش��كايت نمايندگان از ش��ركت هاي بيمه و اس��تعلام 

بيمه نامه بتواند از دغدغه هاي بيمه يي مردم بكاهد. 
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5 بورس و فرابورس
 پيش بيني س�ود 97 پلي اكريل: شركت پلي اكريل 
نخس��تين پيش بيني درآمد هر سهم 12ماهه منتهي به 
30 آذر ماه 97 را به صورت حسابرس��ي نشده و با سرمايه 
معادل 3هزار و 570 ميليارد و 979ميليون ريال منتش��ر 
كرد. همچنين شركت با انتشار نخستين پيش بيني سال 
97 معادل 842 ميليارد و 782 ميليون ريال زيان خالص 
پيش بيني كرد و بر اين اساس مبلغ 236ريال زيان به ازاي 
هر س��هم اختصاص داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال 
مالي قبل معادل 20درصد كاهش داش��ت. گفتني اس��ت 
شركت پلي اكريل در 12ماهه سال مالي منتهي به آذر ماه 

96 به ازاي هر سهم 294ريال زيان محقق كرد. 
 سود 517 ريالي پالايش نفت تبريز: شركت پالايش 
 نفت تبري��ز اطلاعات و صورت هاي مال��ي ميان دوره يي

6 ماهه منتهي به 31شهريور ماه 96 را حسابرسي نشده 
و با سرمايه معادل 3هزار و 884 ميليارد و 211ميليون 
 ريال منتش��ر كرد. همچنين ش��ركت با انتشار عملكرد
 6 ماهه نخس��ت س��ال مالي جاري اعلام ك��رد در دوره

6 ماهه ياد شده، مبلغ دو هزار و 8 ميليارد و 393ميليون 
 ريال س��ود خالص كس��ب ك��رد و بر اين اس��اس مبلغ

517 ريال س��ود به ازاي هر س��هم اختصاص داد كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل روند رو به رشدي 
داش��ت. گفتني است اين ش��ركت در دوره 6 ماهه سال 
مالي قبل مبلغ 34ريال زيان به ازاي هر سهم اختصاص 
داده اس��ت. افزون بر اين از س��ود خالص دوره نيز زيان 
انباشته ابتداي سال كسر شد و در نهايت مبلغ يك هزار 
و 463ميليارد و 63 ميليون ريال سود انباشته پايان دوره 

در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 نگاهي بر عملكرد 6 ماهه »شاوان«: شركت پالايش 
 نف��ت لاوان اطلاعات و صورت هاي مال��ي ميان دوره يي

6 ماهه منتهي به 31شهريور ماه 96 را حسابرسي نشده 
و با سرمايه معادل يك هزار و 143ميليارد و 422ميليون 
ريال منتش��ر كرد. همچنين ش��ركت با انتشار عملكرد 
 6 ماهه نخس��ت س��ال مالي جاري اعلام ك��رد در دوره

6 ماهه ياد شده، مبلغ 711ميليارد و 682 ميليون ريال 
س��ود خالص كسب كرد. بر اين اساس اين شركت مبلغ 
622 ريال س��ود به ازاي هر س��هم اختصاص داد كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل يك هزار و 
169درصد افزايش داشت. گفتني است، شركت در دوره 
6 ماهه س��ال مالي قبل مبلغ 49ريال س��ود به ازاي هر 
س��هم اختصاص داده است. افزون بر اين به سود خالص 
دوره نيز سود انباشته ابتداي سال افزوده شد و در نهايت 
مبلغ 771ميليارد و 323ميليون ريال سود انباشته پايان 

دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 نخس�تين پيش بين�ي 97 »كفپارس«: ش��ركت 
فرآورده هاي نسوز پارس نخستين پيش بيني درآمد هر 
س��هم 12ماهه منتهي به 30 آذر م��اه 97 را به صورت 
حسابرس��ي نشده و با س��رمايه معادل 100هزارميليون 
ريال منتش��ر كرد. همچنين شركت با انتشار نخستين 
پيش بيني سود سال 97 معادل 8ميليارد و 972ميليون 
ريال س��ود خالص پيش بيني كرد و بر اين اساس مبلغ 
90ريال س��ود به ازاي هر س��هم اختص��اص داد كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل 275درصد 
افزايش داشت. گفتني است، شركت فرآورده هاي نسوز 
پارس در 12ماهه س��ال مالي منته��ي به آذر ماه 96 به 

ازاي هر سهم 24ريال سود محقق كرد. 
 عملكرد 12ماهه »شمواد«: شركت توليد مواد اوليه 
الياف مصنوعي، اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره يي 
12ماهه منتهي به 31شهريور ماه 96 را حسابرسي نشده 
و با سرمايه معادل 143هزار و 488ميليون ريال منتشر 
كرد. همچنين ش��ركت با انتش��ار عملكرد س��ال مالي 
96 مع��ادل 143هزار و 114ميلي��ون ريال زيان خالص 
شناسايي كرد و بر اين اساس مبلغ 997ريال زيان به ازاي 
هر سهم اختصاص داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال 
مالي قبل معادل 7درصد كاهش داشت. گفتني است به 
زيان خالص دوره نيز زيان انباش��ته ابتداي س��ال اضافه 
شد و در نهايت مبلغ 226هزار و 499ميليون ريال زيان 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 
 شناسايي زيان »چكاوه«: شركت صنايع كاغذ سازي 
كاوه پيش بين��ي درآم��د هر س��هم س��ال مالي منتهي 
به 29 اس��فند ماه 96 را حسابرسي نش��ده و با سرمايه 
250ميلي��ارد ريال 78ريال زي��ان اعلام كرد. همچنين 
ش��ركت پيش بيني درآمد هر س��هم براي س��ال مالي 
منتهي به 29 اس��فند ماه 96 را حسابرسي نشده، مبلغ 
78ريال زيان اعلام كرده و طي دوره 6 ماهه با اختصاص 
مبلغ 75ريال زيان به ازاي هر س��هم معادل 96درصد از 
پيش بيني هايش را پوشش داد كه نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل زيان را كاهش داد. گفتني است اين شركت 
در 6 ماهه منتهي به 31شهريور ماه 95 مبلغ 240ريال 
زيان به ازاي هر س��هم كنار گذاشت و معادل 56 درصد 
از پيش بيني هايش را محقق كرد. اين شركت در 12ماهه 

منتهي به پايان اسفند 425ريال زيان محقق كرد. 
 افزايش عملكرد كش�ت و صنعت پياذر: شركت 
كش��ت و صنعت پياذر نخس��تين پيش بين��ي درآمد 
هر س��هم س��ال مالي منتهي به 31ش��هريور ماه 97 
را حسابرس��ي نش��ده و با س��رمايه معادل 75ميليارد 
ريال منتش��ر كرد. همچنين شركت پيش بيني درآمد 
هر س��هم براي س��ال منتهي به 29 اسفند ماه 96 را 
حسابرس��ي ش��ده، مبلغ 327ريال اع��لام كرد و طي 
6 م��اه مبلغ 67 ريال س��ود به ازاي هر س��هم معادل 
20درص��د از كل پيش بيني هاي��ش را محقق كرد كه 
در مقايس��ه با دوره مش��ابه س��ال مالي قب��ل معادل 
60 درص��د افزاي��ش داش��ت. گفتن��ي اس��ت، دليل 
تغيير اطلاعات پيش بيني س��ال مال��ي 96 به صورت 
حسابرس��ي نشده نسبت به اطلاعيه قبلي منتشر شد. 
براس��اس اين گزارش، شركت در نظر دارد دارايي هاي 
نگهداري ش��ده براي فروش خود را به فروش برساند 
كه سود و زيان حاصل از آن در صورت پيش بيني فوق 

در نظر گرفته نشده است. 
 تولي�د 39هزار ت�ن انواع محص�ول در »كاذر«: 
شركت فرآورده هاي نس��وز آذر با سرمايه ثبت شده 
300ه��زار ميلي��ون ريال گ��زارش فعالي��ت ماهانه 
يك ماه��ه منتهي به پايان آبان ماه را منتش��ر كرد. 
همچنين ش��ركت در ماهي كه گذش��ت بيش از دو 
هزار و 83 تن جرم هاي دولوميتي داشت و بيشترين 
حج��م توليد را در اين محص��ول ثبت كرد. افزون بر 
اين ش��ركت در آبان ماه بي��ش از 4هزار و 505 تن 
ان��واع محصول تولي��د كرد كه جرم ه��اي دولوميتي 
بيشترين حجم توليد را در ميان انواع محصولات اين 
شركت داشت. در سويي ديگر فرآورده هاي نسوز آذر 
در ماه مورد بررسي بيش از 46ميليارد و 705ميليون 
ريال انواع توليدات خود را به فروش رساند. همچنين 
اين ش��ركت در 8 ماهه ابتدايي س��ال جاري بيش از 
39هزار و 4تن انواع محصول توليد كرد كه جرم هاي 
دولوميتي با توليد 14هزار و 622 تن بيشترين حجم 
توليد را داش��ت. براس��اس اين گ��زارش در 8 ماهه 
ابتداي امس��ال »كاذر« 339ميلي��ارد و 289ميليون 

ريال انواع محصول خود را به فروش رساند.

رويخطشركتها

همزمان با عقب نشيني اشخاص حقيقي از سمت تقاضاي سهام رقم خورد

بروز نخستين نشانه ها از اصلاح قيمتي در بورس تهران

»تعادل« از تازه ترين عرضه اوليه بورس گزارش مي دهد
ورود حاشيه دار »اميد« به بازار سهام

نهاد ناظر خبر داد: آماده باش براي 5 عرضه ديگر

مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس:

طبق قانون، مسووليت انتشار اطلاعات با ناشران است

گروه بورس 
رفتارشناسي بازار سهام طي داد و ستد هاي روز  
دوشنبه و چهارشنبه هفته جاري كه توام با كاهش 
نماگر بورس بود، نشان از تغيير رويكرد معامله گران 
ب��ازار دارد، چرا كه س��هامداران رفت��ار منطقي را 
جايگزين رفتار هيجان��ي در فرآيند معاملاتي خود 
كرده اند. از طرفي اصلاح قيمتي س��هم هاي بورس 
پس از ثبت ركورد هاي جديد مس��ير را براي ادامه 
رش��د منطقي ب��ازار هموار  مي كن��د و معامله گران 
مي توانند با امنيت خاطر نس��بتا بيشتري به فعاليت 
در اي��ن ب��ازار بپردازن��د. بر اين اس��اس در آخرين 
روز كاري بازار س��هام معامله گران ش��اهد ورود يك 
ش��ركت جديد تحت عنوان »تامين سرمايه اميد« 
و به عنوان نخس��تين ش��ركت تامين سرمايه يي در 
تاريخ بورس كش��ور بودند. عرضه اوليه س��هام اين 
ش��ركت  طبق سنت هميشگي در س��اعات ابتدايي 
جذب بازار ش��د و به نوعي سهامداران روي خوش 
به اين رويداد نش��ان دادند اما بنا بر اعلام اسماعيل 
درگاهي مدير پذي��رش بورس و اوراق بهادار تهران 
به روزرساني سامانه معاملات اتوس و تعويق در رفع 
ايراده��اي فني يكي از دلاي��ل توقف طولاني مدت 
عرضه اوليه )حدود 2ماه( در بازار محسوب مي شود. 
از همين رو عرضه اوليه تامين سرمايه اميد با ارزش 
بازار 784ميلي��ارد تومان و به روش بوك بيلدينگ 
بعد از پايان ساعت معاملاتي روز چهارشنبه صورت 
گرفت و بنا بر آمار منتشر شده، 10 درصد از سهام 
ش��ركت تامين س��رمايه اميد در نم��اد »اميد« به 
قيمت هر سهم 160تومان و به ارزش 78 ميليارد و 

400 ميليون تومان عرضه شد. 

 صنعت جديد بورس
در همين رابط��ه روح الله حس��يني مقدم معاون 
ناشران و اعضاي شركت بورس در نشست خبري كه 
به مناس��بت عرضه اوليه اين شركت برگزار شد، در 
رابطه ب��ا ورود »اميد« به بورس گفت: پيگيري هاي 
زيادي در ش��ركت بورس براي عرض��ه اوليه تامين 
س��رمايه اميد ب��ا هدف ورود ي��ك صنعت جديد به 
جمع صنايع بورس��ي صورت گرف��ت. وي در ادامه 
افزود: جنس فعاليت تامين سرمايه ها با ساير صنايع 
تفاوت چش��مگيري دارد و همي��ن موضوع مي تواند 
زمينه ورود طيف جديدي از س��رمايه گذاران را رقم 
بزند و سهامداران وفاداري را براي اين گروه صنعت 
ش��كل دهد. حس��يني مقدم با بيان اينكه س��ازمان 
ب��ورس به عنوان نهاد ناظ��ر روزانه بر فعاليت تامين 
س��رمايه ها نظ��ارت دارد، گفت: اي��ن صنعت براي 
س��رمايه گذاراني ك��ه درجه ريس��ك پذيري پاييني 

دارند، خيلي مناسب است. 

 بازارگرداني و مديريت دارايي
در سويي ديگر محمدي مدير خدمات مالي تامين 
س��رمايه اميد با بيان اينكه عمر تامين سرمايه ها كمتر 
از يك دهه اس��ت، گفت: مشاوره و انتشار اوراق بدهي 
اصلي تري��ن حوزه فعالي��ت تامين سرمايه هاس��ت. به 
عبارتي بعد از انتشار اوراق به واسطه مشاوره فعاليت هاي 
راهب��ري و بازارگرداني آغاز مي ش��ود همچنين حفظ 
نقدشوندگي اوراق تا سررس��يد از ديگر وظايفي است 
كه ش��ركت هاي تامين س��رمايه به عهده دارند. وي با 
بيان اينكه تامين س��رمايه ها ب��ازوي اجرايي صاحبان 
اوراق هس��تند، ادامه داد: تامين سرمايه اميد در قالب 

اين پكيج مديريتي سعي دارد در جمع تامين سرمايه ها 
پيشرو باشد به همين دليل شاهد عرضه اوليه »اميد« 
به عنوان نخستين شركت در صنعت تامين سرمايه ها 
در بورس هس��تيم. اين مقام مسوول در تامين سرمايه 
اميد به كاهش نرخ سود و بهره بانكي اشاره كرد و گفت: 
با توجه به كاهش نرخ س��ود و تسري آن به ساير اوراق 
با درآمد ثابت، براي حفظ و استمرار سودآوري شركت 
برنامه ريزي هاي متنوعي صورت گرفته است. به عنوان 
نمونه روي موضوع ريسك و كاهش ريسك كار جدي 
در قالب فرآيند تدوين جامع ريسك صورت گرفته كه 
طراحي آن تا پايان س��ال به اتمام مي رس��د و يكي از 
اهداف اين برنامه درآمدزايي براي ش��ركت اس��ت. وي 
ادامه داد: بازارگرداني اوراق بهادار و مديريت دارايي دو 

روش اصلي درآمدزايي شركت است. 
محمدي در ادامه به توضيحات منتش��ر ش��ده در 
س��امانه كدال در رابطه با دلايل تعديل مثبت شركت 
بعد از اعلام بودجه پرداخت و گفت: كاهش هزينه هاي 
بازارگرداني، افزايش منابع در دسترس تامين سرمايه 
و ماليات از جمله دلاي��ل تاثيرگذار در تعديل مثبت 
شركت بوده است. مدير خدمات مالي »اميد« با بيان 
اينكه ارزش سهام توسط دو شركت معتبر برآورد شده 
است، گفت: ارزش سهام شركت هم اكنون بالاي 200 
تومان اس��ت كه براي حفظ جذابي��ت قيمت در روز 
عرضه اوليه رقم كمتر مورد توجه مديران شركت قرار 
گرفت. وي با تاكيد بر اين نكته كه هدف از بورس��ي 
ش��دن اين ش��ركت تامين مالي نبوده اس��ت، گفت: 
س��هامداران عمده تامين سرمايه اميد همگي بورسي 
هس��تند در نتيجه درآمد حاصل از اين عرضه مجددا 
وارد بازار س��رمايه مي ش��ود، همچنين ورود شركت 
به جمع ش��ركت هاي بورس��ي در راستاي برنامه هاي 
استراتژيك و توس��عه ارتباطات بين الملل است چون 
ش��ركاي خارج��ي در تعاملات خود به ش��ركت هاي 
بورس��ي نسبت به ش��ركت هاي غيربورس��ي راغب تر 
هس��تند. محمدي درباره افزايش سرمايه شركت نيز 
گفت: افزايش س��رمايه شركت از طريق سود انباشته 
و مطالبات سهامداران انجام مي شود، همچنين شركت 

آمادگي ورود به موضوع ادغام و تمليك را دارد. 

 نگراني آنلايني  ها
افزون بر اين با توجه به جريان معاملات روز گذشته و 
عرضه اوليه صورت گرفته، س��اعاتي پس از پايان معاملات 
خبري مبني بر لغو سفارش خريد آنلاين »اميد« در خروجي 
برخي سايت ها و دنياي مجازي قرار گرفت و دليل اين اتفاق 
غيرفعال بودن ك��د معاملاتي )احتمالا چادرملو( به عنوان 
يكي از سهامداران عمده  تامين سرمايه اميد بيان شد كه تا 
لحظه تنظيم اين گزارش علي صحرايي معاون عمليات بازار 
ش��ركت بورس تهران در گفت وگو با بورس پرس در مورد 
تاخير در عرضه اوليه 10درصد س��هام تامين سرمايه اميد 
با تاييد وجود مش��كل در فروش س��هام يكي از 4سهامدار 
عمده اين گونه بيان كرد: اين مشكل درحال برطرف شدن 
بوده و ديروز )روز چهارش��نبه( واگذاري سهام اين شركت 
انجام شد. وي با توجه به لغو روز چهارشنبه سفارش خريد 
معامله آنلاين هم به بورس پرس گفت: سفارش هاي خريد 
ارائه شده معامله گران آنلاين به قوت خود باقي بوده و بعد 

از رفع مشكل تخصيص داده مي شود. 

 پانصد و هشتمين شركت
در همين راس��تا اسماعيل درگاهي مدير پذيرش 
ب��ورس و اوراق بهادار ته��ران در گفت وگو با فارس با 
اش��اره به برنامه عرضه هاي اوليه بورس گفت: برنامه  
عرضه هاي اوليه س��هام به دليل نياز به به روزرس��اني 
س��امانه معام��لات اتوس در دو هفته گذش��ته و رفع 
ايرادهاي فني با اندكي تعويق مواجه ش��ده بود كه با 
برطرف شدن اين مش��كلات عرضه هاي اوليه دوباره 
از س��ر گرفته شده اس��ت. درگاهي با اشاره به عرضه 
اوليه روز چهارشنبه در بورس تهران افزود: روز گذشته 
10 درصد از سهام شركت تامين سرمايه اميد معادل 
490 ميليون سهم به عنوان پانصد و هشتمين شركت 
پذيرفته شده براي نخستين بار پس از پذيرش و درج 
نام ش��ركت در فهرست شركت هاي پذيرفته شده در 
ب��ورس و اوراق به��ادار تهران در بخ��ش فعاليت هاي 
جنب��ي واس��طه گري هاي مال��ي گ��روه فعاليت هاي 
جنبي واس��طه گري هاي مالي جز تامين وجوه بيمه و 
بازنشس��تگي و طبقه فعاليت هاي جنبي واسطه گري 
مالي طبقه بندي نش��ده در جاي ديگر در فهرس��ت 

نرخ هاي بازار دوم و در نماد معاملاتي »اميد« به شيوه 
ثبت سفارش جهت كشف قيمت عرضه شد. 

 »آسيا تك« پشت در بورس
وي در ادام��ه از برنامه ه��اي عرضه ه��اي اوليه در 
بورس تهران س��خن گفت و افزود: پس از اين عرضه 
نيز 10 درصد از س��هام شركت آسيا تك براي عرضه 
اولي��ه در بورس تهران راهي تابلوي معاملات اين بازار 
خواهد ش��د و به دنبال آن ش��ركت هايي كه تاكنون 
معارفه خود را برگزار كرده اند، در فهرست عرضه هاي 

اوليه قرار خواهند گرفت. 

 عرضه اوليه 5 شركت 
وي در برابر پرسش��ي مبني بر اينكه با توجه به زمان 
باقيمانده تا پايان س��ال جاري چند ش��ركت پذيرش و 
بازاريابي شده اند، پاسخ داد: از نظر تحقق برنامه و پذيرش 
ش��ركت هاي جديد در بورس با درص��د موفقيت بالايي 
پوش��ش داده شده اس��ت و انتظار مي رود تا آخر امسال 
دوباره بتوان در بورس تهران عرضه هاي اوليه 5 ش��ركت 
ديگر را نظاره گر بود. درگاهي با اش��اره به ركوردش��كني  
شاخص كل بورس تهران در روزهاي اخير گفت: در حال 
حاضر ظرفيت لايحه بودجه سال آينده دولت و انبساطي 
بودن حس��اب دخل و خرج كشور و از سوي ديگر توجه 
معامله گران به سهام شركت هاي بزرگ نشان مي دهد كه 
رفتار بازار س��هام به تدريج به سهم هاي بنيادي متمركز 
شده اس��ت. از اين رو توصيه مي ش��ود، حركت در بازار 
سهام حساب شده باشد و حقوقي ها و حقيقي ها وضعيت 
فعلي را فرصت خروج از بازار و عرضه مداوم سهام نبينند. 
اين مقام مسوول با بيان اينكه شرايط فعلي را مي توان به 
عنوان نقطه عطف رش��د قيمت سهام در بورس در نظر 
گرفت، اف��زود: با توجه به ظرفيت هاي لايحه بودجه 97 
براي بازار س��رمايه و انبساطي بودن سياست هاي مالي و 
پولي به نظر مي رسد، سال 1397 بايد دوره متفاوتي براي 
س��رمايه گذاري در بورس باشد، در بازار سهام اشخاصي 
كه سياس��ت گذار و تحليلگر هس��تند، بايد تلاش كنند 
بازار را به س��مت تحليلگري س��وق دهند تا انتظار براي 

سرمايه گذاري در بازار افزايش يابد.

ش��اخص ها در بازار س��رمايه هر كدام كاربردهاي 
مختلفي دارند. در واقع شاخص كل نشان دهنده كليت 
بازار اس��ت ولي وزن شركت ها در آن متفاوت است و 
ش��ركت هاي بزرگ وزن بيشتر و شركت هاي كوچك 
وزن كمتري دارند. محسن خدابخش مدير نظارت بر 
بورس هاي س��ازمان بورس در گفت وگو با شبكه خبر 
درخصوص روند تغييرات ش��اخص كل بيان داش��ت: 
درمورد تغييرات ش��اخص كل بايد گفت متغيرهاي 
بازار سرمايه مثل كاهش نرخ سودهاي بانكي، تغييرات 
ن��رخ ارز، افزاي��ش قيمت هاي جهان��ي كالا و نفت بر 
ش��اخص كل اثرگذار بودند و شركت هايي كه در اين 

زمينه فعال بودند رشدهاي خوبي را شاهد شدند. وي 
در اين خص��وص ادامه داد: همه اين متغيرها، عاملي 
براي رشد قيمت سهام شركت ها هستند و سهامداراني 
كه به س��هام اين شركت ها ورود مي كنند بايد به اين 
متغيرهاي جهاني دقت نظر داشته باشند. در واقع رشد 
شاخص كل حاصل رشد صنايعي بوده كه به دليل رشد 
قيمت كالاهاي اساس��ي با افزايش مواجه بوده است. 
خدابخش افزود: چيزي ك��ه در بازارها اتفاق مي افتد 
در واق��ع عرضه و تقاضا اس��ت و تلاقي ميان عرضه و 
تقاضا، معامله يي اس��ت كه در ب��ازار روي مي دهد. به 
همين دليل سهامداراني كه وارد بازار سرمايه مي شوند 

و اقدام به خريد مي كنند قاعدتا به سهام شركت هايي 
كه خريد مي كنند اعتقاد دارند. 

مدي��ر نظ��ارت ب��ر بورس ه��اي س��ازمان بورس 
درخص��وص بازارهاي موازي خاطرنش��ان ك��رد: بازار 
سرمايه در مقابل بازار مسكن، ارز و ساير بازارها يكي 
از جايگزين ها محس��وب مي ش��ود و دايما با كاهش 
س��ودهاي علي الحس��اب بانك ها افراد دنبال بازدهي 
بيش��تر بوده و ب��ه ب��ازار س��رمايه روي مي آورند، به 
همين دليل طبيعي است كه وقتي ورود پول به يكي 
از بازارها ش��كل بگيرد رش��دي در آن صنعت، شاهد 
خواهيم بود و به همين ترتيب، بازار سرمايه كه شاهد 

حضور آن صنعت مزبور است با رونق همراه خواهد بود 
و اثربخش��ي آن بر بازار سرمايه كه به تالار شيشه يي 
معروف اس��ت، قابل مشاهده اس��ت. وي درخصوص 
بحث فرهنگ س��ازي در بازار س��رمايه اذعان داشت: 
درخص��وص بح��ث فرهنگ س��ازي و افزايش آگاهي 
سهامداران، س��ازمان بورس نهادهايي را تدارك ديده 
اس��ت كه افراد بتوانند از آنها مشاوره بگيرند. اگر افراد 
دانش لازم را ندارند وارد صندوق هاي سرمايه گذاري و 
سهام شركت هاي سرمايه گذاري كه به صورت حرفه يي 

مديريت مي شود، وارد شوند.
اين مق��ام مس��وول در اين خص��وص ادامه داد: 
فرهنگس��ازي در بازار س��رمايه يك جري��ان مداوم 
اس��ت يعني به اين صورت نيس��ت زماني كه جريان 
نقدينگي وارد بازار شود، فرهنگ سازي صورت بگيرد، 
به همين خاطر بايد با دانش وارد بازار س��رمايه شد. 
خدابخش در ادامه با اش��اره به انتش��ار صورت هاي 
مالي ش��ركت ها بيان داشت: مهم ترين اطلاعاتي كه 

بايد در بازار س��رمايه ليست شوند، صورت هاي مالي 
اس��ت و صحبت هاي رييس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار مبني بر بازگش��ايي نم��اد بانك ها در صورت 
ارائه صورت هاي مالي فقط مختص به بانك ها نيست. 
تمام ش��ركت هايي كه صورت هاي مالي و گزارش ها 
و اطلاعات خ��ود را به موقع به س��ازمان ارائه كنند، 
نمادشان بازگشايي مي ش��ود، به همين خاطر تمام 
ش��ركت هايي كه در بازار س��رمايه ليس��ت شده اند، 
بايد صورت هاي مالي خود را افش��ا كنند تا معاملات 
ب��ا عدم تق��ارن اطلاعاتي يا عدم اط��لاع از وضعيت 
ش��ركت ها صورت نگيرد. وي ادامه داد: طبق قانون، 
مسووليت انتشار اطلاعات با ناشران است. اگر اعضاي 
هيات مديره شركت ها صورت هاي مالي را به تصويب 
نرسانند، نقدشوندگي س��هام كم خواهد شد. به اين 
دليل كه نقدش��وندگي پايين مطلوب هيچ شركتي 
نيس��ت ناش��ران هم بايد عزم خود را جزم كنند كه 

به موقع اطلاعات را به سازمان برسانند.

گروه بورس  
روز  معام��لات  ط��ي  ته��ران  ب��ورس  ش��اخص 
 گذش��ته ب��ا اف��ت 82 واحدي ب��ه عدد 95 ه��زار و

 508 واح��د رس��يد. در معاملات روز گذش��ته افت 
نس��بي ارزش معاملات، افت تقاضا، افزايش عرضه ها 
و همچنين خروج نقدينگي اش��خاص حقيقي از بازار 
محس��وس بود. همين موضوع سبب شد كه شاخص  
ب��ورس تا حدودي منفي ش��ود. منفي ش��دن خالص 
خريد اش��خاص حقيق��ي در معاملات روز گذش��ته 
مي تواند نشانه يي از آغاز روند اصلاحي بورس دست كم 
در كوتاه مدت باش��د. اين در حال��ي بود كه تقاضا در 
نمادهاي گروه فلزات اساسي همچنان پرقدرت ظاهر 
شد و مشاركت اشخاص حقيقي در نمادهاي اين گروه 
ادامه يافت. ضمنا انتقال نسبي نقدينگي از گروه هاي 
بزرگ تر به سمت گروه  و تك نمادهاي كوچك تر بازار 
محس��وس بود. از ميان گروه هاي بزرگ و شاخص ساز 
بازار س��هام، گروه فلزات همچن��ان خريداران خود را 
دارد، به ويژه در نماد شركت فولاد مباركه اصفهان كه 
بيشترين ارزش معاملات روز گذشته را از ميان نمادها 
به خ��ود اختص��اص داد به دليل س��يگنال هاي قوي 
جهان��ي در بازارهاي فولاد، همچن��ان در مركز توجه 

فعالان بازار سهام است. 

 عقب نشيني حقيقي ها
آم��ار معاملات روز گذش��ته بورس تهران نش��ان 
مي ده��د، روند صع��ودي ارزش معام��لات تبديل به 
روندي نزولي شده است. در حالي كه در هفته گذشته 
ارزش معاملات خرد س��هام و حق تقدم در نمادهاي 
عادي در محدوده هاي بيش از 200 ميليارد تومان در 
روز قرار داشت، اين روزها ارزش داد و ستدهاي بورس 
افت محسوسي را تجربه مي كند. ارزش معاملات خرد 
س��هام و حق تق��دم در نمادهاي ع��ادي بورس طي 
معاملات روز گذش��ته به 155 ميليارد تومان رسيد. 
اگرچه اين ميزان از ارزش معاملات همچنان نسبت به 
ميانگين روزانه ارزش معاملات در 6 ماهه ابتداي سال 
رقم بيشتري اس��ت، اما روند كاهشي آن در روزهاي 
اخير و همچنين همزمان ش��دن آن با عقب نش��يني 
اشخاص حقيقي مي تواند براي روند كوتاه مدت بورس 
نگران كننده باشد. روز گذشته حقيقي هاي بازار )بدون 
درنظر گرفت��ن عرضه اوليه تامين س��رمايه »اميد«( 
بيش از آنكه خريدار س��هام باش��ند، فروشنده بودند. 
تغيير مالكيت س��هام از جانب حقيقي ها به س��مت 
حقوقي ها به اندازه 7 ميلي��ارد تومان رقم خورد. اين 
موضوع مي تواند به دليل تامين نقدينگي براي شركت 
در عرضه اوليه رخ داده باش��د. اما روند نزولي خالص 
خريد حقيقي ها از ابتداي هفته و منفي شدن در روز 
گذشته، مي تواند نشانه يي از اتمام قدرت سمت تقاضا 
و فروك��ش كردن هيجان بورس باش��د. حال بايد به 
انتظار معاملات هفته آينده نشس��ت، در صورتي كه 

اين روند احتياطي حقيقي ها ادامه دار ش��ود، احتمالا 
مي توان ادعا كرد كه ش��اخص پس از رشد قابل توجه 
خ��ود در هفته هاي اخي��ر، آرام آرام وارد فاز اصلاحي 
مي شود. هر چند اين موضوع براي حفظ روند صعودي 
بلندم��دت ب��ورس ضروري ب��ه نظر مي رس��د اما در 
كوتاه مدت مي تواند بورس را وارد فضايي ركودي كند. 

 »فولاد« همچنان محبوب خريداران
روز گذش��ته گروه فلزات اساسي نه تنها بيشترين 
ارزش معاملات را به خود اختصاص داد، بلكه از ميان 
گروه ه��اي بزرگ ب��ازار تنها گروهي ب��ود كه بازدهي 
مثبت��ي براي س��هامداران رق��م زد. در حالي كه روز 
گذشته گروه هاي محصولات شيميايي )پتروشيمي(، 
فرآورده هاي نفتي )پالايش��گاه ها(، استخراج كانه هاي 
فلزي و خودرويي ها با افت ش��اخص مواجه ش��دند، 
گروه فلزات اساس��ي هم ميزان قابل توجهي از ارزش 
معام��لات را به خود اختصاص داد و هم ش��اخص آن 
به رشد يك درصدي رسيد. اغلب نمادهاي بزرگ اين 
گروه ازجمله »فملي«، »كاوه«، »فاسمين« و »فخوز« 
بر مدار مثبت معامله شدند. قيمت هاي جهاني فلزات 
همچن��ان در محدوده مش��خص براي ش��ركت هاي 
گروه ق��رار دارد. اما داغ ترين معاملات گروه همچنان 
دراختيار نماد شركت فولاد مباركه اصفهان است. روز 
گذشته بيش��ترين ارزش معاملات در ميان نمادهاي 
عادي بورس به »فولاد« اختصاص يافت. همچنين در 

اين نماد بيش از 10.5 ميليارد تومان معامله ثبت شد 
و بيشترين ميزان ورود حقيقي ها نيز در بازار ديروز به 
اين نماد اختصاص يافت. روز گذشته گزارش عملكرد 
 تولي��د 11 ماهه انجمن جهاني فولاد منتش��ر ش��د. 
در اي��ن گ��زارش آمده اس��ت كه رش��د توليد چين 
از 5.7درص��د به 2.2درصد رس��يده اس��ت. درنتيجه 
سياست هاي زيس��ت محيطي چين و محدوديت هاي 
توليد زمس��تاني كام��لا اثربخش بوده اس��ت. ضمنا 
توليد فولاد عربستان در ماه گذشته 46درصد به دليل 
حادثه فولاد »الحديد« كاهش يافته است. تداوم اين 
روند مي تواند منجر به افزايش تقاضاي وارداتي فولاد 
عربستان سعودي شده و قيمت هاي منطقه را در مسير 

صعودي نگه دارد. 

 مروري بر آمار معاملات ديروز
كاري هفت��ه  روز  آخري��ن  و س��تدهاي  داد  در 
س��رمايه گذاران بورس تهران بي��ش از يك ميليارد و 
552ميليون برگه سهم، حق تقدم و ساير دارايي هاي 
مالي را دست به دست كردند كه ارزش اين مبادلات 
بيش از 273 ميليارد توم��ان بود و در 75 هزار نوبت 
 معاملاتي انجام ش��د. ارزش معاملات خرد س��هام و 
حق تقدم در نمادهاي عادي نيز به عدد 155ميليارد 
تومان رس��يد. همان طور كه اشاره شد شاخص بورس 
82واحد افت كرد و ب��ه رقم 95 هزار و 508 واحدي 
 رسيد. شاخص هاي بازار اول و دوم نيز به ترتيب 28 و

 330 واح��د نزولي ش��دند. ش��اخص كل هم وزن اما 
با رش��د ناچيز 0.02درصدي مواجه ش��د تا نش��اني 
باش��د از توجه فعالان ب��ازار به نماده��اي كوچك تر 
ب��ازار. نماده��اي فولاد مبارك��ه و ملي م��س ديروز 
بيش��ترين تاثير را بر رشد شاخص داشتند. در مقابل 
نمادهاي سرمايه گذاري معادن و فلزات، پالايش نفت 
بندرعباس، بانك ملت، ايران خودرو و س��رمايه گذاري 
 صن��دوق بازنشس��تگي ب��ا بيش��ترين تاثي��ر منفي 
بر ش��اخص باعث افت اين متغير شدند. گفتني است 
گروه هاي فلزات اساس��ي، فرآورده هاي نفتي و خودرو 
با بيش��ترين حجم و ارزش معاملات در صدر برترين 

گروه هاي صنعت قرار گرفتند. 
صدرنش��يني بازار ديروز با بيش��ترين رشد قيمت 
متعلق به نمادهاي كاش��ي تكسرام، س��رمايه گذاري 
صنعت نفت، افست، سرمايه گذاري خوارزمي، تايدواتر 
خاورميانه، ايران ارقام و نفت س��پاهان بود. در مقابل 
نمادهاي توليدي شيشه رازي، گسترش سرمايه گذاري 
ايران خودرو، بيسكويت گرجي، سايپا ديزل، ايران خودرو 
ديزل، محورسازان ايران خودرو و چرخشگر با بيشترين 
كاهش قيمت در انتهاي جدول معاملات نشس��تند. 
س��رمايه گذاران بورس��ي دي��روز براي خري��د اوراق 
مشاركت ش��هرداري سبزوار، واحدهاي صندوق امين 
يكم، اوراق مشاركت شهرداري تهران، اوراق مشاركت 
رايان س��ايپا، اوراق مشاركت شهرداري شيراز و اوراق 
صكوك سايپا بيشترين تقاضا و سنگين ترين صف هاي 

خريد را ثبت كردند. در مقابل نمادهاي سرمايه گذاري 
اميد، اوراق صكوك س��ايپا، اوراق مشاركت شهرداري 
مشهد، اوراق مشاركت شهرداري تهران، سهام سيمان 
اصفهان و اوراق صكوك س��ايپا روزگذشته بيشترين 

عرضه ها و سنگين ترين صف هاي فروش را داشتند. 

 از فرابورس چه خبر؟
در آخري��ن روز معاملات��ي فص��ل پاييز ب��ا ادامه 
سبزپوشي و ركوردشكني هاي شاخص كل فرابورس 
اي��ران و عبور از كانال 1080 واح��دي، اين نماگر به 
استقبال فصل جديدي از معاملات سال جاري رفت. 
دادوس��تدهاي انجام ش��ده در فراب��ورس در روز 29 
آذرماه كه آخرين روز كاري فصل س��وم سال بود، به 
جابه جايي بيش از 387ميليون سهم به ارزش بالغ بر 
461 ميليارد تومان انجاميد كه اين حجم از مبادلات 

در بيش از 39هزار نوبت معاملاتي صورت گرفت. 
در اين مي��ان بازارهاي اول و دوم ميزبان دس��ت 
به دست ش��دن بيش از 246 ميليون سهم به ارزش 
52ميلي��ارد توم��ان بودند ك��ه نماده��اي »ذوب« و 
»سمگا« به ترتيب بيش��ترين افزايش حجم و ارزش 
مبادلات��ي را در اين بازارها ب��ه خود اختصاص دادند؛ 
ضمن آنك��ه پربيننده ترين نماده��اي روز جاري نيز 
بودند. از س��وي ديگر نمادهاي »مارون« و »ميدكو« 
هر دو از گروه محصولات ش��يميايي در صدر جدول 
نمادهايي كه بر آيفكس اثر گذاشتند، قرار گرفتند. اين 
در حالي اس��ت كه يك نماد از گروه فلزات اساس��ي 
يعني »هرمز« با 1.7 واحد اثر منفي بر ش��اخص كل، 
مانع از رشد بيشتر آن شد. درنهايت آيفكس با 4واحد 

رشد در ارتفاع 1081 واحدي ايستاد. 
معامله گران س��هام در بازار پايه نيز با دادوس��تد 
بيش از 53ميليون س��هم ش��ركت كيسون به ارزش 
افزون بر 13.6ميليارد تومان، بيشترين حجم و ارزش 
مبادلاتي را در نماد »كيس��ون« از گروه انبوه سازي، 
املاك و مستغلات  رقم زدند. اين در حالي است كه 
3 تابل��وي مبادلاتي بازار پايه در مجموع ميزبان نقل 
 و انتقال بيش از 123 ميليون س��هم به ارزش بالغ بر 

23ميليارد تومان بودند. 
در تابلوي اوراق با درآمد ثابت نيز شاهد دست به 
دست شدن بيش از 3 ميليون ورقه به ارزش بيش از 
366ميلي��ارد تومان بوديم كه 2 ميليون ورقه از اين 
حج��م و بيش از 230 ميليارد توم��ان از اين ارزش 
مبادلاتي مربوط به ادامه پذيره نويسي اوراق مرابحه 
»س��لامت6« بود. مبادلات ETFها در روز گذشته 
نيز به دادوس��تد بي��ش از 13 ميليون ورقه به ارزش 
5.15ميليارد تومان منتهي ش��د ك��ه نماد »آكورد« 
متعلق به صندوق سرمايه گذاري آرمان آتي كوثر به 
لحاظ بيش��ترين ميزان حج��م و ارزش مبادلاتي در 
صدر تابلوي صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله 

قرار گرفت. 
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قيمت آجيل شب يلدا چند؟ 
فارس| رييس اتحاديه آجيل و خشكبار با بيان اينكه 
براي آجيل شب يلدا نمي توان قيمت مصوب تعيين كرد، 
گفت: قيمت كارشناسي اتحاديه براي هر كيلو آجيل ۳۸ 
تا ۵۵هزار تومان است كه در خرده فروشي ها تا ۱۰درصد 
ب��ه اين قيمت اضافه مي ش��ود. مصطفي احمدي، با بيان 
اينكه قيمت آجيل و خش��كبار نس��بت به سال گذشته 
تغيير نكرده است، گفت: در يكي دو قلم كالاي درجه يك 
افزايش قيمت ناچيزي مشاهده مي شود، اما در بقيه اقلام 

قيمت ثابت بوده است. 
رييس اتحاديه آجيل و خشكبار با بيان اينكه به علت 
تنوع گسترده اقلام، قيمت مصوبي براي آجيل و خشكبار 
نمي توان اعلام كرد، گفت: اما براس��اس نظر كارشناسان 
اتحاديه، قيمت هر كيلو آجيل شب يلدا در عمده فروشي ها 
۳۸ تا ۵۵ هزار تومان تعيين شد. او با بيان اينكه تركيبات 
آجيل شب يلدا،  پسته، بادام، بادام هندي، كشمش، بادام 
كاغذي، مغ��ز فندق، توپ، انجير، باس��لوق و برگ )هلو، 
زردآلو( اس��ت، گفت: برحسب نوع و كيفيت اقلام به كار 
رفته در آجيل ش��ب يلدا مي توان قيمت بيش��تر يا حتي 
كمتر از نرخ عنوان شده براي آجيل شب يلدا تعيين كرد. 
وي افزود: قيمت آجيل در خرده فروش��ي  ها تا ۱۰ درصد 
ب��ه ارقام مذكور اضافه مي ش��ود. از س��وي ديگر، رييس 
اتحاديه دارندگان قنادي، ش��يريني و كافه قنادي تاكيد 
كرد، قيمت شيريني براي شب يلدا افزايشي نداشته است. 
علي بهره مند در گفت وگو با فارس افزود: قيمت شيريني 
براي ش��ب يلدا هيچ افزايشي نداش��ته و قيمت ها همان 
قيمت مصوب قبلي است. رييس اتحاديه دارندگان قنادي، 
ش��يريني، كافه قنادي افزود: قيمت هاي مصوب شيريني 
حتما منوط به اجراي خالص فروش��ي است و بابت جعبه 

شيريني نبايد پولي از مشتري اخذ شود. 

خراسان شمالي؛ استان معين 
تجارت با تاجيكستان

رييس اتاق بازرگاني خراس��ان شمالي از انتخاب اين 
مجموعه به عنوان استان معين در تجارت با تاجيكستان 
خبر داد. محمد صمدي در نشس��ت خبري با خبرنگاران 
استان با اشاره به انتخاب خراسان شمالي به عنوان استان 
معين تاجيكس��تان در س��طح كشور توس��ط اتاق ايران، 
گفت: در اين راس��تا هيات تجاري و بازاريابي به كش��ور 
تاجيكس��تان طي اوايل دي ماه امس��ال اعزام مي ش��ود. 
او پيگي��ري امور مربوط به كش��ور ايران و تركمنس��تان 
را ازجمل��ه وظاي��ف به اس��تان معي��ن دانس��ت و افزود: 
تفاهمنامه هاي مختلفي طي س��ال هاي گذشته در زمينه 
مختلف همكاري و صادرات و واردات با تاجيكس��تان در 

كشور منعقدشده است. 
رييس اتاق بازرگاني خراسان ش��مالي گفت: با انتخاب 
خراسان شمالي به عنوان اس��تان معين استان هاي ديگر 
از طريق ما مس��ائل و مش��كلات موجود با اين كش��ور را 
پيگي��ري مي كند. اين مس��وول با اش��اره به درخواس��ت 
تاجيكس��تان براي آموزش بافت فرش و پش��تي تركمن 
و ديگر دس��تباف هاي اداري از طريق ايران، متذكر ش��د: 
در حال حاضر 6 كش��ور دنيا از قبيل ايران، تركمنستان، 
افغانس��تان، هندوس��تان و چين در رديف اول فرش بافي 

قرار دارند. 
او با اش��اره به غني بودن كشور تاجيكستان در حوزه 
معادن، كشاورزي و آب، تصريح كرد: در اين راستا شرايط 
واگذاري زمين ها و... در اين كشور بررسي و به متقاضيان 
ارائه مي ش��ود. او به علاقه مندي اين كش��ور براي برقرار 
ارتباطات كاري بيش��تر با ايران نيز اشاره كرد و گفت: در 

اين راستا برنامه ريزي لازم در حال انجام است. 
صمدي همچنين از اعزام هيات تجاري و بازاريابي 
به كش��ور همس��ايه تركمنس��تان تا پايان سال جاري 
خرداد و تصريح كرد: با توجه به برگزاري نمايشگاه هاي 
مختلف در اين كشور در اسفندماه مقرر است اين اعزام 
ب��ه  منظور انج��ام مذاكرات، ملاقات ها و نشس��ت هاي 

تجاري انجام شود. 
او ب��ا اش��اره ب��ه انتخ��اب ريي��س ات��اق بازرگان��ي 
خراسان ش��مالي به عنوان رييس اتاق مش��ترك ايران و 
تركمنس��تان اظهار ك��رد: در اين راس��تا در حال رايزني 
پذيرش هيات از تركمنس��تان در ماه هاي آينده هستيم. 
صم��دي به بهبود روابط با اين كش��ور نيز اش��اره كرد و 
گفت: هم اكنون مسائلي از قبيل بازگشايي مرز پروسه سو 
و آزادي زندانيان با اين كش��ور در حال رايزني است. وي 
از قرقيزستان نيز به عنوان كشوري ياد كرد كه به عنوان 
يك كش��ور عضو س��ازمان جهاني در آسياي ميانه مطرح 
است و اظهار داش��ت: به همين منظور در راستاي برقرار 
ارتباطات كاري بيش��تر برنامه ريزي اع��زام هيات تجاري 

طي سال جاري به اين كشور انجام شده است. 
صمدي در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود گفت: 
با برگزاري اين جلس��ات به مس��ائل و مشكلات ۳4 واحد 
توليدي رسيدگي ش��د و موانع موجود از قبيل مشكلات 
ب��ا بانك ها، بيمه و امور مالياتي بررس��ي و رفع گرديد كه 
هم اكنون نيز با حل مشكلات آنها در حال فعاليت هستند. 
او عمده مش��كلات اي��ن واحدها را ديرك��رد در پرداخت 
اقس��اط بانكي و مصادره اموال آنها توس��ط بانك ها اعلام 
كرد و گفت: اين مش��كلات به ويژه در زمينه تضمين هاي 

بانكي گرفته  شده توسط بانك ها بود. 
صمدي ادامه داد: اغلب بانك ها معمولا منازل مسكوني 
و ام��وال صاحب��ان واحدهاي توليدي را ب��ه جهت فروش 
آس��ان تر و مصادره راحت تر به عنوان وثيقه خواسته بودند 
و در خص��وص محل توليد كارخانه ها حساس��يت كمتري 
داش��تند كه همين امر باعث بروز مش��كلات بس��يار براي 
واحدهاي توليدي ش��ده بود. او متذكر ش��د: بر اين اساس 
ب��ا پيگيري هاي انجام ش��ده در كميته قضاي��ي به بانك ها 
پيش��نهاد تقس��يط بدهي واحدهاي توليدي داده ش��د و 
مديران كارخانه ها نيز تش��ويق ش��دند تا بدهي خود را به 
شكلي پرداخت كند تا مسائل مرتفع شود. صمدي از ديگر 
مش��كلات مهم واحدهاي توليدي نبود سرمايه در گردش 
و ب��الا بودن نرخ بهره بانكي دانس��ت و افزود: اين واحدها 
خواس��تار كاهش نرخ بانك��ي در حد معمول ب��ا توجه به 
تك رقمي شدن تورم هستند تا فعاليت هاي اقتصادي براي 

آنها مقرون به صرفه بوده و توجيه اقتصادي داشته باشد. 
او ب��ه ع��دم پرداخ��ت مش��وق هاي صادراتي طي 
س��ال هاي گذش��ته به صادركنندگان نيز اش��اره كرد 
و يادآور ش��د: باوج��ود پيگيري هاي ف��راوان هنوز اين 
مش��وق ها به صادركنندگان پرداخت نش��ده كه همين 
امر قدرت رقابت را از آنها س��لب كرده است. او با بيان 
اينكه بر اس��اس قانون صادرات از ماليات معاف اس��ت 
خاطرنش��ان كرد: با اين  وجود مالي��ات طي دوره هاي 
س��ه ماهه از صادركنن��دگان طل��ب مي ش��ود. صمدي 
همچني��ن با اش��اره به رش��د ۱۰4 درص��دي صادرات 
انجام گرفته در ۸ ماه منتهي به س��ال جاري نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، گفت: اين ميزان صادرات با يك 

رشد مطلوب به 2۸ كشور دنيا انجام  شده است.

اخبار

در نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي مطرح شد

موانع صادراتي با كشورهاي مستقل همسود
تعادل| 

نشست شوراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
عصر روز سه شنبه در حالي برگزار شد كه وزير صنعت، 
معدن و تجارت، در اين نشست حضور نيافت و همين 
موضوع گلايه فعالان اقتصادي را در پي داشت. محور 
اصلي اين نشست، بررسي مشكلات و موانع تجارت با 
كشورهاي مش��ترك المنافع )CIS( اختصاص يافت. 
همچنين علاوه بر بررسي بازار روسيه و ظرفيت هايي 
كه در اس��تان هاي مختلف اين كشور وجود دارد، در 
مورد موانع تجارت بين دو كشور نيز مورد واكاوي قرار 
گرفت. بازار روس��يه را مي توان يك��ي از بازارهاي بكر 
براي تجار ايراني، نام برد؛ بطوريكه حتي طي سال هاي 
اخير با برهم خوردگي شرايط در منطقه و قهر روس ها 
با ترك ها، فرصتي فراهم شد تا فعالان اقتصادي ايران، 
بتوانن��د حضور خ��ود را در اين بازار ب��زرگ پررنگ و 
پايدار كنند. اما كم كاري صادركنندگان ايراني موجب 
شد تا اين بازار مثل ساير بازارها از دست برود و تجار 
ايراني در چرخه تجارت با اين كش��ور خارج ش��وند. 
البته كنش��گران اقتصادي معتقدند كه مشكلاتي كه 
 CIS بر سر راه صادرات كالاهاي ايراني به كشورهاي
مطرح مي ش��ود، مشكلاتي اس��ت كه به كل صادرات 
قابل تسري مي يابد. حال باوجود چالش هاي بسيار بر 
سر راه صادركنندگان منجربه آن مي شود تا رقابت را 
براي ايراني ها س��خت تر كند. از اينرو وضعيت »صدور 
روادي��د«، »حمل ونقل گران«، »مش��كلات بانكي« و 
»نرخ بالاي تامين مالي« به عنوان مهم ترين مس��ائل 

و مشكلات اين حوزه مطرح شد. 

 فرصت سوزي در صادرات 
فعالان اقتصادي براين باورند كه رقابت مخرب در 
كشورهاي »س��ي. اي.اس« در كشورهاي پيشرفته به 
چشم نمي خورد. بنابراين تجار حرفه يي در اين بازارها 
وج��ود ندارند. اين در حالي اس��ت كه بازار روس��يه و 
آسياي مركزي، يكي از پرريسك ترين بازارهايي است 
كه پيش روي تجار ايراني قرار گرفته است. مهم ترين 
محور روز گذشته نشست خصوصي ها با فعالان دولتي 
بر س��ر موضوع كريدور سبز بود. اين كريدور از سوي 
روسيه به ايران داده شده است، اما از سوي ايران مورد 
اس��تفاده قرار نگرفت و به نوعي اي��ران از اين فرصت 

استفاده نكرد. 
و  دول��ت  گفت وگ��وي  ش��وراي  جلس��ه  در 
بخش خصوص��ي وزير اقتصاد با بيان اينكه ايراني ها از 
كريدور سبز استفاده نكردند، گفت: فعالان اقتصادي 
تقاضاي رشد نرخ ارز را براي افزايش صادرات نكنند، 
افزاي��ش ن��رخ، ص��ادرات را ارتقا نمي دهد. مس��عود 
كرباس��يان افزود: مذاكرات عضويت ايران در اوراس��يا 
تقريبا نهايي شده كه از سوي دولت ايران اين موضوع 
مورد پيگيري واقع خواهد ش��د. البته كريدور سبز از 
سوي روسيه به ايران داده شده كه از سوي ايران مورد 
اس��تفاده قرار نگرفته است. روس��يه هم در اين رابطه 
بسيار مصمم بود. وزير امور اقتصادي و دارايي با اشاره 
به تعداد مصرف كنندگان از كريدور س��بز، اظهار كرد: 
تنها يك ش��ركت ايراني از كريدور سبز استفاده كرده 
و البته مش��كل ه��م از جانب طرف ايراني اس��ت كه 
نمي خواهد از اين مزيت اس��تفاده كند. اين در حالي 

است كه تخفيف 2۵ درصدي براي هر سند صادراتي 
در حوزه تعرفه صادرات به روسيه، از سوي اين كشور 
داده شده است. او تصريح كرد: سياست بانك مركزي 
استفاده از پول ملي در مراودات تجاري ميان ايران با 
ساير كشورها است، حتي قرار براين بود كه كارت هاي 
ش��تاب دو كش��ور ايران و روس��يه هم مورد استفاده 
قرار بگيرد و قابليت اجرايي داش��ته باشد، اما بايد اين 

سياست را دنبال كرد. 
ب��ه گفته كرباس��يان، با برخي از كش��ورها توازن 
تجاري وجود دارد و نيازي به پول س��وم در مبادلات 
نيس��ت، اما بايد سياست هاي ارزي را مشخص كرد تا 
صادركنندگان بدانند چگونه مي توانند هجينگ انجام 
دهند. بر همين اس��اس اميدواريم در دو هفته آينده، 
اتص��ال خط آهن ايران به آس��ياي مركزي و روس��يه 
صورت خواهد گرفت. اگر خط آهن رشت- آس��تارا به 
اتمام برسد، خليج فارس به »بندر هلسينكي« با خط 
آهن متصل مي ش��ود. البته رييس جمهور هم در اين 

رابطه دستور ويژه داده است. 
او از برگزاري كميسيون مشترك ايران و آذربايجان 
در هفته هاي آينده خبر داد و گفت: در رابطه با اعتبار 
صادرات��ي روس ها، بايد گفت كه اگزيم بانك روس��يه 
خط اعتباري در اختيار صادركنندگان قرار داده است، 
اما بايد از آن استفاده كرد. كرباسيان با بيان اينكه بازار 
روس��يه براي ايراني ها از دست رفت، گفت: روسيه و 
تركيه مش��كلات را حل كردند و اكنون بازار روسيه از 
دست ايران خارج شده است. وزير اقتصاد درخصوص 
هلدينگ ه��اي صادراتي گف��ت: قرار بر اي��ن بود كه 
نخستين مركز تجاري را اتاق بازرگاني در روسيه ايجاد 
كند؛ اما هنوز اين مركز راه اندازي نشده است. او درباره 
تش��كل هاي صادراتي گفت: راهبرد اتاق ها براي سال 
آينده بايد مشخص شود، دولت هم آيين نامه تصويب 

ك��رده و مجلس هم بودجه تخصيص داده اس��ت، اما 
حال بايد اتاق بگويد كه گير كار كجا است. البته توان 
توليدي كشور نشان داده كه مي توان صادرات كرد، اما 

اكنون داريم عقب نشيني مي كنيم. 

 تلكه كردن تجار ايراني
از سوي ديگر رييس اتاق ايران، در ابتداي سخنان 
خود با ابراز تاس��ف و اعلام گلايه مندي از عدم حضور 
اعضاي ش��وراي گفت وگوي دولت و بخش خصوصي 
در اين جلس��ات، گفت: اميدواريم اين گلايه به گوش 
رييس جمهور برس��د و هرچه زودتر درباره ساماندهي 

اين جلسات تصميمات خوبي اتخاذ شود. 
غلامحسين ش��افعي در ادامه از تلكه كردن تجار 
ايراني ه��ا از س��وي روس ها خب��ر داد و گفت: ميزان 
تلكه يي كه از تجار ايراني در اين بازارها مي ش��ود، به 
نحوي است كه جمع جبري را براي فروش كالا در اين 
بازار منفي مي كند. از اين رو، بايد يكسري اقدامات از 
سوي فعالان اقتصادي صورت گيرد. او افزود: موضوع 
موافقت نامه تجارت ترجيحي نيز بايد تقويت ش��ود، 
چراكه ايران با هيچ يك از همس��ايگان، موافقت نامه 
تج��ارت ترجيحي مثبت نداري��م و به تازگي در مورد 

روسيه اتفاقاتي رخ داده است. 
ب��ه گفته ش��افعي؛ رقابت مخرب در كش��ورهاي 
»س��ي. اي. اس« در كش��ورهاي پيش��رفته به چشم 
نمي خ��ورد. ما بازار كش��ورهاي آس��ياي ميان��ه را با 
برنامه ريزي به دست نياورده ايم، بنابراين تجار حرفه يي 

در اين بازارها حضور ندارند. 
رييس پارلمان بخش خصوصي، ادامه داد: مس��اله 
تامين مالي براي صادرات به نحوي است كه سال ۸6 
س��هم صادرات از تسهيلات بانكي 2.۵درصد بوده كه 
س��ال گذشته به ۰.۵درصد رسيده است. از اين رو، ما 

به دنبال تش��ويق صادرات هستيم، اما به تامين مالي 
آن توج��ه نمي كنيم و س��هم تس��هيلات صادراتي از 
كل منابع بانكي، يك پنجم شده است.  او اظهاركرد: 
پيشنهادي مطرح شده كه بر اساس آن، الگوي »كترا 
و جترو« در ايران پياده س��ازي شود كه بر اين اساس، 
موافقت شده تا در ۵ نقطه دنيا، اتاق دفتر تجارت ملي 
ايران را افتتاح كن��د و اگر كار مثبتي بود، تعداد آنها 
بيش��تر خواهد ش��د. اين در حالي است كه اين دفاتر 

مي توانند كار رايزنان بازرگاني را انجام دهند. 

 نامه شوراي گفت وگو به روحاني 
 همچني��ن رييس كميس��يون اقتصادي مجلس 
ش��وراي اس��لامي از دبيرخان��ه ش��وراي گفت وگ��و 
درخواس��ت كرد تا نامه يي محكم ب��ه رييس جمهور 
ارسال كرده و در آن از عدم حضور وزير صنعت، معدن 
و تج��ارت تذكر دهد. بنا به اظه��ارات او، حضور وزير 
صنعت در اين نشس��ت ها الزامي است و اگر خودش 
حضور نمي يابد، بايد معاونش در اين نشس��ت حضور 

پيدا كند. 
او در بخش ديگر سخنانش درباره جوايز صادراتي 
س��خن گفت. پور ابراهيمي اظهار كرد: دو پيش��نهاد 
اساس��ي مورد توافق اس��ت ك��ه در بودج��ه بيايد تا 
مطالبات جوايز صادراتي با بدهي هاي فعال اقتصادي 
اعم از بدهي هاي مالياتي و غيره تهاتر كنيم تا تحقق 
آن صد در صد باشد. بر اين اساس هر جايي كه امكان 
پرداخت از س��وي صادركننده وجود داش��ته باشد، با 

طلب جايزه صادراتي آن از دولت تهاتر شود. 
او با بي��ان اينكه وزير صنعت روز دوش��نبه هفته 
آينده در كميسيون اقتصادي مجلس در مورد صادرات 
غيرنفتي توضيح خواهد داد، تصريح كرد: تا پايان سال 
6 ميلي��ارد دلار تراز تجاري منفي خواهيم داش��ت و 

اوضاع ص��ادرات اكنون اصلا خوب نيس��ت. بنابراين 
بايد محمدش��ريعتمداري توضيحاتي را ارائه كند و از 

برنامه ها بگويد. 
 او با بيان اينكه سازمان توسعه تجارت ايران هيچ 
راهبردي ب��راي حمايت از صادرات ن��دارد، گفت: در 
حوزه رايزنان بازرگاني، عدم اشراف به حوزه اقتصادي 
به چش��م مي خورد؛ اين در حالي اس��ت كه تسلط بر 
زبان يك كشور مولفه كافي نيست، بلكه حداقلي كه 
بايد يك رايزن بازرگاني داشته باشد، اشراف كامل به 
اقتصاد كش��ور مقصد اس��ت. پورابراهيمي اظهاركرد: 
وزير امور خارجه بايد در جلسه آتي شوراي گفت وگو 
حضور يابد تا راهبردهاي حضور س��فرا براي حمايت 
از فعالان اقتصادي مش��خص شود. اين درحالي است 
كه چت��ر وزارت امور خارجه در هيچ كش��وري براي 
دفاع از صادركنندگان گسترده نيست. او همچنين با 
بيان اينكه اكنون براي حضور بانك مركزي در حوزه 
فعاليت هاي نظام بانكي، مانع تراش��ي مي شود، گفت: 
رييس كل بانك مركزي بايد در شوراي گفت وگو، بايد 
توضيح دهد كه مش��كلات را در اين حوزه چطور حل 
خواهد ك��رد و پيمان هاي پولي دوجانبه و چندجانبه 
در چه وضعيتي اس��ت. چراكه در حوزه بيت كوين و 
ارزهاي ديجيتال، بازار سفته بازي رخ داده و قابل اتكا 
نيست و به مردم هم توصيه مي شود كه مردم به اين 
س��مت حركت نكنند، اما پلت فرم ارزهاي ديجيتال 
مي تواند در كنار پيمان هاي دوجانبه و چندجانبه ياري 

رسان تجارت خارجي كشور باشد. 

 عوامل مخل صادرات
هزين��ه مراودات بانك��ي نيز از ديگ��ر دغدغه هاي 
فعالان اقتصادي بود كه در نشست دو جانبه دولتي ها 
با بخش خصوصي مطرح شد. در عين حال عضو شوراي 
گفت وگ��وي دول��ت و بخش خصوصي با برش��مردن 
 CIS مش��كلات پيش روي تجارت ايران با كشورهاي
گف��ت: صرافي ها از ه��ر ي��ك دلار ۱۰۰ تومان بابت 
هزين��ه مراوده بانكي دريافت مي كنند. محمد لاهوتي 
با برشمردن مش��كلات پيش روي صادرات غيرنفتي 
كشور گفت: مشكلاتي كه بر سر راه صادرات كالاهاي 
ايراني به كش��ورهاي CIS مطرح مي شود، مشكلاتي 
است كه به كل صادرات قابل تسري است و از جمله آن 
مي توان به حمل و نقل، شركت هاي مديريت صادرات 
و گران بودن قيمت تمام شده اشاره كرد. لاهوتي افزود: 
در موضوع كشورهاي سي اي اس، مقررات و ارتباطات 
بانكي و هزينه ها، بالاتر است كه بر اين اساس، ۵ تا۱۰ 
درصد هزينه، به اين نقل و انتقالات تخصيص مي يابد؛ 
به خصوص اينكه بحث استفاده از سيستم بانكي، جاي 
خود را به صرافي ها مي دهد و بعضا مشاهده مي شود كه 
صرافي ها از هر دلار، ۱۰۰ تومان هزينه كسر مي كنند 
كه اين موض��وع، رقابت را براي صادركنندگان در اين 
بازارها س��خت مي كند. او تصريح ك��رد: اين هزينه ها 
مشكلات را بيشتر مي كند و مي تواند رقابت را سخت 
كند، كه ماحص��ل پولي كه صادركنن��دگان دريافت 
مي كن��د، كاهش مي يابد. از اين رو، پس موضوع روابط 
بانكي مشكل آفرين است؛ البته مبادله از طريق صرافي 
در كش��ورهاي ديگري كه طي سال هاي گذشته با آن 

تجارت نداشتيم؛ امكان پذير نيست. 

دبيركل اتاق ايران از كميسيون ويژه توليد ملي و اصل 44 درخواست كرد

واگذاري مديريت سهام عدالت به بخش خصوصي
بررسي طرح كميسيون ويژه توليد ملي و اصل 44 قانون اساسي 
ب��راي اصلاح و الحاق موادي به اين قانون در دس��تور كار نشس��ت 
كميس��يون رقابت، خصوصي س��ازي و س��لامت اداري ات��اق ايران 
با حضور نمايندگان كميس��يون هاي مرتبط ب��ا اين اصلاحات قرار 
گرفت. دبيركل اتاق ايران در اين نشست خواستار خلع يد دولت از 

سهام عدالت و واگذاري مديريت آن به بخش خصوصي شد. 
كميسيون ويژه توليد ملي و اصل 44 قانون اساسي در مجلس 
دهم، طرح اصلاح و الحاق موادي به قانون اجراي سياس��ت هاي 
كلي اصل 44 قانون اساس��ي را با امضاي ۱6 نفر از نمايندگان به 
هيات رييسه مجلس ش��وراي اسلامي تقديم كرده كه در جلسه 

علني مجلس در تاريخ هشتم آذر 96 اعلام وصول شده است. 
به گزارش پايگاه خبري اتاق ايران، اين طرح كه در راس��تاي 
اجراي تبصره ۱ ماده 49 آيين نامه داخلي مجلس تهيه شده، شامل 
۵ بند مي ش��ود كه مورد بررسي نمايندگان بخش خصوصي قرار 
گرفت. رييس كميسيون رقابت، خصوصي سازي و سلامت اداري 
اتاق ايران در اين نشس��ت تصريح ك��رد: بخش خصوصي گرچه 
نظرات درستي درباره مشكلات واگذاري ها دارد، اما متاسفانه در 
س��ال هاي اخير هرگز براي تهيه گزارش هاي كارشناسي در اين 
حوزه اقدام نكرده و نتوانسته اصلاحات مدنظر خود را براي اعمال 

در قانون اعلام كند. 
به گفته حس��ن فروزان فرد، بر اين اس��اس به نظر مي رس��د 
تش��كيل مرك��ز پاي��ش در ات��اق اي��ران و تهيه گ��زارش مداوم 
كارشناسي از حوزه هاي اقتصادي يكي از اقدامات ناگزيري است 
ك��ه بايد در اتاق ايران به جدي پيگيري ش��ود و در اين مس��ير 
حمايت و همكاري اتاق با تش��كل ها، نهادها و موسس��ات علمي 
به گونه يي هدفمند شود كه اين همكاري ها به نظام گزارش دهي 
اتاق كمك كند. در بند يك طرح تهيه ش��ده از سوي كميسيون 
وي��ژه توليد ملي و اصل 44 قانون اساس��ي، دولت موظف ش��ده 

اس��ت در راس��تاي اجراي تبصره 2 بند ج م��اده ۳ قانون اجراي 
سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون اساس��ي، اق��دام قانوني لازم 
در خصوص نحوه مش��اركت و حضور بخش ه��اي غيردولتي در 
حوزه ه��اي »س��لامت«، »آموزش و تحقيق��ات« و »فرهنگ« را 

حداكثر 6 ماه پس از ابلاغ اين قانون به عمل آورد. 
درباره اين بند، برخي از حاضرين در جلسه كميسيون رقابت 
ات��اق ايران با طرح اين س��وال كه در ش��رايط فعلي، بخش هاي 
غيردولتي چه مش��كلي براي حضور در حوزه هاي مدنظر اين بند 
دارند، ضرورت الحاق اين بند به قانون اجراي سياس��ت هاي كلي 

اصل 44 را نامشخص و مبهم دانستند. 
همچنين در بند 2 طرح نمايندگان، اصلاحي در ماده ۵ قانون 
اجراي سياس��ت هاي كلي اصل 44 پيش��نهاد شده، كه بر اساس 
آن »سقف مجاز تملك سهام، بطور مستقيم و غيرمستقيم براي 
اشخاص حقيقي و حقوقي به ميزان ۳۳ درصد تعيين مي شود«. 
در اين خصوص، حاضران در جلسه شوراي رقابت معتقد بودند 
چنانچه به واس��طه اين اصلاح، مفري ب��راي افزايش تصدي گري 
خصولتي ها و شركت هاي اقماري آنها در شركت هاي اصل 44 باز 
شود، ضروري است نس��بت به اصلاح آن و انديشيدن تمهيداتي 

براي جلوگيري از اين مساله اقدام شود. 
از س��وي ديگ��ر در بند ۳ ط��رح نماين��دگان، اصلاحي در 
ماده 6 قانون اجراي سياس��ت هاي كلي اصل 44، اصلاحيه يي 
پيش��نهاد شده، كه براساس آن »مجموع حق مالكيت مستقيم 
و غيرمس��تقيم سهام و كرسي مديريتي )سهم در هيات مديره( 
در هر بنگاه اقتصادي تا سقف 4۰ درصد براي اشخاص حقوقي، 
موضوع بند ۱ اين ماده كه قانونا مجوز فعاليت اقتصادي دارند، 
مجاز است. در بند 4 اصلاحيه پيشنهادي نمايندگان نيز آمده: 
»در راس��تاي اجراي مواد ۳4 تا ۳۸ قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل 44، دولت مكلف است حداكثر تا 6 ماه پس از ابلاغ 

اين قانون، اقدام قانوني لازم در راس��تاي اصلاح ساختار سهام 
عدالت را به نحوي كه موجب افزايش تصدي گري دولتي نش��ود 
و مردم مالكيت و مديريت س��هام خويش را عهده دار شوند، به 

عمل آورد. 
در اي��ن زمينه، دبي��ركل اتاق ايران با اش��اره به اينكه نفوذ 
خصولتي ها در اقتصاد و ش��ركت هاي واگذار شده گاه به قدري 
پيچيده و باواس��طه هاي متعدد انجام مي ش��ود كه تش��خيص 
آن در ابت��داي ام��ر س��خت ب��ه نظر مي رس��د، گف��ت: براي 
كاه��ش تصدي گري دولت بر اقتص��اد و همچنين كاهش نفوذ 
خصولتي ها، بايد روي واگذاري وكالت س��هام عدالت به بخش 

خصوصي و سه اتاق تمركز شود. 
عليرضا اش��رف، با تاكيد بر اينكه س��هام عدالت، پاشنه آشيل 
واگذاري هاي اصل 44 بوده و قرار گرفتن كرس��ي هاي مديريتي 
س��هام عدالت به دست دولتي ها، تمركز قدرت ايجاد كرده است، 
افزود: چنانچه قرار باشد اصلاحي در طرح نمايندگان انجام شود 
بايد بندي به آن اضافه كنيم كه مديريت س��هام عدالت به وكالت 
از دارندگان اين س��هام به بخش خصوصي واگذار شود. به اعتقاد 
او، در اي��ن صورت نفوذ دولتي ها در اين ش��ركت ها كاهش يافته 
و با خلع يد دولت از س��هام عدالت، راه ورود آنها به اين شركت ها 

كم مي شود. 
همچنين در بند ۵ طرح نمايندگان، آمده اس��ت: »در اجراي 
ماده ۵9 قانون اجراي سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون اساسي، 
دولت مكلف اس��ت با هماهنگي شوراي رقابت، نسبت به تشكيل 
نهادهاي تنظيم كننده بخشي )رگلاتوري( در حوزه هاي انحصاري 
متشكل از بخش هاي دولتي و غيردولتي، اقدامات قانوني لازم را 

حداكثر 6 ماه پس از ابلاغ اين قانون به عمل آورد.«
در اين نشس��ت، نماينده كميس��يون بازار پول و سرمايه اتاق 
ايران گفت: در طرح بانكداري ايران و همچنين طرح قانون بانك 

مركزي كه از س��وي نمايندگان مجلس تهيه شده، حضور بخش 
خصوصي در ش��وراي پول و اعتبار منتفي شده است درحالي كه 
قوانين پيشين بر حضور اتاق ايران در شوراي پول و اعتبار و حتي 
حق رأي اتاق هاي ايران و تعاون در كميسيون تخصصي اين شورا 

تاكيد داشته است. 
محمدنب��ي حبيبي پيش��نهاد داد: در طرح اص��لاح و الحاق 
موادي به قانون اجراي سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي 
كه توسط نمايندگان مجلس تهيه شده است، مقرر شود در كليه 
مجامع تصميم گيري مربوط به قانون اجراي سياس��ت هاي كلي 
اصل 44، نمايندگان سه اتاق )بازرگاني، تعاون و اصناف( عضويت 

و حضور داشته باشند. 
همچني��ن امير محمد اس��لامي، نماينده كميس��يون انرژي، 
صنايع پالايشي و پتروش��يمي اتاق ايران گفت: در قانون اجراي 
سياس��ت هاي كلي اصل 44 مصوب سال ۱۳۸7، نكات ظريف و 
موثري وجود داشت كه از اجراي آنها غفلت شد اما در اصلاحات 
اين قانون بدون اينكه به دلايل غفلت از اين نكات پرداخته شود، 
نس��بت به تغيير، ح��ذف و بي اثر كردن آنها اقدام ش��د. به گفته 
اس��لامي، در بند ۳ طرح نمايندگان در حالي حق مالكيت سهام 
هر بنگاه اقتصادي براي اش��خاص حقوقي 4۰ درصد اعلام شده 
اس��ت كه در اصل قانون و پيش از اصلاح ش��دن آن، مقرر شده 
بود حق مالكيت بازار هر كالا يا خدماتي 4۰ درصد باش��د اما در 
اصلاحيه يي كه مجلس داد، سهم 4۰ درصدي از بازار حذف شد 
و موسس��ات نهادهاي عمومي مجاز به فعاليت در بازار ش��ناخته 
شدند مگر اينكه فعاليت آنها منجر به اخلال در بازار شود؛ در اين 
حالت قاطعيت قان��ون از بين رفت. او ادامه داد: بخش خصوصي 
بايد با بررسي هاي كارشناسي اصلاحات اين قانون، از انحراف هاي 
احتمالي كه منجر به باز ش��دن مفر قانوني براي برخي مي ش��ود 

جلوگيري كند.

اثرگذاري  تشكل ها بر تصميم سازي  اقتصادي رو به افزايش است
گروه صنعت| 

با پيگيري صاحب��ان برندهاي بنام صنعت ماكاروني و حمايت 
اتاق تهران، نخستين مجمع انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان 
ماكاروني اس��تان تهران، در اتاق تهران برگزار ش��د و اعضاي اين 
مجمع به شكل گيري اين انجمن استاني راي مثبت دادند. در اين 
نشس��ت، پيش نويس اساس��نامه انجمن نيز قرائت شد و حاضران 
نظرات و پيشنهادات خود را براي اصلاح اين اساسنامه ارائه كردند.

احمد صادقيان، مهرداد چنگيزي و سيدمهدي آثاريان به عنوان 
اعضاي اصلي هيات رييسه انجمن توليدكنندگان و صادركنندگان 
ماكاروني اس��تان تهران انتخاب ش��دند. همچنين پس از قرائت 
اساس��نامه و اص��لاح آن، راي گيري براي انتخ��اب اعضاي هيات 
رييسه و بازرسان انجام گرفت كه از ميان نامزدها، احمد صادقيان، 

مهرداد چنگيزي و سيد مهدي آثاريان حائز بيشترين آرا شده و به 
عنوان اعضاي اصلي هيات رييس��ه برگزيده شدند. به موجب راي 
اعضاي مجمع، فرزين حاجي كريم لو و س��الاري پور نيز به عنوان 
اعضاي علي البدل انتخاب ش��دند. همچنين نبي الله نوري نس��ب 
ب��ه عنوان بازرس اصل��ي اين انجمن بوده و داوود پوراس��ماعيل 
ب��ه عنوان بازرس علي البدل برگزيده ش��د. پ��س از برگزاري اين 
انتخابات، احمد صادقيان كه بيش��ترين راي  اعضاي مجمع براي 
قرار گرفتن در هيات رييس��ه اين انجمن را كس��ب كرده است، 
ضمن تقدير از  تلاش هاي اتاق تهران براي شكل گيري اين انجمن 
گفت: اثرگذاري  تشكل ها بر تصميم سازي هاي اقتصادي  در حال 
افزايش اس��ت و اين اهميت جايگاه تش��كل ها را نشان مي دهد. 
او گفت: يك دس��ت صدايي ندارد و همصدايي توليدكنندگان و 

صادركنن��دگان در قالب تش��كل ها مي تواند تا حدودي به تحقق 
اهداف آنها كمك كند. صادقيان با اش��اره به مشكلاتي كه اكنون 
توليدكنندگان با آن دست به گريبانند، ادامه داد: دولت  در لايحه 
بودجه ۱۱.6  درصد  درآمد مالياتي خود را افزايش داده اس��ت. در 
حالي ك��ه ۳ الي 4۰ درصد واحدهاي توليدي  تعطيل ش��ده اند، 
بخش��ي از اين  واحد ها نيز بس��يار كمتر از ظرفيت خود فعاليت 
مي كنن��د و ظاهرا اين ماليات ها قرار اس��ت از  ۳۰ الي 4۰ درصد 
واحدهاي باقيمانده دريافت شود. در حالي كه رييس سازمان امور 
مالياتي در س��ال گذشته اعلام كرده بود كه اين سازمان درصدد 
شناسايي موديان جديد بوده و قرار است، صندوق هاي الكترونيكي 
فروش  را نيز در فروشگاه ها مستقر كند اما به نظر مي رسد، هيچ 
يك از اين اقدامات به نحو شايس��ته و مورد انتظار انجام نگرفته 

است. اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران با بيان اينكه فعالان 
اقتصادي از ناحيه سازمان امور مالياتي، سازمان تامين اجتماعي 
و چندگانگ��ي ن��رخ ارز با مش��كلاتي مواجه هس��تند، ادامه داد: 
موضع گيري قاطع تشكل ها مي تواند  در كاهش اين مشكلات موثر 
واقع ش��ود. اميدواريم با حمايت اتاق تهران، بتوانيم صداي خود 
را به گوش مس��وولان برسانيم، هرچند كه گوش ها شنوا نيست. 
آثاريان نيز از آغاز  فعاليت انجمن  توليدكنندگان و صادركنندگان 
صنعت ماكاروني ابراز  امي��دواري كرد و گفت كه توليدكنندگان 
و صادركنندگان از طريق هم افزايي تحت لواي تش��كل ها بتوانند 
چالش هاي فضاي كس��ب و كار را به حداقل برس��انند. او گفت: 
اميدواريم اين انجمن و اتاق تهران بتوانند  از ظرفيت هاي يكديگر 

به صورت متقابل بهره مند شوند.
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گروه جهان|
 ش��يخ تمي��م ب��ن حم��د آل ثان��ي امي��ر قط��ر چهارش��نبه س��فر خ��ود را 
ب��ه 6 كش��ور آفريقاي��ي در ت��اش ب��راي ورود ب��ه بازاره��اي تج��اري جدي��د 
 آغ��از ك��رد. اي��ن س��فر بع��د از گذش��ت 6 م��اه از قط��ع رواب��ط عربس��تان و

 3 كشور ديگر با دوحه صورت گرفته است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، لولوه الخاطر 
سخنگوي رسمي وزارت خارجه قطر در كنفرانس مطبوعاتي در دوحه گفت كه امير 
قطر به كشورهاي مالي، بوركينافاسو، ساحل عاج، غنا، گينه و سنگال سفر خواهد كرد. 

هدف از اين سفر باز كردن بازارهاي جديد و تنوع اقتصادي اعام شده است. 
س��خنگوي رس��مي وزارت خارجه قطر گفته با وجود آنك��ه در برخي از اين 
كشورها چالش هاي امنيتي وجود دارد با اين حال اين كشورها داراي نقاط قوت 
و فرصت هاي اقتصادي فراواني هستند. گفته شده، امير قطر در جريان اين سفر 
توافق ه��اي همكاري در زمينه هاي بهداش��ت، تعليم و تربي��ت و امنيت غذايي و 
همچنين ارائه حمايت هاي مالي براي ساخت بيمارستاني براي درمان سرطان در 
بوركينافاسو به مبلغ 13,8ميليون دلار امضا خواهد كرد. قطر در چند ماه گذشته 
تاش كرد براي جلوگيري از شكاف ناشي از قطع روابط با كشورهاي عربي حوزه 
خليج)فارس( روابط تج��اري جديدي ايجاد كند كه به همين منظور به چندين 
كشور آس��يايي نيز سفر كرد. عربستان س��عودي، امارات، بحرين و مصر به بهانه 
حمايت از تروريست روابط خود را با قطر قطع و دوحه را تحريم اقتصادي كردند. 
در تازه ترين اقدام عليه دوحه، عربستان اعام كرده كه تنها گذرگاه مرزي ميان اين 
كشور و قطر را بسته است. به گزارش ديلي صباح، گذرگاه »سلوا« كه در پي نامه 
اداره كمرگ عربستان تعطيل شد 2 هفته پس از آغاز بحران ديپلماتيك بسته شده 
بود اما در ماه آگوست گذشته براي رفت و آمد حجاج قطري بازگشايي شد و از آن 
زمان به دلايل بشردوستانه باز ماند. اقدام جديد ضدقطري سعودي ها در شرايطي 
است كه نخست وزير اين كشور اخيرا بار ديگر بر آمادگي دوحه براي حل بحران 
با عربس��تان و هم پيمانانش از طريق گفت وگويي كه حاكميت و استقال قطر را 
مخدوش نكند، تاكيد كرده است. مهم ترين شروطي كه عربستان و هم پيمانانش 
براي عادي س��ازي روابط با قطر تعيين كرده اند ش��امل قطع روابط ديپلماتيك با 

ايران، تعطيلي الجزيره و برچيدن پايگاه نظامي تركيه بود كه دوحه نپذيرفت. ... 

گروه جهان|
مردم كاتالونيا پنج شنبه )امروز( در شرايطي براي انتخاب نمايندگان اين منطقه 
پ��اي صندوق ه��اي راي مي روند كه ناظ��ران نتايج اين راي گيري را ادامه آش��وب  
سياسي چند ماه گذشته مي دانند اما رهبران اسپانيا در مادريد بر اين باورند كه اين 

راي گيري به غائله جدايي طلبي در اين منطقه پايان خواهد داد. 
به گزارش فايننشال تايمز، دولت اسپانيا ماه گذشته با بركنار كردن دولت محلي 
كاتالونيا در پي برگزاري همه پرسي جدايي اين منطقه خود راسا اداره اين منطقه را 
برعه��ده گرفته و اعام كرد كه پس از برگزاري انتخابات زودهنگام اداره امور را بار 

ديگر به رهبران محلي باز خواهد گرداند. 
بي بي سي نوشته، نظرسنجي ها نشان مي دهد كه احزاب طرفدار و ضداستقال 
كاتالونيا رقابت نزديك دارند، به اين معنا كه بحران سياسي اين منطقه بعيد است 
به زودي حل و فصل ش��ود. كارلس پوجدمون رييس جمهور بركنار ش��ده كاتالونيا، 
گفته است كه اسپانيا بايد اتهامات خود عليه وي و ساير جدايي طلبان را در صورت 
 پيروزي آنان در انتخابات لغو كند. نتايج كلي نظرس��نجي هايي كه توسط روزنامه 
»ال پاييس« منتش��ر شده، نشان مي دهد كه حزب سوسياليست چپ كاتالونيا كه 
طرفدار استقال است پيشگام خواهد بود؛ اين حزب با كسب 33 كرسي در پارلمان 
محلي و كس��ب يك يا دو كرسي بيشتر بر حزب سيودادانوس كه خواهان اتحاد با 
اسپانياس��ت، پيروز خواهد شد. پيش بيني مي شود كه حزب پوجدمون كه طرفدار 
استقال است با كسب حدود 2۷ كرسي در انتخابات در رده سوم خواهد بود. اين 
بدان معني نيست كه هيچ گروهي قادر به تشكيل اكثريت پارلماني طرفدار استقال 
در پارلمان نخواهد بود. پوجدمون در تبعيد خودخواس��ته در بلژيك به سر مي برد. 
جدايي طلبان كه در پارلمان كاتالان موضعي قوي داشتند در 2۷ اكتبر پس از يك 
رفراندوم بحث برانگيز، استقال اين منطقه را اعام كردند. مقامات اسپانيا همه پرسي 
كاتالونيا را غيرقانوني خواندند. ماريانو راخوي نخس��ت وزير اسپانيا، به دنبال دولت 
كاتالان را بركنار و مجلس آن را منحل كرد. دولت اس��پانيا براي س��ركوب جنبش 
جدايي طلبان اعام كرد كه روز 21 دس��امبر انتخاب��ات 21 به راه خواهد انداخت. 
دادس��تان اسپانيا 13 سياس��تمدار جدايي طلب كاتالونيا را متهم به شورش و فتنه 

مي كند، ازجمله پوجدمون و چهار نفر ديگر كه به بلژيك فرار كرده اند. 

گروه جهان|
ژاپن اعام كرده 2ميليارد دلار براي توس��عه س��امانه موش��كي روي خشكي 
اختصاص خواهد داد. به گزارش ژاپن تايمز با اين سرمايه گذاري سنگين رادارها و 
سامانه هاي موشكي زميني »آجيس« ژاپن تقويت خواهد شد. بخشي از اين برنامه 
مقابله با كره ش��مالي است اما نبايد فراموش كرد كه تعداد موشك هاي چين هم 

درحال افزايش است و براي مهار اين كشور نيز اين اقدام ضرورت دارد. 
دولت شينزو آبه، نخست وزير ژاپن كه رابطه بسيار قوي نظامي با امريكا دارد، 
گفته براس��اس اين برنامه 2س��امانه راداري و ضد موشكي آجيس امريكا در اين 
كشور ساخته خواهد شد. با اين وصف منابع نظامي آگاه در ژاپن گفته اند با وجود 
اين سرمايه گذاري بعيد به نظر مي رسد كه ايستگاه هاي دفاعي موشكي جديد اين 
كشور زودتر از 2023 عملياتي شود. تسونوري اونودرا وزير دفاع ژاپن درباره توسعه 
اين سامانه موش��كي گفته:»سال هاست با تهديدهاي موشكي كره شمالي روبه رو 

هستيم و لازم است چنين برنامه يي براي تقويت اين سامانه اجرا شود«.
اين اقدام ژاپن درحالي صورت مي گيرد كه كره شمالي نوامبر امسال يك فروند 
موشك بالستيك قاره پيما پرتاب كرد كه بيش از 4هزاركيلومتر ارتفاع گرفت. برد 
س��امانه هاي موشكي كشتي هاي ژاپن بسيار كمتر از اين رقم است و قرار است با 
اين س��رمايه گذاري سامانه هاي آجيس روي خشكي تقويت شود. وزير دفاع ژاپن 
گفته اين كشور به دنبال خريد موشك هاي كروزي است كه بتوان با جنگنده هاي 
اف 15 و اف 35 پرتاب كرد و سايت هاي نظامي كره شمالي را با آنها هدف قرار داد. 
آزمايش چند موشك دوربرد با قابليت حمل كاهك هسته يي از سوي كره شمالي 
در چند ماه گذش��ته؛ باعث افزايش تنش ها بين اين كشور با برخي از كشورهاي 

منطقه ازجمله ژاپن و كره جنوبي همچنين امريكا شده است. 
پيونگ يانگ از 2006 تاكنون ۷موش��ك دوربرد آزمايش كرده كه آخرين آن 
29نوامبر انجام ش��د. به  دنبال آزمايش شش��مين بمب هس��ته يي اين كشور كه 
15س��پتامبر 201۷ صورت گرفت، امريكا با كمك چين و روسيه قطعنامه يي در 
سازمان ملل عليه اين كشور تصويب كرد كه باعث واكنش شديد كره شمالي شد 
به طوري كه اين كشور هشدار داد به واسطه اعمال تحريم هاي سرسختانه، ژاپن 

را غرق و امريكا را به خاكستر تبديل خواهد كرد. 

بزرگ ترين بودجه تاريخ عربستان  
با 52 ميليارد دلار كسري

گروه جهان| دولت عربستان لايحه بودجه سال 2018 
اين كش��ور را ارائه كرد؛ اين در حالي اس��ت كه اين كشور 
براي پنجمين سال متوالي با كسري مواجه است. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، با وجود كسري 52ميليارد دلاري، بودجه 
سال 2018 يك بودجه انبساطي است و بالاترين رقم بودجه 
در تاريخ عربستان سعودي محسوب مي شود. دولت عربستان 
در نشست روز سه شنبه كه به رياست سلمان بن عبدالعزيز 
پادشاه اين كشور برگزار ش��د، اعام كرد: بودجه كل سال 
آتي ميادي بزرگ ترين بودجه در تاريخ كشور خواهد بود. 
دولت همچنين پيش بيني كرده كه هزينه ها در سال آتي به 
260,8 ميليارد دلار )9۷8ميليارد ريال عربستان( و درآمدها 

به 208,8 ميليارد دلار )۷83ميليارد ريال( برسد. 
محمد بن س��لمان وليعهد عربستان كه مسوول اصلي 
برنامه هاي اقتصادي اين كش��ور محس��وب مي شود، درباره 
بودجه گفت: »اع��ام بزرگ ترين برنامه ب��راي هزينه هاي 
دولتي در تاريخ كشور دليلي قاطع براي موفقيت تاش هاي 
م��ا در زمينه ارتقاي مديريت مالي كش��ور با وجود كاهش 
شديد قيمت نفت در س��ال هاي گذشته است.« وي افزود: 
»بودجه انبس��اطي س��ال 2018 مجموعه يي از برنامه هاي 
توسعه يي جديد با هدف ايجاد ثبات مالي و اقتصادي طبق 
سند چش��م انداز 2030 را شامل مي شود. نتايج برنامه هاي 
اصاح اقتصادي طبق اين س��ند به  تدريج نمايان مي شود. 
در بودجه امسال براي نخستين بار پيش بيني شده است كه 
نزديك به 50درصد از درآمدهاي دولت در س��ال 2018 از 
داخل و درآمدهاي غيرنفتي حاصل شود. وليعهد عربستان 
تاكيد ك��رد كه با وجود انبس��اطي ب��ودن بودجه و حجم 
بي س��ابقه آن، دولت برنامه دارد ميزان كسري بودجه را به 
كمتر از 8 درصد توليد ناخالص داخلي برس��اند. پيش بيني 
شده كسري بودجه س��ال 2018 عربستان نسبت به سال 
201۷ كمتر باش��د. در س��ال جاري مي��ادي پيش بيني 
مي ش��د، كسري بودجه كل سال عربس��تان 52,8 ميليارد 
دلار باشد، اما كس��ري بودجه به 61,3 ميليارد دلار رسيد 
كه يعني بيش از 8ميليارد دلار نسبت به پيش بيني افزايش 
داش��ت. طبق آمارهاي اعام شده از سوي دولت عربستان، 
كسري بودجه در 9 ماه نخست سال 2018 به 32,4ميليارد 
دلار مي رسد كه برابر با 61درصد از كل كسري بودجه سال 
201۷ است. نفت بزرگ ترين منبع درآمدي عربستان است 
و اين كش��ور در چند سال گذشته س��عي داشته به منابع 

درآمد خود تنوع ببخشد. 
عربستان در ژوئن گذشته براي نخستين بار بر كالاهايي 
مانند دخانيات، نوشيدني هاي انرژي زا و نوشيدني هاي گازدار 
ماليات وضع كرد. همچنين مقرر شد از خانواده هاي خارجي 
مقيم عربس��تان كه در بخش هاي خصوصي فعاليت دارند، 
ماليات ماهانه اخذ شود. اين كشور همچنين از سال 2018 

ماليات بر ارزش افزوده 5درصدي اعمال خواهد كرد. 

ارتش تركيه آماده آغاز 
عمليات در عفرين سوريه

روزنامه آكش��ام تركيه نوش��ته ارتش اين كشور براي 
آغاز عمليات پاكس��ازي عفرين س��وريه از نيروهاي حزب 
اتح��اد دموكراتي��ك س��وريه )پ.ي.د( و يگان هاي مدافع 
خلق )ي.پ.گ( آمادگي لازم را كس��ب كرده و زمان آغاز 
عمليات فرا رس��يده است. به نوش��ته اين رسانه، به دنبال 
اظهارات اردوغان مبني بر پاكسازي عفرين و منبج از وجود 
تروريس��ت ها، نيروهاي مس��لح تركيه به حالت آماده باش 
درآمده و روي 3 تپه مش��رف بر م��رز ادلب-عفرين نقاط 
امنيتي تش��كيل شده است. فعاليت هاي ارتش براي ايجاد 
نقاط امنيتي روي 9 تپه در مرز عفرين-ادلب نيز تس��ريع 
شده اس��ت. اردوغان در هفته هاي گذشته به صورت مكرر 
درخص��وص عمليات عفرين و پاكس��ازي اي��ن منطقه از 

ستيزه جويان كرد سوري سخن گفته است. 

 ادامه اعتراض هاي خونين
در كردستان عراق

رس��انه هاي اقليم كردستان گزارش دادند در تظاهرات 
اعتراضي در رانيه واقع در س��ليمانيه عراق 5نفر كش��ته و 
حدود 80 نفر زخمي ش��دند. تظاهرات گس��ترده  در اقليم 
كردس��تان عراق از دوش��نبه آغاز شده است. سه شنبه نيز 
حدود 1250نفر كه بيش��تر آنها معلم، دانش��جو و كارمند 
دول��ت بودن��د در اعت��راض به وضعيت معيش��ت خود به 
خيابان ه��ا آمدند و مقامات دولتي را به فس��اد اقتصادي و 
س��وء مديريت متهم كردند. معترضان چند س��اختمان و 
دفتر متعلق به احزاب دموكرات، اتحاديه ميهني، اسامي 
و گوران در اقليم كردس��تان را به آتش كشيدند. پليس با 
گاز اش��ك آور، گلوله پاس��تيكي و ماشين هاي آب پاش با 

تظاهركنندگان مقابله كرد. 

قطر، گاز طبيعي به اتريش 
صادر مي كند

شركت گاز قطر اعام كرده با يك شركت اتريشي براي 
صادرات گاز طبيعي به اين كشور قرارداد امضا كرده است. 
به گزارش رويترز، اين ش��ركت گفته با شركت ملي نفت و 
گاز اتريش )OMV( براي صادرات سالانه 1,1ميليون تن 
گاز طبيعي به اين كشور به مدت 5سال قرارداد امضا كرده 
است. صادرات گاز به اتريش كه طرح مشترك بين شركت 
گاز قطر و شركت نفتي شل است از ماه ژانويه 2019 آغاز 
خواهد شد. اين گاز از طريق بندري در هلند به اتريش صادر 
خواهد شد. ميدان هاي گازي قطر سومين ميدان هاي بزرگ 

گازي جهان را تشكيل مي دهند. 

تركيه اهانت امارات به 
عثماني ها را شرم آور خواند

سخنگوي رياس��ت جمهوري تركيه تاكيد كرد: انتشار 
دروغ و تحريك اعراب و ترك ها عليه يكديگر شرم آور است. 
به گزارش الجزيره، س��خنگوي رياست جمهوري تركيه در 
واكنش به اظهارات تند عبدالله بن زايد وزير خارجه امارات، 
درباره فخرالدين پاشا آخرين پادشاه امپراتوري عثماني در 
مدينه منوره كه مدعي ش��ده بود، اين حاكم عثماني عليه 
ساكنان اين ش��هر مقدس مرتكب جنايت و سرقت اموال 
آنها شده تاكيد كرد: انتشار دروغ و تحريك اعراب و ترك ها 
عليه يكديگر شرم آور است. وزير خارجه امارات بار ديگر با 
انتشار توييتي اين پادشاه عثماني را به آدم ربايي، سرقت و 

زورگيري متهم كرد.

دريچه

كوتاه از منطقه

سناي امريكا لايحه اصلاح مالياتي را تصويب كرد

مديرانسرمايهچشمانتظارپيروزيدموكراتها

راي گيري كم سابقه مجمع عمومي سازمان ملل عليه طرح امريكا

تهديد به سبك ترامپ
گروه جهان|

مجم��ع عمومي س��ازمان مل��ل متح��د در اقدامي 
كم س��ابقه پيش نويس قطعنامه مخالفت با به رس��ميت 
ش��ناختن بيت المقدس به عنوان پايتخت اسراييل را به 
راي مي گذارد. انتظار مي رود، اين قطعنامه پنج ش��نبه با 
اكثريت قابل توجه��ي مورد تصويب قرار گيرد، هر چند 

تصويب آن ضمانت اجرايي به دنبال نخواهد داشت. 
رويترز نوش��ته، نيكي هيلي سفير امريكا در سازمان 
مل��ل پيش از اين نشس��ت در نامه ه��اي تهديدآميز به 
نمايندگان كش��ورهايي كه انتظار مي رود به پيش نويس 
قطعنامه راي مثبت دهند، تاكيد كرده دونالد ترامپ راي 
آنها در مجمع عمومي اين سازمان در مخالفت با تصميم 
واش��نگتن در مورد بيت المقدس را زيرنظر دارد. در نامه 
نيكي هيلي آمده است: »رييس جمهور اين راي گيري را 
به دقت زيرنظر دارد و از من خواسته در مورد كشورهايي 

كه عليه ما راي مي دهند به او گزارش دهم.«
مجمع عمومي س��ازمان ملل سه شنبه نيز با اكثريت 
آرا قطعنامه يي را تصويب كرد كه بر حق فلس��طيني ها 
در تعيين سرنوشت شان تاكيد دارد. به گزارش الجزيره، 
182كشور به قطعنامه مجمع عمومي سازمان ملل درباره 
حق فلسطيني ها براي تعيين سرنوشت خود راي مثبت 
دادند اما امريكا و اسراييل با اين قطعنامه مخالفت كردند. 
بر همين اساس سفير امريكا در سازمان ملل پيش از 
برگزاري مجمع عمومي پنج شنبه در نامه يي از نمايندگان 
كش��ورهاي عضو مجمع عمومي تهديد كرده كه ترامپ 

راي موافق يا مخالف به پيش نويش قطعنامه در مخالفت 
با تصميمش را شخصي تلقي خواهد كرد. به  گفته سفير 
امريكا در س��ازمان ملل، درخواس��ت اي��الات متحده از 
كشورهاي ديگر اين نيست كه سفارتخانه هايشان را مانند 
امريكا به بيت المقدس انتقال دهند بلكه واشنگتن تنها از 
آنها مي خواهد به تصمي��م امريكا در مورد بيت المقدس 
احترام بگذارند. هيلي از نمايندگان كش��ورهاي ديگر در 
سازمان ملل خواسته تا پرسش ها و نگراني هاي خود را با 

او و همكارانش در ميان بگذارند. 
نماينده امريكا در س��ازمان ملل در توييتر نيز تاكيد 
كرده كه امريكا نام منتق��دان از تصميم ترامپ در مورد 
بيت المق��دس را يادداش��ت خواه��د ك��رد. پيش نويش 
قطعنامه محكوميت تصميم واش��نگتن در به رس��ميت 
شناختن بيت المقدس به عنوان پايتخت اسراييل دوشنبه 
توسط امريكا وتو شده بود. اين در حالي است كه 14عضو 
ديگر ش��وراي امنيت به پيش نويس اي��ن قطعنامه راي 
مثب��ت دادند. ناظران اين را به معن��اي انزواي امريكا در 
شوراي امنيت تلقي كردند و نيكي هيلي اين راي گيري را 
توهين به امريكا توصيف كرد و هشدار داد كه اين مساله 

هرگز فراموش نمي شود. 
در پ��ي اين اقدام تركيه و يم��ن از جانب گروهي از 
كش��ورهاي عربي و س��ازمان همكاري اسامي خواستار 
برگزاري نشس��ت فوق العاده مجمع عمومي ش��دند. اين 
دو كش��ور پيش نوي��س قطعنامه يي را ارائ��ه كردند كه 
تاكيد دارد هرگونه تصمي��م درباره موقعيت قدس هيچ 

ماهيت و تاثير حقوقي ندارد و بايد متوقف ش��ود. رياض 
منصور س��فير فلس��طين در س��ازمان ملل گفته انتظار 
مي رود حمايت قاطع از اين مساله صورت بگيرد كه بايد 
مس��اله قدس از طريق مذاكره ميان اسراييل و فلسطين 
حل و فصل شود. وي به خبرنگاران گفت: »مجمع عمومي 
س��ازمان ملل بدون نگراني از وتو ب��ه جامعه بين الملل 

مي گويد كه تصميم امريكا را رد مي كند.«
ح��دود دو هفته پي��ش ترامپ اعام ك��رد كه قصد 
دارد س��فارت اي��ن كش��ور در اس��راييل را از تل آويو به 
بيت المق��دس منتقل كند. اين به معناي آن اس��ت كه 
امريكا به طور رسمي پذيرفته كه قدس پايتخت اسراييل 
است. اين در حالي است كه بخش شرقي بيت المقدس تا 
سال 196۷ و پيش از جنگ 6 روزه در اختيار فلسطينيان 
بود و طي جنگ همان س��ال اسراييل آن را اشغال كرد. 
از آن زمان وضعيت اين ش��هر تاريخي يكي از مهم ترين 

موارد مناقشه بين اسراييل و فلسطينيان است. 

 شكست تمام عيار در خاورميانه 
المانيتور با اشاره به سياست هاي ترامپ در خاورميانه 
مي نويسد: چگونه مي توان سخنان نيكي هيلي را ارزيابي 
كرد؟ هيلي در پاسخ به انتقاد اعضاي شوراي امنيت از به 
رس��ميت شناخته شدن بيت المقدس به عنوان پايتخت 
اس��راييل اطمينان داده كه »امريكا به ايجاد صلح ميان 
اس��راييل و فلسطيني ها پايبند است چرا كه به گفته او، 
ايالات متحده نزد هر دو طرف اعتبار دارد.« ناهمخواني 

گفتار و رفتار او فراتر از تصور است. واقعيت اين است كه 
امريكا با اقدام به متحدانش در منطقه لطفي نكرده  است. 
اقدام ايالات متحده را مي توان در چارچوب سياست كلي 
واش��نگتن براي خروج از درگيري هاي خاورميانه درك 
كرد. هيچ كس انتظار ندارد كه از طرح صلح پيشنهادي 
جرد كوشنر داماد و مشاور ويژه ترامپ نتيجه يي حاصل 
ش��ود؛ به خصوص در ش��رايط فعلي. توانايي هاي اعمال 
ق��درت ديپلماتيك اي��الات متحده به س��رعت در حال 
كاهش هس��تند و اين مس��اله فقط به مساله اسراييل و 

فلسطينيان محدود نمي شود. 
ايالات متحده در سوريه نيز عقب نشيني ديپلماتيك 
كرده  و زمين را به روس��يه، ايران و تركيه س��پرده است. 
فق��دان ط��رح و اهرم هاي اعمال ق��درت، امري��كا را از 
محاسبات سياسي منطقه كنار زده و جا را براي رهبري 
پوتين و امانوئل ماكرون رييس جمهور فرانس��ه باز كرده 

اس��ت. در اين ميان و در جريان اين تحولات محمد بن 
سلمان وليعهد عربس��تان كه كشورش مخالف تصميم 
ترامپ در مورد بيت المقدس است، ممكن است به حال 
خود رها ش��ود. عربستان به تازگي در مورد مسائل ديگر 
مورد انتقاد ايالات متحده قرار گرفت. ركس تيلرس��ون 
وزي��ر خارجه ايالات متحده ماه گذش��ته گفت: »درباره 
مسائل بين عربس��تان و قطر، چگونگي مديريت جنگ 
يمن توس��ط عربس��تان و موقعيت لبن��ان فكر مي كنم 
بايد رهبران س��عودي را تش��ويق كنم كمي سنجيده تر 
در اين موارد عمل كنند و عواقب اقداماتش��ان را در نظر 
بگيرند.« چه اين س��خنان نش��انه يي از اختاف در حال 
ظهور واشنگتن  � رياض باشد و چه آخرين تير در تركش 
تيلرسون كه بنا به گفته رسانه ها كناره گيري اش از وزارت 
خارجه قريب الوقوع است، عواقب رويدادهاي چند هفته 

اخير تنها شكست و استيصال بوده اند. 

گروه جهان|
س��ناي امريكا بامداد چهارش��نبه لايحه مالياتي 
پيش��نهادي رييس جمه��وري امري��كا را تصوي��ب 
كرد. انتظار مي رود، مجل��س نمايندگان نيز لايحه 
را تصوي��ب كند و آنگاه دونال��د ترامپ مي تواند در 
نخس��تين و ش��ايد آخرين پيروزي بزرگ خود در 
حيط��ه قانون گ��ذاري، بزرگ تري��ن برنام��ه اصاح 
ماليات��ي تاريخ امري��كا را به امضا رس��اند. لايحه با 
51 راي مواف��ق در برابر 48راي مخالف به تصويب 
رس��يد. جمهوري خواهان در سناي امريكا تا چندي 
پيش از اكثريت شكننده 52 در برابر 48 برخوردار 
بودند و اتخاذ جبهه مش��ترك دموكرات ها در برابر 
برنامه هاي پيش��نهادي رييس جمهوري و اختافات 
در داخل ح��زب جمهوري خواه، تصويب لوايح را به 
مساله يي چالش برانگيز تبديل كرده بود؛ اما پيروزي 
غيرمنتظره هفته پيش نامزد دموكرات در انتخابات 
ايال��ت آلاباما و پيش بيني پي��روزي دموكرات ها در 
انتخاب��ات مي��ان  دوره 2018 به  ط��ور قطع به اين 
چالش ه��ا خواهد اف��زود و مي توان گف��ت، نگراني 
از همي��ن موض��وع بود ك��ه جمهوري خواهان را به 
تصوي��ب فوريتي لايحه مالياتي واداش��ت. اما براي 
بازارهاي س��هام، احتمال پيروزي دموكرات ها خبر 
بدي نيس��ت چراكه بيش��ترين س��ود همواره از دو 

حزبي بودن واشنگتن حاصل مي شده است. 
طبق قانون جديد، ماليات بر درآمد شركت ها از 
35درصد به 21درصد كاهش مي يابد و اين درحالي 
است كه بسياري از صاحبان ديگر مشاغل از كاهش 
20درص��دي ماليات بر درآمد خود بهر مند خواهند 
ش��د. در چند روز گذشته بس��ياري از شركت هاي 
بزرگ امريكايي پيش بيني خود از درآمدهاي س��ال 
2018 را با چشم انداز تصويب لايحه افزايش دادند. 
دموكرات ها اين لايحه مالياتي را لطف بزرگ ترامپ 
و جمهوري خواهان ب��ه ثروتمندان و تجار مي دانند 
و معتقدند فاصله دس��تمزدها مي��ان ثروتمندان و 
فق��را را افزايش خواه��د داد و در عين حال در يك 
ده��ه آت��ي 1,5تريليون دلار ب��ه بدهي هاي دولتي 
20تريلي��ون دلاري امريكا خواه��د افزود به همين 
دليل ه��م دموكرات ها تم��ام قد با لايح��ه ترامپ 

مخالفت كردند. 

در همي��ن حال پي��روزي ناگهان��ي داگ جونز 
در انتخاب��ات س��ناي آلاباما، چش��م انداز پيروزي 
دموكرات ه��ا در انتخاب��ات مي��ان دوره كنگره در 
س��ال آينده را در پي داشت كه اين مساله به طور 
قط��ع جمهوري خواهان را در پيش��برد برنامه هاي 
جاه طلبانه ي��ي همچون لايحه مالياتي با مش��كل 
مواج��ه مي كند. به گ��زارش رويترز، بس��ياري از 
مديران س��رمايه از ش��ركت هاي س��رمايه گذاري 
همچون»ول��ز فارگ��و«، »جيم��ز فان��دز« و گروه 
مالي »ال ال پي« از هفته گذش��ته به خريد س��هام 
خرده فروش��ان، بانك ه��ا، صناي��ع و ش��ركت هاي 
فن��اوري روي آورده اند كه بيش��ترين س��ود را از 
رش��د اقتص��ادي جهاني و اص��اح مالياتي ترامپ 
ش��اهد خواهند بود؛ چراكه پي��روزي دموكرات ها 
در انتخابات ميان  دوره س��ال 2018 تاثير منفي بر 

ارزش س��هام هاي مزبور نخواهد داشت. به عقيده 
مديران مالي در شرايط رشد اقتصادي و گام برداري 
دولت در تس��هيل قوانين تحت رياس��ت جمهوري 
ترام��پ و مزاي��اي لايح��ه مالياتي، ش��ركت هاي 
متع��ددي از »آم��ازون« گرفت��ه تا »آل اس��تيت 
كورپ« س��ال آينده ش��اهد رش��د خواهن��د بود. 
استيون ش��ياوارون، مدير مالي در سرمايه گذاران 
متحد در نيوي��ورك كه مديريت 363ميليارد دلار 
دارايي را بر عه��ده دارد در اين باره گفت:»اصاح 
ماليات��ي از ديدگاه اقتص��ادي اقدامي بزرگ بود و 
اگر تصويب ش��ود، عالي اس��ت. حال اگر انتخابات 
س��ال آينده تصويب لوايح مهاجرتي يا تهديدهاي 
تجارت��ي را براي جمهوري خواهان دش��وارتر كند، 
ش��رايط حت��ي بهتر از زم��ان حال خواه��د بود.« 
شياواروند سرمايه گذاري هاي گسترده يي بر سهام 

ش��ركت هاي فناوري همچون »اپل« و »آمازون« 
انجام داده و اين درحالي اس��ت كه س��ود س��الانه 
س��هام اين ش��ركت ها حدود 45درصد بوده است؛ 
اما اين ش��ركت ها از بزرگ ترين ذي نفعان توس��عه 
اقتصادي جهاني محس��وب مي ش��وند. شياواروند 
اف��زود: »هم از جان��ب مصرف كنن��دگان و هم از 
جانب شركت ها سود بيشتري نصيبتان مي شود.« 
از نظ��ر تاريخ��ي بازارهاي س��هام امري��كا زماني 
بهترين عملكرد را داش��ته اند كه احزاب سياس��ي 
مخالف بر كاخ رياس��ت جمهوري و دست كم يكي 
از مجلس ه��اي كنگره)نمايندگان يا س��نا( حاكم 
بوده اند. اما به نظر مي رس��د اين مرتبه بيش��ترين 
عام��ل تاثيرگذاري بر بازاره��ا اقتصاد جهاني بوده 
اس��ت. با اين حال راي��ان دتريك، استراتژيس��ت 
بازارهاي س��هام در ال ال پي پيش بيني كرد، ارزش 

سهام شركت ها به ويژه شركت هاي مالي و صنعتي 
در س��ال اتي و در نتيجه ادام��ه افزايش نرخ بهره 
توس��ط فدرال رزرو در واكنش به افزايش هزينه ها 

از سوي دولت و شركت ها صورت بگيرد. 
اقدام در جهت س��رمايه گذاري بر سهام هايي كه 
از درگيري در واش��نگتن ميان جمهوري خواهان و 
دموكرات ها سود مي كنند، سال پيش عما متوقف 
ش��ده بود و مديران س��رمايه با پيش بيني پيروزي 
جمهوري خواه��ان در انتخابات بر س��رمايه گذاري 
در زيرس��اخت ها، بخش دفاع و سرمايه گذاري هاي 
كوچ��ك تمركز داش��تند. اين اقدام ك��ه »تجارت 
ترامپ« خوانده مي ش��د، سال گذش��ته به افزايش 
ارزش دلار انجاميد و با افزايش بيش از 10درصدي 
ارزش ش��اخص سهام »اس اند پي 500« از نوامبر تا 
مارس گذش��ته همراه بود. ام��ا اكنون مديران مالي 
بار ديگر به شركت هايي چشم دوخته اند كه از نزاع 
در واشنگتن سود مي برند؛ يعني پيش بيني شكست 

جمهوري خواهان در انتخابات ميان دوره كنگره. 
ب��ري جيمز، مدي��ر 3ميليارد دلار س��رمايه در 
صندوق »جيمز بلنسد گلدن رينبو« نيز توجه خود 
را به س��هام ش��ركت هايي همچون »آل استيت« و 
ش��ركت مالي »كپيتال وان« معطوف كرده به اين 
دليل كه فك��ر مي كند، دولت ترامپ قوانين در اين 
صنعت را تسهيل خواهد كرد؛ سياستي كه تنها در 
صورتي امكان پذير خواهد بود كه جمهوري خواهان 
كنترل سنا يا نمايندگان يا هر دو را از دست بدهند. 
وي در عين حال س��رمايه گذاري ها بر شركت هاي 
خرده فروشي همچون »بس��ت باي« و »تارگت« را 
افزاي��ش داده كه درآمدهايش��ان در نتيجه اجرايي 
ش��دن طرح مالياتي ترامپ به ميزان چش��مگيري 
افزاي��ش خواه��د ياف��ت. وي پيش بين��ي ك��رده 
دموكرات ه��ا در انتخابات 2018 كنترل دس��ت كم 
يك��ي از مجلس هاي كنگره را در دس��ت بگيرند و 
بدين ترتيب تاثير واش��نگتن بر بازار سهام دست كم 
تا انتخابات رياس��ت جمهوري س��ال 2020 كاهش 
يابد. وي گفت:»به نظر مي رسد برنامه مالياتي تنها 
پيروزي قانون��ي جمهوري خواهان خواهد بود و بعد 
از آن زمان، واش��نگتن سود ديگري نخواهد داشت 

مگر اينكه مجددا دوحزبي شود«.
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پرونده8
راه پر پيچ و خم قيمت گذاري 

دستوري
عليرضا محمدي زيوه  كارشناس اقتصادي 

عوارض خروج از كش��ور، يكي از قس��مت هاي بودجه 
پيش��نهادي دولت به مجلس بود كه توجه همه را به خود 
جلب كرد. در اين قس��مت دولت )به صورت دس��توري( 
عوارض خروج از كش��ور را چند برابركرده است. چند برابر 
ش��دن عوارض براي دولت درآمد زا خواهد بود اما؛ انتظار 
چند برابرش��دن خدمات و بهبود زيرساخت ها را به دنبال 
دارد. در اين ميان بحث اصلي نحوه قيمت گذري جديد و 
مقدار افزايش عوارض اس��ت. اين بحث را مي توان از چند 

ديدگاه بررسي كرد. 
 افزايش عوارض خروج از كش��ور با هدف گس��ترش 
گردش��گري داخل��ي: گردش��گري داخلي را مي ت��وان با 
ش��يوه هاي گوناگون افزايش داد. مي توان قيمت سفرهاي 
داخل��ي را با نوع خدمات و كيفيت خدمات رفاهي داخلي 
متعادل كرد. پس گران كردن هزينه س��فر خارجي لزوما 
راه حلي براي افزايش سفرهاي داخلي نخواهد بود. چرا كه 
حتما تمامي سفرهاي خارجي با هدف گردشگري نيست؛ 
بلكه اين نوع سفرها با مقاصد گوناگوني از جمله آموزش، 

تجارت، درمان يا ساير موارد صورت مي گيرد. 
 نوع افزايش قيمت: افزاي��ش يك باره و چند برابري 
و آن ه��م با تنوع كم يكي از اش��كالات اين طرح اس��ت. 
مي توان به جاي قيمت گذاري دستوري؛ قيمت عوارض را 
بر اس��اس مسافت طي ش��ده تعيين كرد. علاوه بر اين در 
راس��تاي رعايت حقوق شهروندي )طبق ماده 48 منشور 
حقوق ش��هروندي دولت: حق هر شهروند است كه آزادانه 
در داخل كشور رفت و آمد كند و از ايران خارج يا به ايران 
وارد شود، مگر اينكه به موجب قانون اين حق محدود شده 
باش��د( و همچنين در راستاي تنوع بخشيدن به اين نوع 
قيمت گذاري دستوري؛ مي توان بسته هاي گوناگون تعريف 
كرد تا كساني كه تعداد زيادي سفرخارجي در طول سال 

مي روند؛ متحمل هزينه هاي متعادل تري شوند. 
 تعريف بسته هاي متفاوت با تبعيض قيمت: مي توان 
قيم��ت اوليه و پايه يي براي عوارض معرفي كرد و در كنار 
آن با توجه به نوع بليت مسافر و كلاس پروازي، به صورت 

پلكاني عوارض بيشتري دريافت كرد. 
 افزاي��ش درآمد دولت و متعادل س��ازي توزيع ثروت: 
مي توان گفت يكي از اه��داف اين طرح؛ افزايش ماليات بر 
درآمد اس��ت.   )البته با فرض ع��دم تفاوت ماهيت ماليات 
و ع��وارض( در اين صورت مي توان گف��ت دولت با افزايش 
عوارض قصد دارد با اخذ ماليات بيشتر از ثروتمندان )سفر 
خارجي هم در اينجا كالاي لوكس در نظر گرفته مي ش��ود 
ك��ه ثروتمندان از آن بهره مي برند( توزيع درآمد را متعادل 
كند. هر چند اين سخن با فرضيه هاي زيادي روبه روست؛ اما 
زماني صحيح است كه منابع حاصل از اين افزايش قيمت، در 
بخش توسعه گردشگري داخلي هزينه شود.  هرچند لايحه 
بودجه هنوز تصويب نشده است و فعلا به بحث و گفت وگو 
گذاش��ته خواهد شد؛ اما اين نوع قيمت گذاري نشان دهنده 
آن اس��ت كه سياس��ت گذاران كلان؛ هنوز توانايي طراحي 
بس��ته هاي درآمدي جديدي را ندارند. صحيح است كه ما 
قصد فاصله گرفت��ن از بودجه نفتي داريم، اما تامين منابع 
مالي آن هم با اين شكل دستوري و سفت و سخت؛ مشكل 
گشا نخواهد بود بلكه خود مشكلي بر مشكلات اقتصادي ما 
تحميل خواهد كرد. در كنار گران كردن سفرهاي خارجي، 
مي ت��وان هزينه فعاليت ها و اقدامات��ي كه هزينه اجتماعي 
فراوان��ي دارد را بالا برد تا علاوه ب��ر افزايش درآمد دولت و 
ضمن تامين بخشي از هزينه هاي مربوط به آن؛ از گسترش 

آنها جلوگيري كرد. مثل عوارض بر دخانيات.

تغيير كاربري يك ميليون هكتار 
زمين زراعي 

مدي��ركل دفت��ر تروي��ج، روابط عموم��ي و امور 
بين الملل س��ازمان امور اراضي گفت: طي س��ال هاي 
اخي��ر بيش از يك ميليون هكتار از زمين هاي زراعي 
و باغي در كش��ور با ساخت و سازهاي مختلف تغيير 

كاربري داده شده است. 
به گ��زارش ايرنا، س��يدعلي محققي در نشس��ت 
تخصصي حفاظت از خاك و اراضي كشاورزي كه در 
حاشيه جشنواره يلداي ماندگار در مجموعه فرهنگي 
تاريخ��ي كارخانه كبريت زنجان برگزار ش��د، افزود: 
عمده س��اخت وس��ازها و تغيير كاربري هاي مجاز و 
غيرمجاز در كش��ور در خاك هاي درج��ه يك اتفاق 
مي افت��د.  وي تاكيد كرد: قانون ب��ه تنهايي قادر به 
حفاظت از زمين هاي كش��اورزي نيس��ت و تنها راه 
حفاظت از زمين، توانمندس��ازي و آگاه س��ازي آحاد 
مردم اس��ت.  مديركل دفتر ترويج، روابط عمومي و 
امور بين الملل س��ازمان امور اراضي گفت: زمين هاي 
زراعي و باغي يك عرصه توليدي، اقتصادي و زيست 

محيطي محسوب مي شود. 
محققي خاطرنشان كرد: حفاظت از خاك در كنار 
حفاظت از آب بايد بطور جدي مورد توجه قرار گيرد 
چراك��ه حفاظت از خاك يك��ي از راه هاي حفاظت از 
آب اس��ت.  وي به اقدامات قانون��ي براي حفاظت از 
اراضي كش��اورزي اش��اره كرد و افزود: در اين راستا 
در كن��ار مجموعه فعاليت هاي قانون��ي، فعاليت هاي 
گس��ترده آموزش��ي و ترويج��ي براي فرهنگس��ازي 
و توانمندس��ازي آحاد جامعه در كش��ور در دس��ت 
اجراس��ت.  مدي��ركل دفت��ر ترويج، رواب��ط عمومي 
و امور بين الملل س��ازمان ام��ور اراضي گفت: بخش 
عم��ده فعاليت هاي مربوط ب��ه حفاظت از زمين هاي 
كش��اورزي اقدام��ات پيش��گيرانه اس��ت و به همين 
منظور با هدف ترويج حفظ و ساماندهي اين زمين ها 
و آموزش روس��تاييان و بهره برداران در قالب ساختار 
سازماني در وزارت جهاد كشاورزي، تفاهم نامه يي با 
سازمان تحقيقات، آموزش و ترويج كشاورزي منعقد 
شده كه معادل آن در استان ها در مديريت هاي امور 

اراضي و مديريت هاي ترويج در دست اجراست. 
محقق��ي ادامه داد: بهره گي��ري از ظرفيت و توان 
س��ازمان هاي مردم نه��اد و تش��كل هاي مردم��ي در 
حوزه حفاظت از زمين هاي كش��اورزي رويكرد بسيار 
مهمي اس��ت كه طي سال هاي اخير در پيش گرفته 
ش��ده و در اين راس��تا با انجمن هاي بيشتر استان ها 

تعامل هاي ارزشمندي داشته ايم. 
وي يادآور ش��د: تش��كل ها و س��ازمان هاي مردم 
نهاد مي توانند به عنوان بازوي توانمند س��ازمان امور 
اراضي در راستاي فرهنگسازي حفاظت از زمين هاي 
كشاورزي، جلوگيري از تغيير كاربري و تخريب باغ ها 

عمل كنند.

نگاه

خبر

ارزيابي عملكرد ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي از سوي مركز پژوهش هاي مجلس

8 راهكار براي موثر شدن »سفام«
مرك��ز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي ب��ه ارزيابي 
عملكرد ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي پرداخت. بنابر اين 
گزارش هدف از اين بررسي، ارزيابي عملكرد مهم ترين نهاد 
اجرايي كش��ور در حوزه اقتصاد مقاومتي است؛ به گزارش 

اين مركز دو موضوع مهم مورد بررسي قرار گرفته است: 
1.عملكرد ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي در تدوين و 

تصويب پروژه هاي اولويت دار؛ 
2.مي��زان انطباق پروژه هاي مصوب س��فام با مصوبات 

برنامه ششم توسعه. 
نتاي��ج حاص��ل از بررس��ي در بخ��ش اول به صورت 

اجمالي عبارتند از: 
 در باب نقاط قوت عملكرد س��فام )ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي(، مواردي از قبيل مداومت، استمرار و تعدد 
جلسات، مشاركت حداكثري وزراي كابينه و دخيل بودن 
آنها در راهبري ستاد )مديريت امور مربوط به يك يا چند 
اس��تان در حوزه اقتصاد مقاومتي به وزراي كابينه سپرده 

شده است( و تصويب و ابلاغ پروژه ها قابل ذكر است. 
همچنين عدم حضور نماينده و عضوي از قواي قضاييه 
و مقننه در س��فام باعث ش��ده اس��ت كه ام��كان تدوين 
برنامه هاي فراقوه يي ميسر نباشد. اين درحالي است كه لفظ 
»فرماندهي« دلالت بر بسيج كليه امكانات و ظرفيت ها را 

دارد )بند »1« سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي(. 
اين گزارش حاكي اس��ت، باوجود بررس��ي و تصويب 
اس��ناد »پروژه هاي اولويت دار س��ال 1396«، »بسته هاي 
رون��ق تولي��د و اش��تغال در 1396« و »برنامه اش��تغال 
فراگير در س��ال 1396« توس��ط س��فام در فواصل زماني 
نزديك، نس��بت اين سه مصوبه با يكديگر مشخص نبوده 
و بررسي هاي اجمالي، تطابق و هم افزايي اين سه مصوبه را 
تايي��د نمي كند و در تصويب پروژه هاي اولويت دار، رويكرد 
بين دستگاهي و تعاملي در نظر گرفته نشده است؛ درحالي 
كه بس��ياري از مس��ائل و چالش هاي ذيل موضوع اقتصاد 
مقاومتي به گونه يي هس��تند كه حل وفصل آنها مس��تلزم 

همكاري و تعامل بين چند دستگاه مرتبط است. 
از سوي ديگر بررسي مستندات سفام و قانون بودجه 
س��ال 1396 نشان مي دهد كه غير از بودجه اختصاصي 
دس��تگاه ها، مناب��ع مجزايي ب��راي پروژه ه��اي اقتصاد 
مقاومتي در نظر گرفته نش��ده و اين سوال مطرح است 
ك��ه آيا بدون لحاظ منابع مالي لازم، اجراي اين پروژه ها 

ممكن خواهد بود؟
مركز پژوهش ه��اي مجلس در ادام��ه گزارش خود 
آورده اس��ت كه. بررس��ي هاي آماري مبتن��ي بر تحليل 
محتوا نش��ان مي دهد ك��ه تنها 36 درص��د از مصوبات 
س��فام، با احكام برنامه ششم مرتبط هستند و اگر موارد 
»قابل تفسير« را هم به تحليل اضافه كنيم، حداكثر 43 
درصد از مصوبات، داراي ارتباط با برنامه ششم هستند؛ 
به عب��ارت ديگ��ر، بيش از نيمي از مصوبات س��فام فاقد 

ارتباط با برنامه ميان مدت كشور است. 
همچنين از طرف ديگر بعضي از احكام مندرج در قانون 
برنامه ششم توسعه داراي ارتباط وثيق و مبرهن با اقتصاد 
مقاومتي هس��تند، ول��ي ردپاي اين اح��كام در پروژه هاي 
مصوب س��فام بسيار اندك و جزئي اس��ت. در اين جدول 
32 مورد از احكام برنامه ششم احصا شده است؛ اين موارد 
داراي ارتباط معناداري با سياست هاي كلي افتصاد مقاومتي 
هستند، ولي اغلب آنها مابه ازايي در پروژه هاي مصوب سفام 
ندارند. عدم توجه به بعضي از احكام مطرح شده در برنامه 
ششم توسعه، اين شائبه را در ذهن ايجاد مي كند كه سفام 
در تدوين، تصويب و ابلاغ پروژه هاي اولويت دار، توجه كافي 

به مفاد برنامه ششم توسعه نداشته است. 
اين مركز با توجه به تاريخچه تاسيس ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي ادامه ميد هد كه. برنامه شش��م توسعه با 
تمام فراز و نشيب ها و اطاله بررسي در مجلس نهم و دهم، 
در نهايت از آغاز سال 1396 به قانون تبديل شد. نكته مهم 
آن است كه در روند بررسي برنامه ششم در مجلس، تلاش 
زيادي از سوي مس��وولان قوه مجريه، نمايندگان مجلس 
و كارشناس��ان مركز پژوهش هاي مجلس انجام شد كه به 
مفهوم اقتصاد مقاومتي در حدود مورد انتظار توجه ش��ود؛ 
هر چند نمي ت��وان ادعا كرد مفهوم اقتصاد مقاومتي بطور 
كامل در برنامه ششم متجلي شده است، اما مي توان گفت 
كه مواد و بندهاي مناسبي در ارتباط با اقتصاد مقاومتي در 
برنامه مورد تصويب قرار گرفته است. حال با توجه به اينكه 
برنامه شش��م توس��عه به قانون تبديل شده است ضروري 
است دس��تگاه هاي دولتي، برنامه هاي يك ساله خود را به 
عنوان برشي از برنامه پنج ساله تنظيم كنند بطوري كه در 

پايان پنج سال، اهداف قانون برنامه محقق شود. 
ازس��وي ديگ��ر س��فام در دومين س��ال متوالي، 
پروژه ه��اي اولوي��ت دار در حوزه اقتص��اد مقاومتي را 
تجمي��ع و در تاريخ 1396/2/13 تصويب و ابلاغ كرده 
است. در اين جا با توجه به دو ملاحظه اساسي مي توان، 
عملكرد س��فام را در تدوين و تصوي��ب پروژه ها مورد 
بررس��ي قرار داد. اول اينكه مدت زمان قابل توجهي از 
زمان شكل گيري اين ستاد مي گذرد، جلسات متعددي 
برگزار شده و مصوبات متعددي نيز از سوي اين ستاد 
به دستگاه هاي مختلف ابلاغ شده است. ملاحظه دوم 
اينك��ه با توج��ه به تصويب برنامه شش��م و همچنين 
درج بعض��ي از الزامات اقتصاد مقاومتي در اين برنامه، 
ضروري به نظر مي رسد كه در پروژه هاي سفام، مصوبات 

برنامه ششم به صورت جدي مدنظر قرار گيرد. 
1.ارزيابي عملكرد س�فام در تدوي�ن پروژه هاي 

اولويت دار
س��تاد راهبري و مديريت اقتص��اد مقاومتي در تاريخ 
1394/6/29 براس��اس مصوب��ه هيات وزي��ران به منظور 
اج��راي سياس��ت هاي ابلاغي مقام معظ��م رهبري راجع 
ب��ه اقتصاد مقاومتي و با عضويت وزراي كابينه و روس��اي 
سازمان هاي اصلي تشكيل شد. اين ستاد به تبع تاكيد مقام 
معظم رهبري مبني بر ش��كل گيري يك مركز فرماندهي 
به »س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي« تغيير نام داد. اين 
س��تاد تا به حال جلسات متعددي تش��كيل داده و احكام 
زي��ادي را تصويب و ابلاغ كرده اس��ت. در باب نقاط قوت 
عملكرد س��فام، مواردي از قبيل مداومت، استمرار و تعدد 
جلسات، مش��اركت حداكثري وزراي كابينه در جلسات و 
دخيل بودن آنها در راهبري ستاد )براي مثال مديريت امور 
مربوط به يك يا چند اس��تان در حوزه اقتصاد مقاومتي به 
وزراي كابينه سپرده شده است( و در نهايت تصويب و ابلاغ 

پروژه ها قابل ذكر است. 
از طرف ديگر، نقطه ضعفي در عملكرد ستاد قابل رديابي 
است؛ توضيح اينكه ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي زماني 
مي تواند اقتصاد را به معناي واقعي كلمه »فرماندهي« كند 
كه همه قوا و اركان كشور در اين ستاد عضويت و مشاركت 
داش��ته باش��ند. درحال حاضر اعضاي سفام به جز رييس 
س��ازمان صداوسيما همگي از بدنه قوه مجريه هستند. در 
ابن شرايط نه تنها كاركرد فراقوه يي محقق نمي شود، بلكه 
بيم آن مي رود به مرور زمان، سفام كاركرد »هيات وزيران 
ثاني« را پيدا كند كه بي شك اين موضوع نسبت به هدف 

اصلي تشكيل چنين ستادي، انحراف محسوب مي شود. 

تا به حال يكي از مهم ترين اقدامات اين ستاد، گزينش 
مجموعه يي از پروژه ها تحت عن��وان پروژه هاي اولويت دار 
حوزه اقتصاد مقاومتي و تصويب و ابلاغ آنها بوده است كه 

نخستين بار در سال 1395 انجام شد. 
در س��ال 1396 نيز مج��دداً مجموعه ي��ي از پروژه ها 
گزينش ش��ده و به دس��تگاه ها ابلاغ ش��ده اس��ت. مركز 
پژوهش ه��اي مجل��س در گ��زارش س��ال 1395 خ��ود، 
چارچوب نظري حاكم بر گزينش پروژه ها، ميزان قوت هر 
يك از پروژه ها و نس��بت آنها با اقتص��اد مقاومتي را مورد 

ارزيابي قرار داد. 
در ادامه عملكرد سفام در تدوين پروژه هاي اولويت دار 

مورد بررسي قرار گرفته است: 
1-1. ام�كان تداخ�ل پروژه ه�اي س�فام با ديگر 

مصوبات و قوانين
تع��دد و تداخ��ل ابلاغيه ها و مصوب��ات مربوط به يك 
دس��تگاه، يكي از عوامل مهمي است كه مي تواند به ضعف 
در اجرا يا عدم اجراي مصوبات منجر شود. درحال حاضر، 
دستگاه هاي اجرايي در كنار قوانين دايمي مصوب، با چهار 

دسته قوانين و مصوبات زمانمند مواجه هستند: 
1. قانون برنامه ششم توسعه؛ 

2. پروژه هاي مصوب سفام براي سال 1396؛ 
3. بسته هاي رونق توليد و اشتغال در سال 1396؛ 

4. برنامه اشتغال فراگير در سال 1396. 
در مورد قانون برنامه شش��م توس��عه و ميزان انطباق 
پروژه هاي س��فام با آن قانون، در بخش هاي بعدي بيشتر 
توضيح خواهيم داد. در اينجا يك س��وال مشخص مطرح 
اس��ت: نس��بت بين »پروژه هاي مصوب س��فام براي سال 
1396« و »بسته هاي رونق توليد و اشتغال در سال 1396« 
و »برنامه اشتغال فراگير در سال 1396« چيست؟ آيا اين 
سه ابلاغيه در طول يكديگر هستند؟ آيا دقت لازم صورت 
گرفته كه اين سه سند تداخل نداشته باشند؟ بررسي هاي 
اجمالي، تطابق و همافزايي اين سه مصوبه را تاييد نمي كند. 
بي�ن  و  تعامل�ي  برنامه ري�زي  ض�رورت   .1-2

دستگاهي در راستاي تحقق اقتصاد مقاومتي
حرك��ت در جهت اقتص��اد مقاومتي نيازمند تغيير 
اساس��ي در نح��وه تفكر ب��راي اداره جامع��ه و به ويژه 
اقتص��اد اس��ت. تاكنون در كش��ور نحله ه��اي فكري 
گوناگوني به لحاظ سياس��ي و اقتصادي بر مسند امور 
نشس��ته اند و در عرصه مديريت كلان كش��ور اقدام به 
تصميم گيري كرده اند. برنامه هاي اول تا پنجم توسعه 
كه از سال 1368 تاكنون تهيه، تصويب و اجرا شده اند 
و بودجه هاي س��نواتي در طي اين دوران محصول اين 
تفكرات هس��تند. با وجود تفاوت هاي اي��ن ديدگاه ها 
به لح��اظ سياس��ي و اقتصادي، در عم��ل چند ويژگي 
مش��ترك بر همه آنها تا حدود زيادي حاكم بوده است 
ازجمله اتخاذ راه حل هاي جزيره يي و دستگاهي و ناديده 
گرفتن تفكر سيس��تمي و دوم تكيه بر منابع داخلي و 
خارجي ازجمله درآمدهاي نفتي و اس��تقراض به جاي 
محور قرار دادن رش��د بهره وري. در همين چارچوب و 
روش بوده است كه با وجود همه موفقيت هاي به دست 
آمده و صرف منابع هنگفت، متاس��فانه كشور در تراز 
منابعي كه صرف كرده است يا منابع بالقوهاي كه دارد 
)به ويژه سرمايه هاي ارزشمند انساني و اجتماعي( نتيجه 

مطلوب حاصل نكرده است. 
يك��ي از عوامل موفقيت برنامه ري��زي، اتخاذ رويكرد 
سيستمي به مسائل و امكانات كشور است؛ اين امر بايد 
در برنامه ريزي در راس��تاي تحق��ق اقتصاد مقاومتي نيز 

مدنظر قرار گيرد. 
براي ورود ب��ه بحث »ض��رورت برنامه ريزي تعاملي و 
بين دس��تگاهي« بيان توضيحات مقدماتي ضروري است؛ 
زيربناي نظري »تصويب و ابلاغ پروژه هاي اولويت دار اقتصاد 
مقاومتي« س��ندي اس��ت تحت عن��وان »12 برنامه ملي 
اقتصاد مقاومتي«. اين برنامه ها از محتواي سياس��ت هاي 
كلي اقتصاد مقاومتي احصا ش��ده اند. ذيل هر برنامه چند 
طرح و ذيل هر طرح چند پروژه تعريف ش��ده است. براي 
هر يك از برنامه هاي ملي يك رييس تعيين ش��ده و ذيل 
آن دستگاه هاي مختلف، متولي طرح هاي خاصي شده اند. 

در ابتداي سال هاي 1395 و 1396، سفام به تناسب 
نيازها و اولويت هاي كشور، از مجموع پروژه هاي تدوين 
شده در س��ند تعدادي را گزينش، تصويب و ابلاغ كرد. 
حال س��وال اساس��ي اين اس��ت كه در روند حركت از 
»برنام��ه« به »پروژه«، آيا ن��گاه نظام مند، تعاملي و بين 
دس��تگاهي به پروژه ها منتقل شده است؟ به نظر مي آيد 
كه پاس��خ منفي اس��ت. توضيح اينكه بسياري از مسائل 
و چالش هاي ذيل موضوع اقتصاد مقاومتي )مسائلي نظير 

ارتقاي بهره وري، توس��عه ص��ادرات غيرنفتي، عدالت بين 
منطقه يي و عدالت س��رزميني، تحقق عدالت بين نس��لي 
و چگونگي اس��تفاده از انفال، دانش بني��ان كردن اقتصاد، 
مبارزه با اقتصاد زيرزميني و قاچاق، شفافس��ازي و مبارزه 
با فس��اد مالي، اداري و اقتصادي، اص��لاح نظام بانكي و...( 
به گونه يي هس��تند كه حل وفصل آنها مستلزم همكاري و 
تعامل بين چند دستگاه مرتبط است؛ پروژه هاي اولويت دار 
س��ال 1395 بدون توجه به اين پارامتر مهم طراحي شد 
و متاس��فانه اين نقيصه مجدداً در پروژه هاي مصوب سال 

1396 مشاهده مي شود. 
نكته مهم آن است كه پروژه هاي اولويت دار به گونه يي 
طراح��ي نش��ده اند كه يك ي��ا چند م��ورد از چالش هاي 
فوق الذك��ر را رف��ع كنند، بلك��ه صرفاً تكاليف��ي در حوزه 
اختيارات تك تك دستگاه ها و بدون وجود ارتباط سيستمي 
بين اين پروژه ها، به وزارتخانه ها ابلاغ ش��ده است. البته از 
س��وي ديگر، »برنامه اش��تغال فراگير در سال 1396« كه 
در تاريخ 18 ارديبهشت 1396 و با هدف افزايش جمعيت 
ش��اغل كش��ور به ميزان 970 هزار نفر در سال 1396 به 
تصويب رس��يد تا ح��د زيادي براس��اس رويكرد تعاملي و 
بين دس��تگاهي نگاشته شده است؛ توضيح اينكه تشكيل 
كارگروه منتخب از اش��خاص حقيقي ذيل سفام، با هدف 
واحد »تحقق اش��تغال فراگير« و با تدوين فرآيند اجرايي 
)تقسيم كار دستگاهي( نمونه يي از يك برنامه كاربردي با 

رويكرد تعاملي و بين دستگاهي است. 
3-1. نح�وه تامين مناب�ع مالي مورد ني�از براي 

اجراي پروژه ها
اجراي هر برنامه يي مش��تمل بر طرح ه��ا و پروژه هاي 
مشخص، بدون تامين منابع مالي امري محال و غيرممكن 
اس��ت. در مورد منابع مالي پروژه هاي ستاد فرماندهي سه 

گزاره مهم قابل ذكر است: 
1. در بخش 4 از بند »ب« تصويب نامه س��فام در مورد 
پروژه هاي س��ال 1396 بيان شده است كه »تامين منابع 
مالي لازم براي اجراي هر يك از پروژه هاي مصوب، برعهده 
دس��تگاه مجري است و مجري مي بايس��ت در چارچوب 
اعتبارات، وظايف و اختيارات دستگاه مجري، كليه اقدامات 
لازم را ب��راي تامين مالي پروژه به نحوي به عمل آورد كه 

پروژه طبق زمانبندي مصوب اجرا شود«. 
2. براساس ماده )2( قانون برنامه ششم توسعه، دولت 
مكلف ش��ده اس��ت منابع مالي لازم براي اجراي مصوبات 

سفام را در بودجه سالانه اعمال نمايد. 
3. بررس��ي قانون بودجه س��ال 1396 كل كش��ور 
نش��ان مي دهد كه براي پروژه هاي مصوب سفام بودجه 
مجزايي در نظر گرفته نشده است. اين درحالي است كه 
در تبصره »16« قانون بودجه س��ال 1395، مقرر شده 
بود كه علاوه بر بودجه دستگاه هاي اجرايي، از محل هاي 
ديگ��ري نيز، مبالغ��ي جهت اج��راي پروژه هاي اقتصاد 

مقاومتي در نظر گرفته شود. 
بررس��ي اين سه گزاره نشان مي دهد كه غير از بودجه 
اختصاصي دستگاه ها، منابع مجزايي براي پروژه هاي اقتصاد 
مقاومتي در نظر گرفته نشده است؛ حال اين سوال مطرح 
است كه آيا بدون لحاظ منابع مالي لازم اجراي اين پروژه ها 
ميس��ر است؟ اين امر تنها زماني ممكن است كه بپذيريم 
اين پروژه ها در حقيقت برنامه ذاتي دستگاه ها بوده است و 

صرفاً در سند و قالب جديدي بازگو شده است. 
4-1 . نح�وه نظارت ب�ر عملكرد دس�تگاه ها در 

اجراي پروژه ها و ميزان تحقق مقاومت اقتصادي
براس��اس بخش 5 از بند »ب« تصويبنامه سفام مقرر 
شده است: »دستگاه مجري موظف است به صورت ماهيانه 
گ��زارش اقدامات به عم��ل آمده براي اج��راي هر يك از 
پروژه ها و عملكرد را در چارچوب »نظام يكپارچه پيشبرد و 
پايش اقتصاد مقاومتي« و شاخص هاي مصوب ستاد بطور 
مستمر به دبيرخانه ستاد ارسال نمايد«. همچنين در سايت 
دبيرخانه سفام بخشي تحت عنوان »سامانه نيپا« قرار دارد 
كه دستگاه هاي اجرايي، عملكرد مربوط به پروژه هاي خود 
را در اي��ن س��امانه بارگذاري مي كنند. ام��ا نكته مهم آن 
است كه چگونگي پايش عملكرد پروژه ها مشخص نيست. 
همچنين با پايان زمان بندي مربوط به پروژه هاي اولويت دار 
سال 1395 هيچ گزارش عملكردي در مورد آن پروژه ها در 

سطح عمومي منتشر نشده است. 
همچنين اين مس��اله كه تعداد زيادي از پروژه هاي 
س��ال 1395 مجدداً در اس��ناد مربوط به س��ال 1396 
تكرار شده اند، نشان مي دهد كه نظارت بر پروژه ها موثر 
نبوده و تعدادي از پروژه هاي سال 1395 در حدود مورد 
انتظار اجرايي نشده اند. بحث ديگر در مورد شاخص هاي 
اقتصاد مقاومتي مطرح اس��ت؛ لازم به ذكر اس��ت كه گام 

اوليه براي طراحي ش��اخص، شفاف سازي و تعريف دقيق 
مفه��وم اقتصاد مقاومتي و همچني��ن صورت بندي نظري 
مساله اس��ت؛ لذا طراحي شاخص منهاي آن دو بنا اساساً 

بي اعتبار خواهد شد. 
»شاخص هاي تحقق اقتصاد مقاومتي« توسط دبيرخانه 
س��ازمان مديريت و برنامه ريزي پيش��نهاد و توسط سفام 
تصويب و مقرر شده است پس از تصويب به صورت ادواري 

مورد سنجش قرار گيرد. 
فارغ از دقت و قوت ش��اخص هاي مصوب س��فام تا 
به حال رصد و پايش ش��اخص ها در دستور كار سفام و 
س��ازمان برنامه و بودجه قرار نگرفته است. اين درحالي 
اس��ت كه ميزان موفقي��ت در رفع آس��يب پذيري هاي 
اقتص��اد و تحقق مقاومت اقتص��ادي در برابر تكانه هاي 
داخلي و خارجي جز از طريق پايش و رصد شاخص هاي 

دقيق و مدون ميسر نخواهد بود. 
2. بررسي ميزان انطباق پروژه هاي مصوب سفام 

با مصوبات برنامه ششم توسعه
براي ورود به اين بحث ذكر دو مقدمه ضروري است: 
مقدمه اول اينكه بررس��ي انطباق پروژه هاي مصوب 
س��فام با مصوبات برنامه ششم توس��عه الزاماً به معناي 
»مطل��وب« و »كارب��ردي« انگاش��تن مصوب��ات برنامه 
شش��م نيس��ت. توضيح اينكه در فرآيند تدوين )وظيفه 
قوه مجريه( و تصويب )وظيفه قوه مقننه( برنامه شش��م 
توس��عه اتفاقاتي رخ داد كه به موج��ب آن، قانون برنامه 
شش��م تا حد زيادي از ريل »برنامه يي بودن« خارج شد 
و صرفا تبديل به مجموعه يي از مصوبات در مورد مسائل 
مهم كش��ور )و بعضاً موضوعاتي كه اولويت اصلي كشور 
نبودند( شد. لذا بررسي انطباق پروژه هاي مصوب سفام 
با قانون برنامه شش��م توس��عه، به دليل لازم الاجرا بودن 
قانون و صرفاً در چارجوب ش��كلي ص��ورت مي پذيرد و 
دلالت بر تاييد 100درصدي محتواي قانون برنامه ششم 

از حيث برنامه يي بودن و كارآمدي نيست. 
مقدم��ه دوم اينكه در باب نس��بت بي��ن برنامه 
شش��م توسعه و پروژه هاي س��فام اساساً اين سوال 
مطرح اس��ت كه آيا لزومي در مورد انطباق اين دو 
وج��ود دارد؟ در پاس��خ مي توان دو ج��واب مطرح 
ك��رد. اولاً اينك��ه پروژه ه��اي مصوب س��فام داراي 
منابع مالي مس��تقلي نيس��ند و براساس جزو »4« 
بن��د »ب« ابلاغي��ه مصوبات س��فام »تامين منابع 
مالي لازم براي اجراي هر يك از پروژه هاي مصوب 
برعهده دس��تگاه مجري اس��ت و مجري مي بايست 
در چارچوب اعتبارات، وظايف و اختيارات دس��تگاه 
مج��ري، كلي��ه اقدامات لازم را ب��راي تامين منابع 
مالي پروژه  به نح��وي به عمل آورد كه پروژه طبق 
زمان بندي مصوب انجام ش��ود«. براساس اين بند، 
تامين منابع مالي پروژه هاي مصوب سفام، محملي 
جز بودجه س��الانه نخواهد داش��ت و براساس نظام 
برنامه ريزي، بودجه برشي سالانه از برنامه پنج ساله 
اس��ت و بايد قوانين بودجه به گونه يي تنظيم شوند 
كه در طول پنج س��ال، اهداف قانون برنامه محقق 
ش��ود. پاس��خ دوم اينكه، برنامه ششم چه از حيث 
مطالب مندرج در سياس��ت هاي كلي برنامه ششم 
و چ��ه از حيث اظهارات ش��فاهي مقامات، مديران 
و پژوهش��گران ارشد، وظيفه س��نگيني در تحقق و 
پياده س��ازي اقتصاد مقاومتي دارد؛ حال اينكه پس 
از افت وخيزهاي طولاني در روند تدوين و تصويب، 
برنامه ششم تا چه حد رنگ و بوي اقتصاد مقاومتي 
گرفته اس��ت بحث ديگري اس��ت، ام��ا بطور يقين 
بندها و احكام مفيدي در ارتباط با اقتصاد مقاومتي 
در مصوبه نهايي برنامه شش��م درج ش��ده است كه 
ضروري است در مصوبات سفام ظهور و بروز يابند. 
پ��س از ذك��ر اي��ن دو مقدمه، تحليل خ��ود را از 
»نسبت بين احكام مرتبط با اقتصاد مقاومتي در برنامه 
ششم با پروژه هاي مصوب سفام« مطرح خواهيم كرد. 
توضيح اينكه بررسي راجع به اين موضوع از دوجهت 

انجام شده است: 
1. از ي��ك طرف پروژه ه��اي مصوب س��فام را مبنا 
قرار داده و احكامي از برنامه شش��م را كه داراي ارتباط 
موضوع��ي ب��ا پروژه هاي مصوب س��فام هس��تند احصا 
كرده اي��م. در اين بخش از گزارش، پروژه هاي س��فام در 
تطابق با مصوبات برنامه شش��م در سه دسته »مرتبط«، 

»نامرتبط« و »ارتباط قابل تفسير« چينش شده اند.  
براس��اس اين بررسي تنها 36 درصد از مصوبات سفام، 
با احكام برنامه شش��م مرتبط هس��تند و اگر موارد »قابل 
تفس��ير« را هم به تحليل اضافه كنيم، حداكثر 43 درصد 

از مصوبات داراي ارتباط با برنامه ششم هستند؛ به عبارت 
ديگر بيش از نيمي از مصوبات س��فام فاقد ارتباط با برنامه 
ميان مدت هس��تند. با توجه به چنين تحليلي، اين سوال 
مطرح مي ش��ود كه اگ��ر قرار باش��د پروژه ه��اي مصوب 
س��فام همگي از طريق بودجه عمومي كشور تامين مالي 
ش��وند )براساس استدلال اقامه ش��ده در بخش 3 – 1( و 
همچنين با توجه به اينكه براس��اس مباني نظري، بودجه 
برشي يك ساله از برنامه پنج ساله است، تكليف پروژه هاي 
غيرمرتبط با احكام برنامه ششم چه مي شود؟ آيا قرار است 
تامين مالي اين پروژه ه��ا در بودجه بدون توجه به احكام 

برنامه پنج ساله انجام شود. 
2. بررسي نسبت بين پروژه هاي مصوب سفام و احكام 
برنامه ششم توسعه از جهت ديگري نيز مورد بررسي قرار 
گرفته است؛ در جدول پيوست، بعضي از احكام قانون برنامه 
شش��م توسعه مطرح شده اس��ت كه ارتباط آنها با اقتصاد 
مقاومتي واضح و مبرهن اس��ت، ولي ردپاي اين احكام در 
پروژه هاي مصوب سفام بسيار جزئي و اندك است. در اين 
جدول 32 مورد از احكام برنامه ششم احصا شده است؛ اين 
موارد داراي ارتباط معناداري با سياس��ت هاي كلي افتصاد 
مقاومتي هستند، ولي اغلب موارد مابه ازايي در پروژه هاي 
مصوب س��فام ندارند. عدم توجه به بعضي از احكام مطرح 
ش��ده در برنامه ششم توسعه، اين شائبه را در ذهن ايجاد 
مي كند كه س��فام در تدوين، تصويب و اب��لاغ پروژه هاي 

اولويت دار توجه كافي به مفاد برنامه ششم نداشته است. 

 جمع بندي و ارائه پيشنهادها
اين مركز در انتهاي گزارش خود مي آورد:  تشكيل سفام 
در دولت يازدهم، امري شايس��ته تقدير اس��ت و مي تواند 
محمل مناس��بي براي جهت دهي فعاليت دس��تگاه هاي 
اجرايي به سمت اقتصاد مقاومتي باشد. البته نبايد فراموش 
كرد كه هر نهاد، سازمان و تشكيلات تازه تاسيسي همواره 
در معرض خطر انح��راف از اهداف و آرمان هاي اوليه خود 
ق��رار دارد. در اين اثنا، نقش بروكرات ها و گروه هاي ذينفع 
در انحراف سازمان از اهداف اوليه بسيار قابل توجه است. 

مهم ترين عاملي كه مي تواند سازمان هاي تازه تاسيسي 
نظير س��فام را از خطر فوق رهايي بخش��د، ارائه نقدهاي 
كارشناس��انه و از روي دغدغه مندي است. گزارش موجود 
سعي كرده است با توجه به اطلاعات موجود و در دسترس، 
عملكرد اين س��تاد را مورد بررسي قرار داده و نقاط قوت و 
ضع��ف را به مس��وولان ذي ربط منعكس كند هر چند كه 

امكان خطا در تحليل ها وجود دارد. 
با توجه به مجموع نكاتي كه در گزارش مطرح ش��د 
پيشنهادهاي زير در رابطه با فعاليت هاي آتي سفام قابل 

ذكر است: 
 سفام اگرچه با هدف تسهيل امور و اقدامات در حوزه 
اقتصاد مقاومتي ش��كل گرفت )فائق آم��دن بر روندهاي 
دست وپاگير اداري( اما استفاده از مطالعات عميق و ارتباط 
با كانون هاي تفكر و نهادهاي پژوهشي براي اين ستاد امري 
ضروري به نظر مي رس��د. بررس��ي پروژه هاي مصوب سال 
1395 و 1396 اين برداش��ت را ب��ه ذهن متبادر مي كند 
كه اين پروژه ها ابتدائاً و بالذات توسط دستگاه ها پيشنهاد 
ش��ده و س��تاد نقش گزينش گري و تصوي��ب را ايفا كرده 
اس��ت. غرض اينكه انتظار ميرود سفام نقش فعال تري در 
تدوين برنامه هاي اقتصاد مقاومتي ايفا كند؛ به نظر مي آيد 
ايفاي نقش فعال توسط ستاد، مستلزم استفاده حداكثري 
از توان كارشناس��ي و علمي در پژوهش��گاه ها و دانشگاه ها 
است. اخيراً سفام در ابلاغي هاي كليه دانشگاه ها، موسسات 
و مراكز علمي و پژوهش��ي كشور را جهت انجام مطالعات 
به منظور تحقق موثرتر سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي 
و همچنين ارائه پيشنهادها و راهكارهاي گشودن گره هاي 
علمي مسائل اقتصادي كشور در قالب رويكردهاي پنج گانه 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي دعوت به همكاري كرده 

است كه اين اقدام شايسته تقدير است. 
 پيش��نهاد مي ش��ود »ش��اخص هاي تحقق اقتصاد 
مقاومتي« كه در مجموعه مس��تندات سفام موجود است 
با كسب نظر از پژوهشگران و كارشناسان اقتصاد مقاومتي 
به گونه يي مورد اصلاح قرار گيرد كه اعداد و ارقام خروجي، 
نشانگر خوبي از مقاومت اقتصاد باشد و سپس رصد و پايش 

اين شاخص ها به صورت ادواري در دستور كار قرار گيرد. 
 با توجه به اينكه گزارشگري و شفافيت در عملكرد، 
يكي از ش��روط مهم در پيش��رفت پروژه هاست پيشنهاد 
مي شود گزارش عملكرد دستگاه ها براساس »نيپا« منتشر 

شده و در دسترس پژوهشگران قرار گيرد. 
 س��تاد فرماندهي اقتص��اد مقاومت��ي همانطور كه 
از نامش پيداس��ت بايد به معن��اي واقعي كلمه، اقتصاد را 
»فرماندهي« كند و اين مس��تلزم تجميع همه ظرفيت ها 
و قواي كش��ور است. لذا پيشنهاد مي شود علاوه بر اعضاي 
كابينه و روس��اي سازمان هاي اصلي، نماينده هايي از ساير 

قوا در اين ستاد عضويت داشته باشند. 
 با توجه به اينكه بسياري از چالش هاي ذيل موضوع 
اقتصاد مقاومتي ماهيت چندوجهي دارند پيشنهاد مي شود 
طراحي برنامه هاي بين دستگاهي و تعاملي در دستور كار 

ستاد قرار گيرد. 
 س��فام در راستاي وظيفه خطير خود ضروري است 
دقت كافي را مبذول دارد تا برنامه هاي رايج دس��تگاه ها به 

اسم اقتصاد مقاومتي قالب نخورد. 
 در قان��ون برنامه شش��م توس��عه اح��كام درخور و 
شايس��ته يي در ارتباط با اقتصاد مقاومتي تصويب ش��ده 
است؛ اين موارد در جدول پيوست ذكر شده است. پيشنهاد 
مي ش��ود اين موارد مورد توجه سفام قرار گرفته و اهتمام 

ويژه يي نسبت به اجراي آنها داشته باشد. 
 ب��ا توجه ب��ه مجموع مطالب مطرح ش��ده در اين 
گ��زارش، پيش��نهاد مي ش��ود رويكرد تصوي��ب و ابلاغ 
پروژه هاي اولويت دار اقتص��اد مقاومتي )مطابق آنچه تا 
الان انجام ش��ده( كنار گذاش��ته ش��ود و به جاي آن، با 
اتكا به مطالعات پشتيبان در مورد وضع موجودِ ضعف ها 
و آسيب هاي س��اختاري از يك طرف و برپايه مطالعات 
آينده پژوهان��ه در مورد تكانه هاي داخل��ي و خارجي از 
طرف ديگ��ر، برنامه ريزي هاي كاربردي در حوزه اقتصاد 
مقاومتي انجام شود بطوريكه پارامترهاي زير به طور جدّ 

مدنظر قرار گيرد: 
 حركت در چارچوب مصوبات برنامه ششم توسعه؛

 دخيل كردن قوه مقننه و قوه قضاييه در نظام 
تصميم گيري سفام؛

 اس��تفاده از ظرفيت انديش��كده ها و نهادهاي 
پژوهشي در برنامه ريزي؛

 تحفظ جدي نسبت به عدم درج وظايف ذاتي 
دستگاه ها به عنوان برنامه هاي اقتصاد مقاومتي؛

 اتخاذ رويك��رد تعاملي و بين دس��تگاهي در 
طراحي برنامه؛

 توجه به منابع مالي مورد نياز براي اجراي برنامه؛
 گزارشگري عمومي و شفافسازي پيشرفت برنامه ها؛

 پرهيز از تصويب احكام متعدد و به تبع كاهش 
توان اجرايي دستگاه ها.

جدول ميزان تطابق پروژه هاي مصوب سفام با احكام برنامه ششم توسعه

 پروژه هاي »مرتبط«پروژه هاي مصوب سفام
با احكام برنامه ششم توسعه

 پروژه هاي »نامرتبط«
نسبت به احكام برنامه ششم توسعه

پروژه هاي داراي »ارتباط قابل 
تفسير« با احكام برنامه ششم توسعه

9534547تعداد
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پشتصحنهيكهمهپرسي

برگزيت چگونه رخ داد؟
گروهجهان| طلاتسليمي|

راي سال گذشته بريتانيايي ها به ترك اتحاديه 
اروپ��ا، اتفاق��ي غيرمنتظره ب��ود. م��ردم بريتانيا 
توصيه ه��اي رهبران اح��زاب اصلي سياس��ي در 
اين كش��ور و تقريب��ا همه كارشناس��ان را ناديده 
گرفتند. جورج آزبورن، وزير خزانه داري بريتانيا به 
راي دهندگان گفت كه ترك اتحاديه اروپا اقتصاد 
كشور را نابود مي كند. باراك اوباما، رييس جمهوري 
وقت امريكا هش��دار داد كه چني��ن اقدامي نفوذ 
بريتاني��ا را در صحن��ه جهان��ي كاه��ش مي دهد. 
بازارهاي مالي، بسياري از موسسه هاي نظرسنجي 
و همه مهره هاي سياس��ي پيش بيني كرده بودند 
كه م��ردم به توصيه نخبگان عم��ل خواهند كرد. 
اما با اين حال، م��ردم تصميم متفاوتي گرفتند و 
روندي را آغاز كردند كه سياست، اقتصاد و جامعه 

بريتانيا را دگرگون خواهد كرد. 
نش��ريه »فارن افرز« در گزارشي نوشت، جاي 
تعجب نداش��ت كه همه پرسي س��يلي از كتاب ها 
را در پي داش��ت كه به دنبال تفس��ير ش��رايط يا 
دس��ت كم ش��رح ماوقع بودند. ام��ا در ميان همه 
مقالات علم��ي و چرك نويس ه��اي خبرنگاران و 
سياستمداران و مش��اوران آنها، دو مورد متفاوت 
وجود دارد:»رهايي شياطين« نوشته كرگ اوليور 
كه مس��وول ارتباطات ديويد كامرون نخست وزير 
پيش��ين بريتانيا بود و »جنگ تمام عيار« نوشته 

تيم شيپمن خبرنگار. 
اي��ن دو كتاب داس��تان برگزيت را به  ش��يوه 
ديگ��ري نقل مي كنن��د. اوليور به ط��ور عمده از 
يادداشت هاي خود اس��تفاده كرده تا چهره يكي 
از آنه��ا كه در جن��اح »ماندن« بودن��د به تصوير 
بكشد درحالي كه شيپمن تاريخچه جامعي از كل 
كمپين ه��ا ارائه مي كند. اما ه��ر دو مورد تاريخي 
هس��تند و بر واژگان و نيت هاي رهبران سياسي 
تمركز دارند تا اينكه بخواهند به جزييات عمليات 
زمين��ي يا چرايي اينكه بي��ش از 33 ميليون نفر 
آنگون��ه راي دارند، بپردازن��د. اقدامات چهره هاي 
مطرح بطور قطع اهميت دارد. گروه ديويد كامرون 
در زمينه سياس��ت هاي مهاجرتي، پيام رس��اني و 
تصميم به برگزاري همه پرسي، اشتباهات زيادي 
مرتكب ش��د. اما از آنجا كه اوليور و ش��يپمن بر 
چهره ه��اي مط��رح و در دوره كوتاه زماني از آغاز 
سال 2016 تا زمان همه پرسي در تاريخ 23ژوئن 
متمركز شده اند به طور عمده اقدامات بلندمدتي 
را كه به راي به ترك اتحاديه اروپا انجاميد، ناديده 
گرفته اند: افزايش بي اعتمادي به سياستمداران و 
كارشناسان، س��ال ها رياضت اقتصادي، و ساختار 

سياسي كه در مركز همگرا مي شود. 

شكستدريكهمهپرسي
س��ال ها پيش از همه پرسي، گروه كامرون يك 
س��ري اشتباهاتي مرتكب ش��د كه بعدها كمپين 
مان��دن در اتحادي��ه اروپا را محكوم ب��ه فنا كرد. 
مهم ترين اين اش��تباهات در زمينه مهاجرت بود. 
كامرون پيش از انتخابات پارلماني 2010ميلادي 
كاهش مهاجرت س��الانه ب��ه بريتانيا را از بيش از 
200هزار نفر به »ده ها هزار نفر«، وعده داد. با اين 
حال اصل جا به جاي��ي آزاد در اتحاديه اروپا عمل 
ب��ه اين وعده را غيرممكن كرد. اما ديويد كامرون 
در كنفرانس حزب محافظه كار در ماه اكتبر سال 
2014ميلادي، ش��رط بندي روي مهاجرت را دو 
براب��ر كرد و مصرانه گفت: »بريتانيايي ها، مي دانم 
كه مي خواهيد اين مساله حل و فصل شود پس )با 
اين خواسته( به بروكس��ل مي روم و پاسخ منفي 
را نخواه��م پذيرفت؛ و در م��ورد جا به جايي آزاد، 
آنچ��ه را بريتاني��ا نياز دارد، به دس��ت مي آورم.« 
ديويد كامرون با مطرح كردن مس��اله امكان پذير 
ب��ودن كنترل قواني��ن مهاجرتي اتحادي��ه اروپا، 
انتظارات��ي را ايجاد كرد كه نمي توانس��ت به  آنها 
جامه عمل بپوش��اند. نهايت��ا در ماه فوريه 2016 
تلاش هاي كام��رون براي مذاكره مجدد مس��اله 
مهاج��رت با اتحاديه اروپا به يك فاجعه سياس��ي 
تبديل ش��د. اگرچه كامرون توانس��ت دسترسي 
مهاج��ران از اتحادي��ه اروپ��ا به يك س��ري مزايا 
را در 4س��ال اول ورود آنه��ا ب��ه بريتانيا محدود 
كند، اما توافق به دس��ت آم��ده خيلي ناچيزتر از 
خواس��ته هاي مخالفان اتحاديه اروپا بود. در عمل 
كامرون از بروكس��ل پاس��خ منف��ي نگرفته بود! 
ش��يپمن كه به وضوح با هم��ه آنهايي كه اهميت 
داش��تند، گفت وگو كرده اس��ت، توضيح مي دهد 
كه كمپين حامي خروج چگونه در همان مراحل 
ابتدايي ب��ه اهميت مهاجرت پ��ي بردند؛ پس از 
انتش��ار آمارهاي رس��مي در پايان ماه مه، معلوم 
ش��د كه نرخ مهاجرت در مقايسه با سال پيش از 
آن افزاي��ش يافته بود و كمپين خروج بي رحمانه 
اين مس��اله را هدف گرفت. كمپين ماندن هم به  

سختي تلاش كرد تا آمارها را توجيه كند. 
شيپمن همچنين به اين مساله اشاره مي كند 

كه كامرون تمايل داش��ت تا حزب محافظه كار را 
متقاعد س��ازد كه اين كش��ور بوده ك��ه وي را در 
مسير چندين اشتباه ازجمله تصميم به برگزاري 
همه پرس��ي قرار داده است. در سال 2013 فشار 
بي پايان اعضاي محافظ��ه كار هيات قانون گذاري 
به علاوه نگراني از دس��ت دادن آراء حزب افراطي 
»اس��تقلال بريتانيا« موسوم به »يو كي آي پي« كه 
از اح��زاب بدبين به اتحاديه اروپا و حزبي مخالف 
مهاجرت محس��وب مي شود، كامرون را به مطرح 
كردن وعده برگزاري همه پرس��ي در مانيفس��ت 
بعدي ح��زب محافظه كار مجاب س��اخت. چنين 
اقدامي بطور قطع به ديوي��د كامرون در مواجهه 
با مش��كلات و پيروزي در انتخابات س��ال 2015 
كمك كرد اما در نهايت مش��خص ش��د كه اقدام 

دورانديشانه يي نبوده است. 
اولي��ور به عنوان يكي از وف��اداران به كامرون، 
تماي��ل چنداني ب��ه تصديق اينك��ه اتحاد حزب 
مغلوب منافع ملي ش��د، ندارد. اما ديدگاه مهمي 
را درباره چگونگي پيش��برد اين مس��اله توس��ط 
نخست وزير و گروه وي ارائه و اين بحث را مطرح 
مي كند ك��ه اگر وعده برگزاري همه پرس��ي داده 
نمي ش��د، حزب محافظه كار و ب��ه  دنبال آن همه 
كش��ور از كنترل خارج مي شد. اين باور اوليور كه 

تنها حزب محافظ��ه كار مي تواند دولت بريتانيا را 
اداره كند به اين معناس��ت ك��ه از نظر وي منافع 

حزب و كشور يكسان است. 
طبق جزئياتي كه ش��يپمن ارائ��ه مي كند، در 
طول كمپين ه��ا تمايل كامرون ب��ه حفظ اتحاد 
محافظه كاران بود كه به تاكتيك هاي وي ش��كل 
داد. دفتر نخست وزيري بريتانيا از مواجهه و مقابله 
با مخالفاني كه از برانگيختن يك جنگ داخلي در 
ميان محافظه كاران لذت مي بردند، خودداري كرد. 
كامرون و جورج آزبورن وزير خزانه داري وقت، در 
بيش��تر كمپين ها از حمله مس��تقيم به دو چهره 
حامي برگزيت در حزب محافظه كار يعني مايكل 
گوو و بوريس جانس��ون، خودداري كردند. مايكل 
گ��وو در آن زمان وزير آموزش و پرورش بود و در 
س��ال اول دوران نخست وزيري ترزا مي  در سمت 
وزير دادگستري خدمت كرد. بوريس جانسون نيز 
كه اكنون در س��مت وزير خارجه بريتانيا فعاليت 

مي كند، آن زمان شهردار لندن بود. 
در چنين ش��رايطي كمپين ماندن در اتحاديه 
اروپا پوستري را با هدف آسيب رساندن به كمپين 
خروج، طراحي كرد كه در آن جانس��ون در جيب 
رويي كت نايجل فاراژ، رهبر وقت حزب استقلال 
بريتانيا، به تصوير كش��يده ش��ده بود. در نهايت 
گروه كامرون پوستر جانسون- فاراژ را از خيابان ها 
جمع كرد چراكه نگران بود اين تصوير آش��تي در 
داخ��ل حزب محافظ��ه كار را پس از همه پرس��ي 
دش��وار كند. متيو اليوت، ريي��س كمپين خروج 
پس از راي گيري در گفت وگو با نشريه فايننشال 
تايمز درباره اين تصميم گروه ديويد كامرون ابراز 
تعجب كرد و گفت ايجاد ارتباط بين شورشي هاي 
محافظ��ه كار و حزب اس��تقلال بريتانيا كه حزب 
ديوانه جناح راستي به شمار مي آمد، مي توانست 

پايان اميدهاي كمپين خروج باشد. 
آنطور ك��ه در »جنگ تمام عيار« توضيح داده 
ش��ده، حزب كارگر نيز بر سر اتحاديه اروپا دچار 
چند دستگي شد. همه پرسي درست زماني برگزار 
ش��د كه حاميان اتحاديه اروپا در حزب كارگر در 
وضعيت خوبي نبودند. در س��ال 2015 اين حزب 
جرمي كوربين چپ افراطي را به رهبري برگزيد؛ 

ف��ردي كه در همه پرس��ي س��ال 1975ميلادي 
به ت��رك جامعه اقتص��ادي اروپاي��ي راي داده و 
در دوران فعاليت��ش در مجل��س ع��وام بريتانيا با 
بس��ياري از معاهده هاي اتحادي��ه اروپا مخالفت 
كرده اس��ت. جرمي كوربين در آستانه همه پرسي 
از ماندن در اتحاديه اروپا حمايت كرد اما شيپمن 
اطلاعات جال��ب توجهي را از ع��دم تمايل گروه 
وي به همكاري رس��مي با كمپين ماندن بريتانيا 
در اتحادي��ه اروپا ارائه مي كند و ب��ه نقل از آلان 
جانسون، يكي از قانون گذاران حزب كارگر و رهبر 
گروه حامي ماندن در حزب مي نويسد:»مشاوران 
جرم��ي كوربين، ب��ه طور قطع خواس��تار خروج 
بودند. حت��ي اگر رهبران ح��زب كارگر هم بوده 
باش��ند احتمالا جايي در بدن خ��ود نماد داس و 

چكس روس ها را تتو كرده اند.«
ام��ا بررس��ي كمپين هاي انتخابات��ي بدون در 
نظر گرفتن رس��انه ها ممكن نيست. اينجاست كه 
اوليور به  ويژه در بررسي رويكرد رسانه بي بي سي، 
هرآنچ��ه در توان دارد ب��ه كار مي گيرد. وي پيش 
از پيوس��تن ب��ه دول��ت، نقش هاي متع��ددي در 
بي بي س��ي داش��ته كه از نمونه آنه��ا مي توان به 
برنامه هاي خبري س��اعت 6 و 10 اش��اره كرد. به 
گفته اوليور، بي بي س��ي مشقت زيادي كشيد كه 

نشان دهد بي طرف است.
اين ش��بكه در بيان ادعاه��اي كمپين ماندن 
و خ��روج، اعتبار آنها را زير س��وال نبرد و س��عي 
كرد با اختصاص فضاي پخش يكس��ان به هر دو 
طرف، مشكل را حل كند. براي نمونه، اگرچه نظر 
كارشناسان بطور عمده اين بود كه ترك اتحاديه 
اروپ��ا ب��ه اقتصاد بريتانيا آس��يب مي رس��اند، اما 
بي بي سي بطور متداول يكي از معدود كارشناسان 
اقتصادي حامي برگزيت را در كنار يكي از حاميان 
مان��دن مي آورد ب��دون اينكه براي كارشناس��ان 
حامي ماندن برتري قائل شود. آن طور كه اوليور 
به ياد مي آورد، كمپين ماندن بريتانيا در اتحاديه 
اروپا موفق ش��د اين ش��بكه را براي انتشار بيشتر 
نظرات كارشناس��ان حامي مان��دن در برنامه هاي 
راديوي��ي و تلويزيون��ي تحت فش��ار بگ��ذارد اما 
در ش��كل دهي كل��ي به ش��يوه پوش��ش خبري 
بي بي س��ي موفقيت چنداني نداش��ت. اين مساله 
به ش��دت به كمپين ماندن آس��يب رساند به اين 
دلي��ل كه اگرچه بس��ياري از نهادهاي بريتانيايي 
مخاط��ب برنامه هاي��ي همچون برنام��ه امروز در 
راديو 4 بي بي س��ي و ش��ب خبر در بي بي سي 2 
هستند اما اين مساله در مورد عمده مردم عادي 
صدق نمي كند. بيشتر برنامه هاي عمومي همچون 
برنامه هاي موسيقي كه خبرهاي مهم و مناظرات 
مربوط به موضوعات روز را نيز پوش��ش مي دهند 
و تارنماي بي بي سي، چندان مميزي نمي شوند و 

جهت گيري سياسي ندارند. 
در نهاي��ت، با وج��ود قدم هاي اش��تباه حزب 
كارگ��ر و رس��انه نتيجه همه پرس��ي بيش��تر از 
شكس��ت دولت محافظه كار نش��ات گرفت. دولت 
كام��رون با درخواس��ت براي برگ��زاري يك همه 
پرس��ي غيرضروري نش��ان داد كه درك درستي 
از خواس��ته مردمان اين كشور ندارد و در نهايت 
شكس��تي را متحمل ش��د كه مي دانست عواقب 

فجيعي خواهد داشت. 

مسيرطولانيتاجدايي
ش��يپمن در توضيحات خ��ود درب��اره روابط 
گذشته با اتحاديه اروپا اعتراف مي كند:»اين روابط 
احتم��الا از آنچه در كمپين ها نتيجه همه پرس��ي 
را مش��خص ساخت، اهميت بيش��تري داشتند.« 
حق با اوس��ت. ش��ك و ترديده��اي بريتانيايي ها 
 ب��ه اتحادي��ه اروپا در مدت ها قبل از همه پرس��ي 

ريشه داشت.
در  را  خ��ود  دانه ه��اي  خ��روج  كمپي��ن 
درگيري ه��اي تلخ پارلم��ان در اوايل دهه 1990 
كاش��ته بود؛ زمان��ي كه گروه��ي از قانون گذاران 
محافظه كار مخالف اتحاديه اروپا بر س��ر تصويب 
»معاهده ماستريخت« كه به تشكيل اتحاديه اروپا 
منجر ش��د، عليه دولت هم حزب شورش كردند. 
درگيري بر س��ر تصويب همين معاهده بود كه به 
تشكيل حزب استقلال بريتانيا انجاميد؛ اين حزب 
در حقيقت از گروه كمپين هاي مخالفت با معاهده 

تشكيل شد. 
اما راي برگزيت چيزي بيش از آش��كار شدن 
نارضايت��ي مخالفان اتحاديه اروپ��ا بود. اين اتفاق 
همچنين بيزاري فزاينده مردم از سياس��تمداران، 
كارشناس��ان و نظ��ام اقتصادي بريتانيا را نش��ان 
مي داد. در چند س��ال قبل از همه پرسي، بريتانيا 

كاهش مداوم اعتماد به سياس��تمداران را ش��اهد 
ب��ود. اين تص��ور در كش��ور ايجاد ش��ده بود كه 
سياس��تمداران پاس��خگوي هيچ اتفاقي نيستند. 
هر دو حزب س��نتي كارگر و محافظ��ه كار نيز با 
يك ش��يوه تفكر درگي��ر بودند؛ اف��كار اقتصادي 
نئوليبرال و مس��اله اجتماع��ي فرهنگي- ليبرال. 
دول��ت كامرون هم به اي��ن بي اعتمادي و جدايي 
مردم از سياستمداران دامن زد. كامرون در زمان 
وقوع بحران مالي جهاني، سياس��ت هاي رياضت 
اقتص��ادي را به اجرا گذاش��ت ك��ه در نتيجه آن 
نابرابري در جامعه به بيش��ترين و بدترين سطح 
ممكن رس��يد. حتي زماني كه روند رش��د توليد 
ناخال��ص داخلي بهب��ود يافت، تنه��ا عده اندكي 
از مزاياي آن برخوردار ش��دند. ب��راي نمونه، نرخ 
دس��تمزد حقيقي از سال 2007تا 2015 بيش از 
10درص��د كاهش يافت. در هيچ يك از دو كتاب 
نام برده به چنين پيشينه يي اشاره نشده است. اما 
اينكه اوليور به كلي موضوع را ناديده گرفته و در 
هيچ جاي كتاب از واژه »رياضت« استفاده نكرده، 
آزاردهنده اس��ت. به هر حال دولتي كه اوليور در 
سال هاي 2011 به بعد در آن خدمت كرد، نقش 
قابل توجهي در بيگانه س��ازي مردمي داش��ت كه 
در نهايت انگش��ت خود را در چشم سياست فرو 

كردند. 
در طول كمپين هاي همه پرس��ي، اين اتفاقات 
به تش��كيل گروه هاي مجزا در حمايت از برگزيت 
منج��ر ش��د. نزديك ب��ه 3ميلي��ون نف��ر كه در 
انتخاب��ات پارلماني 2015 ش��ركت نكرده بودند، 
در همه پرس��ي سال 2016 پاي صندوق هاي راي 
رفتند. بسياري از آنهايي كه ارزش هاي اجتماعي 
محافظه كارانه داش��تند احتمالا به ترك اتحاديه 
ارپا راي دادن��د؛ اين اتفاق به  ويژه در بخش هايي 
از كش��ور كه يافتن فرصت هاي شغلي دشوار بود، 
فرصت هاي ش��غلي به راحتي از دس��ت مي رفت 
يا دس��تمزدها پايين ب��ود، در جاهايي كه يافتن 
خانه ه��اي ارزان قيمت دش��وار بود، و در جاهايي 
كه س��طح آموزشي به شدت پايين تر از لندن بود، 
بيش��تر رخ داد. در اي��ن بخش ها از كش��ور مردم 
ديگر به گفته هاي كارشناس��ان و سياس��تمداران 

درباره اقتصاد باور نداش��تند و به آنها كه ش��رايط 
موج��ود را بهتري��ن گزينه مي خواندن��د به ديده 
ش��ك و ترديد مي نگريستند. ش��يپمن به نقل از 
يك منبع در كمپين حزب كارگر مي گويد مشكل 
كارزار انتخاباتي ماندن در اتحاديه اروپا تمركز آنها 
بر مخاطرات اقتصادي برگزيت از نظر تئوري بود 
و اين همان چيزي بود كه كارگران فقير ش��مال 
شرق و شمال غرب كشور درحال تجربه عملي آن 

بودند؛ اقتصاد براي آنها سودي نداشت. 

سقوط
ب��ا وجود اينكه كمپي��ن برگزيت بطور عمده 
بر اقتصاد تمركز داش��ت، اما تاثي��رات اوليه آن 
سياسي بودند. بامداد فرداي همه پرسي، كامرون 
اس��تعفا كرد. نشريه »س��ان« به نقل از كامرون 
نوش��ت كه هدفش جلوگيري از عملياتي شدن 
برگزيت بوده اس��ت؛ وي در گفت وگو با يكي از 
مش��اوران نزديكش گفته:»چ��را بايد براي يكي 
ديگ��ر س��ختي بكش��م و نتيجه را تقديمش��ان 
كنم؟« كامرون براي ترزا مي، نخست وزير بعدي، 
احتمالا پرچالش ترين مذاكراتي را كه بريتانيا در 
دوران صلح ش��اهد آن بوده ب��دون هيچ برنامه 
مديري��ت بحران، به يادگار گذاش��ت. در نتيجه 

در دوران ت��رزا مي، خدمات ش��هروندي خيلي 
بيشتر از س��ال گذش��ته براي تحليل چگونگي 
تاثي��رات برگزيت بر بريتانيا و رويكرد مناس��ب 
در مذاك��رات با اتحادي��ه اروپا پيش از ترك اين 
بل��وك در تاريخ 29مارس س��ال 2019 هزينه 
كرد. موقعيت ترزا مي  به تدريج ش��كننده ش��د. 
از نظر وي احترام به نتايج همه پرسي به معناي 
عملي كردن برگزيت س��خت اس��ت؛ برگزيتي 
كه با خارج ش��دن بريتانيا از ب��ازار واحد اروپا و 
اتحاديه گمركي همراه باشد؛ دو مجموعه يي كه 
تجسم قوانين مشترك و استانداردهاي قانوني و 
نبود بازرسي هاي گمركي داخلي هستند و سبب 
مي شوند بازارهاي اتحاديه اروپا به مثابه بازار يك 
كشور واحد به نظر برسد. اما برگزيت سخت تنها 
راه معنا كردن همه پرس��ي نيست. براي نمونه، 
يك��ي ديگ��ر از راه ها »گزينه نروژ« اس��ت كه با 
ماندن بريتانيا در ب��ازار واحد حتي بعد از ترك 

اتحاديه اروپا همراه خواهد بود. 
ف��ارغ از رويكردي كه دولت در زمينه برگزيت 
اتخ��اذ مي كن��د، در هر ح��ال بريتاني��ا احتمال 
چند س��ال پرمش��كل پي��ش رو خواهد داش��ت. 
حتي همي��ن ح��الا نش��انه هاي هش��دار دهنده 
اقتصادي قابل مش��اهده هس��تند. نرخ تورم بعضا 
ب��ه دليل كاهش ارزش پون��د كه بلافاصله پس از 
همه پرسي آغاز شد درحال افزايش است. اعتماد 
تجاري و مصرف كنندگان كاهش يافته اس��ت. به 
نظر مي رس��د ش��رايط وخيم تر نيز خواهند شد. 
كارشناسان اقتصادي برآورد كرده اند كه برگزيت 
س��خت به 40درص��د كاهش تجارت ب��ا اتحاديه 
اروپا، بزرگ ترين ش��ريك تج��اري بريتانيا، منجر 
مي شود. با در نظر گرفتن جابه جايي برخي صنايع 
و شركت هاي صادراتي به ويژه در زمينه توليدات 
كارخانه يي و بخش هاي خدماتي به كش��وري در 
داخ��ل اتحاديه اروپا و داخل اتحاديه گمركي اين 
بلوك، اقتصاد بريتانيا مجبور خواهد ش��د خود را 
ب��ا كاهش فعاليت ها وفق دهد و اين روند احتمالا 

تدريجي و دردناك خواهد بود. 
بريتاني��ا نيز مجبور اس��ت براي كن��ار آمدن 
ب��ا برگزي��ت تغيير كن��د. مجب��ور خواه��د بود 
نظ��ر  در  جدي��دي  گمرك��ي  برنامه ريزي ه��اي 
قواني��ن و سياس��ت هاي جدي��دي در  بگي��رد، 
زمينه هايي همچون كش��اورزي و مهاجرت وضع 
و اس��تانداردهاي قانوني جديدي براي جايگزيني 
قواني��ن اتحاديه اروپا اتخاذ كند. پيش بيني اينكه 
دول��ت چط��ور هدر چند س��ال آين��ده همه اين 
اقدام��ات را همزمان با عمليات��ي كردن برگزيت 
انجام مي دهد، دش��وار است. قطعا احتمال تغيير 
رويكرد برگزيتي بريتانيا وجود دارد. آن بريتانياي 
عمل گ��راي باثب��ات ديگر وجود خارج��ي ندارد. 
سياس��ت موضوعي پر تب و تاب و غير قابل پيش 

بيني خواهد بود.
ترزا مي  رياس��ت يك دولت اقليت را بر عهده 
دارد. وزرا در انظ��ار عموم��ي ب��ا يكديگر مجادله 
مي كنند. كاركنان ارشد بخش خدمات شهروندي 
نيز داس��تان هاي آسيب رس��ان از سوء رفتارهاي 

روساي سياسي خود منتشر كردند. 
به نظر مي رس��د شمار فزاينده يي از مردم اين 
بي ثباتي را نشانه يي از احتمال بازگشت از نتيجه 
همه پرسي مي بينند؛ اما پيش بيني چنين اتفاقي 
دشوار است. حزب محافظه كار به استثناي شمار 
اندكي از اعضاي اين حزب كه عشاق قديمي اروپا 
هس��تند، خود را وقف اجراي برگزيت كرده است 
و رهب��ري كنون��ي حزب كارگر ني��ز كه هيچگاه 

اش��تياقي به عضوي��ت در اتحاديه اروپا نداش��ته، 
تصميم گرفته موضعي مبهم در اين زمينه اتخاذ 
كند و همين مس��اله نيز به حزب در موفقيت در 

انتخابات گذشته كمك كرد. 
آنهاي��ي كه غ��رور و اراده حزبي را نس��بت به 
كش��ور مقدم مي دانس��تند، بريتاني��ا را به نقطه 
كنوني رس��اندند؛ با اين حال اين وضعيت همه را 
به يك اندازه دچار مشكل خواهد كرد. كامرون كه 
اين اتفاق بين المللي را به جريان انداخت، اكنون 
در گوش��ه يي نشسته اس��ت و در ميان تفريحات، 
خاط��رات خود را به تحرير درمي آورد. آزبورن كه 
معم��ار رياضت ه��اي اقتصادي بود و بس��ياري را 
دچار فقر و بيگانگي با دولت كرد، اكنون توس��ط 
سردبير نشريه با نفوذ »لندن ايونينگ استاندارد« 
اس��تخدام ش��ده و اي��ن درحالي اس��ت كه هيچ 
تجربه يي در زمينه روزنامه نگاري ندارد. اوليور در 
پي دس��تاوردهاي بي شمارش لقب شواليه گرفته 
و اكنون از مش��اوره   دادن به ش��ركت ها در زمينه 
برگزي��ت زندگي خ��ود را مي گذراند. وي كتابش 
را ب��ا دعايي از س��وي رييس پيش��ينش به اتمام 
مي رس��اند:»اميدوارم تاريخ با ش��ما با مهرباني تا 
كند.« اما شواهد موجود نشان مي دهد كه اينگونه 

نخواهد شد.

مرزهايدوايرلند
درمذاكراتبرگزيت

گروهجهان| يكي از مباحث پيچيده در مذاكرات 
خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا ش��كل و نحوه مديريت 
مرزهاي دو ايرلند اس��ت. مس��اله يي كه ابعاد تجاري، 
امنيت��ي و هويت��ي قابل تاملي هم ب��راي دو ايرلند و 
هم براي بريتانيا و اتحادي��ه اروپا دارد و در نتيجه بر 
پيچيدگي مذاكرات خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا در 
مرحله نخس��ت افزوده و انتظار م��ي رود مرحله دوم 

مذاكرات را نيز با دشواري هايي مواجه سازد. 

مرحلهنخستمذاكرات
به گ��زارش واحد مركزي خبر، موضوعات مهم در 
مرحله نخس��ت نقش��ه راه اتحاديه اروپا در مذاكرات 
برگزي��ت عبارت بودند از تضمين حقوق ش��هروندان 
اروپاي��ي تح��ت تاثير تصمي��م بريتانيا ب��ه خروج از 
اتحاديه اروپا؛ اطمينان از حفظ دس��تاوردهاي فرآيند 
صلح در ايرلند ش��مالي از جمل��ه فقدان مرز فيزيكي 
مي��ان ايرلن��د جنوبي و ايرلند ش��مالي و اطمينان از 
پايبندي بريتانيا به تمامي تعهدات مالي به عنوان يك 
كشور عضو اتحاديه اروپا كه »صورت حساب جدايي« 
خوانده مي شود. بروكسل ورود به مرحله دوم را بسته 
به حصول »پيش��رفت هاي اساس��ي« در اين زمينه ها 

مي دانست. 

سطحپيشرفتدرمذاكرات
در ميان سه مس��اله مذاكراتي در مرحله نخست، 
ظاهرا طرفين بر س��ر هزينه جدايي به توافق نس��بي 
دس��ت  يافته ان��د و اكنون درك مش��تركي از ش��يوه 
محاسباتي دارند. گفته مي شود رقمي حدود 45 و 55 
ميليارد دلاري ب��ا رضايت هر دو طرف همراه خواهد 
بود؛ مبلغي كه تعهدات بريتانيا در برنامه هاي در حال 
اجراي اتحاديه اروپا، حقوق بازنشس��تگي كاركنان و 
سياس��ت مداران اتحاديه اروپا، وام هاي پرداخت نشده 
و هزينه اختصاصي خروج را ش��امل مي ش��ود. مساله 
بعدي حقوق ش��هروندان اروپايي ساكن بريتانياست 
ك��ه ظاه��را دو ط��رف در اي��ن زمينه نيز ب��ه توافق 
رس��يده اند؛ اگرچه هنوز موضوعات بس��ياري در اين 
زمينه حل نش��ده باقي مانده اند. اتحاديه اروپا بر لزوم 
ادامه دسترس��ي شهروندان اروپايي ساكن در بريتانيا 
به ديوان دادگس��تري اروپا تاكيد دارد؛ اين دسترسي 
تاكنون خط قرم��ز بريتانيا بوده، اما ت��رزا مي در اين 

زمينه نيز تااندازه يي عقب نشيني كرده است. 
ام��ا مس��اله مديريت مرزه��اي ايرلن��د كه طبق 
پيش بين��ي بس��ياري از تحليلگ��ران باي��د يك��ي از 
س��اده ترين مس��ائل مذاكراتي مي بود، به دليل وجود 
مولفه هاي پيچيده اجتماع��ي، امنيتي و اقتصادي به 
مساله يي دشوار در مرحله اول مذاكرات تبديل گشت. 
از س��وي ديگر، مس��ائل امنيتي و سياس��ي مرتبط با 
مرزهاي دو ايرلند نيز با حساس��يت هايي همراه است. 
نزديك به دو دهه بعد از پايان منازعات ايرلند شمالي 
كه به كشته شدن سه هزار و 500 نفر منجر شد، اين 
نگراني وجود دارد كه مناقش��ات مربوط به برگزيت با 

بازگشت خشونت ها در اين منطقه همراه شود. 
»پيم��ان جمع��ه ني��ك ي��ا پيم��ان بلفاس��ت« 
بي��ن طرف ه��اي درگي��ر در ايرلند ش��مالي، يعني 
پروتس��تان هاي طرف��دار بريتاني��ا و كاتوليك ه��اي 
جمهوري خ��واه ايرلند، روز جمع��ه 10 آوريل 199۸ 
منعقد ش��د؛ از پيامدهاي اين پيمان، برداشته ش��دن 
عمل��ي مرزهاي بين دو ايرلند بود و پس از آن روزانه 
ده ها هزار نفر بين دو ايرلند تردد كردند. كميس��يون 
اروپاي��ي باره��ا تاكيد ك��رده كه بق��اي پيمان صلح 
بلفاست، از اولويت هاي بروكسل در مذاكرات برگزيت 
است. بر اساس اين پيمان، دولت بريتانيا حق مداخله 
در پويش هاي سياس��ي مربوط به رقاب��ت طرفداران 
اتح��اد ايرلند و وحدت طلبان را ن��دارد. اتحاديه اروپا 
نگران اس��ت ك��ه ائتلاف دولت بريتاني��ا با يكي از دو 
طرف اصلي رقيب در صحنه سياس��ي ايرلند شمالي 
زمينه س��از تغيي��ر موازنه ق��درت و افزايش تنش در 

منطقه شود. 
رييس ش��وراي اروپ��ا اخيرا اعلام ك��رده كه آغاز 
مرحله دوم مذاكرات خروج مشروط به كسب رضايت 
ايرلند جنوبي از جانب دولت بريتانيا در حوزه مسائل 
دو ايرلند اس��ت. مقامات ايرلند باره��ا اعلام كرده اند 
كه ممكن اس��ت از حق وتو استفاده كنند. مهم ترين 
خواس��ته هاي ايرلن��د جنوبي در مذاك��رات برگزيت 

عبارتند از: 
- ارائه تضمين كتبي از جانب دولت بريتانيا مبني 
بر خودداري از برقراري تدابير س��خت امنيتي در مرز 

دو ايرلند؛ 
- اجتناب از دوگانگي نظارتي و گمركي در ايرلند 

شمالي و ايرلند جنوبي پس از برگزيت؛ 
- حفظ توافقنامه بلفاست؛ 

- ابقاي منطقه مسافرتي مشترك؛ 
- استمرار مذاكرات مرزي و تاثيرات تجاري برگزيت 

براي ايرلند در ادامه مرحله دوم مذاكرات خروج؛ 
بريتانيا در واكنش به اين خواس��ته ها اعلام كرده 
كه پيش از روشن شدن وضعيت روابط آتي با اتحاديه 
اروپا به ويژه در حوزه تجاري، ارائه پاس��خ به انتظارات 
طرف ايرلندي ممكن نيس��ت. اما به نظر مي رسد دو 
راه حل براي مساله مرزهاي دو ايرلند وجود دارد: راه 
نخست اين اس��ت كه در پسابرگزيت، حضور بريتانيا 
در اتحاديه گمركي و بازار واحد اروپايي استمرار يابد. 
طرف��داران برگزيت نرم در پارلمان و دولت بريتانيا از 
اين راه حل استقبال مي كنند، ولي طرفداران برگزيت 
س��خت مخالف آن خواهند بود. راه دوم اين است كه 
بريتانيا در پس��ابرگزيت نظام گمركي مختص به خود 
را داش��ته باش��د و ايرلند ش��مالي نيز در حوزه هايي 
همچون كش��اورزي و انرژي كه بخش اصلي تجارت 
مرزي دو ايرلند را ش��امل مي ش��وند، از نظام نظارتي 
اروپ��ا پيروي كند. اين راه حل تحقق نس��بي مرزهاي 
نامرئي دو ايرلند را ممكن مي س��ازد، اما با اش��كالات 
و ابهامات قانون��ي مواجه خواهد بود؛ براي نمونه، اگر 
بريتانيا از اتحاديه گمرك��ي و بازار واحد اروپايي جدا 
ش��ود، تنها مرز نس��بتا باز بين اين كش��ور و اتحاديه 
اروپ��ا، مرز بي��ن دو ايرلند خواهد ب��ود. اين در حالي 
اس��ت كه احتمال قاچاق گس��ترده كالا از اين حوزه 
مرزي وجود دارد. مشكل ديگر ماهيت كنترل بريتانيا 
بر مرزهاست كه در اين راه  حل زير سوال مي رود و از 
منظر اعتباري براي طرفداران خروج، بس��يار سنگين 
خواهد ب��ود. به نظر مي رس��د باتوجه ب��ه مخاطرات 
قابل توجه ترك مذاكرات براي طرف بريتانيايي، دولت 
ترزا مي چاره يي جز انتخاب هاي دشوار نخواهد داشت 
و ش��ايد انتخاب راه حل تشكيل اتحاد گمركي جزيره 

ايرلند، تنها گزينه عملي باشد. 
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اتصال 15 ميليارد شي به اينترنت تا سال 2030
ايسنا  

اينترنت اشيا در دنيا جوان است و همه جا چالش 
امنيت وجود دارد، درواقع بقيه دنيا هم مشابه همين 
وضعي��ت را دارند و موضوع امني��ت اين فناوري يك 
استرس جهاني است. اما از طرفي به گفته مسوولان، 
در موارد محدود اس��تفاده از اينترنت اشيا بايد براي 
كمك به كسب وكارها، مقررات زدايي شود و در مقابل 
در حوزه هاي حياتي كه داده هاي كلان كشور هستند، 

بايد مقررات گذاري اتفاق بيفتد. 
ابزاره��اي داده كاوي مي توانند اطلاعات تجمعي 
را به آدرس هاي مش��خصي منتق��ل و مديران را در 
خص��وص رقبا و حركت هاي اس��تراتژيك آنها مطلع 
كنن��د، موضوعاتي ك��ه فعاليت ه��اي كوتاه مدت و 
درازم��دت كس��ب وكاري آن��ان را تحت تاثي��ر قرار 
مي ده��د. موسس��ه جهان��ي مكنزي تخمي��ن زده 
اس��ت كه امريكا به 140 ت��ا 190 هزار كارگر و 1.5 
ميليون مدير و تحليلگر با مهارت هاي تحليلي براي 
تصميم گيري هاي كسب وكار مبتني بر تحليل كلان  

داده ها نياز دارد. 
پژوهش��گران اين حوزه نيز مطالعات و تحقيقاتي 
در خصوص مفاهيم كاربردها و اثرات اينترنت اش��يا 
بر كسب وكار و استراتژي هاي بازاريابي اقدام كرده اند، 
اما خلأ عدم مش��اركت محقق��ان در اين حوزه قابل 

توجه اس��ت، زيرا ب��ه گواه بس��ياري از محققان اين 
موضوع پارادايم جديدي اس��ت و نياز به مش��اركت 
همگان��ي حوزه هاي دخيل فن��ي و اجتماعي و انجام 
پژوهش هاي يكپارچه جهت برداشتن پرده هاي ابهام 

از زواياي مختلف اين موضوع دارد. 
نكته جالب توجه ديگر پيش��رو ب��ودن و رهبري 
كشورهاي آسياي ميانه در اين حوزه علي الخصوص 
كش��ور چين به خصوص در ح��وزه مديريت محيط 
زيس��ت است. گزارش هاي منتشرش��ده از تمهيدات 
حمايت��ي ق��وي و جدي كش��ور چي��ن، همچنين 
تلاش ه��اي عملياتي ب��راي ايجاد زيرس��اختارهاي 
مرب��وط در اين خصوص دارد. نكته مهم ديگر اينكه 
كليه مقالات چاپ ش��ده كه منشأ توليد آن دانشگاه 
كش��ور چين بوده است، توسط س��ازمان ها و مراكز 
تحقيقاتي دولتي و خصوص��ي مرتبط مورد حمايت 

واقع شده اند. 
اينترنت اشيا اطلاعات بي شماري توليد مي كند كه 
با تحليل آنها مي توان به علايق كاربران دست يافت و 
از اين رو، براي سياست گذاران بسيار بااهميت است. 
در راستاي پياده سازي اين تكنولوژي در كشور طرح 
كلان اينترنت اش��يا در ايران در پژوهشگاه ارتباطات 
و فن��اوري اطلاع��ات در ح��ال تهيه اس��ت و وزارت 
ارتباط��ات و فناوري از بازيگ��ران اين عرصه از جمله 

اپراتورها، بخش خصوصي، بخش هاي توليدي، صنايع 
و محققين دعوت كرده تا نظرات خود را مطرح كنند. 
اهميت اينترنت اش��يا تنه��ا در كنترل تجهيزات 
س��بك منزل همچون روش��ن و خاموش كردن برق 
يا كولر يا يخچال نيس��ت بلكه اين اهميت زماني دو 
چندان مي شود كه اين تكنولوژي وارد صنعت، تجارت 
جهاني و حمل و نقل و راهداري  ش��ود. اينجاست كه 
اينترنت اشيا ديگر يك فناوري لوكس يا غيرضروري 
نيست بلكه به پديده يي در اندازه عظمت واژه انقلاب 
تبديل مي شود كه بايد از حالا براي وقوع آن در حوزه 
فناوري اطلاع��ات و ارتباطات، صنعت و اقتصاد خود 

را آماده كنيم. 
پيش بيني ش��ده است تا س��ال ۲0۳0 حدود 15 
ميليارد از اشيا به اين فناوري جديد مجهز باشند. از 
اينترنت اش��يا امروزه در حوزه اتومبيل هاي خودران، 
ارتب��اط خودروها با يكديگر و همي��ن طور پيروي از 
علائ��م راهنمايي و رانندگي اس��تفاده مي ش��ود كه 
موج��ب صرفه جوي��ي در مصرف س��وخت به دليل 

استفاده درست از زمان مي شود. 
اينترنت اش��يا در وهله اول در اس��تفاده از زمان 
موج��ب صرفه جويي مي ش��ود ك��ه به تب��ع آن در 
حوزه ه��اي مربوط ب��ه انرژي ني��ز صرفه جويي اتفاق 
مي افتد. اي��ن فن��اوري مي تواند در س��اختمان ها و 

مجتمع هاي بزرگ براي اس��تفاده درس��ت و تنظيم 
مص��رف انرژي، در كنترل سيس��تم هاي هوش��مند، 
سلامت و بهداشت، ترافيك، كشاورزي، حمل و نقل 
نيز مورد اس��تفاده قرار بگيرد. با وجود اين، مس��اله 
مهم تر ايجاد بستر لازم براي تسهيل ورود و راه اندازي 
فناوري هاي نوين در كش��ور بوده و ورود فناوري هاي 
نوين به كشور بدون ايجاد زيرساخت هاي لازم امري 

بيهوده است. 
 اين سيس��تم جديد كنت��رل از راه دور و كنترل 

هوش��مند اش��يا و دس��تگاه ها امروزه در كشورهاي 
توسعه يافته در سيستم هاي اداري و همچنين وسايل 
منزل بس��يار مورد استفاده قرار مي گيرد اما هنوز در 
ايران مقدمات استفاده از آن به صورت تجاري فراهم 
نشده اس��ت. البته در جلسات ش��وراي عالي فضاي 
مجازي به اهميت فناوري اينترنت اش��يا پرداخته و 
مقرر ش��ده در جهت توسعه سيستم هاي هوشمند و 
اينترنت اش��يا با رعايت اصول اقتصاد مقاومتي، سند 

مناسبي تهيه و تنظيم شود. 

فراسو

سرعت دانلود به 1۷ مگابيت 
مي رسد

پياده سازي ش��بكه س��يار LTE به صورت كاملا 
نرم افزاري جهت ايجاد ش��بكه خصوصي و بستر تست 
نس��ل پنجم، توس��ط پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري 

اطلاعات انجام شد.
در ادامه فعاليت هاي مرتبط با نسل پنجم ارتباطات 
سيار )5G( و جهت فراهم كردن ايجاد بستر ارتباطي 
براي تست س��رويس و قابليت هاي 5G، موفق شدند 
ش��بكه كام��ل LTE متش��كل از EPC و eNB را 

به صورت نرم افزاري پياده سازي كنند. 
با پياده س��ازي شبكه LTE س��يار، علاوه بر ايجاد 
يك بس��تر تس��ت انعطاف پذير، مقدم��ات لازم براي 
حركت به س��مت نسل پنجم ش��بكه ارتباطات سيار 
فراهم مي ش��ود. در اين شبكه  فقط بخش كوچكي از 
فرستنده و گيرنده به صورت سخت افزاري باقي مي ماند 
و اپراتورها به ندرت لازم خواهند داشت كه سخت افزار 
را تغيير دهند. در تس��ت هايي كه توس��ط اين شبكه 
انجام ش��د س��رعت دانلود حدود 1۷ مگابيت برثانيه 

براي مشتركان فراهم مي شود. 

محبوب ترين كلمات عبور 
سال 201۷ مشخص شد

گيزمودو  سايت SplashData هر سال فهرستي 
از محبوب تري��ن كلمات عب��ور در فضاي مجازي را از 
طريق بررس��ي ميليون ها كلمه عبور س��رقت ش��ده، 
منتشر مي كند. - براساس تحليل 5 ميليون كلمه عبور 
مس��روقه كه هكرها در فضاي مجازي منتشر كرده اند 
 password كماكان دو كلمه عبور ساده 1۲۳456 و
در صدر محبوب ترين كلمات عبور هس��تند كه البته 
حدس زدن آنها نيز ساده بوده و همين مساله سرقت 
آنه��ا را ممك��ن مي كند. از جمله ديگ��ر كلمات عبور 
محبوب و قابل س��رقت كه ظاهرا كاربران قصد ندارند 
 starwars، استفاده از آنها را متوقف كنند مي توان به
 freedom و monkey، iloveyou، whatever

اشاره كرد. 
از جمله كلمات عبوري كه به تازگي به اين فهرست 
 trustno1 و letmein اضافه ش��ده اند مي توان ب��ه
اشاره كرد كه در فهرست هاي سال هاي گذشته وجود 
نداش��ته اند.  اين ش��ركت تحقيقاتي به كارشناس��ان 
هشدار داده كه هكرها با حدس زدن اين كلمات عبور 
ساده به راحتي مي توانند اطلاعات شخصي و حساس 
افراد را به دس��ت آورند و لذا كاربران بايد براي حفظ 
امنيت خود از كلمات عبور دشوارتري استفاده كنند. 

 فرانسه فيس بوك را
جريمه مي كند 

تلگراف  س��ازمان حفاظت از اطلاعات فرانسه به 
واتس آپ هشدار داده در صورتي كه اطلاعات كاربران 
را در اختيار فيس بوك قرار دهد، آن را جريمه خواهد 

كرد. 
سازمان حفاظت از اطلاعات در فرانسه به واتس آپ 
اع��لام كرده در صورتي كه همچنان اطلاعات كاربران 
را در اختيار ش��ركت مادر خود )فيس بوك( قرار دهد، 
 CNIL آن را جريمه خواهد كرد. طبق اعلام سازمان
فرانس��ه، واتس آپ يك ماه فرصت دارد تا در راستاي 
همخوان��ي ب��ا قوانين فرانس��ه گام ب��ردارد و رضايت 
كاربران خود را جلب كند. به گفته CNIL، واتس آپ 
درص��ورت عدم همخواني ب��ا قوانين، در اين كش��ور 

تحريم خواهد شد. 

كند شدن آيفون هاي قديمي 
با به روزرساني 

اس اف گيت  كارشناس��ان هش��دار مي دهند كه 
اگر كاربران مدل هاي قديمي تر آيفون نس��خه جديد 
سيس��تم عامل iOS را روي گوشيش��ان نصب كنند، 

شاهد كند شدن تلفن همراهشان خواهند بود. 
 Primate Labs تحقيقاتي كه توسط پژوهشكده 
صورت گرفته و عملكرد دو گوشي آيفون 6 اس و ۷ را 
بعد از نصب نسخه به روزشده iOS با يكديگر مقايسه 
كرده نش��ان مي دهد كه سرعت مدل هاي قديمي تر با 

به روزشدن سيستم عامل كند شده است. 
Primate Labs معتق��د اس��ت اين كندش��دن 
سرعت گوشي در مدل هاي قديمي تر با هدف مصرف 
كمتر بات��ري در آنها ص��ورت مي گيرد تا ش��ارژ اين 
گوشي ها ديرتر تمام شود. بر همين اساس هر چه مدل 
گوش��ي يك كاربر قديمي تر باشد، احتمال كند شدن 
سرعت و كاهش كيفيت عملكرد آن بيشتر خواهد بود. 
بنابراين مالكان مدل هاي قديمي تر آيفون بهتر است از 
نصب سيستم عامل به روزشده خودداري كنند يا براي 

خريد مدل هاي تازه تر آيفون اقدام كنند. 

بدافزاري كه گوشي را 
منفجر مي كند 

ارس تكنيكا  شركت امنيتي كاسپراسكي بدافزار 
تازه يي را شناسايي كرده كه حجم فعاليت هاي مخرب 
آن چنان زياد اس��ت كه مي تواند ب��ه انفجار فيزيكي 

باتري و آسيب ديدن بدنه آن منجر شود. 
اي��ن بدافزار تقريبا هر اق��دام آزاردهنده يي را روي 
گوش��ي هايي كه در آنها نفوذ كرده انجام مي دهد كه 
از جمله آنها مي توان به ارسال انبوه پيامك ناخواسته، 
اج��راي حملات دي او اس، عضويت بي س��روصدا در 
س��رويس هاي ناخواسته، س��رقت پول هاي ديجيتال 

خريداري شده توسط كاربران و غيره اشاره كرد. 
بدافزار يادش��ده Loapi نام دارد و ميزان فشاري 
كه توس��ط آن به س��خت افزار گوش��ي وارد مي شود 
تا بدان حد ش��ديد اس��ت كه باعث داغ شدن شديد 
باتري و در نهايت انفجار آن مي شود. بدافزار مذكور از 
آسيب پذيري هاي موجود در سيستم عامل گوشي هاي 
همراه استفاده نكرده و در عوض خود را در سايت هاي 
آلوده مخفي كرده و كاربران را به شيوه هايي فريبنده 
وادار ب��ه بارگذاري خ��ودش مي كند. اي��ن بدافزار از 
طريق بازارهاي ثالث برنامه هاي موبايلي و همين طور 

پيامك هاي تبليغاتي نيز منتشر مي شود. 
كارشناسان امنيتي هش��دار مي دهند كه كاربران 
باي��د براي درامان ماندن از تبعات نصب اين بدافزار از 
بارگذاري برنامه هاي مشكوك و آلوده از منابع غيرقابل 

اعتماد بطور جدي خودداري كنند. 

اخبار

از سوي وزارت ارتباطات 

طرح اينترنت كودكان اجرايي مي شود 
گروه دانش و فن  

گس��ترش فضاي مجازي باعث شده تا روز به روز 
اقشار بيشتري از ش��هروندان با آن درگير شوند. اگر 
شبكه اينترنت زماني تنها در اختيار ارتش امريكا بود 
و بعدتر بيش��تر در فضاي علمي و دانش��گاهي مورد 
اس��تفاده قرار مي گرفت اما امروزه در همه حوزه هاي 
تفريحي، تجاري، مالي، مهندسي و حتي اجتماعي هم 
وارد شده است. جنبه اجتماعي_ارتباطي يا تفريحي 
اينترنت كه حالا بس��يار برجسته هم شده و از طريق 
اپليكيش��ن هاي پيام رسان زمينه گسترش ارتباطات 
اجتماعي در فضاي مجازي را فراهم كرده است؛ علاوه 
بر ويژگي هاي مثبتي كه با خود داش��ته است باعث 
ايجاد مخاطراتي براي همه اقشار شهروندان مخصوصا 

كودكان و نوجوانان هم شده است. 
كودكان يكي از آسيب پذيرترين اقشار شهروندان 
در مقابل آس��يب هاي اينترنت هستند. آسيب هايي 
مانند آزارهاي جنسي در فضاي مجازي يا حتي اساسا 
آگاهي زودتر از س��ن بلوغ نسبت به برخي از مسائل 
مربوط به بزرگس��الان مي تواند باعث بلوغ زودرس و 
حتي آسيب هاي رواني جدي در سال هاي بزرگسالي 
ش��ود. اينجاس��ت كه لازم اس��ت تا علاوه بر والدين، 
دولت ها هم وارد كار شوند و با ايجاد برخي بسترهاي 
اختصاصي براي اس��تفاده كودكان از اينترنت زمينه 
كاهش صدمه پذيري اين قشر آسيب پذيرتر جامعه را 

فراهم كنند. 
در اي��ن ارتب��اط محمدج��واد آذري جهرمي وزير 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات؛ اعلام كرده كه يكي از 
طرح هاي��ي كه براي كاهش آف��ات فضاي مجازي در 
دس��تور كار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار 

دارد، طرح اينترنت كودكان است. 
وي همچني��ن با بيان اينك��ه ارتباطات و فناوري 
اطلاع��ات ابزار موثر و اجتناب ناپذي��ري براي نيل به 
اهداف مندرج در منشور حقوق شهروندي است، گفت: 
از جمله اين موارد گردش آزاد اطلاعات، شفاف سازي 
نظام اداري و برخورداري از عدالت اجتماعي اس��ت. 
همچنين علاوه بر اين موارد صيانت از حريم خانواده 
در فض��اي مجازي، حفظ حريم خصوصي كارمندان، 
اعتماد عمومي، شايس��ته سالاري و پرهيز از تبعيض 
جنس��يتي در به كارگيري مديران همواره س��رلوحه 
وظايف وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات بر اساس 

منشور حقوق شهروندي بوده است. 
وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاع��ات تصريح كرد: 
ط��رح اينترنت ك��ودكان براي كاه��ش آفات فضاي 

مج��ازي و همچنين نرم اف��زار موبايل مح��ور دولت 
همراه از برنامه هايي اس��ت كه در آينده در دس��تور 
كار اي��ن وزارتخانه قرار دارد. گروه��ي از حقوقدانان 
و صاحب نظ��ران مامور ش��ده اند اقدامات لازم به اين 

كسب و كارها را فراهم كنند. 

 سند حمايتي كودكان در فضاي مجازي 
پي��ش از اي��ن ني��ز آذري جهرم��ي در راس��تاي 
فعاليت ه��اي وزارت ارتباطات وفن��اوري اطلاعات در 
توس��عه خدمات فضاي مجازي مناس��ب كودكان و 
نوجوانان، همزمان با روز دانش آموز، دس��تور انتش��ار 
»پيش نوي��س س��ند حمايتي و برنامه اقدام توس��عه 
خدم��ات فضاي مجازي كودك و نوج��وان« را صادر 

كرد.
اي��ن س��ند در چه��ار ه��دف كلان آم��وزش، 
فرهنگ س��ازي و ترويج فضاي مجازي حوزه كودك، 
فراهم س��ازي زيرس��اخت هاي ارتباط��ي محتوايي و 
اعتمادي، توس��عه بازار و مقاوم سازي كسب وكارها و 

مديريت و راهبري برنامه اقدام تدوين ش��ده و شامل 
40 اقدام اولويت نخس��ت، ذيل هريك از اين اهداف 

است. 
در پيش نوي��س »س��ند حمايتي و برنام��ه اقدام 
توس��عه خدمات فضاي مجازي ك��ودك و نوجوان«، 
ضمن بررس��ي چالش ه��اي فضاي مج��ازي كودك 
و نوجوان و با اش��اره به اس��ناد بالادس��تي و الزامات 
قانون��ي در حمايت و حفاظت از اين قش��ر جامعه، از 
س��ه منظر فرهنگي، اقتصادي و حقوق شهروندي به 
تبيين ابعاد مختلف در موضوع پرداخته و س��پس به 
نقش وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در حمايت 
از توسعه زيرس��اخت ها و تنظيم قوانين، براي حفظ 
مناف��ع كاربران و ارائه دهندگان خدمات و فعالان اين 
حوزه و همچنين توجه به ترويج و فرهنگ س��ازي در 

مجامع بين المللي اشاره دارد. 
در اي��ن س��ند، با در نظر گرفت��ن اصول حاكم بر 
زيس��ت بوم خدمات فض��اي مجازي ك��ه تمركز بر 
پاس��خگويي زيس��ت بوم به تمام نيازهاي ارتباطي و 

محتوايي مخاطبان اصلي )كودكان و نوجوانان( دارد، 
تس��هيل و تامين زيرس��اخت هاي اعتماد و حمايت 
مت��وازن از تم��ام توليدكنن��دگان، عرضه كنندگان 
خدمات را به عنوان اصول حاكم بر زيس��ت بوم فرض 
كرده اس��ت و با ترس��يم چشم انداز س��ند، تاكيد بر 
توس��عه فضاي مجازي كودك و نوجوان متناس��ب با 
هويت اسلامي-ايراني سهم مناسبي در اقتصاد بخش 
و افزاي��ش توليد محتوا و خدمات مناس��ب كودك و 

نوجوان در اين فضا دارد. 

 كودكان از چه سني موبايل به دست بگيرند
اما اينكه از چه س��ني والدين مي توانند كودك 
خود را با وس��ايل الكترونيكي هوشمند آشنا كنند 
و آش��نايي با اين وس��ايل چه مزايا يا آس��يب هايي 
مي توان��د براي فرزندان آنها داش��ته باش��د. امروزه 
از زمان��ي كه كودكان كم س��ن و س��ال مي توانند 
وسيله يي را در دست خود بگيرند، امكان دسترسي 
آنها به انواع مختل��ف ابزارك هاي ديجيتال به ويژه 

تلفن  هم��راه هوش��مند، رايانه و تبل��ت نيز فراهم 
مي ش��ود. بر همين اساس، هنگامي كه آثار انگشت 
فرزندتان بيش از خود ش��ما روي نمايش��گر تبلت 
مش��اهده مي شود، ممكن است زمان خريد دستگاه 

قابل حمل بي سيم براي وي فرارسيده باشد. 
تلفن همراه هوش��مند دس��تگاهي پيش��رفته و 
قدرتمند مجهز به سيس��تم عامل محس��وب شده 
كه امكاناتي مانند مكالمه، ارس��ال پيامك و ايميل، 
جس��ت وجو در اينترنت و تماشاي ويدئو و عكس را 
براي كاربر خود فراه��م مي كند. تبلت ها نيز تقريبا 
تواناي��ي انجام هر آنچه با لپ ت��اپ صورت مي گيرد 
را در قالبي كوچك تر و قابل حمل تر با اس��تفاده از 
نمايشگرهاي لمسي خود فراهم مي كنند. در نتيجه 
اگر قصد داريد تا مسووليت يكي از اين فناوري هاي 
محبوب را به فرزند خود بس��پاريد، مي توانيد نكاتي 
را كه پايگاه اطلاع رس��اني پليس فتا به آنها اش��اره 

كرده است را مد نظر قرار دهيد. 
براي كودكاني كه در س��ن مدرس��ه ق��رار دارند، 
يك تلفن همراه هوشمند يا تبلت مي تواند لايه هاي 
يادگيري بيش��تري را در اختيار آنه��ا قرار دهد. اين 
لايه ها در بس��ياري موارد فراتر از كلاس هاي سنتي 
يا كتاب هس��تند. اين قبيل ابزارك ه��اي ديجيتال 
محبوب فرصت هاي بس��ياري را ب��راي دانش آموزان 
براي دسترسي به محتوا و تعامل با برنامه هاي درسي 
فراهم مي كنند. در حقيقت، تلفن همراه هوش��مند 
ي��ا تبلت دانش آموزان را به دنيايي ماوراي ديوارهاي 
آج��ري كلاس متص��ل كرده و امكان دسترس��ي به 

حجم عظيمي از اطلاعات را فراهم مي كنند. 
در س��اير نقاط دنيا نيز بحث اينترنت و كودكان 
م��وزد توجه ق��رار گرفته اس��ت بطوري كه ش��بكه 
اجتماع��ي فيس ب��وك، پيام رس��اني را تحت عنوان 
»مسنجر كيدز« ارائه كرده تا كودكان تحت نظارت 
والدي��ن خود بتوانند با دوس��تان خ��ود در ارتباط 

باشند. 
به گزارش ايس��نا، به نقل از وب سايت وي تري، 
از س��ال 1998 ميلادي ك��ه اس��تفاده از اينترنت 
براي عموم مردم همگاني ش��د، كاربران بس��ياري 
از اطلاعات نادرس��تي ك��ه در فضاي ب��از اينترنت 
ممكن است در دس��ترس كودكان قرار بگيرد، ابراز 
نگراني كردند. بنابراين كنگره امريكا لايحه و قانوني 
را تصوي��ب كرد كه كودكان زير 1۳ س��ال و بدون 
نظارت و اج��ازه والدين خود، مجاز به اس��تفاده از 

اينترنت نباشند. 

ساينس  
محققان اظهار كردند: ستاره هاي شكننده الهام بخش نسل جديدي از روبات ها هستند 

كه مي توانند با آسيب هاي فيزيكي سازگار شوند. 
 محقق��ان ژاپن��ي، براي نخس��تين بار موفق به طراحي روباتي ش��دند كه قادر اس��ت 

بلافاصله بعد از آسيب فيزيكي غيرمنتظره خود را با شرايط سازگار كند. 
محققان دانش��گاه هاي توهوكو و هوكايدو توانس��تند با الهام از ستاره شكننده كه پنج 

بازوي متحرك و انعطاف پذير دارد، روبات جديدي طراحي كنند. 
ستاره هاي شكننده فاقد سيستم عصبي مركزي پيچيده هستند، اما با از دست دادن 
يكي از بازوها مي توانند خود را سازگار كرده و به حركت خود ادامه دهند. پروفسور آكيو 
ايش��يگوورو، سرپرس��ت اين بررسي اظهار كرد: اين يك پيش��رفت قابل توجه است، زيرا 
بعضي از روبات ها در شرايط و محيط هاي سخت و خطرناك استفاده مي شوند. زماني كه 
روبات هاي معمولي، آسيب فيزيكي غير منتظره يي را متحمل مي شوند، نياز به زمان براي 
بازسازي دارند، اما اين روبات ها سريع خود را با شرايط سازگار مي كنند و به فعاليت خود 
ادامه مي دهند. س��تاره شكننده از دسته خارپوس��تان بوده و بسيار شبيه ستاره دريايي 

است. اين جانوران بيشتر در آب هايي با عمق بيش از 500 متر زندگي مي كنند. 

ورج 
 گوگل نسخه يي از بسته نصب مرورگر اينترنتي كروم را در فروشگاه آنلاين ويندوز استور 

منتشر كرد، اما مايكروسافت به سرعت اين بسته را از فروشگاه خود حذف كرد. 
كاربران با كليك روي نسخه يادشده به سمت يك لينك بارگذاري هدايت مي شدند تا 
مرورگر يادش��ده را نصب كنند. اما مايكروسافت كه از اين اقدام گوگل خرسند نشده بود 
بسته نصب كروم را حذف كرد. مايكروسافت علت اين اقدام را نقض سياست هاي فروشگاه 
آنلاين خود اعلام كرده است. اين شركت از گوگل خواسته تا به جاي هدايت كاربران به 
سمت لينك دانلود نسخه كاملي از برنامه كروم را در فروشگاه آنلاين مايكروسافت ارسال 
كند. اين ش��ركت افزوده برنامه هاي عرضه شده در فروشگاه ويندوز10 بايد از موتورهاي 
اچ تي ام ال و جاوااسكريپتي كه توسط ويندوز10 ارائه شده استفاده كنند و مرورگر كروم 
هنوز از موتور Blink خود اس��تفاده مي كند. اين شركت بايد نسخه يي خاص از كروم را 

طراحي كند كه به سياست هاي فروشگاه مايكروسافت وفادار باشد. 
كارشناسان مي گويند علت اين اقدام گوگل مقابله با نصب برنامه ها و افزونه هاي قلابي 
در محيط مرورگر يادشده است كه برخي از آنها در فروشگاه ويندوز هم وجود دارند. در 

مجموع به نظر نمي رسد نبرد دو طرف در اين زمينه در آينده نزديك به پايان برسد. 

انگجت  
 گ��وگل از زم��ان عرضه نس��خه لي لي پاپ سيس��تم عامل اندرويد در س��ال ۲015 از 
برنامه هاي 64 بيتي روي گوش��ي هاي هوشمند پشتيباني مي كند، اما حالا 64 بيتي شدن 
اين برنامه ها به يك اجبار مبدل ش��ده است. گوگل بطور رسمي اعلام كرده كه از آگوست 
س��ال ۲019 تمامي برنامه هاي اندرويدي بايد از كد 64 بيتي پش��تيباني كنند. اين امر به 
معني خداحافظي گوگل با برنامه هاي ۳۲ بيتي نيس��ت، اما نشان مي دهد كه گوگل قصد 
دارد با اين تغيير بر توان پردازش و امكانات قابل دس��ترس از طريق برنامه هاي اندرويدي 
بيفزاي��د. گ��وگل قبلا اعلام كرده بود كه در آينده به دنبال پش��تيباني صرف از برنامه هاي 
64 بيتي در سيستم عامل اندرويد است، اما هنوز زمان خداحافظي با برنامه هاي ۳۲ بيتي 
را اعلام نكرده اس��ت. تغييرات برنامه نويسي در برنامه هاي اندرويدي محدود به مورد اعلام 
شده بالا نيستند. بنا بر اعلام گوگل از آگوست سال ۲018 برنامه هاي جديد اندرويدي بايد 
با رابط كاربري برنامه نويس��ي نس��خه Oreo اندرويد سازگار شوند. به احتمال زياد گوگل 
همزمان با آغاز سال ۲018 تغييرات تازه ديگري را هم براي برنامه نويسي در محيط اندرويد 
اعلام خواهد كرد. اپل در اين زمينه پيشروتر از گوگل بوده است. اين شركت پشتيباني از 

برنامه هاي ۳۲ بيتي در iOS را از شهريور ماه گذشته متوقف كرد.

ساخت روبات با الهام از ستاره شكننده برنامه هاي اندرويدي 64 بيتي مي شوددعواي مايكروسافت و گوگل

رويداد كاربردريچه
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 اختتامي�ه مس�ابقات ق�رآن ش�ركت پالاي�ش 
نفت اصفه�ان برگزار ش�د؛ اصفهان   ريي��س روابط 
عمومي ش��ركت پالايش نف��ت اصفه��ان از برگزاري 
مراس��م اختتامي��ه مس��ابقات ق��رآن اين ش��ركت و 
داد.  آن خب��ر  برگزي��دگان  از  از ۱۶۰نف��ر  تجلي��ل 
محمدص��ادق حاجيان اعلام كرد: اين مراس��م همراه 
ب��ا محفل انس با ق��رآن در كنار تلاوت ق��اري ممتاز 
 جه��ان اس��لام حام��د ش��اكرنژاد؛ با حض��ور بيش از

۵۰۰ نفر از كاركنان به اتفاق خانواده هاي صنعت نفت 
و عموم م��ردم در محل تالار اهل بيت اصفهان برگزار 
ش��د. مسوول دارالقرآن ش��ركت پالايش نفت اصفهان 
با بيان اينكه در اين مراس��م، برخ��ي از قاريان مطرح 
اس��تان و كش��ور نيز حضور داش��تند، گف��ت: اجراي 
برنامه هاي معنوي همچون قرائت قرآن توس��ط قاري 
نوجوان و ممتاز استان، اجراي برنامه حفظ قرآن توسط 
موس��ي معتمدي حافظ كل قرآن و نفر اول مسابقات 
بين المللي قرآن كريم، اجراي تواشيح و... زينت بخش 

اين محفل با شكوه قرآني بود. 
 يك سوم شبكه هاي توزيع و انتقال آب در خراسان  
شمالي فرسوده است؛ بجنورد  مديرعامل شركت آب و 
فاضلاب روس��تايي خراسان ش��مالي گفت: يك سوم از 
ش��بكه هاي توزيع و انتقال آب در اين اس��تان فرسوده 
است. روش��ن روان افزود: 4۶۰۰كيلومتر شبكه توزيع و 
انتقال آب در اين اس��تان وجود دارد كه يك سوم از آن 
فرسوده اس��ت. وي با اش��اره به اينكه هر ساله مقداري 
از اين ش��بكه هاي فرس��وده تعمير و عوض مي ش��وند، 
ادامه داد: وجود ش��بكه هاي فرس��وده تاثي��ر زيادي در 
هدررف��ت آب ها دارد و بايد مي��زان اعتبارات اختصاص 
يافت��ه افزايش يافته تا در اي��ن بحران كم آبي بتوانيم در 
مصرف آن صرفه جويي و از هدررفت آن جلوگيري كنيم. 
روش��ن روان ميزان هدررفت آب از طريق شبكه انتقال و 

توزيع فرسوده آب را 22 درصد بيان كرد. 
 هم�كاري اتيوپ�ي ب�ا كارخانه هاي ب�زرگ اراك 
100 درصد است؛ اراك   امانوئل كيدان، مدير هلدينگ افور 
و هيات تجاري اتيوپي كه در اراك به سر مي برند در بازديد 
از 3كارخانه بزرگ و م��ادر اراك، همكاري با كارخانه هاي 
اراك براي س��اخت تجهيزات را ۱۰۰ درصد دانس��ت.  اين 
هيات تجاري از كارخانه هاي آذرآب، ماشين سازي و واگن 
پارس ديدن كردند و با توانمندي هاي اين كارخانه ها آشنا 
ش��دند. امانوئل كيدان با بيان اينكه از توان صنعتي استان 
مركزي حيرت زده ش��دم، افزود: توانمندي ه��اي ايران در 
ش��هرهاي مختلف نشان از رشد كشور است و فرصت هاي 
زيادي براي همكاري وجود دارد.  توليد در كارخانه آذرآب 
به طور جدي شروع شده و تا پايان سال ۵ هزار تن تجهيزات 

تحويل پيمانكاران داخلي مي دهند. 
 جمعيت اس�تان قم يك  ميلي�ون و ۲۹۲ هزار نفر 
اس�ت؛ قم  مع��اون آم��ار و اطلاعات س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي اس��تان قم با اشاره به نتايج سرشماري نفوس و 
مسكن سال ۹۵ در استان گفت: در اين سرشماري جمعيت 
اس��تان يك  ميليون و 2۹2هزار نفر بوده است. محمدجواد 
ش��اكرآراني ديروز در نشس��ت خبري كه در سالن جلسات 
س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اس��تان برگزار شد با اشاره 
به نتايج سرش��ماري نفوس و مس��كن س��ال ۹۵ در استان 
اظهار كرد: در اين سرشماري جمعيت استان يك  ميليون و 
2۹2هزار نفر كه 7.۶ درصد خانوارهاي تك نفره، 2۰.3 درصد 
در خانواره��اي 2 نفره، 27.۵ درص��د در خانوارهاي 3 نفره، 
28.۵ درص��د در خانوارهاي 4 نف��ره و مابقي در خانوارهاي 
۵  نفره و بيش��تر هس��تند.  وي با بيان اينكه اس��تان قم با 
۰.7۱ درصد مساحت كشور ولي با وجود اين  ۱.۶2 درصد 
جمعي��ت كل كش��ور را در خود جاي  داده اس��ت، افزود: 
بيشتر جمعيت اس��تان با بيش از ۵۵8 هزار نفر در گروه 
س��ني 3۰تا ۶۵ س��ال قرار دارند و در گروه سني كمتر از 

۱4سال نيز 33۵هزار و 232 نفر وجود دارد. 
 عضويت يك ميلي�ون و 600 هزار نفر در صندوق 
بيمه اجتماعي روس�تاييان؛ بجنورد  صمدالله فيروزه، 
قائم مقام صندوق بيمه اجتماعي كش��اورزان، روستاييان و 
عشاير گفت: يك ميليون و ۶۰۰ هزار نفر در صندوق بيمه 
اجتماعي روستاييان و عش��اير عضو اين صندوق هستند. 
صمدالله فيروزه در حاش��يه نشست هم انديشي كارگزاران 
بيمه اجتماعي كش��اورزان، روستاييان و عشاير در بجنورد 
گف��ت: از مجم��وع ۵ ميليون و 8۰۰ هزار روس��تايي، يك 
ميلي��ون و ۶۰۰ ه��زار نفر عضو صن��دوق بيمه اجتماعي 

كشاورزان، روستاييان و عشاير هستند. 
 ورود تاكس�ي هاي تمام اتوماتيك آريو به ش�هر 
قم؛ قم  مديرعامل سازمان تاكسيراني شهرداري قم گفت: 
نوسازي يك هزار و ۵۰۰ دستگاه تاكسي در قم انجام  شده 
و ۱۵دس��تگاه تاكس��ي هاي آريو نيز وارد شهر شده است.  
مرتضي عزتي در نشست خبري هفته حمل ونقل از ارتباط 
حدود ۱7هزار نفر با س��ازمان تاكسيراني خبر داد و اظهار 
كرد: حدود ۶ هزار دس��تگاه تاكسي، ۵ هزار و 2۰۰دستگاه 
وانت بار، 4هزار دس��تگاه سرويس مدرس��ه و 4هزار راننده 
كمكي با سازمان تاكسيراني در ارتباط هستند.  وي سهم 
تاكسيراني در حمل ونقل مسافر را روزانه 2۱۰هزار نفر اعلام 
ك��رد و افزود: روزانه يك  ميليون و 7۰۰هزار حمل ونقل در 
سطح ش��هر انجام مي شود كه سهم س��ازمان تاكسيراني 
حدود 2۱۰هزار نفر است.  وي راه اندازي تاكسي اينترنتي 
را لازم دانست و گفت: استفاده از تكنولوژي روز در سيستم 
حمل ونقل ش��هري لازمه نيازهاي امروز شهروندان است و 
تاكسي اينترنتي »خوش« از مهر ماه در سطح استان براي 

خدمات رساني به شهروندان فعال است.
 ۳۲ ميليارد ريال اعتبار طرح هاي مشاغل خانگي  
در گنب�د كاووس مصوب ش�د: ؛ گ�رگان  رييس اداره 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي گنبدكاووس با اشاره به تصويب 
32۵طرح در قالب مش��اغل خانگي با اعتبار 32ميليارد و 
۵۰۰ ميليون ريال گفت: سهم استان از تعهد اشتغال 7هزار 
نفر بوده كه 4۵ درصد از اين ايجاد اشتغال در گنبدكاووس 
بوده اس��ت.  عبدالحكيم س��لاق ديروز در جلسه كارگروه 
اشتغال و سرمايه گذاري شهرستان گنبدكاووس اظهار كرد: 
32۵طرح در قالب مشاغل خانگي در كميته كارشناسي با 
اعتبار 32ميليارد و ۵۰۰ ميليون ريال مصوب ش��ده كه از 
اين تعداد 48طرح با اعتبار 48۰ميليون تومان در بانك در 
مرحله پرداخت تسهيلات هستند.  رييس اداره كار، تعاون 
و رفاه اجتماعي شهرستان گنبدكاووس افزود: تعهد اشتغال 
شهرس��تان گنبدكاووس در س��ال جاري 3هزار و ۱۱۹نفر 
اس��ت كه تاكنون يك  هزار و 7۰2نفر آن يعني ۵۵  درصد 

محقق شده است. 

اخبارشهرستانها

معاون وزير اقتصاد مطرح كرد:

بهبود محيط  كسب و كار با تحقق دولت الكترونيك

مديرعامل اپراتور اول:
همراه اول كمترين ميزان قطعي مكالمه را دارد

گروه بنگاه ها  
 بهبود محيط هاي كس��ب و كار يكي از مهم ترين 
وعده هايي ب��ود كه روحاني در اي��ام انتخابات يازدهم 
رياست جمهوري در سال۹2 با آن به ميانه مبارزه هاي 
انتخابات��ي پ��اي گذاش��ت. وعده ي��ي كه ب��ه اعتقاد 
كارشناس��ان اقتصادي تنها راه برون رفت اقتصاد ايران 
از مشكلات كليش��ه يي و ريشه دار است و با اجراي آن 
مي توان گام هاي بلندي در مسير توسعه پايدار برداشت. 
طرح رونق توليد محصول چنين نگرشي است كه 
از سال ۹۵ عملياتي ش��د، طرحي كه تلاش مي كند 
تا معضل تامين نقدينگي را براي بنگاه هاي اقتصادي 
ح��ل كند و فضاي لازم براي افزايش توليد و توس��عه 
ص��ادرات را در اختيار آنان ق��رار دهد؛ اما بازگرداندن 
رونق به پيكره فرسوده اقتصاد ايران به همان سادگي 
كه در مباحث تئوريك مطرح مي ش��ود، نيست و در 
مقام عمل دولتمردان متوجه ش��دند كه بدون ايجاد 
بسترهاي لازم امكان دميدن روح رونق در كالبد توليد 
ممكن نيست. بس��ترهايي كه مهم ترين بخش آن را 
مي ت��وان در تحقق دولت الكترونيك خلاصه كرد كه 
هنوز در س��اختارهاي اقتصادي و اجرايي كش��ورمان 

نهادينه نشده است. 
بر همين اساس است كه معاون وزير امور اقتصادي 
و دارايي در آيين آغاز به كار سامانه دريافت، انعكاس، 
پيگيري و رس��يدگي به ش��كايات متقاضيان صدور 
مجوزهاي كس��ب و كار )دادور( در تبريز گفت: بهبود 
وضعيت كس��ب و كار بدون ايج��اد دولت الكترونيك 
ممكن نيس��ت و دولت تدبير و امي��د بر اين موضوع 
تاكيد دارد.  حسين ميرش��جاعيان با بيان اينكه اين 
امكان در راس��تاي تسهيل در ارائه خدمات به فعالان 
اقتص��ادي راه اندازي ش��د، گفت: در آغ��از كار دولت 
يازدهم شرايط كشور براي توسعه محيط كسب و كار 
مناس��ب نبود و قبل از دولت تدبير و اميد تحريم هاي 
بين المللي صادرات را تحت تاثير قرار داده بود و تورم 
تا حدود 4۰درصد و رك��ود نيز به منهاي 7.7 درصد 

رسيده بود. 
ميرش��جاعيان اظهار كرد: مجموعه شرايط ركود 
تورمي ش��ديد در كش��ور حاكم بود و دولت يازدهم 
ميراث دار اين ش��رايط بود و تغيي��ر روند متغيرهاي 
اقتص��ادي در اي��ن ش��رايط س��خت ب��ود. يك��ي از 
سياست هاي دولت تدبير و اميد بهبود محيط كسب 
و كار و كاه��ش هزينه هاي توليد بود كه در دس��تور 
كار قرار گرفت.  معاون وزي��ر امور اقتصادي و دارايي 
گفت: نظام مجوزدهي ك��ه يكي از حوزه هاي محيط 

كسب و كار اس��ت در دولت تدبير و اميد مورد توجه 
ق��رار گرفت و برخي مصوبات قانوني از طريق مجلس 

شوراي اسلامي اصلاح شد. 
ميرش��جاعيان با بيان اينكه قبل از روي كار آمدن 
دول��ت يازدهم اطلاعات مربوط ب��ه بدهي هاي دولت 
مبهم ب��ود و در واق��ع اطلاعاتي در دس��ترس نبود، 
اف��زود: با اقداماتي كه انجام ش��د اكنون اطلاعات در 
مورد بدهي هاي دولت در دس��ت است و برنامه ريزي 
و پيش بيني در خصوص وضعيت بدهي ها انجام شده 
است. در شروع دولت يازدهم هيچ اطلاعاتي در مورد 
مجوزها وجود نداشت كه با ايجاد سامانه ايران مجوز، 
تمام مجوزهاي صادره توس��ط دستگاه ها در آن ثبت 
شد.  معاون وزير امور اقتصادي و دارايي افزود: 2هزار 
و ۱۰۰مجوز در كل كش��ور صادر ش��ده ب��ود كه در 

بررسي هاي انجام شده ۵۰۰ مجوز حذف شد. 
وي همچني��ن با اش��اره ب��ه فعالي��ت مركز ملي 
پايش محيط كس��ب و كار گفت: تس��هيل، تس��ريع 
و شفاف س��ازي در انجام فرآيند ه��اي منتهي به اخذ 
مجوزهاي كس��ب و كار، ضمن ايج��اد فضاي اعتماد 

بين حاكميت و صاحبان سرمايه موجب تحقق اهداف 
دول��ت كارآفرين و افزايش س��رمايه هاي در گردش و 

خروج از ركودهاي اقتصادي مي شود. 
ميرش��جاعيان از جمله اهداف راه اندازي س��امانه 
دادور را پياده سازي سيستمي يكپارچه براي دريافت، 
پيگيري و پاسخگويي به ش��كايات از صادر كنندگان 
مجوز، آسيب شناس��ي گلوگاه ه��اي نارضايتي ارباب 
رج��وع در فرآين��د صدور مجوز، اس��تقرار سيس��تم 
پش��تيبان تصميم گيري ب��راي اصلاح كارشناس��ي 
فرآيند هاي صدور مجوز و شناسايي مجوزهاي داراي 

امضاي طلايي و متخلفان برشمرد. 

 صدور ۹500 مجوز سرمايه گذاري
در آذربايجان شرقي

مديركل امور اقتصادي و دارايي آذربايجان ش��رقي 
نيز در اين مراسم با اشاره به اين مهم و اهميت توسعه 
بخش مالي گفت: بخش مالي كارآمد نقش اساسي در 
تجهيز منابع براي س��رمايه گذاري، تشويق براي ورود 
و تجهيز س��رمايه خارجي و همچنين بهينه سازي ساز 

و كار تخصي��ص منابع ايفا مي كند.  رضا حس��يني با 
بيان اينكه رقابت پيش ش��رط اساسي براي اثربخشي 
در اقتصاد جهاني اس��ت، افزود: فضاي كس��ب و كار و 
رقابت به سياس��ت هاي دولت، مشوق هاي مالي، شيوه 
تامين مالي بنگاه ها، بهداشت، آموزش، بهره وري، رفتار 
و عملكرد مدي��ران و كارگزاران منطق��ه به بنگاه هاي 
اقتصادي بس��تگي دارد.  وي اظه��ار كرد: دولت نقش 
مستقيمي در كاهش ريسك و نحوه تامين مالي بنگاه ها 
ايفا مي كند، همچنين توسعه مناطق بستگي به رفتار 

مديران در راستاي جذب سرمايه گذاران دارد. 
حسيني با اشاره به اينكه ميانگين مدت ارائه خدمات 
سرمايه گذاري در كشور كه حدود ۱۵۰روز است، گفت: 
در برخ��ي كش��ورها ارائه اين خدمات ب��ه روز كاهش 
يافت��ه و بايد اين عقب افتادگي را جبران و روند موجود 
را اصلاح كنيم.  وي يادآور ش��د: در آذربايجان ش��رقي 
با راه اندازي پنجره واحد س��رمايه گذاري توانس��ته ايم 
برخي موانع را برداشته و روند موجود را تسهيل كنيم.  
مديركل امور اقتصادي و دارايي آذربايجان ش��رقي با 
تاكيد بر اينكه بايد چالش ها و موانع موجود به حداقل 

برس��د، اضافه كرد: برخي مديران متقاعد نشده اند كه 
در سيس��تم الكترونيك��ي كار كنند و موجب طولاني 

شدن روند صدور مجوز مي شوند. 
حسيني اظهار كرد: با راه اندازي سامانه دادور در 
استان بخشي از اين موانع برطرف مي شود و مديران 
از اين پس موظف به اس��تفاده از اين س��امانه براي 
اس��تعلام و صدور مجوز جهت بهبود و پايش محيط 

كسب و كار در استان هستند. 

 آذربايجان شرقي
از پيشگامان راه اندازي سامانه دادور

مع��اون هماهنگي امور اقتصادي و توس��عه منابع 
اس��تاندار آذربايجان ش��رقي نيز در اين مراسم گفت: 
پايش فضاي كس��ب و كار از موضوعات بس��يار مهم 
در ارتباط با سرمايه گذاري اس��ت.  علي نواداد افزود: 
متاسفانه فضاي كس��ب و كار كشور جايگاه مطلوبي 
كه در شأن و شايس��ته جمهوري اسلامي باشد را در 
دنيا ندارد. وي ادامه داد: به تبع همين موضوع جايگاه 
آذربايجان شرقي در فضاي كسب و كار كشور شايسته 

اين استان نيست. 
نواداد اظهار كرد: مديريت ارشد استان به موضوع 
بهبود فضاي كس��ب و كار بس��يار تاكي��د دارد و از 
اين رو يكي از پيش��گامان راه اندازي سامانه دادور در 
كشور هستيم. وي با اشاره به راه اندازي پنجره واحد 
سرمايه گذاري در آذربايجان شرقي گفت: اين سامانه 
با س��اختار يكپارچه، سيستماتيك، هوشمند و قابل 
نظ��ارت يكي از ملزومات بهبود فضاي كس��ب و كار 
است كه آذربايجان شرقي پيش��گام در راه اندازي آن 
اس��ت.  وي ي��ادآوري كرد: با راه اندازي اين س��امانه 
بهينه س��ازي فرآيند صدور مجوزها در ارائه خدمت 
به متقاضيان، احصا و شناس��ايي گلوگاه هاي صدور 
مجوزها با رصد لحظه يي و برخط، افزايش س��لامت 
اداري و شفاف سازي و توزيع عادلانه منابع از طريق 

نظارت بي واسطه حاكميت امكان پذير مي شود. 
همچنين ايجاد بانك اطلاعاتي جامع از اطلاعات 
مجوزه��ا، اس��تعلام ها، دريافت كنن��دگان حقيقي و 
حقوقي و دس��تگاه هاي صادر كننده مجوز، نظارت و 
پايش مستمر مراحل صدور مجوز، كاهش هزينه هاي 
سربار دس��تگاه هاي اجرايي در ارائه خدمات مرتبط 
با مجوزها و تس��هيل و تس��ريع در ارائه خدمات به 
متقاضيان از ديگر كاركردهاي اين س��امانه اس��ت.  
آذربايجان ش��رقي دومين استان كشور بعد از استان 

سمنان است كه به سامانه دادور مجهز شده است. 

مديرعامل همراه اول گفت: عدم همكاري شهرداري ها و مردم باعث 
شده تا توسعه پوشش آنتن دهي تلفن همراه با مشكل روبه رو شود و روند 

افزايش پوشش تلفن  همراه كند شود. 
وحيد صدوقي، مديرعامل شركت ارتباطات سيار ايران)همراه اول( 
در گفت وگو با ايلنا درباره جلسه وزير ارتباطات و اپراتورها درخصوص 
مشكلات آنتن دهي گفت: جلسه يي با حضور وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات براي بررس��ي دغدغه هاي م��ردم و اقداماتي كه اپراتورها در 
چند وقت اخير انجام داده اند، برگزار ش��د كه نقشه راه اقدامات بعدي 

اپراتورها براي تكميل پوشش آنتن دهي تلفن همراه را تعيين كرد. 
صدوقي با اش��اره ب��ه برنامه هم��راه اول ب��راي كاهش قطعي 
تماس ها و افزايش پوش��ش آنتن دهي تلفن همراه گفت: همراه اول 
در چند س��ال گذش��ته به خصوص در ۱7ماه گذشته با راه اندازي 
4۰هزار س��ايت تلفن همراه براي كاهش قطعي تماس ها و افزايش 
پوش��ش آنتن دهي تلفن همراه سرمايه گذاري سنگيني انجام داده 

است. البته ش��بكه همراه اول براساس ش��اخص هاي تعيين شده، 
مقداري افت كيفيت داش��ت اما براس��اس تعهدي كه با س��ازمان 
تنظي��م مقررات و ارتباطات راديويي وجود دارد، ش��اخص كيفيت 
هم��راه اول كنترل ش��د و در جايگاه مناس��بي قرار گرفته اس��ت.  
وي تاكيد كرد: براس��اس آمارهاي منتش��ر ش��ده در جلسه توسط 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات، ش��اخص قطعي تلفن همراه در 
ش��هر تهران ۰.۶درصد و در كل كشور اين ميزان كمتر است و در 
ميان اپراتورهاي تلفن همراه، همراه اول كمترين قطعي را داش��ته 
است. مردم بايد بدانند كه از اسفند ماه گذشته تا به امروز كيفيت 
ارتباطات هم��راه اول افزايش يافته و قطع��ي مكالمات با توجه به 
افزايش پوش��ش آنتن دهي كاهش يافته ك��ه مي تواند ارتباطات با 

كيفيت و پايداري را در اختيار مردم قرار دهد.
مديرعام��ل همراه اول درخصوص مش��كلات آنتن دهي گفت: در 
بس��ياري از موارد عدم همكاري ش��هرداري ها و مردم باعث ش��ده تا 
توس��عه پوش��ش آنتن دهي تلفن همراه با مشكل روبه رو شود و روند 
افزايش پوشش تلفن  همراه كند شود. در جلسه با وزير ارتباطات نيز 
لزوم هماهنگي شهرداري ها با وزارت كشور و شهرداري تهران مطرح 
ش��د تا اپراتورهاي تلفن همراه بتوانند بعد از س��ال ها در برخي نقاط 
مج��وز نصب را دريافت كنند.  وحيد صدوقي با بيان اينكه پوش��ش 
ضعيف تلفن همراه به ضرر مردم اس��ت، گفت: مردم از بابت افزايش 

پوش��ش تلفن همراه و س��لامت خود دغدغه دارند كه در اين جلسه 
نيز مطرح ش��د اما مردم بايد بدانند كه افزايش پوش��ش تلفن همراه 
آزمايش ش��ده و عدم پوش��ش تلفن همراه يا پوشش ضعيف به ضرر 
مردم اس��ت و پوشش كامل به نفع مردم اس��ت.  مديرعامل شركت 
ارتباطات س��يار ايران افزود: از سوي وزير ارتباطات پيشنهاد شد در 
صورتي كه به واس��طه توس��عه يا عدم همكاري در مناطقي پوش��ش 
ضعيف باش��د يا كيفيت درحال ارائه از كيفيت تعريف شده در پروانه 
اف��ت كرد ۱۰ثانيه اول به صورت رايگان ارائه ش��ود. البته همراه اول 
پي��ش از اين نيز در چنين مناطقي 3ثاني��ه اول را به صورت رايگان 

عرضه مي كرده كه حالا به ۱۰ثانيه ارتقا پيدا مي كند. 
صدوقي افزود: درخصوص قطعي تلفن همراه اگر پروانه يك درصد را 
اعلام كرده باشد، ميانگين همراه اول در كليه شهر ها ۰.۶درصد است كه 
عدد به مراتب كمتري در مقابل دو اپراتور ديگر تلفن همراه است.  وي 
درباره شبكه رومينگ ملي خاطرنشان كرد: رومينگ ملي از سال ۱3۹3 
راه اندازي ش��ده و به صورت روزانه حدود يك ميليون و ۱۰۰هزار نفر از 
مشتركان اپراتورهاي دوم و سوم از همراه اول سرويس دريافت مي كنند. 
در نقاطي كه از س��وي رگولاتوري اعلام ش��ود، دسترسي براي استفاده 
ايجاد مي ش��ود اما يك نكته مهم درباره عدم راه اندازي اين سرويس در 
بس��ياري از نقاط يا كلان ش��هرها اين مساله اس��ت كه ايجاد دسترسي 

باتوجه به شبكه هاي ۶ لايه پيچيدگي هاي فني دارد. 

بوشهر  سرپرست معاونت سياسي، 
امنيتي اس��تانداري بوش��هر گفت: نرخ 
مش��اركت اقتصادي در استان بوشهر از 
3۶.۱درصد در فصل بهار به 37درصد در 

فصل تابستان افزايش يافته است. 
به گزارش تس��نيم، حيدر ساجدي 
ديروز در نشست شوراي فرهنگ عمومي 
استان بوشهر با بيان اينكه نرخ بيكاري 
و اشتغال تعيين كننده ش��اخص هاي اقتصادي است، اظهار داشت: 
نرخ بيكاري و اش��تغال در توس��عه اقتصادي نقش تعيين كننده يي 
دارد كه در راستاي شعار امسال »اقتصاد مقاومتي، توليد و اشتغال« 
برنامه ريزي مدوني در استان بوشهر صورت گرفته است.  وي ظرفيت 
اشتغال زايي استان بوشهر را نسبت به ديگر استان ها بسيار مطلوب 
دانست و تاكيد كرد: استان بوشهر با توجه به وجود صنايع نفت، گاز، 
پتروشيمي و فعال بودن بخش هاي كشاورزي و آبزي پروري نسبت به 
ميانگين كشوري از وضعيت اشتغال زايي مطلوبي برخوردار است ولي 

براي رفع بيكاري در استان بوشهر بايد عزم جدي تري ايجاد شود. 
سرپرس��ت معاونت سياسي، امنيتي اس��تانداري بوشهر، اجراي 
طرح ه��اي كارورزي، توس��عه مش��اغل خانگي اج��راي طرح هاي 
اقتصاد مقاومتي و پرداخت تس��هيلات اشتغال زايي را از برنامه هاي 
مهم امس��ال دانست و تصريح كرد: شيوه نامه اشتغال زايي در استان 
بوشهر تنظيم و طرح هاي آن اجرايي شده كه نقش مهمي در مشكل 
بيكاري دارد.  ساجدي تصريح كرد: براي تحقق اين مهم با شركت ها 
و فازهاي پارس جنوبي تفاهمنامه منعقد ش��ده اس��ت و اين صنايع 

مكلف به اشتغال نيروهاي بومي استان بوشهر هستند. 

 نرخ مشاركت اقتصادي در
استان بوشهر افزايش يافت

مرك�زي  مديركل راه و شهرس��ازي 
اس��تان مركزي ب��ا بيان اينك��ه تاكنون 
از مجم��وع كل اعتب��ارات اي��ن بخ��ش 
48درصد تخصيص يافته اس��ت، بدهي 
اين اداره كل به پيمانكاران را ۶۰ ميليارد 
توم��ان عنوان ك��رد.  به گزارش ايس��نا، 
مجي��د ش��ارقي در نشس��ت مطبوعاتي 
ش��وراي حمل و نق��ل اس��تان مركزي 
 به مناسبت  هفته حمل و نقل عنوان كرد: استان مركزي داراي ۶هزار و

42۶ كيلومتر راه اس��ت كه شامل 2۱۰كيلومتر آزادراه، 38۶كيلومتر 
 بزرگ��راه، 483كيلومتر راه اصلي، ۹۱4كيلومت��ر راه فرعي و 4 هزار و

434 كيلومتر راه روستايي مي شود. وي با اشاره به پروژه هاي مهم در 
حوزه معاونت س��اخت و توسعه راه ها و با بيان اينكه اجراي هر پروژه 
راهس��ازي بدون تملك و س��اخت ابنيه اعتباري بيش از يك ميليارد 
توماني نياز دارد، عنوان كرد: براي راهسازي در استان مركزي همراه با 
تملك و ساخت ابنيه حداقل براي هر كيلومتر 2 ميليارد تومان اعتبار نياز 
است.  شارقي در خصوص اعتبارات پروژه هاي اداره كل راه و شهرسازي 
 گفت: سال گذشته در حوزه راهسازي 3۶ ميليارد تومان از منابع ملي و

33 ميليارد تومان از منابع استاني پيش بيني شد كه ۶8 ميليارد تومان 
از منابع ملي و 4۱ ميليارد تومان از منابع استاني در قالب اسناد خزانه 
اختصاص يافت.  ش��ارقي اف��زود: از منابع ملي 38ميليارد تومان و از 
منابع اس��تاني 33ميليارد تومان براي س��ال جاري در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت كه در حوزه اعتبارات ملي تاكن��ون رقمي به صورت 
نقدي تخصيص نيافته و ۱۶ ميليارد تومان به صورت اس��ناد خزانه 

تخصيص يافته است. 

 بدهي 60 ميلياردي راه و شهرسازي
استان مركزي به پيمانكاران

خراسان رضوي  رييس اتحاديه طلا 
و جواهر مشهد گفت: بودجه پيش بيني 
شده مانع از برخي تورم ها مي شود ولي 

تاثيري در قيمت طلا و ارز ندارد. 
باق��ر معبودي ن��ژاد در گفت وگو با 
ايس��نا در خص��وص نوس��انات قيمت 
طلا و ارز در هفته گذشته اظهار كرد: 
نوسان طلا در هفته هاي اخير و موضوع 
افزايش تدريجي برابري دلار با ريال باعث ش��ده كه متاسفانه از 
38۵۰ ب��ه 422۰ تومان افزايش پيدا كند.  وي با بيان اينكه فكر 
مي كنم دليل اين افزايش قيمت، تقاضاي بالا يا عرضه كمتر دلار 
باشد، عنوان كرد: در هفته گذشته افزايشي در اونس طلاي جهاني 
داشتيم ولي با توجه به اينكه در اين هفته روند نزولي اونس جهاني 
را داشتيم، قيمت طلا و سكه با كاهش روبه رو شده است. وضعيت 
اونس جهاني به گونه يي است كه نمي توان پيش بيني كرد كه تا 
چه حد مي توان ش��اهد باشيم در آخر هفته قيمت دلار، سكه و 
طلا كاهش پيدا مي كند، اما شخصا فكر نمي كنم كه قيمت دلار 
بيشتر از اين افزايش داشته باشد. معبودي نژاد در خصوص ارزيابي 
خود از بودجه ۹7 و تاثير آن بر طلا و ارز بيان كرد: بودجه مانع از 
برخي تورم ها مي شود ولي تاثيري در قيمت طلا و ارز ندارد مگر 
اينكه افزايش اونس جهاني داشته باشيم يا افزايش قيمت برابري 
ريال با دلار رخ دهد.  وي بيان كرد: بايد بگويم روند بودجه ريزي 
۹7 مثبت است و در راستاي اشتغال زايي و صادرات امري مستمر 
و ثم��ري بوده و اميدوارم آينده يي روش��ن را در بخش صادرات و 

اشتغال ايجاد كند. 

 بودجه ۹7 
تاثيري در قيمت طلا و ارز ندارد

گلس�تان  رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه گلستان گفت كه كاهش اتكا به 
درآمد حاصل از فروش نفت از ويژگي هاي 
بارز لايحه بودجه پيش��نهادي دولت در 
سال ۹7 به مجلس شوراي اسلامي است.  
به گزارش ايرنا، حسين پيشقدم ديروز در 
نشست خبري با بيان ويژگي هاي لايحه 
بودجه سال ۹7، اظهار كرد: خوشبختانه 
 در اين لايحه، ضريب اتكا به فروش نفت به 27.۵درصد رس��يده كه

۵.4 درصد رشد منفي نسبت به بودجه ۹۶ دارد.  وي ابراز اميدواري 
كرد كه اتكا به درآمد حاصل از فروش نفت در سال هاي آتي به صفر 
برسد و از محل صادرات توليدات داخلي تامين شود.  پيشقدم توجه 
ويژه به مس��اله آب در بخش هاي حفظ محيط زيست، ساماندهي 
پسماندها، مقابله با آلودگي هوا و ريزگردها، اشتغال گسترده، افزايش 
توليد، مش��اركت عمومي و بخش خصوصي ب��ا واگذاري طرح هاي 
عمراني، هدفمندي يارانه ها طبق قانون و تاكيد مقام معظم رهبري 
با هدف رفع فقر، بهبود بهداش��ت و سلامت، اختصاص منابع مالي 
به طرح هاي داراي اولويت را از جمله ويژگي هاي لايحه پيشنهادي 
بودجه ۹7 برشمرد.  براساس لايحه بودجه پيشنهادي دولت در سال 
۹7 سهم استان گلستان افزون بر ۱۹ هزار ميليارد ريال پيش بيني 
ش��ده است.  سقف بودجه پيشنهادي سال آينده كشور به مجلس 

شوراي اسلامي يك هزار و ۱۹4 تريليون تومان است. 
پيشقدم گفت كه يك هزار و ۵۰ طرح عمراني در انتظار تزريق 
اعتب��ار براي اج��را و بهره برداري بوده و اس��تان به بازنگري براي 

اولويت بندي جهت تزريق اعتبار نياز دارد. 

 كاهش اتكا به فروش نفت
ويژگي بارز لايحه بودجه ۹7 است
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اقتصاد اجتماعي12
سياست ترويجي، امتياز بزرگ 

منشور حقوق شهروندي 
سعيد دهقان  حقوقدان 

در بحث حقوق ش��هروندي آنچه مي توان در جمله يي 
خلاص��ه كرد و به عن��وان يك امتياز بيان كرد سياس��ت 
ترويجي اين موضوع است. يعني حداقل كاركردي كه ابلاغ 
منشور حقوق شهروندي داشته كه تقريبا هم در آن راستا 
موفق عمل كرده همين بحث ترويجي اس��ت، چراكه اين 
منشور در س��ال اخير بسيار رسانه يي شده و كمتر كسي 
نام اين منشور را نشنيده و با بندهاي آن در رسانه ها آشنا 
نشده است. اگر نه من شخصا به عنوان وكيل دادگستري 
يا جامعه حقوقي فعلا از اين منشور انتظار ضمانت اجرايي 
نداريم. مگر اينكه به سياست ترويجي آن اهميت داده شود 
و البته قبول داريم اين موضوع تاثير نس��بي روي جامعه 
داش��ته و روند قابل قبولي را طي مي كند. از ابلاغ منشور 
چندين هدف دنبال مي ش��د كه يك��ي از آنها ترويج اين 
فرهنگ بود كه مردم با بندهاي آن آش��نا ش��ده و حقوق 
خود را مطالبه كنند و اينكه اين مهم تا حدودي در حدود 
اين 5س��ال تامين شده اس��ت جاي خرسندي دارد. يكي 
از اهداف مهم دولت يازدهم همين سياس��ت ترويجي در 
خصوص حقوق شهروندي بود و تقريبا هم تداركات اوليه 
آن را ديده است به همين خاطر سياست ترويجي در اين 
سال ها تا حدودي تامين شده است اما ضمانت اجرايي فعلا 
تامين نش��ده و همان طور كه اشاره شد ما جامعه حقوقي 
به اين س��رعت انتظار چني��ن چيزي را نداري��م، چراكه 
منش��ورها به خودي خود ضمانت اج��را ندارند مگر اينكه 
ابلاغيه ها و دستوالعمل هايي در پي داشته باشند. كمااينكه 
در همايش��ي كه صبح ديروز در س��الن اجلاس سران در 
خدمت دوستان بوديم، برنامه هايي را كه وزرا و دستيار ويژه 
رييس جمهور در امور حقوق ش��هروندي اعلام كردند اين 
نويد را مي داد كه اين برنامه بسيار جدي است و تصميم بر 
اين است بخش هايي از منشور كه قابليت عملياتي شدن 
دارند به اجرا نزديك شوند. بزرگ ترين چالش بر سر عملي 
شدن مفاد منشور اين است كه اين منشور را صرفا در قوه 
مجريه ببينيم. در اين صورت انتظار اجرايي شدن بندهاي 
آن چندان معقول به نظر نمي رسد چراكه همه دستگاه ها 
و نهادهايي كه از بودجه عمومي استفاده مي كنند بايد تابع 
اين منش��ور و مفاد آن باش��ند. نهادهايي كه خارج از قوه 
مجربه هستند بعضا عملكردي دارند كه فشار بيشتري به 
مردم مي آورد و نقض حقوق شهروندي در آن نهادها بيشتر 
اس��ت. به همين دليل اين قس��مت به عنوان يك چالش 
مطرح است و به نظر من اگر اين منشور فراتر از قوه مجريه 
تعريف شود راه هاي عملياتي شدن آن نيز باز خواهد شد. 
البته باي��د راه ها و فرايندهاي پيچيده يي طي ش��ود. اگر 
بخواهيم از نخس��تين مانع بر سر راه اجرايي شدن منشور 
بگوييم هم بايد به همان نداشتن ضمانت اجرا اشاره كنيم. 
مثلا قوه قضاييه بايد فعل هايي از منشور را عملي كرده يا 
فعل هاي ترك كند اما بس��ياري از افرادي كه در اين نهاد 
هستند به اين منشور اعتقادي ندارند و مانع اصلي در ذهن 
و تفكر اين افراد وجود دارد. به همين دليل عملياتي شدن 
برخي از مفادي كه در حال حاضر قابليت اجرايي شدن را 

دارد صرفا با توجيح اين افراد امكان پذير است.

دادستان تهران: گزارشي از 
رفتار بد ماموران زندان نداشتيم

دادس��تان تهران پ��س از بازديد از زن��دان اوين گفت: 
وضعيت بندها به لحاظ فضا، امكانات و آشپزخانه اختصاصي 
زندانيان مناس��ب است و گلايه يي از بابت غذا و بدرفتاري 
مام��وران گزارش نش��د.  محم��ود جعف��ري دولت آبادي 
دادستان عمومي و انقلاب تهران، به همراه معاونان دادسرا 
و قضات نظارت بر زندان ها صبح روز چهارشنبه به مدت سه 
س��اعت از زندان اوين بازديد و با تعدادي زندانيان ملاقات 
و به درخواس��ت هاي زندانيان رس��يدگي ك��رد. جعفري 
دولت آب��ادي در اين بازديد اعلام كرد: در اجراي دس��تور 
رياس��ت ق��وه قضاييه مبني بركاه��ش جمعيت كيفري و 
دستورالعمل كاهش جمعيت كيفري زندان ها دومين طرح 
دس��ته جمعي بازديد از زندان اوي��ن صورت گرفت كه در 
اين بازديد با ۱5۰۰ متهم و محكوم زنداني ملاقات شد. او 
افزود: هدف از اين بازديدها رسيدگي به وضعيت زندانيان 
از حيث مراجعه و اعزام به مراجع قضايي اعم از دادس��را و 
دادگاه، رعايت حقوق آنها و روند رس��يدگي به پرونده هاي 
زندانيان است. دادستان تهران اظهار كرد: در مجموع برخي 
از متهمان محكوميت مالي دارند كه بايد رضايت ش��كات 
اخذ ش��ود يا ممكن اس��ت قرار تامين مناسب صادر نشده 
باش��د يا زمان مناس��ب براي توديع وثيقه در اخيتار متهم 
قرار نگرفته باش��د. او ابراز اميدواري ك��رد كه بازديدها به 
كاهش جمعيت زندانيان و رفع برخي از مش��كلات كمك 
كند. جعفري دولت آبادي با بيان اينكه از چند بند زندان كه 
بازديد شد، وضعيت زندان مناسب بود، افزود: وضعيت اين 
بندها به لحاظ فضا، امكانات و آشپزخانه اختصاصي زندانيان 
مناس��ب بوده و گلايه يي از بابت غ��ذا و بدرفتاري ماموران 
گزارش نش��د. دادستان تهران با اش��اره به ملاقات خود با 
تعدادي از محكومان امنيتي در حاش��يه اين بازديد تاكيد 
كرد: اين بازديدها بيش از اينكه براي متهمان و محكومان 

زنداني مفيد باشد براي قضات دادسرا مفيد و موثر است. 

فراخوان انتقال خون تهران 
براي »اهداي خون«

مديركل انتقال خون استان تهران از كاهش اهداي خون 
با توجه به آلودگي و س��رد ش��دن هوا خب��ر داد و از مردم 
خواس��ت به مراكز انتقال خون استان تهران مراجعه كنند. 
مرتضي طباطبايي با اشاره به كاهش ميزان اهداي خون در 
تهران به دليل س��رد ش��دن هوا و شدت يافتن آلودگي هوا 
گفت: براين اس��اس از اهداكنندگاني كه سابقه اهداي خون 
قبلي داشته اند، درخواس��ت مي كنيم به مراكز خون انتقال 
تهران براي اهداي خون مراجعه و كمك كنند تا بتوانيم به 
ميزان كافي خون مورد نياز بيماران بستري در بيمارستان ها 
را تامين كنيم. وي با بيان اينكه بيش��تر به گروه هاي خوني 
+A و  +ABنياز داريم، به ايسنا گفت: البته به ساير گروه هاي 
خون��ي ديگ��ر نيازمنديم و براي��ن اس��اس از اهداكنندگان 
مي خواهيم ك��ه جهت اهداي خون ب��ه مراكز اهداي خون 
تهران مراجع��ه كنند. مديركل انتقال خون اس��تان تهران 
با بيان اينكه همه مراكز انتقال خون تهران فعال هس��تند، 
گفت: مركز وصال از ساعت ۸ صبح تا ۸ شب و ساير مراكز 
انتقال خون تهران از ساعت ۸ صبح تا ۱5:3۰ فعال هستند. 
البته آدرس و ساعت كاري همه مراكز انتقال خون در سايت 

انتقال خون استان تهران قابل دسترسي است. 

يادداشت

اخبار

اين بار نوبت به وزارت جهاد كشاورزي رسيد

امضاهاييبرايتخريبمحيطزيست

چالش تعطيلات پاييزي مدارس به دليل آلودگي
چند س��الي است كه با اوج گرفتن آلاينده ها در 
آسمان تهران و چند كلان شهر ديگر، كميته اضطرار 
آلودگي هوا براي حفظ سلامت دانش آموزان به ويژه 
در سنين پايين تر، مدارس را تعطيل مي كند. سال 
گذش��ته مدارس پايتخت بيش از 6 روز تعطيلي به 
علت آلودگ��ي را به خود ديدند و امس��ال هم پاي 
تعطيلي هاي س��ريالي به مدارس باز شده و مدارس 

براي چهار روز متوالي در اين هفته باز نشدند. 
دولت در ميان راه هاي مختلفي كه براي كاهش 
آلودگي هوا به كار مي بندد، س��ال گذش��ته تصميم 
قابل تامل��ي گرفت كه با اس��تقبال صاحبنظران و 
مس��وولان وزارت آموزش و پرورش روبه رو شد، اما 
به سرانجام نرس��يد. پاييز گذشته طرح تعطيلي دو 
هفته يي مدارس در فصل پاييز براي كاهش آلودگي 
ه��واي تهران مطرح ش��د و هيات دول��ت آن را به 
عنوان يكي از م��واد لايحه هواي پاك تصويب و به 
مجلس ش��وراي اسلامي ارسال كرد اما در نهايت با 

مخالفت نمايندگان مجلس روبه رو شد. 
مهدي نويد ادهم، دبيركل شوراي عالي آموزش  
و پ��رورش در همي��ن زمينه و با اش��اره ب��ه اينكه 
اين طرح از س��وي مجلس رد ش��د اما در آموزش  
و پرورش به ش��دت مداف��ع آن هس��تيم مي گويد: 
»پيشنهاد ما در قالب طرح تقويم آموزشي اين بود 
ك��ه مصوبه مجلس در زمينه بازگش��ايي مدارس از 
اول مهر هر سال لغو و اجازه تنظيم تقويم آموزشي 

به ش��وراي عالي آموزش  و پ��رورش و هيات دولت 
واگذار شود تا متناسب با شرايط اقليمي زمان آغاز 
و پايان سال تحصيلي مشخص شود؛ اما نمايندگان 
مجلس معتقد بودند زمان آغاز س��ال تحصيلي بايد 
در كل كشور يكس��ان باشد. البته پرونده اين طرح 
در مجلس بس��ته نش��ده اس��ت و در حال بررسي 

كارشناسي آن هستند.« 
علي زرافش��ان، معاون آموزش متوسطه وزارت 
 آم��وزش و پرورش به ضروري��ات اتخاذ اين تصميم 
اش��اره و اظهار مي كند: حداقل فايده اين طرح آن 
بود كه دانش آم��وزان در ايامي كه اوج آلودگي هوا 
در كلان شهرهاست، در مدارس يا فضاي باز حضور 
پيدا نكنند و سلامت ش��ان حفظ شود، البته سابقه 
آلودگي هوا به يك يا دو سال گذشته برنمي گردد. 
او مي افزاي��د: هرچن��د تنظي��م ج��دول تقويم 
آموزشي منعطف براي كش��ور امري ضروري است 
اما هر تغيي��ر و طرح جديدي وضع موجود را مورد 
چالش قرار مي دهد؛ يا بايد به سمت تغيير برويم يا 
بايد چالش هايي كه تغيير ايجاد مي كند را بپذيريم. 
ب��ا ملاحظه همه اين نكات، اگ��ر تغييري در تقويم 
آموزش��ي كش��ور اتفاق بيفت��د، به نظ��ر مي آيد به 
ارتقاي كيفيت يادگي��ري دانش آموزان كمك كند 
و به كاهش ميزان آلايندگي هوا در ايام س��رد سال 
منجر شود. به گزارش ايسنا، محمود فرشيدي وزير 
اس��بق آموزش و پرورش نيز مي گويد كه در برخي 

استان ها تابستان غيرقابل تحمل و در برخي مناطق 
نيز س��رماي زمستان كشنده است. در استان تهران 
نيز با آلودگي تهران دس��ت و پنجه نرم مي كنيم و 
كليت قضيه تغيير تقويم آموزش��ي منطق درستي 
دارد. او اف��زود: ام��ا اين نگراني را داري��م كه مبادا 
منافع و مصالح دانش آموزان در نظر گرفته نش��ود و 
برخي ديدگاه ها تحميلي باشند. در موضوع آلودگي 
هوا دانش آموزان هستند كه جور بقيه را مي كشند و 
ق��درت اعتراض و فرياد ندارند و چون نمي توانيم به 
س��راغ شركت ها و كارخانه هاي بزرگ و اقتصادهاي 
بزرگ برويم، دانش آم��وزان را تعطيل مي كنيم كه 
باعث ورود ضربه علمي آموزش��ي به آنها مي شود. با 
اين حال مي توان براس��اس منطق صحيح و عقلايي 
برنامه ريزي كرد تا دانش آموزان حداكثر استفاده را 

از دوره تحصيلي خود داشته باشند. 
حجت الاسلام محمديان، رييس سازمان پژوهش 
و برنامه ريزي آموزش��ي نيز با بيان اينكه ايران داراي 
اقليم ه��اي متف��اوت و جغرافياي گس��ترده اس��ت و 
ش��هرهاي ايران از ش��مال و جنوب گرفته تا مغرب و 
مش��رق آب و هوايي متفاوت دارند اظهار مي كند: در 
اين تنوع اقليمي اگر آموزش را بر تنوع اقليمي مبتني 
كنيم به نظر مي رس��د در فرآيند ياددهي - يادگيري 
موثر باشد و فرصت و بازه زماني كار مدارس گسترده 
شود. به عقيده بنده بايد دولت به عنوان نهاد قانونگذار 
و سازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي به عنوان نهاد 

برنامه ريزي تربيتي كليات را تصويب كنند اما اختيار 
تطبيق آن به شوراي عالي آموزش و پرورش استان ها 

واگذار شود. 
طبق نظر كارشناس��ان محيط زيستي، تعطيلات 
مدارس به شكل فعلي نمي تواند راهگشا و صد درصد 
مفيد باش��د هرچن��د فوري ترين علاج ب��راي حفظ 
سلامت دانش آموزان محسوب مي شود اما تاثير قابل 
توجه��ي در كاهش آلودگي هوا ندارد لذا لازم اس��ت 

ساماندهي تعطيلات مدارس صورت گيرد. 
دراين مي��ان جابه جاي��ي بخش��ي از تعطيلات 
تابس��تاني به پاييز و اوايل زمس��تان و تغيير تقويم 
آموزش��ي كه بهبود فرآيندهاي ياددهي و يادگيري 

و آموزش بر مبناي اقليم و ش��رايط استاني را هدف 
قرار داده اس��ت، مي تواند بار ناشي از خسارات مالي 
وارد ش��ده به مدارس در پ��ي تعطيلات پيش بيني 
نش��ده را كاهش داده و ضمن اثرگ��ذاري بر ميزان 
تردد در معابر در ايامي كه وضع هوا در ش��هرهاي 
ب��زرگ ب��ه مرحله هش��دار و خطر مي رس��د، براي 
س��لامت دانش آموزان نيز مفيد واقع شود همچنين 
كمك كند تا خانواده ها بتوانند فارغ از س��رگرداني 
چن��د روزه در پي تعطيلات ناگهان��ي، برنامه ريزي 
كرده و به مناطقي سفر كنند كه آب و هوايي سالم 
داش��ته باش��د و اينگونه راه علاجي هرچند موقت 

پيش روي آلودگي هوا باز شود. 

ريحانه جاويدي  
محيط زيست ايران هر روز بيشتر از قبل ضعيف تر 
و ش��كننده تر مي شود، اراضي طبيعي، آب و هوا آماج 
بي رحمي مديراني است كه توسعه، آن هم از نوع بدون 
كارشناسي را بر همه چيز ترجيح مي دهند. مهم نيست 
چه بر سر خاك،  آب و هوا مي آيد، تنها افزايش سرمايه 
ب��ه هر قيمت و افزايش توليد ب��دون توجه به عواقب 
آن، مدنظر است. بحران آب و فرسايش خاك، هر روز 
بيشتر مي شود، اما به جاي آنكه چاره يي براي حل آن 
انديشيده شود، با تصميم گيري هاي بدون پشتوانه بر 
ش��دت آن اضافه مي ش��ود. حال با دستور وزير جهاد 
كشاورزي،  قرار است طرح ايجاد »باغ هاي ديم سازگار 
با محيط در اراضي ش��يبدار« در اس��تان هاي كشور 
توسعه يابد اما كارشناسان معتقدند ضررهايي كه اين 
طرح به محيط زيس��ت وارد مي كند،  بسيار بيشتر از 

فايده هاي آن است. 
اگرچ��ه محمود حجتي  وزير جهاد كش��اورزي در 
توضيحات خود پيرام��ون اين طرح اعلام كرد: »براي 
ايجاد باغ هاي ديم در اراضي ملي در چارچوب قوانين 
عمل ش��ود به گونه يي كه عرصه متعلق به منابع ملي 
باش��د و با فراهم كردن امكان فعالي��ت مردم در اين 
باغ ه��ا، با حفظ خاك و منابع طبيع��ي، زمينه ايجاد 
اش��تغال، توليد و درآمد بهره برداران ايجاد شود.« اما 
كارشناسان محيط زيست مي گويند اين طرح نه تنها 
سبب اشتغال باغداران نمي شود،  بلكه با اضافه كردن 
ي��ك منبع تازه،  بر بحران آب اف��زوده و زمين خواري 
را ش��دت مي بخشد. از طرف ديگر اين طرح با اهداف 
برنامه ششم توس��عه مغايرت دارد. در براساس برنامه 
ششم توسعه هرگونه افزايش سطح زير كشت اراضي 
كشاورزي ممنوع است. وزارت نيرو هم اعلام كرده كه 
به دليل كمبود منابع آبي توسعه زير كشت كشاورزي 
جز در حوضه آبريز مرزي غربي بايد متوقف ش��ود اما 
محمد علي طهماس��بي، معاون ام��ور باغباني وزارت 
جهاد كش��اورزي اعلام كرده اس��ت كه اين وزارتخانه 
قصد دارد در فاز نخس��ت ۸6۰ ه��زار هكتار باغ روي 

اراضي شيب دار ايجاد كند. 

 طرحي كه به حفر چاه غيرمجاز دامن مي زند
در برنامه پيشنهادي براي توسعه باغات روي اراضي 
شيب دار، مناطقي كه بارش آنها بيش از 3۰۰ميلي متر 
است براي احداث باغ پيشنهاد شده اما فرشاد كوهيان 
مدير پژوهشكده مطالعات و تحقيقات آب، درباره اين 
موضوع مي گويد: »مناطق بس��يار محدودي در كشور 
وجود دارد كه چنين شرايطي دارند. اين تصميم گيري 
درحالي است كه شناس��ايي ۸6۰ هزار هكتار اراضي 
مستعد احداث باغ در مناطق شيب دار با تكيه بر آمار 
بارندگي ه��اي دراز مدت انجام ش��ده در حالي كه با 

توجه به كاهش بارش هاي كش��ور از سال ۸۴ به بعد 
ميزان بارش ها در ايران به ش��دت كاهش يافته و بايد 

بارش هاي فعلي ملاك عمل براي احداث باغ باشد.«
 او افزود: »نتيجه چنين وضعيتي سبب مي شود 
كه اگر ميزان س��ال هاي خشك افزايش يابد باغدار 
براي آنكه توليد خود را به شرايط قبل باز گرداند به 
دنب��ال منابع تامين آب،  چاه غيرمجاز حفر مي كند 
يا اينكه با ايجاد حوضچه هايي براي ذخيره بارش ها 
مانع حركت آب به سمت پايين دست شده و تغذيه 
سرچش��مه رودخانه ها را ب��ا كاهش مواجه مي كند. 
با كاه��ش آورد رودخانه پايين دس��ت اين باغات با 
كمب��ود منابع آب روبه رو مي ش��وند و تنش آبي در 

ارتفاعات پايين ايجاد مي شود.«

 حكمي كه پازل تخريب محيط زيست را
كامل مي كند

۱3 آذر امس��ال، در پي تغييرات در وزارت جهاد 
كش��اورزي، رييس س��ازمان جنگل ه��ا تغيير كرد. 
طي حكمي از س��وي حجتي  وزير جهاد كشاوريي، 
خلي��ل آقاي��ي جانش��ين خداكرم جلالي ش��د. در 
بخش��ي از اين حكم خطاب به خلي��ل آقايي آمده 
اس��ت: »تلاش براي فراهم نمودن تمهيدات لازم با 
رويك��رد مردم محوري در مديري��ت منابع طبيعي، 
حف��ظ و صيان��ت جنگل هاي كش��ور، جلوگيري از 

بياب��ان زايي، ايجاد باغ هاي ديم س��ازگار با محيط 
در اراضي ش��يبدار، زراعت چوب و توس��عه گياهان 
داروي��ي در مناطق مس��تعد و عرصه هاي مرتعي و 
بياباني و توسعه آبخيزداري از اولويت هاي ماموريت 
جنابعالي خواه��د بود.« حال آنك��ه رييس انجمن 
جنگلباني ايران، معتقد اس��ت ايج��اد باغ هاي ديم 
س��ازگار با محيط ب��ه هيچ وج��ه از وظايف رييس 
س��ازمان جنگل ها نيس��ت. او معتقد است با چنين 
تصميم گي��ري پ��ازل تخريب محيط زيس��ت كامل 
مي ش��ود. هادي كيادليري به مه��ر مي گويد: »پيام 
اين حكم، واگذاري اراضي ملي به بهانه كشت روي 
اراضي ش��يب دار و توسعه باغ هاس��ت. در حالي كه 
در ش��رح وظيفه س��ازمان جنگل ها هيچ جا تعريف 
نشده كه توسعه باغ و كشاورزي بدهد. ك بهانه يي 
ك��ه اين افراد مي آورند اين اس��ت كه ما اين اراضي 
را به روس��تايياني كه تص��رف كرده اند و نمي توانيم 
زمين را از آنه��ا پس بگيريم واگذار مي كنيم. طبق 
قانون، طبق راي ش��ماره 3۷3ديوان عدالت اداري، 
واگذاري اراضي حتي به روس��تاييان و هر كسي كه 
تصرف كرده باش��د ممنوع است و اين كار صراحتا 

غيرقانوني است.«
كيادليري معتقد اس��ت اين طرح س��بب افزايش 
اش��تغال نمي ش��ود. او درب��اره اي��ن موض��وع افزود: 
»غي��ر از اينكه اي��ن كار اصلا هي��چ ربطي به وظيفه 

س��ازمان جنگل ها ندارد بايد پرس��يد مگر در همين 
كش��اورزي هايي كه داريد به��ره وري ها را بالا برديد؟ 
همين كشاورزي   كه تمام مملكت داد مي زنند كه باعث 
نابودي آب كشور شده است. تازه با همه اين شرايط، 
تمام درختان س��يب و ميوه و پرتقال ما محصول شان 
را كنار خيابان ها ريخته اند. اين نشان مي دهد كه اصل 

بر كشاورزي نيست و اصل بر واگذاري اراضي است.«
رييس انجمن جنگلباني ايران،  بيان كرد: »امروز 
ديگر هر انسان كاملا غيرمتخصص هم بحث كمبود 
آب را شنيده اس��ت. چه كسي مي پذيرد در اراضي 
ش��يب دار باغ ايجاد ش��ود؟ زماني ك��ه مراتع را به 
گن��دم زار تبدي��ل كرديم طغيان ك��رد و ميلياردها 
تومان خس��ارت ايجاد كرد. فكر كرديد دليل تنوع 
زيستي چيست؟ اين كار كاملا غيركارشناسي است 
و من فك��ر مي كنم كه اولا اين كار واگذاري اراضي 
اس��ت و در اين موضوع شك ندارم. دوم اينكه اينها 
فكر مي كنند توس��عه يعني توس��عه كش��اورزي در 
س��طح و نه در نقطه. ش��ما يك جاي��ي كارخانه يي 
داري��د كه اين كارخانه عقب افتاده اس��ت، بعد صد 
تا كارخانه عقب افتاده مي زنيد و مي گوييد توس��عه 
داده ام ي��ا زمي��ن آن را اضاف��ه مي كني��د در حالي 
كه بايد فناوري آن را پيش��رفت دهيد. اين نش��ان 
مي ده��د ك��ه مدي��ران در اين بخ��ش اصلا درك 

درستي از توسعه پايدار ندارند.«

 طرحي كه مصرف آب را افزايش مي دهد
ريي��س انجم��ن جنگلباني اي��ران،  تنها مخالف 
اين طرح نيس��ت،  بلكه دبير اجراي��ي نظام صنفي 
كشاورزي اس��تان اصفهان و مديرعامل شركت آب 
منطقه يي فارس كه دو استان از 3۰ استان هدف در 
اين طرح هستند هم دلايلي براي مخالفت با اجراي 
اين ط��رح دارند. اس��فنديار اميني، دبي��ر اجرايي 
نظام صنفي كش��اورزي استان اصفهان معتقد است 
تبديل اراضي ش��يب دار به باغات ديم، زمينه س��از 
دس��ت اندازي به عرصه هاي مرتعي و جنگلي كشور 
مي شود كه بسيار خسارت بار خواهد بود. او مي گويد: 
»ايجاد باغ در اراضي شيب دار به منزله تله اندازي و 
مصرف بخش��ي از منابع تجديدپذير و بارگذاري بر 
مناب��ع محدود و ش��كننده آب در حوضه هاي آبريز 
اس��ت. بنابراين، هر نوع تله اندازي و مصرف آب در 
اي��ن مناطق موجب كاهش جريان هاي س��طحي و 
زيرسطحي حوضه مي شود. همچنين، لازمه تبديل 
اراضي ش��يب دار به باغات، تخريب و تغيير كاربري 
مرات��ع و جنگل ه��اي طبيعي اس��ت ك��ه منجر به 
كاهش پايداري خاك در برابر فرس��ايش و از دست 
رفتن خاك س��طحي خواهد شد كه موجب تشديد 

فرسايش خواهد شد.«
اميني بيان كرد: »همچنين، در مناطقي كه فاقد 
پوش��ش گياهي اس��ت، نمي توان انتظار ايجاد باغ با 
اتكا به بارش را داش��ت زي��را، طبيعت در طول زمان، 
مناسب ترين نوع پوشش گياهي و متناسب با شرايط 
محيطي هر منطقه را ارائه كرده است. وقتي مناطقي 
به طور طبيعي اس��تعداد رويش گياه در طول هزاران 
سال را نداشته است، چگونه مي توان انتظار داشت كه 

استعداد ايجاد باغ مثمر را داشته باشد.« 
از طرف ديگر علي دهقاني، مديرعامل شركت آب 
منطقه يي فارس هم معتقد اس��ت آثار منفي كاشت 
درخ��ت و گياه در اراضي ش��يب دار مناطق مختلف، 
بس��يار بيش��تر از منافع آن اس��ت. او مي گويد: »زير 
كش��ت رفتن اراضي شيب دار مصرف كننده يي جديد 
را ب��ه مناب��ع آب اضاف��ه مي كند و باع��ث اتلاف اين 
منابع محدود در استاني كه ميانگين بارش سالانه آن 

35۰ميلي متر است، خواهد شد.«
مديرعامل ش��ركت آب منطقه يي ف��ارس، افزود: 
»دادن اجازه كاشت در اراضي شيب دار به معني ايجاد 
قابليت دسترسي افراد به منابع تامين كننده آب، آنهم 
سرش��اخه هاي اين منابع. اين اقدام ممكن اس��ت در 
ابتدا با كاش��ت درخت هايي نظير بادام كوهي و بنه يا 
گياهان دارويي همراه باشد اما در ادامه امكان دارد به 
كاشت س��اير درخت هاي ميوه و دادن سم و كود و... 
همراه شده و سرشاخه هاي تامين كننده منابع آب را با 

مخاطره مواجه كند.«

كمبود امكانات آموزشي و دور بودن مدارس از روستاي محل زندگي 
به وي��ژه براي كودكان، در كنار كار كودكان در ش��هرهاي بزرگ، حدود 
۱۱۰ ه��زار كودك را از ح��ق تحصيل محروم كرده اس��ت. معاون وزير 
آموزش و پرورش با اشاره به اينكه ۹۷ درصد دانش آموزان گروه سني ۱۲ 
تا ۱۴ ساله  در مدارس ابتدايي و متوسطه حضور دارند، گفت: سه درصد 
از دانش آموزان باقي مي مانند كه اين افراد اصلا در مدرسه حضور ندارند. 
اين سه درصد تقريبا جمعيتي نزديك به ۱۱۰ هزار نفر را در كل كشور 
شامل مي شود كه عمدتا در استان هايي است كه كمتر برخوردار هستند 
و دسترس��ي به آموزش در آنجا شايد كمتر فراهم باشد.  علي زرافشان 
درب��اره وضعيت ت��رك تحصيل در دوره هاي دوره اول و دوم متوس��طه 
گفت: در حال حاضر خوشبختانه پوش��ش واقعي دانش آموزان در دوره 
اول متوسطه ۹۴ درصد است؛ پوشش واقعي يعني تعداد دانش آموزاني 
كه در دوره اول متوس��طه تحصيل مي كنند و در گروه س��ني ۱۲ تا ۱۴ 
س��ال هستند؛ يعني براين اس��اس 6درصد دانش آموزان ۱۲ تا ۱۴ سال 
در دوره تحصيلي خودش��ان نيس��تند. از اين 6درصد، 3درصد در دوره 
ابتدايي مشغول به تحصيل هستند؛ يعني كساني هستند كه تاخير در 
ورود داشتند، ترك تحصيل كردند، لذا در مدرسه هستند؛ ولي در دوره 
حضور ندارند.  او با اش��اره به اينكه ۹۷ درصد دانش آموزان گروه س��ني 
۱۲ تا ۱۴ س��اله مان چه در دوره ابتدايي و چه در دوره اول متوسطه در 
مدرس��ه حضور دارند، افزود: 3درص��د از دانش آموزان باقي مي مانند كه 
اين افراد اصلا در مدرس��ه حضور ندارن��د. اين 3درصد تقريبا جمعيتي 
نزديك به ۱۱۰ هزار نفر را در كل كش��ور ش��امل مي ش��ود كه عمدتا و 
طبيعتا در استان هايي كه كمتر برخوردار هستند و دسترسي به آموزش 
در آنجا ش��ايد كمتر فراهم باش��د. معاون وزير آموزش و پرورش ترك 
تحصيل و عدم حضور در مدرسه به عوامل متعددي بستگي دارد، به ايلنا 

گفت: ما امكان دسترسي به آموزش را براي همه بچه ها فراهم كرده ايم؛ 
چ��ه در م��دارس عادي روزانه و چ��ه در مدارس ش��بانه روزي و چه در 
روستامركزي و روش هاي ديگر. بعضي مواقع به جهت مصالح اقتصادي 
كه دانش آموزان كمك حال خانواده هايش��ان هستند، مسائل فرهنگي، 
ازدواج به خصوص براي دختران، بعضي دانش آموزان از حضور در مدرسه 
محروم مي ش��وند؛ منتها ما بر مبناي كاري كه چند س��ال است انجام 
مي دهيم، هر س��اله يك گزارش تطبيقي از سامانه ثبت احوال و سامانه 
سناد مي گيريم و به اين صورت مشخص مي شود كه چه تعداد دانش آموز 
پارسال در مدارس بودند و امسال نيستند. ما پيگيري اسمي مي كنيم و 
به درب منازلشان مي رويم و پيگيري هاي لازم را انجام مي دهيم. زرافشان 
اضافه كرد: اگر اس��امي در سامانه سناد نبود ولي در سامانه ثبت احوال 
اسمشان بود ما بايد پيگيري كنيم كه اينها اصلا در ايران هستند يا خير، 
آيا در قيد حيات هس��تند؟ چون كساني كه از ايران خارج مي شوند در 
سامانه ما ثبت نمي شوند مگر اينكه در مدارس خارج از كشورمان ثبت 
نام كنند. ما در حال پيگيري هس��تيم كه به هدفي كه در نقشه جامع 
علمي كش��ور براي ما پيش بيني شده و آن پوشش صد درصدي است، 
ان ش��اءالله دس��ت يابيم.  او درباره وضعيت آموزش و كيفيت و امكانات 
در مدارس بزرگسالان گفت: ۴5۰ هزار دانش آموز در مدارس بزرگسالان 
تحصي��ل مي كنند كه از اين تعداد حدود ۲5 درصد يعني ۱۰۰ هزار نفر 
از اينها واجب التعليم و زير ۲۰س��ال هستند و اينها علي القاعده سنشان 
به گونه يي است كه مي توانستند در مدارس روزانه درس بخوانند، اما به 
دلايل مختلف مانند اشتغال يا ازدواج در اين دسته از مدارس به تحصيل 
مي پردازن��د. معاون وزير آموزش و پ��رورش بيان كرد: مديريت مدارس 
شبانه تحت نظر آموزش و پرورش و متناسب با مدارس روزانه هم هست 

اما بطور طبيعي چون جمعيت مخاطبش مقداري متفاوت است. 

تركتحصيل۱۱۰هزاركودك
معاون امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري گفت: تحقق بخشي از 
حقوق ش��هروندي در گرو تصويب لايحه تامين امني��ت زنان در برابر 
خش��ونت و لايحه حمايت از كودكان اس��ت كه پاس��خگوي بخشي از 
خواس��ته ها و مطالبات زنان است. معصومه ابتكار درباره اقدامات حوزه 
زن��ان و خان��واده در حوزه حقوق ش��هروندي اف��زود: در بحث حقوق 
ش��هروندي يكي از مباح��ث مهم در قانونگذاري لوايحي اس��ت كه در 
حوزه حقوق ش��هروندي به حوزه زنان كم��ك مي كند و مهم ترين آن 
قانون تامين امنيت زنان در برابر خش��ونت است كه تقريبا نهايي شده 
است. او به ايرنا گفت: »اين لايحه پس از اينكه از قوه قضاييه به دولت 
برود تقديم مجلس شوراي اسلامي مي شود و آخرين جلسات آن با قوه 
قضاييه برگزار ش��ده است.« ابتكار ادامه داد: قرار است هفته آينده نيز 
به صورت مشترك با قوه قضاييه براي لايحه تامين امنيت زنان در برابر 
خش��ونت جلسه يي را برگزار خواهيم كرد. لايحه تامين امنيت زنان در 
برابر خش��ونت در دولت يازدهم )معاونت ام��ور زنان و خانواده( تدوين 
شده كه بنا به ماهيت قضايي آن از سوي شوراي نگهبان براي بررسي و 

تدوين نهايي به قوه قضاييه ارجاع شده است. 
لايحه منع خشونت عليه زنان كه از سوي دولت يازدهم تدوين و براي 
بررسي به قوه قضاييه ارائه شده است، لايحه يي براي ارج نهادن منزلت 
زنان و اميدي براي اين قشر از جامعه است كه مورد خشونت همسران 
خ��ود قرار مي گيرند.  اين لايحه در 5 فصل و ۹۰ ماده براي جلوگيري 
از بي عدالتي در روابط خانوادگي و ضرورت رفع ظلم و تعدي نسبت به 
زن��ان در عرصه خانواده و همچنين پيش بيني راهكارها و ضمانت هاي 
قانون��ي و جلوگيري از افراط و تفريط در اين زمينه از طرف مركز امور 
زنان و خانواده دولت يازدهم تدوين ش��د.  ابتكار اضافه كرد: »علاوه بر 
آن لايحه حمايت از كودكان و نوجوانان در دس��تور كار قرار دارد كه از 

طريق مجلس ش��وراي اس��لامي آن را دنبال مي كنيم و مكاتباتي را با 
رييس مجلس ش��وراي اسلامي داشتيم كه براي تسريع و پيگيري اين 
موضوع اقداماتي انجام شده است.« لايحه حمايت از كودكان و نوجوانان 
با پيش��نهاد قوه قضاييه در جلسه نهم مرداد ۱3۹۰ هيات وزيران وقت 
تصويب و به مجلس شوراي اسلامي ارائه شد؛ اين لايحه در ۴۹ ماده و 
۴ فصل تهيه ش��ده است.  معاون امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
گفت: قان��ون تابعيت و گذرنامه كه به عنوان پيش��نهادات و مطالبات 
جدي در حوزه زنان و براي تحقق حقوق ش��هروندي در جامعه اس��ت 
ني��ز به طور جدي در حال پيگيري اس��ت.  ابتكار اظهار كرد: همچنين 
در موضوع آموزش حقوق، كارهاي مشتركي با وزارت آموزش و پرورش 
براي دانش آموزان انجام شده و يكي از محورهاي مهم كار معاونت امور 
زنان و خانواده رياس��ت جمهوري براي تحقق حقوق شهروندي است. او 
ب��ا بيان اينكه اين آموزش ها براي دانش آم��وزان ادامه دارد، تاكيد كرد: 
آموزش تخصصي حقوق زنان و حقوق شهروندي موضوع ديگري است 
كه در راس��تاي اجراي اين منش��ور آن را دنبال مي كنيم و با همكاري 
سيستم اطلاع رساني نهاد رياست جمهوري و پورتال معاونت امور زنان و 
خانواده بسياري از طرح ها و فعاليت هاي ما در اين پورتال براي دسترسي 
آزاد به اطلاعات روي پورتال قرار مي گيرد.  ابتكار ادامه داد: هركس��ي 
بخواهد درباره فعاليت ها، پروژه ها و اولويت هاي پژوهش��ي معاونت امور 
زنان و خانواده رياست جمهوري به اطلاعات دسترسي آزاد داشته باشد، 
مي توان��د به پورتال اين معاونت مراجعه كند.  او اظهار كرد: يكي ديگر 
از حوزه هايي كه در راس��تاي فعاليت هاي مهم در زمينه تحقق حقوق 
شهروندي است، موضوع سازمان هاي مردم نهاد و همكاري با آنها و ايجاد 
فض��ا براي ارتباط با اين سازمان هاس��ت و اجازه گفت وگو و نقد آزاد به 

آنها داده شده است.

تحققحقوقشهرونديدرگروتصويبلايحهامنيتزنان
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»تعادل«روندقيمتملكدرنيمهدومسالرابررسيميكند

تاييد سناريوي حركت همگام قيمت مسكن با نرخ تورم
گروهراهوشهرسازي|

نيمه دوم سال 96 و شروع فصل خريد و فروش 
مس��كن در حالي آغاز شد كه فعالان حوزه مسكن 
پيش بين��ي مي كردند كه حركت قيمت مس��كن با 
نرخ تورم تا پايان س��ال و حتي اوايل سال آينده به 
صورت همس��ان خواهد بود و اغلب كارشناسان در 
گفت وگوهاي خود اعلام مي كردند كه قيمت مسكن 
بيش از نرخ تورم رشد نمي كند، در اين ميان نگاهي 
به گزارش تحولات بازار مسكن پايتخت كه از سوي 
بانك مركزي منتش��ر مي شود، اين موضوع را تاييد 
مي كند كه  قيمت مس��كن در نيمه دوم سال )مهر 
و آبان ماه( به طور متوسط 9.8درصد نسبت به سال 
قب��ل افزايش يافت��ه و اين در حالي اس��ت كه نرخ 
تورم در كل كش��ور طي اين مدت رقمي در حدود 
8.3درصد بوده اس��ت، يعني نوس��ان ن��رخ تورم و 
قيمت مسكن در نموداري نزديك به يكديگر انجام 
شده است اگرچه قيمت مسكن نسبت به نرخ تورم 
رشد بيش��تري را تجربه كرده اس��ت. در اين ميان 
رييس اتحاديه مش��اوران املاك ه��م در گفت وگو 
ب��ا فارس ضم��ن رد افزايش بي��ش از تصور قيمت 
مس��كن طي روزهاي اخير مي گويد: قيمت مسكن 

از شاخص تورم عبور كرده است. 
برخ��ي  مي افزاي��د:  خس��روي  مصطفي قل��ي 
س��ازندگان، مردم و حتي مش��اوران املاك عنوان 
مي كنند كه متوس��ط رشد قيمت مسكن در تهران 
در هر مترمربع 600هزار تومان به بالا بوده كه اين 
اظه��ارات دروغ اس��ت، البته آنچ��ه اتحاديه املاك 
رص��د كرده بر اين اس��اس اس��ت كه رش��د قيمت 

مسكن از شاخص تورم عبور كرده است. 
او ادامه مي دهد: تفاوتي كه بازار مس��كن در ماه 
گذشته نسبت به ماه هاي قبل داشته، اين است كه 
همواره اعلام مي شد قيمت مسكن هنوز به شاخص 
تورم نرسيده اس��ت، اما براساس مشاهدات ميداني 
و آمارها مي توان گفت كه رش��د قيمت مس��كن از 

شاخص تورم عبور كرده است. 
او با تاكيد بر اينك��ه هرگونه اظهارنظر در مورد 
ميزان درصد رش��د قيمت مس��كن از س��وي افراد 
تاثيرگذار مهم تلقي مي شود، اظهار مي كند: مردم و 
متقاضيان مس��كن به خوبي مي دانند كه مسكن در 
حال حاضر در چه وضعيتي به سر مي برد، پس اگر 
هر مس��وولي اعلام كند، رش��د قيمت مسكن چند 
درصد بوده نمي تواند كمكي به بخش مسكن كند. 

به گفته رييس اتحاديه مش��اوران املاك، برخي 
فروش��ندگان و س��ازندگان مس��كن اعلام مي كنند 
چون نرخ دلار و قيمت انواع محصولات ساختماني 
به خص��وص ميلگرد و آهن افزاي��ش يافته، قيمت 
مس��كن ه��م افزاي��ش يافت��ه اس��ت. در حالي كه 
نمي توان با نوس��انات نرخ دلار و حتي با اين عنوان 

ك��ه قيمت ميلگرد و آهن افزاي��ش يافته، گفت كه 
قيمت مسكن بايد افزايش يابد. 

او ادامه مي دهد: رشد قيمت مسكن در حد نرخ 
تورم مي تواند مناس��ب و مفيد باشد، اما نبايد با اين 
اس��تناد كه چون قيمت مصالح ساختماني افزايش 

يافته، بلافاصله قيمت مسكن هم تقويت شود. 

رشد9.2درصديقيمتمسكن
در حالي كه بر اس��اس آمارهاي بانك مركزي و 
گفته هاي رييس اتحاديه مش��اوران املاك، قيمت 
مس��كن طي يكي، دوماه گذشته تا حدودي نسبت 
ب��ه نرخ تورم افزايش يافته اس��ت، نگاه��ي به آمار 
دفتر برنامه ريزي و اقتصاد مس��كن معاونت مسكن 

و ساختمان وزارت راه و شهرسازي هم كه وضعيت 
بازار مس��كن را در آبان ماه منتشر كرده نشانگر آن 
اس��ت كه قيمت هرمترمربع واحد مسكوني در آبان 
ماه س��ال جاري نس��بت به آبان ماه س��ال گذشته 
ح��دود 9.2 درصد افزاي��ش يافته اس��ت، يعني با 
وجود آنكه رش��د نرخ ت��ورم در آبان ماه 8.4درصد 
بوده قيمت مس��كن 9.2درصد افزايش يافته است 
كه اين به معناي بالاتر رفتن قيمت مس��كن نسبت 

به نرخ تورم دارد. 
بر اس��اس اي��ن آم��ار در آبان ماه س��ال جاري، 
۱4هزار و 966واحد مس��كوني ب��ه فروش رفته كه 
نسبت به مهر ماه امسال 5.4درصد و نسبت به آبان 
ماه سال گذش��ته )95( معادل ۱8.۱درصد افزايش 

داشته است. 
 بنا به اعلام سياست گذار بخش مسكن، متوسط 
قيمت ي��ك مترمربع واحد مس��كوني در تهران در 
آب��ان ماه، 4ميليون و 800ه��زار تومان بود كه اين 
رقم نس��بت به مهر تنها افزايشي معادل ۱.6درصد 
و نس��بت ب��ه آب��ان ماه س��ال گذش��ته افزايش��ي 

9.2درصدي داشته است. 
بر اس��اس گ��زارش دفتر برنامه ري��زي و اقتصاد 
مسكن وزارت راه و شهرس��ازي، در 8ماهه نخست 
امسال نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته، تعداد 
معاملات مس��كن رش��د 8درصدي داش��ته اس��ت. 
ضم��ن اينك��ه با در نظ��ر گرفتن رق��م 4ميليون و 
6۱0هزار توماني به عنوان ميانگين قيمت مس��كن 
در ه��ر مترمربع در 8ماهه ابتدايي امس��ال به نرخ 
رش��د 6.7درصدي قيمت نس��بت به مدت مش��ابه 
س��ال گذش��ته خواهيم رس��يد كه براس��اس آمار 
بانك مركزي هم نرخ رش��د قيمت مس��كن حدود 
6 درص��د ب��وده اس��ت.  در اين ش��رايط و با وجود 
آنك��ه ط��ي هفته هاي اخير ش��اهد نوس��ان قيمت 
دلار و ط��لا در بازار بوديم اما به نظر مي رس��د كه 
بر اس��اس پيش بيني كارشناسان حركت نرخ رشد 
قيمت مسكن و نرخ تورم در ماه هاي آتي هماهنگ 
باش��د و با وجود آنكه تاثيرعوام��ل بيروني از جمله 
)قيمت دلار، طلا، نوس��انات ب��ورس و...( بر قيمت 
مسكن همواره ثابت شده است، اما با توجه به ركود 
مسكن طي 4سال گذشته و رسيدن قيمت مسكن 
به كف آن، ديگر شاهد جهش در قيمت اين كالاي 
غيرهمگن نباش��يم و نرخ رش��د قيمت مسكن در 

اطراف نرخ تورم حركت كند. 

قيمتبنزينپروازهايباري
4برابرمسافري

رييس هيات مديره منطقه ويژه اقتصادي و فرودگاه بين المللي 
پيام گفت: گراني قيمت س��وخت هواپيماهاي باربري به نسبت 
پروازه��اي مس��افري مانعي بزرگ در مس��ير توس��عه صادرات 

محصولات ساخت ايران است. 
به گزارش ايسنا، سعيد زرندي با اشاره به قيمت چهاربرابري 
س��وخت هواپيماهاي باربري نس��بت به هواپيماهاي مسافربري 
يادآور ش��د: در زمينه حمل و نقل هوايي امكانات فراواني فراهم 
است، اما گراني سوخت پروازهاي كارگو سبب شده كه صادرات 
از مبدا ايران تقريبا به حالت تعليق در بيايد و مانع از درآمدزايي 

در اين حوزه شود. 
او با تاكيد ب��ر تصويب كاهش قيمت س��وخت هواپيماهاي 
باربري در شوراي عالي صادرات تصريح كرد: باتوجه به اينكه اين 
موضوع نياز به تاييد س��ازمان مديريت و اعلام هيات دولت دارد، 
هنوز اتفاقي درخصوص كاهش هزينه سوخت هواپيماهاي باربري 

صورت نگرفته است. 

لزومتغييرنگاهبانكمركزي
بهليزينگمسكن

با گذشت نزديك به يك سال از آزاد شدن ليزينگ مسكن و 
اجرايي نشدن آن، دبيركل انجمن ليزينگ با اشاره به اينكه نگاه 
بانك مركزي به ليزينگ بانك ه��ا بايد تغيير كند،  گفت: نگاهي 
كه در مورد آنها وجود دارد، اش��تباه اس��ت و بانك مركزي بايد 
تدابيري بينديشد كه ليزينگ بانك ها هم بتواند به بخش مسكن 
وارد شوند، اگر قرار باشد در اين باره اقدامي نكنند، اصلا چرا بايد 

ليزينگ داشته باشند؟
به گزارش ايس��نا، محمده��ادي موقعي با بي��ان اينكه بايد 
مق��ررات لازم براي ليزينگ بانك ها فراهم ش��ود، افزود: اگر قرار 
است بخش��نامه يي را بانك مركزي به طور يكس��ان به بانك ها و 
ليزينگ ه��اي آنها ابلاغ كند، به ط��ور حتم ليزينگ ها نمي توانند 
از پس آن برآيند. اين در ش��رايطي اس��ت كه بايد نوع نظارت بر 

ليزينگ ها متفاوت از نظارت بر بانك ها باشد. 
دبيركل انجمن ليزينگ با اشاره به اينكه دغدغه بانك مركزي 
اصلاح نظام بانكي اس��ت، افزود: اين موضوع نبايد موجب ضربه 
زدن به شركت هاي ليزينگ شود، چراكه ليزينگ ها نيازمند اصلاح 
نيس��تند و در حال شكل گيري و توس��عه بوده و در اين شرايط 
اصلاح قانون به كار نمي آيد بلكه بايد به س��مت تدوين قوانين و 

مقررات براي ليزينگ ها پيش رفت. 
موقعي با اشاره به اينكه قوانيني براي ليزينگ ها در حال تدوين 
است، افزود: حتي نظرهايي وجود دارد كه نبايد ليزينگ ها را جزو 
بازار غيرمتشكل پولي به حساب بياوريم، چراكه در اين بازارها پول 
و سپرده گيري مي شود در حالي كه ليزينگ ها سپرده پذير نيستند 

و بايد اين نگاه تغيير كند. 

كاهشغلظتآلايندههايجوي
ازبعدازظهرامروز

س��ازمان هواشناسي كش��ور اعلام كرد: با گذر متناوب امواج 
كم دامنه تراز مياني جو همراه با وزش باد، از بعدازظهر پنج شنبه 
شرايط جوي براي كاهش غلظت آلاينده هاي جوي در اين مناطق 

مهيا مي شود. 
ب��ه گ��زارش ايرنا، روز جمع��ه اين هفته تا ح��دي بر ميزان 
بارش افزوده ش��ده و گستره آن شمال غرب، سواحل درياي خزر، 
دامنه هاي البرز مركزي و غربي و تاحدي شمال شرق كشور را نيز 

دربر خواهد گرفت. 
براس��اس تحليل آخري��ن داده ه��ا و نقش��ه هاي پيش يابي 
هواشناسي، باتوجه به تداوم پايداري و سكون نسبي جو، همچنان 
ش��رايط جوي براي ت��داوم آلودگي هواي ش��هرهاي صنعتي و 
پرجمعيت ش��امل تهران، كرج، اصفهان، تبريز، اروميه و اراك تا 

اواسط روز پنج شنبه ادامه دارد. 

شركتفرودگاههاوسازمانبنادر
تفاهمنامههمكاريامضاكردند

با امضاي تفاهمنامه همكاري ميان مديرعامل شركت 
فرودگاه ه��ا و ناوبري هوايي ايران و مديرعامل س��ازمان 
بن��ادر و دريان��وردي، زمينه همكاري مي��ان اين دو نهاد 
براي انجام هماهنگي هاي جس��ت وجو و نجات در سوانح 

هوايي فراهم شد. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرس��ازي، مديركل 
كنت��رل ترافيك هواي��ي در مورد اهميت امض��اي تفاهمنامه 
همكاري ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران با س��ازمان 
بن��ادر و دريان��وردي گف��ت: ش��ركت فرودگاه ه��ا و ناوب��ري 
هوايي كش��ور با ديدگاه بشردوس��تانه وظيف��ه خطير و عظيم 
هماهنگي هاي جس��ت وجو و نجات در س��وانح هوايي كش��ور 
را براس��اس تعهدات س��ازماني و بين المللي ب��ا راهبري بر 9 
فرودگاه داراي مرز آبي تحت حاكميت ش��ركت را كه ش��امل 
فرودگاه هاي بندرعباس، بندرلنگه، ابوموس��ي، بوشهر، آبادان، 
رشت، رامس��ر، نوشهر و س��اري، دو فرودگاه نظامي چابهار و 
جاس��ك و سه فرودگاه منطقه آزاد كه شامل كيش، هندورابي 
و قش��م و همچنين فرودگاه ه��اي داراي مرز آب��ي متعلق به 
وزارت نفت شامل سيري، لاوان، خليج فارس، خارك، بهرگان، 

ماهشهر و جم انجام مي دهد. 
 نيكبخ��ت ادام��ه داد: اداره كل كنترل ترافيك هوايي با يك 
مركز اصلي و 9 مركز فرعي جس��ت وجو و نجات در فرودگاه هاي 
مهرآباد، مش��هد، تبريز، كرمانش��اه، كرمان، زاه��دان، اصفهان، 
بندرعباس و بوش��هر در زمان وقوع س��وانح هواي��ي با امكانات و 
تجهيزات ارتباط��ي، نظارتي، مخابراتي و تعامل با س��ازمان ها و 
ارگان ه��اي مربوطه هماهنگي هاي لازم را ب��راي انجام عمليات 

تجسس و نجات به صورت 24 ساعته فراهم كرده است. 
او افزود: پيامد امضاي تفاهمنامه ميان ش��ركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران و س��ازمان بنادر و دريانوردي استفاده موثر از 
ظرفيت منابع انساني در ارائه كار تيمي مفيد براي امداد و نجات 

در سوانح هوايي سقوط در آب است. 
نيكبخت اظهار كرد: از ديگر اهداف اين تفاهمنامه همكاري و 
ارتباط با نهادها، سازمان ها و تعامل با شركت هاي هواپيمايي، تعهد 
اجتماعي و رويكرد سيستمي با انسجامي يكپارچه، دانش گرايي و 
آموزش براي ارائه خدمات نوين و برتر براي ارتقاي سطح ايمني 
در جس��ت وجو و نجات و نيز كارآمدسازي و هماهنگي ساختار و 

شيوه هاي نظارت و كنترل در جست وجو و نجات است. 

ايرانشهر
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نيمه دوم س��ال ۱396 علاوه بر افزايش نقل و انتقالات، ش��اهد رش��د قيمت مسكن در حد تورم باش��يم و پيش بيني مي كرديم كه اين رشد حداكثر تا سقف 

۱0درصد و تا پايان سال رخ دهد. 
*مهديسلطانمحمدي،تحليلگربازارمسكن: تا پايان سال افزايش قيمت مسكن خارج از نرخ تورم نخواهد بود و اگر متغيرهاي اقتصادي و سياسي به 

شكلي كه اكنون قرار گرفته، باقي بماند و اتفاق غيرمنتظره يي در صحنه سياست و اقتصاد نيفتد، روند موجود در بازار مسكن تداوم خواهد داشت. 

گروهراهوشهرسازي|
 تجربه س��ال هاي گذش��ته و نيز آلودگي هوا در چند روز اخير 
ثابت كرده، مس��وولان تمايلي براي حل ريش��ه يي و اساس��ي اين 
معضل نداشته و نمي خواهند براي اين موضوع فكري جدي كنند 
و تنها راه حل را تعطيلي چند روزه مدارس و در نهايت ادارات شهر 

تهران مي دانند. 
اين درحالي اس��ت كه ش��هربانو اماني، عضو كميسيون حمل 
و نقل ش��وراي ش��هر تهران در جلسه روز يك ش��نبه عنوان كرد 
كه راه حل آلودگي هوا بس��يار آسان اس��ت و با هزينه كردن تنها 
۱00ميلي��ارد تومان و نص��ب فيلتر دوده بر اتوبوس هاي ش��هري 
مي توان تا 30درصد از آلودگي هوا كاهش داد. اين30درصد سالانه 

جان هزار و 500 نفر از شهروندان را نجات مي دهد. 
نكته جالب اينجاس��ت كه به گفته مجيد فراهاني، عضو شوراي 
ش��هر تهران هزينه تعطيلي هاي روزانه پايتخت كه بر اثر آلودگي 
ه��وا ص��ورت مي گي��رد ۱00ميليارد تومان اس��ت. يعن��ي هزينه 
كاهش 30درصدي آلودگي هوا برابر با ضرر مادي اس��ت كه شهر 
تهران بابت يك روز تعطيلي ناش��ي از اين امر متحمل مي ش��ود. 
۱00ميليارد تومان براي ش��هرداري و دولت رقمي نيس��ت و عدم 

انجام اين كار توسط نهادهاي مسوول واقعا جاي سوال دارد. 
به گزارش فارس، مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه و نظارت 
ش��وراي شهر تهران با اشاره به هزينه اقتصادي آلودگي هوا گفت: 
هزينه اقتصادي آلودگي هواي تهران براساس آمار منتشر شده بين 
۱2تا ۱5هزارميليارد تومان محاسبه شده و اين بدان معناست كه 
پايتخت معادل بودجه ش��هرداري تهران هزينه اقتصادي آلودگي 

هوا را مي پردازد. 
به گفته فراهاني، آلودگي هوا هزينه هاي متعددي را به كش��ور 
شهر و شهروندان تحميل مي كند كه در مهم ترين بخش هزينه ها 
براس��اس كف آمار منتشر ش��ده، س��الانه بيش از 20هزار نفر در 
اي��ران جان خود را براث��ر آلودگي هوا از دس��ت مي دهند. رييس 
كميته بودجه و نظارت ميزان هزينه هاي وارد شده به شهر تهران 
بر اث��ر آلودگي هوا را به تفكيك موارد اع��لام كرد و گفت: هزينه 
تعطيلي هاي روزانه پايتخت كه بر اثر آلودگي هوا صورت مي گيرد 
۱00ميليارد تومان اس��ت كه به طور ميانگين حدود 4۱0ميليارد 

تومان هزينه هاي شيوع امراض، بيماري 2۱0ميليارد تومان و تاثير 
آلودگ��ي هوا بر مرگ و مير 5۱0 ميليارد تومان و هر روز تعطيلي 
۱00ميليارد تومان است كه اينها بخشي از هزينه هاي برآورد شده 
اس��ت. به گفته فراهاني از ميان 20هزار نفري كه سالانه در ايران 
به علت آلودگي هوا جان خود را از دست مي دهند بيش از 5 هزار 

نفر پايتخت نشين هستند. 
 وي با تاكيد بر اينكه تجزيه و تحليل اقتصادي آلودگي هوا كار 
س��اده يي نيست، گفت: كمي ساختن هزينه اقتصادي آلودگي هوا 
مش��كل است اما با افزايش مهار آلودگي هوا زيان هاي ناشي از آن 
كم مي شود و به ميزاني كه براي مهار آلودگي هزينه شود به همان 
ميزان زيان هاي ناش��ي از صدم��ات و هزينه اقتصادي آلودگي هوا 
كاهش مي يابد. براي جلوگي��ري از هزينه هاي اضافي براي بهبود 
وضعيت آلودگي هواي پايتخت لازم است تمامي نهادهاي نظارتي 
و مس��وول اولويت خ��ود را بهبود آلودگي هوا ق��رار دهند چراكه 

ساماندهي اين وضعيت فوق بحراني به يك عزم ملي نياز دارد. 
فراهان��ي با اش��اره به اينكه درحال حاضر بيش از 20س��ازمان 
و نه��اد دولتي و غيردولت��ي در اين بحث درگير هس��تند، اظهار 
كرد: تا زماني كه بحران آلودگي هوا در اولويت تمام دس��تگاه هاي 
نظارت��ي ازجمله مجلس، دولت و ش��هرداري تهران ق��رار نگيرد، 
نمي توان اميدي به حل مشكل داشت. در حقيقت بايد همزمان با 
تكميل ش��بكه حمل و نقل عمومي درون شهري مانند كشورهاي 
ديگر س��فرهاي درون ش��هري را مديريت كنيم و از طريق افزايش 
عوارض هاي اس��تفاده از خودرو شخصي و افزايش قيمت سوخت، 
هزينه اس��تفاده از حم��ل و نقل عمومي كم و هزينه اس��تفاده از 

خودرو شخصي بالا باشد. 
 فراهاني مهم ترين پيش ش��رط  ها را دسترس��ي راحت و آسان 
ب��ه ناوگان حمل و نقل عمومي دانس��ت و تصريح ك��رد: با وجود 
چنين زيرساختي مي ش��ود، عوارض خودرو را افزايش داد چراكه 
بيش از 80 درصد خودروهاي ش��خصي در تهران تك سرنش��ين 
هس��تند. با اختصاص ۱0هزارميليارد تومان مي توانيم واگن تهيه 
كنيم و سرفاصله قطارها را به 2دقيقه برسانيم. در چنين شرايطي 
مي توان تعداد جابه جايي 2ميليون مسافر در تهران را به 7ميليون 

نفر تغيير داد. 

 فراهان��ي با بيان اينكه براس��اس اس��تانداردها و آماري كه در 
ش��وراي ش��هر تهران در دس��ت داري��م، امروزه فق��ط 50 درصد 
از اس��تانداردهاي تعريف ش��ده خدماتي به مردم خدمت رس��اني 
مي شود، خاطرنشان كرد: در شهر تهران براساس استانداردها بايد 
۱5هزار دس��تگاه اتوبوس وجود داشته باشد اين درحالي است كه 

اكنون حدود 7هزار دستگاه اتوبوس موجود است. 

رقمدقيقبدهيهايشهرداري؟
به گزارش»تعادل« اين روزها ارقام و اعداد در شهرداري تهران 
حرف اول را مي زند. از هزينه آلودگي هوا گرفته تا موضوع تكراري 
بدهي هاي ش��هرداري تهران. برخي اعضاي شوراي چهارم ميزان 
بدهكاري هاي ش��هرداري را ت��ا 70هزار تومان عن��وان مي كردند 
درحال��ي كه محمدباقر قاليباف اين رق��م را ۱5هزارميليارد تومان 
برمي شمرد. با روي كار آمدن شوراي پنجم و مديريت جديد شهر 
تهران هنوز آمار و ارقام دقيقي از ميران بدهي هاي شهرداري وجود 
ندارد هر چند محمدعلي نجفي شهردار، رقم بدهي هاي شهرداري 
را ب��ا در نظر گرفتن هزينه پروژه هاي نيم��ه تمام 55 هزار تومان 
اعلام كرده بود اما رييس كميس��يون فرهنگي- اجتماعي شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران معتقد اس��ت با 3 عدد مبهم در شهرداري 

تهران رو به رو هستيم كه بايد تكليف آن روشن شود. 
وي اف��زود: تيم جديد ش��هرداري در نخس��تين گ��زارش رقم 
20هزارميلي��ارد را اعلام كردند اما بعد از چند هفته وقتي گزارش 
تفصيل��ي را گرفتيم، گفتند اين عدد به 30هزارميليارد رس��يده و 
امروز خبرهايي داريم كه اين ميزان را به  ش��دت افزايش مي دهد. 
در واق��ع بايد گفت بعد از يك م��اه از اعلام عدد اول، رقم ها به ما 
مي گوي��د كه ميزان بدهي اكنون بالغ بر 60 هزار ميليارد اس��ت و 
هنوز احتمال افزايش اين عدد وجود دارد اما س��وال اينجاست كه 

چه زماني قرار است ما به يك پاسخ شفاف برسيم. 
رييس كميس��يون فرهنگي اجتماعي ش��وراي اس��لامي شهر 
تهران با اش��اره به 3عددي كه از 3 مسوول ذي ربط در اين رابطه 
شنيده است، تصريح كرد: البته من در همان موقع اين صحبت ها 
را به اطلاع آقاي قاليباف رساندم كه من 3عدد را از 3مقام مسوول 

شنيده ام؛ عددهايي كه با هم فاصله بسياري دارند. 

حق ش��ناس اضاف��ه كرد: يك رق��م را عليرضا دبي��ر گفت؛ آن 
هنگامي كه وي به عنوان رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
چهارم حضور داش��ت. دبير معتقد بود ك��ه ميزان بدهي ها بالغ بر 
22هزارميليارد اس��ت.  اين عضو شوراي اسلامي شهر تهران ادامه 
داد: ام��ا رقم ديگري در نشس��ت مناظره يي ك��ه تندگويان در آن 
حضور داش��ت، مطرح شد. تندگويان در اس��فند سال قبل عنوان 
كرد كه ميزان بدهي شهرداري 65 هزار ميليارد است يعني عددي 
كه اين روزها تيم مديريت ش��هري به آن نزديك ش��ده اس��ت. از 
س��وي ديگر معاون برنامه ريزي قاليباف هم در مصاحبه يي عنوان 
كرده بود كه ميزان بدهي شهرداري 35هزارميليارد است. با طرح 
اين 3 گزينه من اين سوال را از قاليباف پرسيدم كه اين 3عدد را 
3مسوول و مقام شناخته ش��ده، بيان كرده اند و ما انتظارمان اين 

نيست كه اين همه فاصله درباره بدهي ها وجود داشته باشد. 
وي تصريح كرد: متاس��فانه اين رقم، رقمي نيس��ت كه اينقدر 
اختلاف در آن پذيرفتني باشد و بايد هر چه سريع تر تعيين تكليف 
و روشن شود اما متاسفانه با وجود همه تلاش ها و پيگيري ها هنوز 
تيم مديريت ش��هري به نتيجه نرسيده و عدد روشن و شفافي به 

ما ابلاغ نشده است. 
موضوع ميزان بدهي شهرداري البته موضوعي نيست كه فقط 
بين اعضاي ش��وراي شهر تهران و مديران شهرداري تهران بماند، 
اين موضوع و تفاوت ميان 3عددي كه عنوان شده، اظهارنظرهاي 
نمايندگان مجلس به ويژه مجمع نمايندگان اس��تان تهران را نيز 
در پي داش��ته اس��ت به طوري كه چندي پيش وقتي بدهي 60 
هزارميلياردي ش��هرداري مطرح شد، طيبه سياوشي شاه عنايتي، 
نماين��ده ته��ران در گفت وگوي��ي درخصوص مي��زان بدهي هاي 
ش��هرداري و ضرورت شفاف س��ازي بدهي ها گف��ت: طي روزهاي 
گذش��ته يكي از اعضاي شوراي ش��هر رقم 60 هزارميليارد تومان 
را براي بدهي هاي ش��هرداري اعلام كرد اما درحال حاضر رييس 
فعلي ش��وراي ش��هر رقم ۱9 الي 20هزارميليارد تومان را مطرح 
كرده اس��ت. بنابراين مش��خص نيس��ت كه كدام اعداد و مبالغ با 
واقعيت ها همخواني داش��ته باشد البته در صورت صحت رقم 60 
هزارميليارد تومان بايد بررس��ي هاي بيشتري براي علل آن انجام 

شود. 

كاهش30درصديآلودگيهواباهزينهيكروزتعطيلي

در شهر
افزايشسهمحملونقلعموميازصندوقتوسعهملي

  شهردار تهران پيش بيني منابع لازم براي كاستن از آلودگي هواي 
ش��هر تهران در بودجه سال 97 را بخشي از نتايج ديدار خود با علي 

لاريجاني، رييس مجلس شوراي اسلامي عنوان كرد. 
 به گزارش ايلنا، نجفي در اين باره گفت: در اين جلس��ه مقرر ش��د 
در بودجه سال 97 تسهيلات و امكانات لازم براي توسعه اين بخش 
گنجانده ش��ود. با كمك نمايندگان مجلس بايد جهش��ي را چه در 
ارتباط با توسعه خطوط و افزايش واگن هاي مترو و چه در ارتباط با 
ساير ابزارهاي حمل و نقل عمومي در شهر تهران به انجام برسانيم تا 

حداقل رضايت مورد نظر شهروندان عزيز را فراهم كنيم. 
نجف��ي اظهار ك��رد: در لايحه يي ك��ه دولت به مجل��س ارائه داده، 
پيش بيني هايي انجام ش��ده اس��ت. به طور مثال استفاده از صندوق 
توسعه ملي براي نوسازي بافت هاي فرسوده شهر تهران و نيز حمل 
و نقل عمومي. نكاتي كه در اين جلسه مطرح شد اين بود كه سهم 

تهران در ارتباط با استفاده از اين منابع بايد افزايش پيدا كند. 
شهردار پايتخت در بخش ديگري از اظهارات خود به مساله افزايش 
قيمت انرژي در لايحه بودجه س��ال 97 اش��اره كرد و گفت: در اين 
جلس��ه مقرر شد كه بخشي از درآمد حاصل از افزايش قيمت انرژي 
مستقيما در اختيار شهرداري در ارتباط با توسعه حمل و نقل عمومي 
قرار بگيرد و با هماهنگي نمايندگان به خصوص كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس ارقام دقيق اعلام شود.  نجفي با ابراز اميدواري نسبت 
به انجام تغييرات در بودجه عنوان كرد: ش��هرداري ارقام مختلفي در 
بودجه دارد؛ يكي از آنها در ارتباط با يارانه بليت مترو و اتوبوس است 
كه بخشي از آن را بايد دولت متقبل شود. مورد ديگر نيز درخصوص 

احداث خطوط مترو است كه در قانون ذكر شده 50 درصد هزينه ها 
را باي��د دولت تقبل كند و 50 درصد باقي مانده برعهده ش��هرداري 

تهران باشد. 

ترازعملياتيشهرداريتهراندرسال9۷مثبتخواهدبود
مديركل برنامه و بودجه معاونت برنامه ريزي، توس��عه شهري و امور 
شورا ش��هرداري تهران گفت: براساس پيش بيني هاي انجام شده در 

بودجه سال 97 تراز عملياتي شهرداري تهران مثبت خواهد بود. 
به گزارش مهر، مهدي پندار با بيان اينكه در بودجه سال 97 بيشتر 
روي درآمدهاي شهرداري تكيه مي شود، گفت: تعدادي از سازمان ها 
و ش��ركت هاي زيرمجموعه ش��هرداري تهران درآمدهايي دارند كه 
تاكنون ميزان آن شفاف نبوده و اين درآمد به حساب اين سازمان ها 
و ش��ركت ها واريز مي ش��ده در صورتي كه نتيجه فعاليت و براساس 
خدمات ارائه ش��ده آنها نبوده اس��ت.  وي افزود: براي مثال سازمان 
حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران از طريق فروش آرم كه وظيفه 
حاكميتي ش��هرداري تهران است، درآمدهايي دارد كه بايد به خزانه 

شهرداري وارد شود. 
پندار اضافه كرد: س��ازمان زيباس��ازي نيز بايد درآمدهاي حاصل از 
اجاره تابلوها و بيلبوردهاي س��طح ش��هر را به خزانه كل شهرداري 
تهران واريز كند؛ زيرا اين درآمد نتيجه خدمات س��ازمان زيباسازي 
نيس��ت بلكه نماي شهر تهران اس��ت كه در اختيار بخش خصوصي 

قرار مي گيرد. 
وي با اش��اره به ايجاد اداره كل خزانه داري شهرداري تهران تا پايان 
امس��ال گفت: اين درآمدها به همان خزانه كل واريز و براساس نظر 

شهردار تهران نيز رديف درآمد هزينه براي آنها ايجاد مي شود. 
مديركل برنامه و بودجه ش��هرداري تهران يادآور شد: در تبصره هاي 
بودجه ذكر مي ش��ود كه اين رديف درآمد هزينه است و متناسب با 
تحقق منابع عمومي كه به خزانه واريز مي شود، هزينه هاي شركت ها 
تامي��ن خواهد ش��د.  وي خاطرنش��ان كرد: به اين ترتيب قس��مت 
درآمدي ش��هرداري تهران نسبت به سنوات گذشته تقويت خواهد 
شد. پندار تصريح كرد: اينكه درآمد سازمان ها و شركت ها به حساب 
سازمان ها واريز و درآمد و هزينه از هم كم شود، نشان دهنده سودي 
خواهد بود كه بايد ماليات آن پرداخت شود در صورتي كه اين درآمد 

در نتيجه خدمات اين سازمان ها و شركت ها نيست. 
پندار تاكيد كرد: با وجود اينكه براساس ماده 6 قانون برنامه 5 ساله 
شش��م بيش از 2هزارميليارد تومان از درآمدهاي شهرداري تهران از 
محل ماليات بر ارزش افزوده كاهش پيدا كرده كه ازجمله درآمدهاي 
پايدار شهرداري تهران بوده است براساس تدابير اتخاذ شده كه براي 
سال آينده در نظر گرفته شده، رديف هاي هزينه يي در حداقل ممكن 

كاهش پيدا مي كند. 

بلاتكليفيطرحايمنيايستگاهفرودگاهامام
دبير كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران گفت: مترو 
فرودگاه امام)ره( به پرند قرار اس��ت به وزارت راه و ش��ركت راه آهن 

واگذار شود كه خطر توقف فعاليت هاي عمراني وجود دارد. 
به گزارش مهر، محمدعلي كروني با اشاره به جزييات بازديد از مترو 
فرودگاه امام )ره( گفت: اين خط شامل 3 فاز است كه فاز نخست آن 
حد فاصل ايستگاه شاهد- شهر آفتاب، فاز دوم ايستگاه شهر آفتاب تا 

فرودگاه امام )ره( و از فاز سوم از فرودگاه امام تا شهر پرند است كه فاز 
نخست از سال 9۱ آغاز شده و سال 95 به بهره برداري رسيده، فاز دوم 
نيز در مرداد 96 افتتاح شد اما ۱9كيلومتر فاز سوم كه از فرودگاه امام 
به پرند است هنوز به بهره برداري نرسيده و تنها 35درصد پيشرفت 
داشته است. البته اين پيشرفت در بخش ساختماني 55 درصد است 

اما در بخش تجهيزات كاري انجام نشده است. 
وي ادام��ه داد: ب��ا توج��ه به جمعيت ش��هر پرند راه ان��دازي اين 
ايس��تگاه در مس��افرپذيري اين خط تاثير بالايي دارد و مي تواند 
از ورود خودروه��ا كه روزانه از اين مس��ير وارد تهران مي ش��وند 
بكاهد درحالي كه در اعتبار س��ال 97 بودجه يي براي اين بخش 
پيش بيني نش��ده زيرا گفته مي ش��ود در حوزه شهر و شهرداري 

تهران قرار ندارد. 
كروني با بيان اينكه قرار اس��ت اين پروژه پيمانكارش از ش��هرداري 
ته��ران ب��ه وزارت راه تغيير كند، گفت: اين تغيي��ر قرارداد احتمال 

توق��ف پروژه را دارد زيرا با توجه به مش��كلاتي كه 
وجود دارد ممكن اس��ت بودجه لازم به اين بخش 
تزريق نش��ده درحالي كه اگر همچنان پيمانكار آن 
مترو تهران باش��د و مترو پيگير اعتبارات لازم براي 
تكمي��ل آن احتم��الا زودتر به بهره برداري برس��د. 
ب��ه گفته وي، تكمي��ل اين بخش از مت��رو تا پرند 
320ميلي��ارد تومان اعتبار نياز دارد اما به  ش��دت 
روي ورود خودرو به ش��هر تهران تاثيرگذار اس��ت 
و تكميل آن مي تواند بخش��ي از مشكلات ترافيكي 

پايتخت را حل كند. 
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صنعت، معدن و تجارت14
 پيش شرط توليد رقابتي 

نوسازي صنعتي
وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينكه نبض نيمي 
از واحدهاي توليدي كشور در شهرك هاي صنعتي مي تپد، 
گفت: دستيابي به توليد رقابتي در بازارهاي جهاني نيازمند 
نوسازي صنعتي است. محمد شريعتمداري در گردهمايي 
مديران عامل شركت شهرك هاي صنعتي كشور با تاكيد بر 
ضرورت عرضه كالاها و خدمات قابل رقابت در عرصه هاي 
بين المللي براي افزايش صادرات غيرنفتي تصريح كرد: هر 
چند صادرات مجموعه صنعت نسبت به گذشته بهتر شده، 
اما همچنان سهم كمي دارد و بايد به توليد انبوه در عرصه 
رقابت با بازارهاي جهاني دس��ت يابيم. به گزارش شاتا، او 
با اشاره به سالروز اعلان نخستين منشور حقوق شهروندي 
توسط رييس جمهوري در دولت يازدهم، تصريح كرد: اين 
منش��ور در 16 سرفصل تدوين و ارائه شده و انتظار داريم 
به مخاطبان خاص و عام بخش صنعت، معدن و تجارت در 
زمينه حقوق شهروندي توجه جدي شود و حقوق آنها نيز 
مورد صيانت و پاسداري قرار بگيرد. وزير صنعت، معدن و 
تجارت با ابراز اميدواري از اينكه در آستانه تصويب بودجه 
97 اين گردهمايي قدمي فوق العاده در جهت تحقق اهداف 
كشور شود، افزود: در بودجه سال 97 ظرفيت هاي خوبي 
براي حوزه توليد درنظر گرفته شده و نمايندگان مردم در 
مجلس شوراي اسلامي آمادگي ارائه پيشنهادهاي تخصصي 
و بررسي آن را دارند و نوسازي و بهسازي صنايع نيز مورد 
تاكيد آنهاست. شريعتمداري نرخ كنوني تسهيلات بانكي 
را براي حمايت از توليد مناس��ب ندانست و گفت: بانك ها 
ب��ا محدوديت جدي منابع مواجه هس��تند و اين موضوع 
امكان تخصيص بهينه منابع را از آنها س��لب كرده است. 
البته در بودجه 97 براي افزايش سرمايه بانك ها تمهيداتي 
انديش��يده شده تا با استفاده از منابع صندوق توسعه ملي 
براي اين منظور اقدام شود و براي حل و فصل آن بايد يك 
عزم و ارداه ملي شكل بگيرد. وزير صنعت، معدن و تجارت 
در بخش ديگري از س��خنان خود ب��ا بيان اينكه تكميل 
6 ه��زار واحد صنعتي نيمه تمام در س��ال 96 در دس��تور 
كار اس��ت، اضافه كرد: براس��اس ابلاغيه ستاد فرماندهي 
 اقتص��اد مقاومت��ي راه اندازي 50 طرح ب��زرگ ملي را نيز 
در دس��تور كار داري��م كه بخش��ي از اينه��ا در مجموعه 
ش��هرك هاي صنعتي قرار دارند. شريعتمداري از سازمان 
صنايع كوچك و ش��هرك هاي صنعت��ي به عنوان طبيب 
صنعت كشور نام برد و گفت: نبض و قلب نيمي از واحدهاي 
توليدي كشور درون شهرك هاي صنعتي مي تپد. او با اعلام 
حمايت از ايجاد كلينيك هاي ارائه خدمات مشاوره يي فني 
و تخصصي در شهرك هاي صنعتي، تصريح كرد: تاسيس 
اين كلينيك ها نه تنها براي واحدهاي مستقر در شهرك ها 
مفيد است بلكه به ديگر واحدها نيز مي تواند خدمات ارائه 
دهد و اين موضوع به ستادهاي تسهيل و رفع موانع توليد 
استان ها كمك خواهد كرد.  وزير صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به اينكه 1.5ميليارد دلار منابع بانكي ارزان قيمت با 
 نظر مثبت مقام معظم رهبري براي بخش ها و شهرهاي زير
 10 هزار نفر قرار اس��ت هزينه ش��ود، گف��ت: واحدهاي 
تولي��دي و صنعتي در اين بخش ها ني��ز مي توانند از اين 
تس��هيلات ارزان قيمت استفاده كنند و س��ازمان صنايع 
كوچك و ش��هرك هاي صنعتي مي توانن��د در اين زمينه 

همكاري كنند.  

  رشد توليد فولاد ايران
در 2017

ايرنا  توليد اين محصول در ايران در ماه نوامبر )آبان-
آذر( به يك ميليون و 952 هزار و 82 تن رس��يد كه در 
قياس با ماه پيش از آن يعني اكتبر )مهر-آبان( و توليد 
يك ميلي��ون و 917 هزار و 994 تن، 1.8درصد رش��د 
نش��ان مي دهد. بر پايه اين گزارش، ت��ا پايان ماه نوامبر 
امسال 19 ميليون و 791 هزار و 344تن فولاد در ايران 
توليد ش��د كه در همس��نجي با س��ال گذشته ميلادي 
31.9درصد رشد داشته اس��ت. براساس افق چشم انداز 
1404 ظرفيت توليد فولاد خام كشور بايد به 55 ميليون 
تن برسد و انتظار مي رود به جايگاه هفتم جهان ارتقا پيدا 
كنيم. س��نگ آهن به عنوان اصلي ترين ماده اوليه توليد 
 فولاد محس��وب مي ش��ود كه ذخيره شناسايي شده آن

5 ميليارد و 100 تن اعلام ش��ده كه از اين رقم بيش از 
3 ميليارد تن ذخيره قطعي و بقيه احتمالي است. بر پايه 
آمار گمرك ايران، ارزش صادرات بخش معدن و صنايع 
معدني كش��ور در 8ماهه منتهي به آبان س��ال جاري با 
رش��د 4درصدي در همسنجي با پارسال به 6.2 ميليارد 
دلار رس��يده است. آهن اس��فنجي نيز با رشد صادرات 
482درصدي بيشترين ش��تاب رشد را بين محصولات 
اي��ن ح��وزه دارد. از نظر تناژ، س��نگ آهن ب��ا صادرات 
12.5ميليون تن )رشد 5درصدي( و سيمان با صادرات 
10.5ميليون تن )رشد 3درصدي( در رديف هاي نخست 
و دوم قرار دارند. همچنين صادرات زنجيره فولاد ايران با 
رشد 22درصدي سالانه به 5.7ميليون تن رسيده است.  

 تاخير در توليد خودروهاي 
فرانسوي تحت كنترل است

صناي��ع  نوس��ازي  و  گس��ترش  س��ازمان  ش�اتا  
اي��ران در زمين��ه تاخير خودروس��ازان ايران��ي در توليد 
 محصولات مش��ترك فرانس��وي، اعلام كرد: اين تاخيرها 
تحت كنترل اس��ت. به گزارش ش��اتا، س��ازمان گسترش 
در واكن��ش به گ��زارش برخي رس��انه ها اع��لام كرد كه 
اي��ن تاخيرها تحت كنترل ايدرو اس��ت و براي آن برنامه 
جبراني درنظر گرفته ش��ده اس��ت. در توضيح ايدرو آمده 
اس��ت: »تفاوت عمده قرارداده��اي اخير صنعت خودرو با 
شركت هاي معتبر بين المللي )فرانسوي، آلماني و...( مربوط 
به سرمايه گذاري مستقيم شركت هاي خارجي و مشاركت 
با شركت هاي خودروس��از و قطعه سازان داخلي است، لذا 
مقايس��ه فني، اقتصادي و حتي برنامه زمان بندي اجراي 
اين گونه طرح ه��ا با قراردادهاي س��ال هاي قبل كه صرفا 
قرارداد تحت ليسانس بوده است، چندان معتبر و صحيح به 
نظر نمي رسد. در قراردادهاي اخير علاوه بر سرمايه گذاري 
ش��ريك خارجي آن هم به ميزان 50درصد و حتي بيشتر 
در اح��داث خطوط جديد و ارتقاي خط��وط موجود ولي 
با ظرفيت هاي پايين، مقرر اس��ت حجم س��اخت داخل و 
پيش بيني ه��اي لازم براي صادرات محور بودن محصولات 
در اولويت باشد. با وجود اين، در رابطه با تاخيرهاي به وجود 
آمده در قراردادهاي مشاركت اخير در صنعت خودرو چه 
با شركت هاي بزرگ و چه با شركت هايي كه به طور كامل 
خصوصي هستند، تحت كنترل بوده و برنامه هاي جبراني 
براي آن تهيه ش��ده يا در دس��ت تهيه است. محصولات 
توليدي مش��اركت »ايران خودرو و پژو« وارد بازار شده و با 
تلاش بيشتري سعي خواهد شد كه تعهدات مردم با فاصله 

زماني توليد انجام شود. 

اخبار

تجربه 2 كشور موفق در ارتقاي بهره وري بررسي شد

نسخه ارتقاي بهره  ور شدن بنگاه ها 

معاون خانه صنعت ايران مطرح كرد

بحران توليد در برابر افزايش قيمت سوخت
صنعت 

افزايش قيمت حامل هاي انرژي موضوعي است كه 
مورد گلايه صنعتگران قرار گرفته است. فعالان صنعتي 
همانند گذشته نسبت به افزايش نرخ حامل هاي انرژي 
مخالفت شان را اعلام كردند و بر اين باورند كه اجراي 
چنين سياست هايي واحدهاي صنعتي را با چالش نو 
مواجه خواهد كرد. در اي��ن باره معاون خانه صنعت، 
معدن و تجارت ايران با ابراز مخالفت نسبت به افزايش 
قيم��ت حامل هاي انرژي در بخ��ش توليد اعلام كرد 
ك��ه در ص��ورت افزايش 50 تومان��ي قيمت گازوييل 
در ح��وزه صنعت و مع��دن با تعطيل��ي 50درصدي 
واحدهاي توليدي در س��ال آين��ده و نيز ايجاد ركود 
هر چه بيش��تر در اين بخش مواجه مي ش��ويم. بيژن 
پناهي زاده به ايس��نا گفت: به ط��ور حتم افزايش نرخ 
حامل هاي انرژي به ويژه در بخش نفت گاز )گازوييل( 
باعث عدم رونق هر چه بيش��تر حوزه صنعت و معدن 
يا به طور كلي توليد خواهد شد كه نتايج نامطلوبي را 
طي س��ال آينده براي توليدكنن��دگان رقم مي زند. او 
ادامه داد: طبق اخبار منتشر شده قرار بر اين است كه 
قيمت گازويي��ل از 350 به 400تومان افزايش يابد و 
اين رقم براي واحدهاي توليدي بسيار بالاست، چراكه 

اكثر اين واحدها در كشور چه در بخش صنعتي و چه 
در بخش معدني، ماش��ين آلاتي سالخورده كه قدمت 
30سال دارند و مصرف سوخت شان بسيار زياد است. 
مع��اون خانه صنعت، معدن و تج��ارت ايران با تاكيد 
ب��ر اينكه هر گونه افزايش قيمت حامل هاي انرژي در 
بخش توليد مشكلات جبران ناپذيري را در پي خواهد 
داش��ت، بيان كرد: به طور حت��م چنانچه مي خواهيم 
بخش توليد با ركود بيش��تري مواجه نشود، بايد براي 
قيمت س��وخت حوزه صنعت و معدن تدابير ويژه يي 
انديش��يد در غير اين صورت چگونه ممكن است كه 
س��هم توليد از هدفمندي يارانه ها پرداخت نشود و از 
س��وي ديگر قيمت گازوييل را ب��الا ببرند. پناهي زاده 
با قياس وضعيت كش��ورهاي خارجي در حوزه توليد 
اظهار كرد: درآمد كشورهاي ديگر ارزي است و همانند 
كش��ور ما ارزش پول ملي آنها كاهش نمي يابد. علاوه 
بر اين دسترسي آنها به ماشين آلات روز دنيا بالا بوده 
و مصرف سوخت ش��ان پايين اس��ت. حال مسوولان 
بيايند و به ما بگويند چگونه در وضعيتي كه طي چند 
س��ال گذش��ته قيمت ارز 4 الي 5برابر افزايش يافته، 
ماش��ين آلات مان به روز نيس��ت و نيز س��هم توليد از 
هدفمندي يارانه ها پرداخت نشده، چگونه ما مي توانيم 

وضعيت توليد كش��ور را از ركود خارج كنيم. او افزود: 
به طور حتم پيشنهادهاي مختلفي در اين راستا وجود 
دارد ام��ا صراحت��ا در بخش توليد ب��ا افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي مخالف هستيم. در كنار آن بايد سهم 
توليد از هدفمندي يارانه ها پرداخت شود و در ارتباط 
با اخذ ماليات از واحدهاي توليدي و تهاتر آن با س��ود 
و جرايم ايجاد ش��ده به دليل عدم پرداخت تسهيلات 
بانكي تصميم گيري كنيم. معاون خانه صنعت، معدن و 
تجارت ايران با تاكيد بر اينكه بايد در قطع يارانه برخي 
دهك ها جدي بود، گفت: ميزان يارانه قطع شده اين 
دهك ها بايد به توليد در كشور اختصاص يابد و ماليات 
واحدهاي توليدي با سود و جرايم ايجاد شده ناشي از 

تسهيلات بانكي تهاتر شود. 
در واكنش به صحبت هاي سخنگوي دولت مبني 
بر اينكه قيمت حامل هاي انرژي در ايران كمتر از ساير 
كشورهاس��ت، برخي صنعتگران نس��بت به اين نوع 
صحبت ها مخالفتش��ان را اعلام مي كنند و معتقدند 
كه قيمت حامل هاي انرژي در س��اير كش��ورها كمتر 
از ايران نيس��ت. معاون خانه صنعت، معدن و تجارت 
ايران با اش��اره به اين نگاه گفت: ما براي واردات انواع 
ماش��ين آلات اعم از صنعتي، معدني و حتي س��واري 

دو ت��ا س��ه برابر قيمت دنيا هزين��ه گمركي پرداخت 
مي كنيم و چنانچه بخواهيم به دلار اين رقم را حساب 
كنيم، ش��ايد هزينه مربوط به بنزين 20سال آينده را 
ني��ز پرداخت كرده باش��يم. او ادامه داد: اينكه قيمت 
حامل ه��اي انرژي افزاي��ش يابد، قيمت ارز با رش��د 
مواجه شود، محدوديت واردات وجود داشته و عوارض 
مختلفي اخذ شود، بايد نسبت به اين مساله پاسخگو 
ب��ود كه درآمد حاصل از اين بخش ها به كجا س��رريز 
مي شود؟ آيا قرار است تنها به هزينه هاي جاري دولت 
اضافه كنيم؟ ما با اين مس��اله به طور صريح مخالفيم 

و پيش بين��ي مي كنيم كه در ص��ورت افزايش قيمت 
حامل ه��اي انرژي حدود 50 ت��ا 60درصد واحدهاي 
توليدي در سال آينده با تعطيلي روبه رو شوند، چراكه 
آنها طرح توجيهي 10س��اله دارند و قرار نيست كه ما 
هر وقت بخواهيم، قيمت حامل هاي انرژي را افزايش 
دهيم. به گفته پناهي زاده قرار اس��ت، افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي در دس��تور كار قرار گيرد، از س��وي 
ديگر بايد خدمات مختلفي به بخش توليد ارائه شود 
كه به طور مثال مي توان به كاهش س��ود تسهيلات از 

18 به 8 درصد يا كمتر اشاره كرد. 

تعادل   
بررسي روند شاخص بهره وري طي سال هاي اخير 
نشان مي دهد، وضعيت بهره وري در كشور نه تنها بهبود 
نيافته بلكه در برخي س��ال ها ش��اخص بهره وري كل 
عوامل توليد داراي روند نزولي بوده و رش��د بهره وري 
نيز در چندين سال منفي بوده است. اين امر بيانگر آن 
اس��ت كه اقتصاد ايران عمدتا بر پايه استفاده از منابع 
شكل گرفته و در زمينه  استفاده بهينه از نيروي كار و 
سرمايه در وضعيت مطلوبي قرار ندارد. اين در شرايطي 
اس��ت كه مناس��بات اقتصادي جهان براساس الگوي 
اقتصاد دانش محور اس��ت، الگوي اقتصاد منبع محور 
و متكي به درآمدهاي نفت��ي، بدون توجه به توليد و 
بهره وري نمي تواند مشكل گش��اي اقتصاد ايران باشد. 
حال چنانچه اهتمام جدي نسبت به بهبود بهره وري 
عوامل توليد صورت نگيرد و تنها در برنامه ها و اسناد 
كشور مورد توجه قرار گيرد، نمي توانيم وابستگي كشور 
به درآمدهاي نفتي را كاهش دهيم و به رشد و توسعه 
پايدار دست  يابيم. از س��وي ديگر، تجربه كشورهاي 
موفق��ي چون »مالزي و اندونزي« نش��ان مي دهد، 5 
مولفه در ارتقاي بهره وري كش��ورها اثرگذار است كه 
شامل »توسعه صنعتي، توسعه سرمايه انساني، بهبود 
ساختار سرمايه، افزايش فعاليت هاي موسسات تحقيق 
و توسعه و مهيا كردن شرايط براي سرمايه گذاري در 
فناوري ها و فرآيندهاي جديد و درنهايت تاكيد بر رشد 
بخش خصوصي و افزايش سهم آن در اقتصاد« است. 
از طرفي، سياس��ت گذاران نيز مي توانند براي ارتقاي 
به��ره وري بخش هاي اقتصادي، سياس��ت هايي را در 
دو قالب »س��طح صنعت و سطح ش��ركت ها« اتخاذ 
ك��رده و از طريق آنها وضعيت بهره وري عوامل توليد 
را ارتقا بخش��ند، چراكه اتخاذ چنين سياس��ت هايي، 
از يك س��و منجر به ايجاد محي��ط اقتصادي باثبات و 
مشوق بهره وري خواهد ش��د. از سوي ديگر، مي توان 
شركت هاي داخلي را تشويق كرده تا سطح بهره وري و 
توانايي هاي توليدي خود را از طريق كسب و استفاده 

از فناوري افزايش دهند. 

 چرا ارتقاي بهره وري مهم است؟ 
امروزه كش��ورها تمام تلاش خ��ود را معطوف به 
افزايش رش��د اقتص��ادي كرده اند كه اي��ن مهم از دو 
طريق »افزايش كمي نهاده ه��ا« و »ارتقاي بهره وري 
كل عوامل توليد حاصل« مي ش��ود. باتوجه به اينكه 
اصل كميابي منابع هم��واره به عنوان يك محدوديت 
مهم و اساسي در فرآيند توليد مطرح است، لذا راهكار 
اصلي براي دسترسي به توليدات بيشتر و باكيفيت تر، 
بهبود بهره وري عوامل توليد است كه با استفاده بهينه 
از امكان��ات و منابع توليد به دس��ت مي آيد. در واقع 
امروزه محدوديت منابع از يك س��و و گسترش رقابت 
در بازارهاي داخلي و خارجي از س��وي ديگر س��بب 
شده كه ارتقاي بهره وري به عنوان موثرترين و بهترين 
روش جهت تامين رش��د توليد مستمر و دستيابي به 
رشد اقتصادي پايدار مطرح و يكي از اولويت هاي ملي 
كش��ورها به حس��اب  آيد. از همين رو مركز تحقيقات 
و بررس��ي هاي اقتصادي اتاق ايران در نس��خه يي به 
بررسي »مفهوم بهره وري و اهميت آن در تحقق رشد 
اقتصادي« و »شاخص هاي بهره وري« پرداخته است. 

در اين گزارش مفهوم بهره وري مورد بررس��ي قرار 
گرفته شده اس��ت؛ بهره وري يكي از مفاهيم مهم در 
اقتصاد به شمار مي آيد كه چگونگي استفاده از نهاده ها 
و منابع را در توليد محصولات نش��ان مي دهد. به طور 
كلي بهره وري به صورت نسبت ستانده به نهاده تعريف 
مي ش��ود و مفهوم كلي آن، استفاده كارآمد از عوامل 
تولي��د )نيروي كار، س��رمايه، ان��رژي و...( براي توليد 
كالاها و خدمات اس��ت. از همين رو به دس��ت آوردن 
مقدار توليد بيشتر از طريق مجموعه معيني از نهاده ها 
يا استفاده از منابع كمتر براي دستيابي به يك سطح 
مش��خص و ثابت توليد و همچني��ن افزايش توليد با 
نرخي بيش��تر از نرخ افزايش نهاده ها، به عنوان رشد يا 
بهبود بهره وري تعريف مي شود. با وجود اينكه مقوله 
بهبود بهره وري در برنامه هاي مختلف توسعه ايران و 
سند چشم انداز مورد توجه قرار گرفته است، اما نگاهي 
به شاخص روند بهره وري طي سال هاي اخير حاكي از 
آن است كه وضعيت بهره وري در كشور نه تنها بهبود 

نيافته بلكه در برخي س��ال ها ش��اخص بهره وري كل 
عوامل توليد داراي روند نزولي بوده و رش��د بهره وري 
نيز در چندين سال منفي بوده است. بنابراين باوجود 
اينكه موضوع رشد بهره وري و اختصاص سهمي براي 
آن در تحقق رشد اقتصادي در برنامه هاي توسعه كشور 
همواره مورد توجه قرار گرفته، اما براس��اس آمارهاي 
موجود، مولفه مذكور داراي وضعيت مناسبي در كشور 
نيست و تاكنون سهم درنظر گرفته  شده براي آن در 
تامين رشد اقتصادي كشور تحقق  نيافته است. درواقع 
بررسي روند شاخص هاي بهره وري طي سال هاي بعد 
از انقلاب نش��ان مي دهد كه اقتصاد كش��ور عمدتا بر 
پايه استفاده از منابع شكل  گرفته و در زمينه استفاده 
بهينه از نيروي كار و سرمايه در وضعيت مطلوبي قرار 
ندارد. باتوجه به اينكه رشد بهره وري كل عوامل توليد 
برابر با آن بخش از رش��د توليد اس��ت كه مربوط به 
رشد كمي عوامل توليد نيست، در نتيجه بايد به دنبال 
شناسايي عوامل بهبود دهنده سطح كيفي عوامل توليد 
كه به ارتقاي بهره وري كل عوامل توليد منجر مي شود، 
بود. از اين رو »دانش«، »س��رمايه انساني«، »تحقيق 
و توس��عه«، »چارچوب نهادي«، »فن��اوري اطلاعات 
 و ارتباط��ات«، »ثبات اقتصادي« و »ثبات سياس��ي«

7 عامل موثر بر بهبود بهره وري به شمار مي رود. 

 نگاهي به وضعيت بهره وري در ايران
حال باتوجه به اينكه امروزه بس��ياري از كش��ورها 
برنامه هاي خود را در راستاي ارتقاي بهره وري تدوين 
كرده اند، مقوله بهبود بهره وري در برنامه هاي مختلف 
توس��عه ايران و س��ند چش��م انداز آن نيز مورد توجه 
قرارگرفته است. براساس سياست هاي كلي برنامه هاي 
چهارم و پنجم توس��عه مقرر شد كه به ترتيب حدود 
31.3 و 33درص��د )يك س��وم( از رش��د 8درص��دي 
پيش بيني  شده توليد ناخالص داخلي از طريق ارتقاي 

بهره وري عوامل توليد تامين شود. 
اقتصاد ايران با وجود برخ��ورداري از ذخاير عظيم 
نفت و گاز هنوز نتوانسته، در سطح جهاني به جايگاهي 
مطلوب از حيث رش��د اقتصادي دس��ت يابد كه بدون 
تردي��د مولفه به��ره وري پايين عوام��ل توليد، در عدم 
تحقق اين هدف تاثيرگذار بوده اس��ت. حال براس��اس 
ارزيابي هاي صورت گرفته، در بين بخش هاي مختلف 
اقتصادي، بخش صنعت به عنوان موتور محرك توسعه 
اقتصادي كش��ور از جايگاه ويژه يي برخوردار اس��ت و 
هرگونه تغيير در وضعيت بهره وري عوامل توليد در اين 
بخش، رش��د اقتصادي كشور را به طور مستقيم تحت 

تاثير قرار مي دهد. مطالعات نش��ان مي دهد »شاخص 
بهره وري عوامل توليد در بخش صنعت« طي سال هاي 
اخي��ر اغل��ب داراي روند نزولي بوده و نامس��اعد بودن 
وضعيت بهره وري در اين بخش، منجر به عدم توس��عه 
بخش مذكور و در نتيجه عدم تحقق رش��د اقتصادي 
موردانتظار در كش��ور شده است. بر همين اساس بايد 
گفت ك��ه جمعيت فزاينده كش��ور و نيازه��اي رو به 
رش��د آنها از يك س��و و غيرقابل اتكا بودن درآمدهاي 
نفت��ي و محدوديت منابع موجود جهت برآورده كردن 
اين نيازهاي فزاينده از س��وي ديگر، اين مهم را آشكار 
مي كند كه راهكار اصلي براي دستيابي به رشد و توسعه 
اقتصادي پاي��دار و رهايي از وابس��تگي به درآمدهاي 
نفتي، تمركز بر مس��اله بهبود به��ره وري عوامل توليد 
اس��ت، چراكه در صورت ارتقاي بهره وري مي توانيم با 
استفاده از منابع و امكانات موجود، به صورت كاراتر عمل 
كنيم و ثروت ملي خ��ود را افزايش دهيم. اين گزارش 
در ادامه به تجربه موفق ارتقاي بهره وري در كشورهاي 
مالزي و اندونزي پرداخته است كه به شرح زير است: 

 تجربه مالزي 
مالزي يكي از كشورهاي مطرح در منطقه جنوب 
ش��رق آسياست كه رش��د پرش��تابي را تجربه كرده 
و قس��مت اعظم��ي از رش��د اقتص��ادي آن از طريق 
برنامه ريزي هاي دقيق و اتخاذ سياس��ت هاي منطقي 
حاصل شده اس��ت. اين درحالي است كه در گذشته 
رش��د اقتصادي مالزي بيشتر از ناحيه سرمايه گذاري 
و افزايش س��رمايه تحقق مي يافت درحالي كه تقريبا 
از سال 1990 به بعد موضوع ارتقاي بهره وري عوامل 
توليد در برنامه هاي توس��عه و اسناد اين كشور مورد 

توجه قرار گرفت. 
به عنوان مث��ال برنامه هاي هفتم)2000- 1996( 
و هش��تم)2005-2001( توس��عه اقتص��ادي اي��ن 

كش��ور به جاي تاكيد بر رشد عوامل توليد بيشتر بر 
افزاي��ش بهره وري متمركز بودن��د و هدف اصلي اين 
برنامه ها دستيابي به رش��د اقتصادي پايدار از طريق 
بهبود بهره وري عوامل توليد بود. همچنين در س��ند 
چش��م انداز 2020 كه براي دس��تيابي اين كشور به 
توس��عه كامل تدوين شده، سياست هاي رشد تجارت 
بر مبناي مزيت نسبي و رقابتي، توسعه صادرات بخش 
خصوص��ي و ارتقاي بهره وري به عن��وان اولويت هاي 

اساسي مد نظر قرار گرفته اند. 
بررس��ي ها حاكي از آن اس��ت كه طي بازه زماني 
10ساله )2008- 1999( عامل اصلي رشد اقتصادي 
در اين كش��ور مولفه رشد س��رمايه و بعد از آن رشد 
به��ره وري كل عوام��ل توليد بوده اس��ت. همچنين 
براس��اس مطالعات »آنكتاد و س��ازمان ملي بهره وري 
مالزي« مي توان عوامل موثر بر رش��د بهره وري مالزي 
را 5 مولفه در نظر گرفت. كشور مالزي در سال 1986 
روي بخ��ش صنع��ت خود ب��ه عنوان موتور توس��عه 
اقتصادي متمركز شد و با اتخاذ سياست هاي مناسب، 
توانست سهم قابل توجهي از كل صادرات را به بخش 
صنعت اختصاص دهد بنابراين رشد تقاضا اصلي ترين 
عامل رشد بهره وري بخش صنعت اين كشور طي بازه 

زماني)2003-1991( بود. 
ع��لاوه ب��ر اقدامات مهم اين كش��ور در راس��تاي 
صنعتي ش��دن »موض��وع افزايش س��طوح آموزش و 
مهارت هاي نيروي كار« نيز به طور جدي مورد توجه 
ق��رار گرفت. لذا دومين عامل موثر بر بهبود بهره وري 
بخش صنعت طي دوره زماني)2008-1991( »مولفه 
توس��عه سرمايه انس��اني« بوده است. »بهبود ساختار 
سرمايه« در مالزي يكي ديگر از عوامل موثر بر ارتقاي 
بهره وري در اين كش��ور به شمار مي آيد؛ به نحوي كه 
س��هم اين عامل در رش��د بهره وري كل اقتصاد طي 
بازه زمان��ي)2008- 1999( معادل 2.20درصد بوده 

است. از مهم ترين اقدامات اين كشور در راستاي بهبود 
س��اختار سرمايه مي توان به مواردي از قبيل توجه به 
صنايع مزيت دار و توسعه فعاليت بنگاه هاي كوچك و 

متوسط اشاره كرد. 
ميزان قابل توجهي از رشد بهره وري در اين كشور 
از طريق افزايش س��هم فعاليت هاي تحقيق و توسعه 
و پيش��رفت فناوري حاصل ش��ده اس��ت؛ به طوري 
 كه معادل 13.9درصد از رش��د به��ره وري در بخش 
صنعت طي سال هاي)2003-1991( از طريق مولفه 
پيشرفت فني تحقق يافته است. افزايش فعاليت هاي 
موسسات تحقيق و توس��عه در جهت بهبود فناوري 
و افزاي��ش دانش همچنين مهيا كردن ش��رايط براي 
س��رمايه گذاري در فناوري ه��ا و فرآيندهاي جديد از 
ديگر اقدامات كش��ور مالزي در اين راستا بوده است. 
ذكر اين نكته نيز ضروري اس��ت كه »تاكيد بر رش��د 
بخش خصوصي و افزايش سهم آن در اقتصاد مالزي« 
از مهم ترين تغييرات س��اختاري اين كش��ور به شمار 
مي آيد كه از سال 1983 آغاز شد و به عنوان پنجمين 
عامل، تاثير بسازيي در افزايش بهره وري عوامل توليد 

داشته است. 

 تجربه اندونزي
از تجرب��ه موفق ديگر كش��ورها در زمينه ارتقاي 
بهره وري مي توان به تجربه اندونزي اشاره كرد. اقتصاد 
اندون��زي و بخش صنعت اين كش��ور از ابتداي دهه 
1970 براس��اس ويژگي هاي اقتصادي و شاخص هاي 
به��ره وري 6 دوره متماي��ز را تجرب��ه ك��رده اس��ت. 
مطابق بررس��ي ها، رش��د بهره وري عوامل توليد طي 
دوره هاي مختل��ف تغييرات قابل توجه��ي را تجربه 
كرده به طوري كه در برخي س��ال ها حتي منفي نيز 
بوده اس��ت. سياست گذاران اين كش��ور براي ارتقاي 
به��ره وري بخش هاي اقتصادي، سياس��ت هايي را در 
دو قالب سياست هاي س��طح صنعت و سياست هاي 
سطح شركت ها اتخاذ كردند و از طريق آنها وضعيت 

بهره وري عوامل توليد را ارتقا بخشيدند. 
سياست هاي س��طح صنعت در برگيرنده مجموعه 
اقداماتي در جهت تس��هيل ايج��اد محيط اقتصادي با 
ثبات و مشوق بهره وري بود. از مهم ترين اين سياست ها 
مي ت��وان به م��واردي از قبيل ايجاد ثب��ات در محيط 
اقتصاد كلان، توسعه زيرساخت ها، فراهم كردن محيط 
قانوني مناسب، افزايش سرمايه گذاري مستقيم خارجي 
و توس��عه سرمايه انس��اني اش��اره كرد. از طرف ديگر 
سياست هاي س��طح شركت، اقداماتي را شامل مي شد 
كه دولت از طريق آنها ش��ركت هاي داخلي را تشويق 
مي كرد تا س��طح بهره وري و توانايي هاي توليدي خود 
را از طريق كس��ب و استفاده از فناوري افزايش دهند. 
يكي از مهم ترين اين سياس��ت ها، اجرا و به  كارگيري 
برنامه ه��اي بهبود بهره وري و كيفيت جامع بود كه در 
اين راس��تا مي توان به اقداماتي نظير ايجاد كميته ها و 
مراكز ارائه مش��اوره به ش��ركت هاي توليدي در جهت 
افزاي��ش مهارت ها و پياده س��ازي برنامه ه��اي ارتقاي 
به��ره وري، مهيا كردن مش��وق ها، حمايت هاي مالي و 
قانوني لازم از بخش خصوصي براي مش��اركت آنها در 
تاس��يس مراكز بهره وري و موسس��ات فني همچنين 
ايج��اد مش��وق هايي نظير تخفيف��ات ماليات��ي براي 
شركت هايي كه در پياده سازي برنامه هاي بهبود كيفيت 
و ارتقاي بهره وري مش��اركت دارند، اشاره كرد. از سوي 
ديگر توس��عه و ارتقاي فناوري در بخش هاي اقتصادي 
همچنين بهبود بهره وري شركت هاي كوچك و متوسط 
نيز در زيرمجموعه سياست هاي سطح صنعت اين كشور 
به كار گرفته ش��د. از مهم ترين برنامه هاي اندونزي در 
جهت افزايش بهره وري شركت هاي كوچك و متوسط، 
ايجاد مراكز نوآوري براي توسعه قابليت هاي مهندسي 
و طراحي هاي بومي براي ش��ركت هاي مذكور، ارتقاي 
زيرساخت هاي مناسب فناوري اطلاعات و آموزش هاي 
مورد نياز براي توسعه همكاري هاي الكترونيكي ميان 
ش��ركت ها و صناي��ع گوناگون، ساده س��ازي و كاهش 
قوانين و هزينه هاي اداري مش��ابه مربوط به بنگاه هاي 
صنعت��ي كوچ��ك و متوس��ط همچني��ن گس��ترش 
كارآفريني در تمام سطوح آموزشي و تضمين دستيابي 
به اطلاعات، مهارت ها و تخصص هاي مورد نياز از طريق 

برنامه هاي يادگيري در تمام عمر است. 

صنعت 
ايران بزرگ ترين توليدكننده زعفران است. از اين رو 
اعضاي كميسيون آب، محيط زيست و اقتصاد سبز اتاق 
ايران در نشست اخير اين كميسيون به موضوع زعفران 
و معضلاتي ك��ه در صادرات اين محصول وجود دارد، 
پرداختند. به گزارش پايگاه خبري اتاق ايران؛ عضو هيات 
رييسه شوراي ملي زعفران در نشست اخير كميسيون 

آب، محيط زيست و اقتصاد سبز اتاق ايران با اشاره به 
اي��ن نكته كه بيش از صدهزار هكتار از اراضي كش��ور 
زير كش��ت زعفران قرار دارد، گفت: ايران بزرگ ترين 
توليدكننده اين گياه ارزش��مند در جهان اس��ت، اما 
متاسفانه تنها به 20 درصد از كشورهاي دنيا صادرات 
زعفران دارد. عضو هيات رييس��ه شوراي ملي زعفران 
در مورد وضعيت توليد و صادرات اين محصول، گفت: 

بحران كم آبي، موجب مي ش��ود كه در آينده نزديك، 
كشت و توليد اين گياه كه به آب زيادي احتياج ندارد، 
چند برابر شود. بنابراين نبايد در ايجاد بازارهاي جديد 
براي صادرات زعفران تعلل كرد. علي حسيني گفت: 
مي توان با معرفي زعفران اي��ران و ويژگي هاي آن در 
كشورهاي مختلف، برنامه صادرات حداقل سالانه 500 
تن زعفران در 10 س��ال آينده را در دس��تور كار قرار 
دهي��م. اين فعال اقتصادي گفت: براي تحقق اين امر 
بايد موانع موجود براي صادرات زعفران برداشته شود 
و ممنوعيت اس��تفاده از رنگ هاي ش��يميايي و مضر 
در رس��توران ها و فرآورده هاي غذايي داخل كشور را 

ب��ا جديت دنبال كنيم. همچنين طرح بهبود كيفيت 
و شناس��نامه دار كردن زعفران اي��ران را براي اعتماد 
بيش��تر به زعفران كش��ور دنبال كنيم. از سوي ديگر 
سيد محمدحسن شريعتمدار، رييس كميسيون آب، 
محيط زيست و اقتصاد س��بز در جمع بندي مباحث 
اين نشست گفت: خشكسالي طولاني مدت 15 ساله 
اخير بر مناطق ش��رقي كشور تاثير بسزايي بر درآمد، 
اشتغال و سطح زندگي مردم گذاشته است. بنابراين، 
اي��ن موارد ايجاب مي كند ك��ه فعاليت هاي اقتصادي 
ممكن و باقيمانده در اين مناطق تقويت شوند تا مانع 
مهاجرت 160 هزار خانوار روستايي مشغول در زمينه 

زعفران به شهرها شويم. به باور او؛ توليد سالانه بيش از 
280 تن زعفران در كشور به ارزش تقريبي 5 ميليون 
تومان براي ه��ر كيلو، منبع مال��ي قابل ملاحظه يي 
است. اين فعال اقتصادي تصريح كرد: تشكل زعفران، 
كشاورزان و كارگراني كه در فرآيند توليد اين محصول 
فعال هستند، انتظار دارند كه دولت زمينه بازاريابي و 
صادرت مطلوب تر اين كالاي با ارزش را فراهم كند و 
همچنين بخش تحقيقاتي كش��ور در شناسايي ساير 
زمينه هاي مورد اس��تفاده اين محصول و اس��تفاده از 
س��اير اندام هاي گياهي زعفران و تقويت مباني توليد 

اين محصول كمك كند. 

در كميسيون آب، محيط زيست و اقتصاد سبز اتاق ايران بررسي شد
چالش ها در توليد زعفران

وضعيت شاخص هاي بهره وري نيروي كار، سرمايه و كل عوامل توليد   )براساس سال پايه 1390(
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1021009088898696شاخص بهره وري سرمايه
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15 نفت و انرژي
سكوت طرفداران افزايش قيمت 

بنزين درباره كيفيت سوخت 
اين روزها رسانه هاي طرفدار 
سياس��ت  ب��ازار آزاد كه دس��ت 
بر قضا خود بيش��ترين نفع را از 
چني��ن سياس��ت هايي مى برند، 
سرمس��ت از تصميم دولت براي 
افزايش قيم��ت بنزين، با پنهان 
كردن بخش��ي از واقعيت و ارائه 
صرفا قس��متي از آن ك��ه مورد 
دلخواه ش��ان است، افكار عمومي 

را آم��اده اين تصميم غيرمنطقي مي كنند كه به طور قطع 
معيشت مردم در س��ال آينده را بسيار دشوار خواهد كرد. 
فصل مش��ترك اين اظهارات تكيه ب��ر »ارزان بودن قيمت 
بنزين« در ايران نس��بت به ساير كش��ورهاي جهان است. 
اين رسانه ها با تاكيد بر اين موضوع، از سياست هاي افزايش 
قيم��ت بنزين دولت دفاع كرده و حتي آن قدر فرار به جلو 
مي كنند كه درنهايت خواننده بي نوا دست در جيب كرده و 
از همين حالا قيمت بنزين را به جاي ليتري 1000 تومان 
ليتري 1500توم��ان پرداخت كند. در اي��ن بين اما تمام 
اين طرف��داران بازار آزاد مجبورند از مقوله »كيفيت« گذر 
كنند، چراكه كيفيت بنزين توليدي در ايران دقيقا پاشنه 
آش��يل تمام تئوري هاي در ظاهر زيباي دف��اع از افزايش 
قيمت به دليل كم ب��ودن آن در مقابل قيمت هاي جهاني 
است. تئوري هايي كه به ذات نيز بسيار موردانتقاد هستند 
ام��ا حداقل اين بار و اينجا در م��ورد افزايش قيمت بنزين 
احتياجي به نقد ريشه يي آنها نيست. اين سوال بسيار مهم 
اس��ت كه چرا در كنار بررسي قيمت بنزين ايران در قياس 
با س��اير كشورها، اين رسانه ها دست به قياس كيفيت اين 
بنزين با س��اير كشورها نمي زنند؟ كيفيت بنزين ايران كه 
اكنون حتي در كلان ش��هرهاي مورد ادعاي وزير نفت نيز 
با كش��ورهاي مورد ادعاي اين دوستان فاصله جدي دارد. 
بدين ترتيب ما حتي اگر بخواهيم در چارچوب بازار رقابتي 
نيز به موضوع افزايش قيمت بنزين و واقعي شدن آن نگاه 
كنيم تنها در حالتي توجيه پذير خواهد بود كه شركت هاي 
معتبر توليد بنزين وارد ايران ش��ده و مردم بتوانند از ميان 
بنزين با كيفيت و بنزين معمولي هر كدام را با قيمت واقعي 
آن خريداري كنند. در اين مورد به خصوص اما رس��انه هاي 
فوق الذكر كه كم كم تبديل به بولتن دولتي شده اند، دانسته 
يا ندانسته راه اجرايي شدن سياست هايي را هموار مي كنند 
كه نتيجه آن چيزي جز فشار بيشتر بر مردم نخواهد بود. 

 ممنوعيت حفاري نفتي
در فرانسه از 2040

ش�انا   مجلس فرانس��ه در مصوبه يي جديد تمديد هر 
گون��ه مجوز ب��راي حفاري ه��اي نف��ت و گاز در خاك اين 
كش��ور را ممن��وع و به  طور كلي فعالي��ت در اين صنعت را 
در فرانسه از س��ال ۲0۴0 غيرقانوني اعلام كرد.  به گزارش 
CBS مجلس فرانس��ه قانوني را تصويب كرده كه طبق آن 
هر گونه عمليات اكتش��اف نفت و گاز در داخل مرزهاي اين 
كشور يا در كش��ورهاي تحت سيطره دولت فرانسه از سال 
۲0۴0 غيرقانوني خواهد بود. براس��اس اين قانون هيچ يك 
از مجوز هاي حفاري نفت وگاز در اين كشور تمديد نخواهد 
شد و از اين پس هيچ مجوزي براي عمليات اكتشافي صادر 
نخواهد شد. دولت فرانسه مدعي است نخستين كشوري در 
جهان است كه چنين قانوني را به تصويب رسانده است. اين 
اقدام تا حد زيادي نمادين اس��ت زيرا توليد نفت اين كشور 
تنها يك درصد از نياز داخلي آن را برآورده مي كند. فرانسه 

براي باقي نياز خود به نفت و گاز محتاج واردات است. 
 

سرمايه گذاري سريكا  انرژي 
در ايران 

ايرنا   توني والكر، رييس شركت انگليسي سريكا انرژي 
كه چندي پيش س��هام شركت »BP« را در ميدان نفتي 
»رام« در ش��مال انگليس كه بخش��ي از سهام آن متعلق 
به شركت ملي نفت جمهوري اسلامي است خريد، تمايل 
خود را به سرمايه گذاري در بازار نفتي ايران پس از نهايي 
ش��دن اين پروژه اعلام كرد.  والكر گفت: اگر پروژه »رام« 
خ��وب پيش برود قطع��ا به دنبال افزاي��ش همكاري هاي 
تجاري با ايران خواهيم بود. ما مي توانيم در مباحث مربوط 
به افزايش توليد نفت در ايران همكاري هاي زيادي داشته 
باش��يم.  وي افزود: برجام تمام تحريم هايي كه اروپا عليه 
ايران اعمال كرده، لغو كرده است بنابراين ما آزاد هستيم 
تا با ايران تعامل كنيم و از بابت بسيار خرسنديم.  والكر در 
پاس��خ به سوالي درباره وضع واگذاري سهام BP از ميدان 
نفتي رام به شركت تحت امرش گفت: اخيرا اعلام كرديم 
كه 3ميدان نفتي را از ش��ركت BP خريده ايم كه يكي از 
آنها ميدان نفتي رام اس��ت كه ش��ركت نفت ايران در آن 
ش��ريك دارد. هدف ما اين اس��ت كه بهره برداري را از اين 
مي��دان افزايش، هزينه ها را كاهش و عم��ر اين ميدان را 
افزاي��ش دهيم. ما قصد داري��م اين عمليات را با همكاري 

شركاي كنوني ازجمله شركت نفت ايران انجام دهيم. 
 

تداوم افزايش قيمت نفت
ايس�نا  قيم��ت نفت روز چهارش��نبه تح��ت تاثير 
انتظارات براي كاهش ذخاير نفت امريكا و ادامه تعطيلي 
سيستم خط لوله فورتيز در درياي شمال افزايش يافت. 
بهاي معاملات وس��ت تگ��زاس اينترمديي��ت امريكا 
با 1۷س��نت يا 3درصد افزايش نس��بت ب��ه قيمت نهايي 
معاملات روز سه شنبه به 5۷.۷3دلار در هر بشكه رسيد. 

به��اي معام��لات برنت ك��ه قيم��ت پايه ب��راي بازار 
بين المللي است 11سنت يا 0.1۷درصد افزايش يافت و به 
63.91 دلار در هر بشكه رسيد.  به گفته تحليلگران گروه 
بانك��ي ANZ قيمت هاي نفت تحت تاثير انتظارات براي 
كاهش قابل توجه ذخاير امريكا بالا رفته اس��ت.  موسسه 
امريكن پتروليوم روز سه  ش��نبه اعلام كرد كه ذخاير نفت 
خام امريكا در هفته منتهي به 15دس��امبر به ميزان 5.۲ 
ميليون بش��كه كاهش يافته و به ۴38.۷ميليون بش��كه 
رسيده است. آمار رس��مي از سوي اطلاعات انرژي امريكا 
بعدازظهر روز چهارشنبه منتشر خواهد شد.  قيمت نفت 
همچني��ن از ادام��ه تعطيلي خط لوله فورتي��ز در درياي 
شمال كه بزرگ ترين خطوط لوله نفت انگليس است مورد 
حمايت قرار گرفته است. شركت اينوس كه اپراتور اين خط 
لوله است، اميدوار است، نشتي اين خط لوله را كه ظرفيت 
انتقال حدود ۴50هزار بش��كه در روز نفت خام را دارد در 

مدت ۲تا ۴هفته از 11دسامبر تعمير كند. 

يادداشت

كوتاه از دنياي انرژي

در جلسه مشترك اعضاي كميسيون سلامت و محيط زيست شوراي شهر و آب و فاضلاب استان تهران بحث شد

چالش هاي شهرداري و آبفاي تهران

اردكانيان در كنفرانس فارغ التحصيلان دانشگاه شريف:

حل مشكل آب، نيازمند 10سال همكاري ملي است

در گفت وگو با مديرعامل شركت آب و فاضلاب شهري استان كرمانشاه مطرح شد

آخرين وضعيت منابع آب و شبكه فاضلاب مناطق زلزله زده

گروه انرژي  
دانشگاه شريف، ديروز محلي بود تا رضا اردكانيان 
وزير نيرو بتواند با همكلاسي هاي قديمي و دانشجويان 
نس��ل جديد اين دانش��گاه ديدار كند. اردكانيان كه 
پس از 10س��ال، اين بار در قامت وزير نيرو به دانشگاه 
دوره كارشناس��ي خود بازمي گش��ت، مورد استقبال 
دانشجويان و استادهاي اين دانشگاه قرار گرفت و تمام 
صندلي هاي سالن جابرابن حيان پر شد تا به سخنان 
او گ��وش دهند. او هم از اين فرصت اس��تفاده كرد و 
در س��خنراني 50 دقيقه يي خود به موضوعاتي فراتر 
از »مديريت تقاضا« در صنايع آب و نيرو پرداخت كه 

تقريبا محور تمام سخنان ۲ ماه اخير او بوده است. 
به گ��زارش »تع��ادل« اردكانيان در اين مراس��م، 
مساله آب را يكي از مهم ترين مشكلات جوامع كنوني 
جهان خواند و آن را حتي داراي اثراتي غيرمستقيم بر 
ديگر مشكلات و مس��ائل عنوان كرد. وي عنوان كرد 
كه در ش��رايطي كه جمعيت جه��ان در حال افزايش 
است و پيشرفت تكنولوژي و آلودگي هاي بيشتري در 

قاره هاي مختلف به چش��م مي خورد، اگر امنيت آب 
تامين نشود، امنيت مواد غذايي، امنيت انرژي و ده ها 

مشكل ديگر هم ايجاد خواهد شد. 
وي بيان كرد: به دليل همين اهميت موضوع است 
كه دقيقا يك س��ال پيش )دس��امبر ۲016( مجمع 
جهاني اقتصاد، يك دهه بين المللي با نام آب و توسعه 
پايدار پيشنهاد داد كه در فروردين ماه و توسط سازمان 
ملل معرفي خواهد شد. به اين صورت از سال ۲018 
تا ۲0۲8، ش��اهد برنامه ها و توافقنامه هاي بين المللي 

فراوان براي مديريت جهاني آب خواهيم بود. 

 انتقاد ضمني از عملكرد جهاد كشاورزي
اردكانيان، در ادام��ه، ضمن بيان آنكه آب بايد در 
كشورهاي نيمه خشكي مانند ايران، مديريت بهتري 
داشته باش��ند، مساله آب و ش��يوه مناسب مديريت 
آن را به يكي از اختلاف هاي چند س��ال اخير وزارت 
نيرو و وزارت جهاد كش��اورزي ربط داد. به گفته وي، 
پيوستگي مساله آب با ديگر مسائل و چالش هاي امروز 

كشور، نيازمند آن است كه به صورت فرابخشي به آن 
پرداخته ش��ود. از اين رو، نياز است تا فضاي گفتمان 
موجود تقويت ش��ود و س��طح تفاه��م و تعامل همه 

ذي نفعان ارتقا يابد. 
وزي��ر نيرو همچنين پيش��نهاد داد كه جمع آوري 
داده هاي پيرامون آب، پردازش آنها و تصميم گيري هاي 
مبتني بر آنها نيز به صورت مشاركتي و با تمام ذي نفعان 
و مسوولان مرتبط با بخش هاي مختلف آن انجام شود. 
به گفته وي، در اين صورت ديگر ش��اهد اعلام اخبار 
متناقض از ارگان ها و س��ازمان هاي مختلف در مورد 

»كم آبي« و »كافي بودن منابع آبي« نخواهيم بود. 
وي همچني��ن تقدم منافع مل��ي، كلان نگري، بها 
دادن به حقوق ش��هروندي، داشتن اخلاق حرفه يي، 
شايس��ته گزيني و اصلاح ساختار اداري را از ابزارهايي 
دانست كه كمك مي كنند، مساله آب، مديريت شود. 

 افزايش قيمت آب و برق
بخ��ش ديگ��ري از س��خنان وزير نيرو، براس��اس 

مقتضيات زماني به مس��اله افزايش قيمت آب و برق 
اختصاص يافت. وي با بيان اينكه، اكنون فاصله قيمت 
تعرفه ها و بهاي تمام ش��ده آب و برق، در بيش��ترين 
ح��د تاريخي خود قرار دارد، اصلاح تعرفه ها را يكي از 

الزامات وزارت نيرو در سال هاي پيش رو دانست. 
اردكانيان تشريح كرد: متاس��فانه تنها ۴3 درصد 
از بهاي تمام ش��ده آب ش��رب به وس��يله مشتركين 
پرداخت مي ش��ود. اين رقم براي آب هاي كش��اورزي 
س��طحي و آب هاي كش��اورزي زيرزميني به ترتيب 
9 درص��د و صفر درصد اس��ت. به گفت��ه وي، اين در 
حالي است كه آب هاي زيرزميني از منابع استراتژيك 
و همگاني كش��ور اس��ت و بس��ياري از آنها غيرقابل 
تجديد هس��تند. از اين رو نياز است تا به عنوان يكي 
از راهكارهاي مديريت تقاضا، قيمت آب بالاتر برود تا 
ارزش اين كالاي گرانقيمت براي تمام مردم، ملموس 
ش��ود. در غير اينصورت، صرفه جويي در كالاهايي كه 

ارزش چنداني ندارند، بي معنا به نظر مي رسد. 
وزير نيرو به نگراني بس��ياري از مردم و كارشناسان 
نسبت به اثر افزايش قيمت آب و برق بر سبد هزينه هاي 
خانوارها و كشاورزان، نيز پاسخ داد. وي بيان كرد: حتي 
اگر لازم باشد، بايد از يك دست يارانه و پرداختي هايي 
به خانوارها و كش��اورزان داد و از همان دست، مبلغي 
بابت هزينه هاي آب و برق دريافت كرد تا به اين صورت 

به ويژه اهميت آب در نگاه آنها پررنگ شود. 

 نياز به 10سال همكاري ملي
اردكانيان در ادامه صحبت هاي خود، بيان كرد: براي 
دانس��تن اهميت آب، بايد اين موضوع را در نظر داشت 
كه كم آبي كش��ور تنها مربوط به چند سال و چند دهه 
گذشته نيست. سيستم قناتي كه در ايران وجود داشته، 
نش��ان مي دهد كه ايران از هزاران س��ال پيش با مشكل 
كمب��ود آب مواجه بوده و قنات، راه��كار پدران ما براي 

مديريت اين وضعيت بوده است. 
وزير نيرو بيان كرد: با اين حال، اين مش��كل مهم تا 
حدود زيادي ناديده گرفته شده است. به عنوان مثال، در 
۴0 سال گذش��ته، ميزان برداشت از آب هاي زيرزميني 
۴ برابر ش��ده و تعداد چاه هاي كش��ور هم 16 برابر شده 
اس��ت. اين وضعيت سبب شده تا منابع تجديدپذير آب 
كش��ور، از 130 ميلي��ارد مترمكعب در س��ال 13۷۷ به 
105 ميلي��ارد مترمكعب در 5 س��ال اخير كاهش يابد. 
اما اكنون ما نبايد حتي چش��م خود را به روي پساب ها 
ه��م ببنديم و بايد آنها را به چرخ��ه بازگردانيم.  وي در 
پايان سخنان خود عنوان كرد: كمرنگ كردن پيامدهاي 
سوءمديريت هاي چند دهه گذشته، نيازمند آن است كه 
يك دهه )10س��ال( همكاري ملي براي آب اعلام شود و 
تمام مردم و مسوولان، در حد اختيارات و توانايي خود در 
آن ايفاي نقش كنند. از طرفي بايد ارتباطات بين المللي 
را تقويت كرد و از بخش هاي پژوهش��ي و دانشگاهي هم 
براي نظريه پردازي براي عبور از بحران آبي كمك گرفت. 

گروه انرژي  
پايگاه اطلاع رس��اني وزارت ني��رو در گفت وگويي با 
تخت ش��اهي مديرعامل شركت آبفاي ش��هري استان 
كرمانش��اه به مقوله چگونگي آسيب ديدن منابع آب و 
تاسيسات فاضلاب اس��تان در پي زلزله پرداخته است. 
اظهارات اين مدير نشان مي دهد كه آسيب وارد شده به 
تاسيسات فاضلاب سرپل ذهاب هنوز نيز به دليل عمليات 
آواربرداري ادامه دارد و در نهايت تاسيسات فاضلاب اين 
ش��هر 60درصد آس��يب خواهد ديد. مديرعامل آبفاي 
ش��هري كرمانشاه گفته اس��ت كه آنها به دنبال تامين 
بلندمدت آب اين شهرها از سد هستند تا در مقابل زلزله 
مشكلات سراب ها را نداشته باشند. او همچنين در بخشي 
از صحبت هاي خود گفته است كه سايت اصلي مسكن 
مهر سرپل ذهاب پس از وقوع زلزله با تخريب چشمگيري 
روبه رو شده بود و بالطبع شاهد شكستگي هاي متعددي 
در شبكه داخلي منازل بوديم. به همين دليل براي عدم 
گس��ترش تخريب به دليل نفوذ آب از طريق شكستگي  
واحدهاي مختلف به بقاياي ساختمان ها مجبور شديم 
ش��بكه س��ايت را ايزوله كرده و ببنديم تا آبي را به آن 
منطقه تزريق نكنيم. مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب 

شهري استان كرمانشاه گفت: منابع آبي مناطق زلزله زده 
كرمانشاه از چشمه هايي به نام سراب گرم تامين مي شود 
ك��ه پس از وقوع هر پس لرزه ب��ه دليل افزايش كدورت 
آب آنها را از دس��ت مي دهيم بنابراين در پي تامين آب 

بلندمدت شهرهاي زلزله زده از منابع سدها هستيم. 
مديرعامل آبفاي ش��هري كرمانشاه در پاسخ به اين 
پرس��ش كه منابع آبي در وهله نخست با چه مشكلاتي 
مواجه ش��دند به پاون گفته است: »با وقوع زمين لرزه، 
هفت شهر به صورت مستقيم درگير زلزله شده و منابع 
آبي خود را از دس��ت داده بودند و در 13شهر نيز شاهد 
تاثيرات اين زلزل��ه در بخش هاي مختلف بوديم.« او در 
بخش ديگري از صحبت هاي خود عنوان كرده است: »در 
شب نخس��ت حادثه بلافاصله برآوردي صورت گرفت تا 
وضعيت سدهاي پيرامون محل رخداد زلزله نيز بررسي 
ش��ود. در پي وقوع زلزله و پس لرزه ه��اي پي در پي آن 
ميزان كدورت س��راب ها از ه��زار NTU عبور كرد كه 
طبق اس��تاندارهاي موجود بايد اي��ن عدد كمتر از پنج 
NTU باش��د. بنابراين براي نخستين بار آب موجود در 
اين سراب ها كاملا گل آلود شده بود و قابل استفاده نبود 
و حتي در شرق استان كرمانشاه نيز كه به لحاظ فيزيكي 

به هيچ عنوان از زلزله متاثر نشده بود باز هم سراب آن 
مناطق دچار كدورت ش��ده بود.« تخت شاهي در ادامه 
عنوان كرده است: »در ش��ب وقوع زلزله سريعا مخازن 
بس��ته ش��د تا حجمي از آب را در مناطق سرپل ذهاب، 
قصرشيرين، گيلانغرب و تازه آباد به صورت ذخيره داشته 
باش��يم. ذخيره يي كه اتفاق افتاده بود، توانست شهر را 
اداره كند تا آن بحران به بحران بزرگ تري تبديل نشود.« 
او در تش��ريح حجم جمعيتي كه از موضوع متاثر شده 
بودن��د، عنوان كرده اس��ت: »يك ميلي��ون و 3۲0هزار نفر 
در 13ش��هر متاثر از اين زلزله منابع آبي خود را از دس��ت 
داده و ب��ا قط��ع برق، عدم فعالي��ت تصفيه خانه و كدورت 
چاه ها نيز روبه رو ش��ده بودند.« مديرعامل آبفاي ش��هري 
كرمانشاه در مورد نياز آبي اين جمعيت عنوان كرده است: 
 »براي س��رپل ذهاب، قصرشيرين، س��ومار و مراكز نظامي

300 ليت��ر در ثانيه، براي ش��هر گيلانغ��رب 150ليتر در 
ثانيه و در تازه آباد و اس��لام آباد نيز يك مترمكعب در ثانيه 
نياز آبي داريم كه پس از اختلال در ش��بكه هاي آبرساني 
نيازهاي اوليه مردم با آب هاي بسته بندي و استقرار هفت 
دستگاه تصفيه و بسته بندي آب در محل برطرف شد.« اما 

تاسيسات فاضلاب منطقه نيز از زلزله متاثر شده بودند.

تخت شاهي در مورد آس��يب اين تاسيسات عنوان 
كرده اس��ت: »در ساعات ابتدايي هنوز كمك استان ها 
نرسيده بود و به لحاظ حساسيت كاري بيشترين ميزان 
آس��يب را در بخش فاضلاب شهري ش��اهد بوديم. در 
اين بين يكي از مش��كلات اساسي مجموعه نبود برق 
بود كه حتي باعث ش��ده بود، تصفيه خانه كرمانشاه را 
نيز از دس��ت بدهيم و تا 16 ساعت از مدار خارج شده 
بود. بنابراين در نخس��تين گام بايد در پ��ي راه اندازي 
مجدد تاسيس��ات فاضلاب بوديم كه به دليل س��قوط 
ترانس اصلي و ايجاد آتش س��وزي آنها را از دست داده 
و ب��ا تنوعي از خس��ارات در بخش آب و ب��رق روبه رو 
بوديم.« او در ادامه عنوان كرده اس��ت: »روز نخس��ت 
پ��س از وقوع زلزله بود كه ب��ا كمك ديزل ژنراتور برق 
توانس��تيم تاسيس��ات آب ث��لاث باباجان��ي و تازه آباد 
را راه ان��دازي كني��م و نهايت��ا چهار روز پ��س از وقوع 
زلزله نيز تمام شهر س��رپل ذهاب جز نقاطي كه دچار 
 شكستگي ش��ده بود داراي آب ش��ده بود، چرا كه در

600 نقطه شهر سرپل ذهاب شكستگي اصلي داشتيم.« 
او در توضي��ح اينكه در بخش فاضلاب كدام ش��هر 
بيشترين آسيب را ديده عنوان كرده است: »بيشترين 

ميزان آس��يب و خس��ارت ش��بكه فاضلاب مربوط به 
منطقه سرپل ذهاب بوده اس��ت كه اين روند همچنان 
نيز ادامه دارد. يك بخش��ي از اين خس��ارت مربوط به 
آس��يب هاي اوليه بوده ولي هم اكن��ون كه امور مربوط 
به آواربرداري معابر در حال انجام اس��ت تمام ش��بكه 
در حال آس��يب ديدن اس��ت و اين امر نيز ناخواس��ته 
اس��ت، چرا ك��ه تيم هاي اس��تان هاي معي��ن در حال 
انجام اين عمليات هس��تند و به دليل عدم شناخت با 
منطقه ش��بكه در حال تخريب است كه با ادامه چنين 
روندي پيش بيني مي ش��ود بيش از 60درصد ش��بكه 
فاضلاب سرپل ذهاب را از دست بدهيم.« او در تشريح 
 وضعيت كنوني آب مناطق زلزله زده عنوان كرده است:

»در حال حاضر خطوط اصلي ش��هرها آب دار ش��ده و 
علمك هاي برداشت در نقاط مختلف تعبيه شده است. 
تانكرهاي ثابت و سيار آبرساني نيز در ميان چادرهاي 
اضطراري قرار گرفته و بالغ بر 100تانكر آبرساني براي 
هفت ش��هر زلزله زده ساماندهي ش��ده است. همچنان 
اكيپ ه��اي مجموعه در مناطق حض��ور دارند و طبق 
برنامه ري��زي صورت گرفته تا دو ماه آينده نيز وضعيت 
ب��ه همين منوال ادام��ه دارد.« او در ادامه عنوان كرده 
است: »تاكنون ۴00حمام سيار در مناطق زلزله زده نيز 
نصب ش��ده اس��ت و حمام ها و سرويس هاي بهداشتي 
كاملا به شبكه فاضلاب متصل شده اند و اخباري مبني 
بر فاضلاب جاري اين سرويس ها مربوط به ارگان هاي 
ديگري اس��ت كه به صورت خودج��وش اين مراكز را 

راه اندازي كرده اند.« 

گروه انرژي  حميد مظفر 
شهرداري و ش��وراي اسلامي شهر و شركت آب و 
فاضلاب دو نهاد عمومي اند كه در زمينه مساله تامين 
آب شهروندان همكاري زيادي را با يكديگر دارند. اما 
تضاد منافع س��بب مي شود كه در برخي حوزه ها اين 
دو نهاد با يكديگر دچار چالش ش��وند. روز سه شنبه، 
اعضاي كميس��يون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي شهر تهران تصميم گرفتند تا سي امين 
جلس��ه خود را ن��ه در خيابان بهش��ت بلكه در محل 
شركت آب و فاضلاب استان تهران در خيابان فاطمي 
برگزار كنند. حضور در اين جلسه تقريبا 3ساعته نشان 
داد ك��ه ش��هرداري و آبفا در بخش ه��اي متعددي با 
يكديگر اختلاف نظر دارند كه در صورت حل نشدن، 
مي تواند منشأ بحران شهري جديدي به نام »آب« در 

كنار آلودگي هوا در تهران باشد. 
ميزباني مديرعامل و معاونان شركت آب و فاضلاب 
از اعضاي كميس��يون سلامت شوراي شهر فرصتي را 
ب��راي ارائه گزارش و البته گلايه ها و درخواس��ت هاي 
طرفي��ن فراه��م آورد. اين جلس��ه به رياس��ت زهرا 
صدراعظم ن��وري، نماينده منتخب تهران در ش��وراي 
ش��هر برگزار شد. آرش ميلاني ديگر عضو كميسيون 
سلامت شوراي شهر، محمد پرورش مديرعامل شركت 
آب و فاضلاب تهران و مديران و كارشناس��ان اين دو 

ارگان نيز در جلسه حضور داشتند. 
در ابتداي اين جلس��ه، مديرعامل آبفاي تهران به 
وضعي��ت بغرنج آلودگي هواي اي��ن روزهاي پايتخت 
اش��اره و اظهار كرد كه در چنين شرايطي شهروندان 
تهران��ي، تاب آلودگي آب را ندارن��د و در صورت بروز 
مش��كل در كيفيت آب تهران، زندگي در اين ش��هر 
بسيار دشوار و غيرممكن خواهد شد. از اين رو پرورش 
از هم��گان درخواس��ت كرد كه در موض��وع توزيع و 
كيفي��ت آب تهران به جاي تش��ويش اذهان عمومي 
و مصاحب��ه كردن در عمل وارد ش��ده و به بالا بردن 

كيفيت كمك كنند. 
پس از اظهارات ابتدايي پرورش، عليرضا نوذري پور، 
قائم مقام مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب اس��تان 
ته��ران گزارش��ي از عملك��رد اي��ن ش��ركت را براي 
نمايندگان و كارشناسان شوراي شهر تهران بيان كرد. 
گ��زارش نوذري پور، حجم زي��ادي از اطلاعات درباره 
س��اختار مديريتي و اجراي��ي آب و فاضلاب تهران و 
آمار و ارقام را ش��امل مي شد. اما يكي از اين آمارهاي 
ارائه شده بسيار نگران كننده بود. به گفته نوذري پور، 
تهران بزرگ ترين پايگاه جمعيتي كش��ور است كه در 
كن��ار آن هيچ رودخانه يي بنا نش��ده و منابع آب آن 
بس��يار محدود اس��ت. درحال حاضر سهم سرانه آب 
تجديدپذير غيرمتعارف تهران 350مترمكعب است كه 

نشان دهنده وضعيت مطلق بحران است. 
به گفته قائم مقام مديرعامل شركت آب و فاضلاب، 
اگر سرانه آب تجديدپذير در هر سال 1۷00مترمكعب 
باش��د شرايط نرمال است، اگر به 1000مترمكعب در 
سال برس��د، وضعيت تنش آبي اطلاق مي شود و اگر 
اين رقم به زير 500 مترمكعب نزول پيدا كند، بحران 

مطلق آب است. 

در واقع تهران درحال حاضر با سرانه 350مترمكعب 
در س��ال در وضعيت بحران آبي به س��ر مي برد و اين 
انتقال آب از حوزه هاي ديگر است كه توانسته جبران 
مصرف اين شهر را بكند كه البته خود انتقال آب نيز 

موضوعي تنش زاست. 
داده ه��اي مربوط ب��ه بارندگي در س��ال جاري نيز 
اميدها نس��بت به وضعيت آب ته��ران را كم رنگ تر از 
كم رنگ كرده است. ميانگين بلندمدت بارش در فصل 
پاييز در تهران حدود ۷6ميلي متر است. اين رقم در سال 
آبي گذشته به 5۷ ميلي متر كاهش پيدا كرد و در سال 

آبي جاري به رقم فاجعه بار ۲۷ميلي متر رسيده است. 
ادامه توضيحات نوذري پور شامل توضيح در رابطه 
با پيش��رفت اجراي شبكه فاضلاب استان تهران بود 
ك��ه از رقم 3۷درصد در س��ال 89 ب��ه ۷3درصد در 
س��ال 96 رس��يده اس��ت. اما نگاهي به نقشه شبكه 
فاضلاب حاوي نكته ي��ي تامل برانگيز بود كه از نگاه 
صدراعظم نوري، رييس كميس��يون سلامت شوراي 
ش��هر تهران ني��ز دور نماند. تقريب��ا در غرب تهران 
شبكه فاضلاب ش��هري هيچ گونه توسعه يي نداشته 
اس��ت. هر چند اصغر رياضت��ي، مديرعامل و رييس 
هيات مديره ش��ركت فاضلاب اس��تان تهران س��عي 
داش��ت تا اين مس��اله را ناش��ي از اولويت بندي هاي 
صورت گرفته بداند اما ادامه گفت وگوها در اين رابطه 
پرده از مش��كل اصلي برداشت:»اختلاف شركت آب 
و فاضلاب و ش��هرداري منطق��ه ۲۲.« پس از اصرار 
چندي��ن باره پرورش به رياضتي ب��راي بازگو كردن 
مش��كلات با ش��هرداري منطقه ۲۲ رياضتي لب به 
س��خن گش��ود و اظهار كرد:»حدود 6 س��ال پيش 

درخواس��ت شد تا ش��هرداري منطقه ۲۲ نيز در اين 
طرح مشاركت داشته باش��د و تفاهمنامه يي در اين 
زمينه امضا شد. اين تفاهمنامه منجر به اين شد كه 
آب و فاضلاب استان تهران تخصيص لازم را در كمتر 
از دو هفته از وزير نيرو بگيرد. از آن س��و نيز سازمان 
سرمايه گذاري ش��هرداري تهران و شهرداري منطقه 
۲۲ تعهدات��ي را داش��تند كه باي��د در لايحه بودجه 
س��الانه درج مي شد.« در واقع مديران آب و فاضلاب 
مي گويند كه به تعه��دات خود در آن تفاهمنامه در 
كمتر از دو هفته عمل كردند اما ش��هرداري منطقه 
۲۲ پس از گذش��ت 6 س��ال هنوز به تعهدات خود 

عمل نكرده است. 
محمد پرورش با اشاره به وضعيت اسفناك فاضلاب 
من��ازل در كنار درياچه چيتگر اعلام كرد كه با توجه 
به ش��كايات متعدد ساكنان، شركت آب و فاضلاب به 
تنهايي شروع پروژه را به عهده گرفته و منتظر حل و 

فصل اختلافات خود با شهرداري نشده است. 
ادامه نشس��ت روز سه شنبه به موضوع حاشيه ساز 
س��لامت آب تهران رس��يد كه در اي��ن رابطه مهتاب 
باغب��ان، مدي��ر دفتر كنترل كيفيت بهداش��ت آب و 
فاضلاب و امور آزمايش��گاه ها توضيحاتي را ارائه كرد. 
موض��وع اصلي صحبت هاي باغبان كيفيت پايين آب 
جنوب ش��هر تهران و نيترات بالاي آن در س��ال هاي 
گذش��ته بود. باغبان ريش��ه اصلي اين مشكل را نبود 
بس��ترهاي لازم براي انتق��ال آب از تصفيه خانه ها در 
مناطق جنوبي تهران دانس��ت كه منجر به استفاده از 
شبكه هاي آبرساني خصوصي شده بود كه در دهه هاي 
گذشته توسط خود مردم ايجاد شده بود. اين شبكه ها 

به واسطه رسوخ فاضلاب و شيب نزولي هيدرولوژيكي 
ش��هر تهران منجر به واكنش هاي بي ه��وازي و ورود 

نيتراب به آب شده بود. 
به گفت��ه باغبان در نهايت با ورود آب س��د ماملو 
و اخت��لاط آن با آب ه��اي زيرزميني وضعيت نيترات 
آب جن��وب تهران بهبود پيدا كرد. ب��ا بهره برداري از 
تصفيه خانه هفتم تهران، سطح نيترات آب جنوب به 
زير 50 ميلي گرم رسيد. باغبان پايدار ماندن اين سطح 
از نيترات را وابس��ته به افتتاح تصفيه خانه 6 و رينگ 

قمر بني هاشم دانست. 

 درخواست نامعقول شهرداري براي عوارض
يكي ديگ��ر از موضوع��ات چالش برانگيزي كه در 
نشست روز سه ش��نبه مطرح شد، بحث اخذ عوارض 
پس��ماند و عوارض نوسازي بابت مخازن ذخيره سازي 
آب، تلمبه خانه ها، چاه ها و ديگر تاسيس��ات مربوط به 

شركت آب و فاضلاب بود. 
عزيز عالي نژاد، مديرعامل شركت تامين و تصفيه 
آب و فاضلاب تهران در اعتراض به اين ارقام سنگين 
اظهار كرد كه تاسيس��ات ياد شده شايد در طول يك 
هفته يك كيسه زباله نيز توليد نكنند. وي اظهار كرد 
كه براي ۲س��ال است كه ش��هرداري ها با اين شركت 
مكاتب��ه ك��رده و اخيرا ني��ز اجراييه هايي در س��طح 
900ميليون و بالاي يك ميليارد تومان نيز براي برخي 

تاسيسات صادر كرده اند. 
زهرا صدراعظم نوري، عضو ش��وراي ش��هر تهران 
در پاس��خ به اين انتقاد به وضعيت نامناسب اقتصادي 
شهرداري تهران و نياز به درآمدهاي اينچنيني اشاره و 

تلاش كرد تا با اين استدلال اخذ عوارض ميلياردي از 
تاسيسات آبي را توجيه كند. محمد پرورش، مديرعامل 
شركت آب و فاضلاب نيز در واكنش به اين اظهارنظر 
بي��ان كرد:»نبايد از زميني كه در آن فقط آب اس��ت 
و از بابت آن آب نيز چيزي عايد ما نمي ش��ود چنين 
عوارضي اخذ كنند و سبب ايجاد مشكلات اقتصادي 
براي ما بش��وند و ما مجبور ش��ويم نيروي كار خود را 
اخراج كنيم. بعد كه در يك نقطه ش��هر بي آبي بشود 
اگر ريش��ه يابي كنيم، خواهيم ديد كه ممكن اس��ت 

ريشه در عوارض شهرداري داشته باشد.«
وي در نهايت با اشاره به برآورد ۷0ميليارد توماني 
از عوارض شهرداري به كنايه گفت:»ما حاضريم خود 
مديران بروند، زباله هاي اين مجموعه ها را جمع كنند 
و بس��وزانند و تاييديه محيط زيست را نيز بگيريم اما 

۷0ميليارد عوارض شهرداري ندهيم«.
در نهاي��ت و پ��س از بحث هاي فراوان مقرر ش��د 
كه ش��ركت آب و فاضلاب مكاتبه يي در اين رابطه با 
شوراي شهر داشته باشد و استدلالات خود را در رابطه 
با معافيت يا كاهش نرخ عوارض ياد شده، ارائه كرده و 

اعضاي شورا در رابطه با آن تصميم بگيرند. 

 حفاظت با چنگ و دندان از فضاي سبز 
بحث اجازه حفر چاه هاي آب در فضاي سبز براي 
بهره برداري در مواقع بحراني و خشكس��الي، اختلاف 
نظر ديگر ميان اعضاي ش��ورا و كارشناس��ان شركت 
آب و فاضلاب اس��ت. ابتدا مديرعامل شركت تامين و 
تصفيه آب و فاضلاب ته��ران در اين رابطه به توجيه 
لزوم حفر چاه هاي بيشتر آب پرداخت و گفت:»آقاي 
پ��رورش بارها تاكيد كرده اند كه ظرفيت برداش��ت از 
چاه هاي آب بايد به ۲0مترمكعب در ثانيه برسد. البته 
ن��ه با اين هدف كه اكنون از آن برداش��ت كنيم بلكه 
هدف برداش��ت در روز مبادا و در مواقع خشكس��الي 
يا زلزله اس��ت. اگر خشكس��الي ش��ود و آب س��دها 
خشك ش��وند ما به غير از چاه ها، آب ديگري نداريم 
تا به مردم عرض��ه كنيم. براي اين كار نياز به مخازن 
و تلمبه خانه هاي جدي��د داريم و براي اين كار نياز به 

تعامل بيشتر شهرداري است«.
مديرعامل شركت آب و فاضلاب نيز در تكميل اين 
بخش گفت:»در سال 93 سدهاي ما خالي بود و تمام 
فشار بر برداشت آب از چاه ها بود. ظرفيت برداشت از 
چاه هاي فعلي نيز حدود 15مترمكعب در ثانيه است 
كه بايد به ۲0مترمكعب در ثانيه برسد. چاه هاي جديد 
را در خانه هاي مردم كه نمي توانيم حفر كنيم. توافق 
ما با ش��هرداري اين بود كه اين چاه ها در فضاي سبز 

خيابان ها و پارك ها حفر شوند«.
يوس��في، دبير كميسيون سلامت ش��وراي شهر 
در واكنش به اين صحبت ها بيان كرد:»يك ش��ركت 
مي خواه��د دكل بزن��د، مي گويد جا ن��دارم پارك ها 
را ب��ه من بدهيد، دوس��تان مي خواهند چ��اه بزنند، 
مي گويند در فضاي س��بز به ما جا بدهيد، فرمانداري 
درخواس��ت جا دارد. در هر جلس��ه يي كه من حضور 
دارم، درخواست جا در فضاي سبز دارند. ما با چنگ و 

دندان از فضاهاي سبز حفاظت مي كنيم«.

نادي صبوري 
دبير گروه انرژي 



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R Thu. December  21. 2017  996   پنج شنبه          30 آذر 1396     2  ربيع الثاني 1439  شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحب امتیاز: موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الياسحضرتي
 سردبیر: منصوربيطرف

 نشانی: خيابانستارخان-خيابانكوثردوم-بنبستمينو
 تلفن: 66420769-نمابر: 66420417         

  چاپ: روزتاب-توزيع: نشرگسترامروز-تلفن: 61933000
سازمان شهرستان ها: 66126088

 اذانصبحفردا:05:40 اذانمغرب:17:15 اذانظهر:12:02

عكسروز

عكس:مهر روايتياززوالرودكارون

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

كارسختبرگرداندناعتباربهجشنواره»تئاترفجر«
مصطفي كوشكي پس از انصراف از اجراي نمايش »رومئو و ژولیت« در جشنواره تئاتر فجر گفت: اين جشنواره چند سالي است 
كه از اعتبار سابق خود تهي شده و باوجود تلاش هايي كه در يكي، دو سال گذشته صورت گرفته، بازگرداندن اين اعتبار كاري سخت 
و زمان بر است. اين كارگردان كه به دلیل بروز برخي حواشي پس از پذيرفتن نمايش اش در جشنواره تئاتر فجر از اجراي آن انصراف 
داد، در اين باره به ايسنا گفت: باتوجه به اينكه يكي از 70 نفري بودم كه در انتخاب آثار بخش مرور جشنواره تئاتر فجر نظر دادم 
و حاشیه هايي پس از معرفي چهار نمايش اجرا شده در »تئاتر مستقل تهران« به وجود آمد، تصمیم گرفتم از اجراي نمايش خودم 
انصراف دهم و البته دو گروه ديگر هم به دلايل شخصي و اينكه امكان رساندن آثارشان را به جشنواره نداشتند، انصراف داده بودند.
به گفته او، واقعیت اين اس��ت كه از س��ال 88 و 89 به بعد اعتبار جشنواره تئاتر فجر كمتر شد و اين رويداد رنگ و بوي خود را 
از دست داده است چون آثار خوبي ارائه نمي شوند و چهره هاي مطرح در جشنواره نیستند به همین دلیل الان به دست آوردن آن 

اعتبار كار سختي است. 

چهرهروز

مقايسهسخناننادرستباراكاوباماودونالدترامپ

رييسجمهوريباركوردبيشتريندروغ
گروهگوناگون

 در ماه  گذش��ته میلادي، روزنامه ها 
اخب��اري مبني ب��ر تع��داد دروغ هاي 
دونالد ترامپ منتش��ر كردن��د. در اين خبرها گفته 
ش��ده بود كه حقیقت ياب ها متوجه شده اند كه در 
ماه ه��اي اخیر دروغ هاي ترام��پ به 9 مورد در روز 

رسیده است. 
هفته گذش��ته نیز نیويورك تايمز نیز لیستي از 
دروغ ه��اي دونالد ترامپ از آغاز فعالیتش به عنوان 
ريیس جمه��وري تاكن��ون منتش��ر كرده و ش��مار 
اطلاعات نادرس��ت منتشر ش��ده از سوي ترامپ را 

با باراك اوباما مقايسه كرده است. 
طبق اين گ��زارش ترامپ غالبا ب��ا برنامه ريزي 
مش��خص دروغ مي گويد و ت��لاش مي كند افرادي 
را ك��ه حقیق��ت را بیان مي كنند، بي اعتبار نش��ان 
دهد؛ حتي اگر اين افراد قاضي، دانشمند يا اعضاي 
پلیس فدرال امريكا باش��ند. شايد بدبینانه باشد اما 
آن طور كه در اين گزارش گفته ش��ده، اصلي ترين 
استراتژي سیاس��ي ترامپ اين است كه حقیقت را 
از بین ببرد؛ چیزي كه به دموكراس��ي آس��یب هاي 
بس��یاري وارد مي كند. به گ��زارش نیويورك تايمز، 
دروغ ها و س��خنان نادرس��ت دونالد ترامپ در 10 
م��اه اول دوران فعالیت خود در كاخ س��فید حدود 
103مورد اعلام شده است. اين رقم نشان مي دهد، 
مجموع دروغ هاي ترامپ 6براب��ر باراك  اوباما بوده 
است. بر اس��اس اين گزارش، باراك اوباما در مدت 
8سال رياس��ت جمهوري خود در مجموع 18 مورد 
س��خناني به  دور از حقیقت منتش��ر ك��رده بود. به 
گفت��ه بس��یاري از كارشناس��ان، دروغ هايي كه به 
باراك اوباما نسبت داده ش��ده، مربوط به اظهارات 
او در م��ورد اجراي سیاس��ت هايش ب��وده يا اينكه 
گاه��ي، تصمی��م و برنامه ه��اي خ��ود را بي نظیر و 
بهترين ش��رايط ب��راي مردم امري��كا معرفي كرده 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه به گفته بسیاري از 

كارشناس��ان، برخي دروغ هاي ترامپ ناشي از يك 
برداش��ت اشتباه اوس��ت كه همین برداشت اشتباه 
نش��ان دهنده اطلاعات ناكافي او از موضوعي است 
ك��ه درباره آن اظهارنظر كرده اس��ت. بس��یاري از 
س��خنان او نیز هیچ منبع يا پايه و اساس مشخصي 

ندارند. 
همان ط��ور كه تاكنون مش��خص ش��ده، ترامپ 
علاقه بس��یاري به انتش��ار اخب��ار در تويیتر دارد. 
بس��یاري از دروغ ه��اي مهمي كه از زب��ان او گفته 
ش��ده، مربوط به تويیت هايي است كه او در دوران 
انتخابات و پس از رياس��ت جمهوري منتش��ر كرده 
اس��ت. يكي از پرس��روصداترين دروغ ه��اي او در 
مورد ط��رح درماني »اوباما كر« اس��ت. او بیش از 
60 ب��ار ادعا كرده كه اين طرح از بین رفته و ديگر 
طرفداري ندارد. اين در حالي اس��ت كه با توجه به 
تلاش ه��اي دولت، بیش از 200هزار نفر خواس��تار 
ثبت ن��ام در اي��ن ط��رح در س��ال 2018 بودند. او 
همچنین اطلاعات نادرست بسیاري در مورد ايجاد 

شغل، سرمايه گذاري و مالیات منتشر كرده است. 
بس��یاري نیز در م��ورد دروغ پردازي هاي ترامپ 
گفته اند كه او معمولا وقتي خطاب به گروه خاصي 
صحبت مي كن��د به داس��تان پردازي و بزرگنمايي  
مي پ��ردازد. بس��یاري از دروغ هاي جن��اب ترامپ 
س��طحي اند و در ش��أن يك ريیس جمهور نیستند 
و غالب��ا ب��راي ارضاي حس خودپس��ندي او اظهار 
مي شوند؛ مانند زماني كه به دروغ گفته بود، ركورد 
حضور روي جلد مجله تايم را شكسته است. گاهي 
نیز ديده ش��ده كه س��خنان دروغ ترامپ، س��ودي 
براي او نداش��ته و به محبوبی��ت او اضافه نمي كند؛ 
ظاه��را ريیس جمهوري امريكا نمي تواند دس��ت از 

داستان پردازي بردارد. 
با اي��ن  حال بس��یاري از دروغ ه��اي او، تهديد 
مهمي براي اوضاع داخلي امريكا يا حتي كشورهاي 
ديگ��ر به ش��مار م��ي رود؛ چراك��ه كابین��ه ترامپ، 
سیاس��ت  و راهكارهاي شان را طبق صحبت هاي او 

مشخص مي كنند. 

آمارنامه

شهرنوشت

بازارهنر

آبيِبعيد

»ترانههايقديمي«توقيفنشدهاست

الههباقري
 روزي روزگاري آس��مان ب��ه ش��كل 
كاش��ي هاي فیروزه يي رنگ بود. دس��تي 
نامريي هر روز شهر را گردگیري مي كرد و 
دماوند را بر بالاي طاقچه تهران مي نشاند. 
ب��اران پايیزي هم كه س��ر وقت مي آمد و 
بي س��روصدا به وظیفه اش عمل مي كرد. 
عكاسان هم براي نشان دادن آبي آسمان 
لازم نب��ود از فیلتره��اي مختل��ف روي 

لنزشان اس��تفاده كنند. برج میلاد هم قد علم كرده و 
براي برج آزادي دست تكان مي داد. آن سال ها گذشته 
و اكنون گويا هواي پاك، روانه خانه س��المندان ش��ده 
اس��ت. ديگر بارندگي ها نمي تواند حريف آلودگي فرزند 
ناخلف اين ش��هر  باش��د؛ البته اگر ببارد. تنها فقط در 
آلبوم مي توان نش��اني از آبي آسمان يافت. انگار آسمان 
خاكستري تهران يكي از اعضاي خانواده شهروندان شده 
و در شبكه هاي اجتماعي، كنار عكس غذا و سفر و يلدا 
جا خوش كرده اس��ت؛ آن قدر صمیم��ي كه با طنز و 
خنده از آن حرف زده مي شود... حتي مسوولان نیز تنها 
به دعايي اكتفا كرده و پرونده را مي بندند. عابران هم از 
آنجايي كه به شهر خاكستري عادت كرده اند، خسته تر از 
آن هستند كه دل شان براي ديدن دماوند و آبي آسمان 
تنگ شود. س��ال ها پیش وقتي حرف از آلودگي هواي 
تهران مي ش��د و اخبار هوا را براي گروه هاي حس��اس، 
سالمندان و كودكان ناسالم اعلام مي كرد، تصور مي شد 
كه يك بحران چند روزه يي در پیش است كه به زودي 
برطرف مي ش��ود. هیچ كس فكر نمي كرد روزي ديدن 
آسمان آبي ش��هر، رويايي دور از ذهن شود. اين روزها 
اگر خبري از پاكي هوا منتش��ر شود همه مي دانند كه 
بايد عكس هاي يادگاري زيادي با اين آس��مان بگیرند.  
اورژانس بیمارستان ها هم ديگر نگران بیماري هاي ناشي 
از آلودگي هوا نیس��تند؛ »آلودگي كه همیش��ه هست، 
تصادف��ي زياده، اون ها مهم ترن. اگر هم كس��ي در اين 
روزهاي آلودگي حالش بد شد همین جا دكتر عمومي 
معاينه اش مي كنه. كم پیش میاد بفرس��تیمش بخش. 
از همی��ن اورژانس مرخص میش��ه. بالاخ��ره هوا آلوده 
اس��ت ديگه. اگه كسي س��ابقه بیماري قلبي يا مشكل 

ريه داره بیرون نیاد، يا بره پیش متخصص 
خودش.« پرس��تارهاي بخش قلب و ريه 
بیمارس��تان هم درگیر بیم��اران قديمي 
خودش��ان هس��تند كه به گفته پرس��تار 
بخش، پايیز و زمس��تان تعداد بستري ها 
بیش��تر مي ش��ود؛ »معم��ولا مريض هاي 
قديمي خودمان هستند كه در فصل  سرما 
بیش��تر بستري مي شوند. خیلي كم پیش 
مي آيد، كس��ي به  دلیل آلودگي هوا بدون 
س��ابقه بیماري به بخش قلب و ريه بیمارستان منتقل 
شود. معمولا از همان اورژانس مرخص مي شوند.« اين 
س��اده نگاه كردن به آلودگي هوا و معضلات آن فقط به 
كادر درماني ختم نمي شود. در اين روزها مردم زيادي با 
ماسك هاي تهويه هوا در خیابان هستند و گرد و غبار و 
دود تهران را هم بخشي از زندگي شان مي بینند. شبیه 
مادربزرگ��ي كه لرزش دس��تانش را پذيرفته و مي داند 
نباي��د گله يي كن��د؛ »خدا عمرش ب��ده، دكتر خوبیه، 
سال هاست مريضش��م. اين ماسك نباشه كه نمي تونم 
نفس بكش��م. همیشه تو كیفم پره اسپري اكسیژنه. تو 
روزايي كه آلودگي هوا زياده اون ها رو استفاده مي كنم 
خیلي خوب��ه. مي تونم پله ها را بالا، پايین برم. نباش��ه 
كه خونه نش��ین مي ش��م...« حتي متخصص هاي قلب 
و ريه كه در مطب هاي ش��خصي طبابت مي كنند، اگر 
بخواهن��د كمكي به بیماراني ك��ه در آلودگي هوا دچار 
مشكل شده اند بكنند، سريع ترين زمان نوبت دهي شان 
يك ماهه است؛ »مريض هاي وقتي خودمون آنقدر زياد 
هس��تن كه بین مريض هم وقت ويزيت نداريم. كسي 
بیاد خیلي حالش بد باشه خوش بینانه ترين حالت اينه 
ك��ه يك ماه بعد نوبت بدي��م. مخصوصا وقت هايي هم 
كه هوا آلوده و س��رد مي شه ديگه جاي سوزن انداختن 
نیس��ت تو مطب.« به نظر مي رس��د، بح��ران آلودگي 
هوا آن  قدر كه اس��مش ترس��ناك است، مساله مهمي 
نیس��ت؛ آلاينده ها چند صباحي مهمان ناخوانده شهر 
ش��ده اند و گاهي كه ابري ببارد از شهر مي روند و چون 
كبوتر جلدي چند س��اعت نگذشته بازمي گردند. شايد 
به مردم مهمان نواز شهر وابسته شده اند. مگر چقدر جا 

مي گیرند؟ عادت مي كنیم. 

نويس��نده و كارگ��ردان »ترانه ه��اي 
قديمي: پیكان جوانان« اعلام كرد كه اين 
نمايش توقیف نش��ده و در س��ه روز آخر 
اجرا در سه نوبت به صحنه مي رود. محمد 
رحمانیان نويس��نده و كارگردان نمايش 
»ترانه هاي قديمي: پی��كان جوانان« كه 
در تماش��اخانه شهرزاد روي صحنه است 
با اش��اره به خبري مبني ب��ر توقیف اين 
اثر نمايشي به مهر گفت: برخي سايت ها 

در تلاش هستند اين نمايش را متوقف كنند ولي اين 
اتفاق نیفتاده اس��ت و خبر توقیف اين نمايش شايعه 
است. نمايش »ترانه هاي قديمي: پیكان جوانان« تا روز 
جمع��ه اول دي ماه به اجراي خ��ود ادامه خواهد داد. 
رحمانیان متذكر ش��د: اين اثر نمايش��ي قرار است در 

س��ه روز آخر اجرا در سه نوبت به صحنه 
برود. به دلی��ل اينكه بازيگ��ران نمايش 
مشغول فعالیت در پروژه هاي ديگري نیز 
هستند ما نمي توانیم بیش��تر از اول دي 
نماي��ش را به صحنه ببري��م اما به دلیل 
استقبال مخاطبان، در سه روز پاياني اين 
اثر نمايشي در سانس هاي 16، 18:30 و 
21 به صحنه مي رود و البته ممكن است 
نمايش جمعه شب در روز پاياني اجرا در 
۴ نوبت اجرا ش��ود. او يادآور ش��د: در برخي سايت ها 
عنوان شده بود كه اين نمايش از تك خواني زن بهره 
گرفته اس��ت در حالي كه در اين كار از ابتدا دوخواني 
زن وجود داشته و هانا كامكار با همخواني آزاده كمانگر 

به اجرا مي پردازد. 

نمايشيازيكاختلالوبيرحميبرصحنهتئاتر
كارگ��ردان نماي��ش »آب��ي مايل به 
صورتي« مي گوي��د كه نمايش جديدش 
قشري از جامعه را س��وژه خود قرار داده 
كه بي رحمي و ناآگاهي مردم سخت ترين 

بخش زندگي شان را مي سازد. 
ساناز بیان كه مدتي است نمايش »آبي 
مايل به صورتي« را با پرداختن به بخشي 
از مس��ائل زندگي ترنس ها در تماشاخانه 
»پالیز« روي صحنه دارد، به ايسنا گفت: 

من براي نوشتن اين نمايشنامه و اجراي آن چهار سال 
تحقیق كردم ت��ا نگاهي كه براي پرداختن به موضوع 
مورد نظ��رم را مي خواهم بیابم و نكته مهمي كه بايد 

م��ورد توجه باش��د، اين اس��ت كه آنچه 
بي رحمانه ترين بخ��ش زندگي ترنس ها 
را مي س��ازد، برخورد شرع و قانون نیست 
بلكه بي رحمي ما مردم نسبت به آنهاست. 
او افزود: در فتواي امام خمیني )ره( درباره 
تغییر عمل جنس��یت تاكید شده كه اين 
موضوع با تايید طبیب مورد اعتماد اشكال 
شرعي ندارد و حتي يك نوع دلسوزي در 
نوشته مربوط به اين مساله وجود دارد كه 
در آن نصیحت ش��ده تا مردم مراعات حال ترنس ها را 
بكنند و ش��ايد به نوعي وصیت ام��ام )ره( در اين باره 

بوده است. 

برلين،يكسالپساز
حمله

والاستريتژورنال:
در صفحه  روزنامه   اين 
اول خ��ود، ب��ه مناس��بت 
حمله  س��الگرد  نخستین 
به بازار كريس��مس برلین، 
گزارشي از اظهارات مركل 
در اين باره منتشر كرد. به 
گزارش وال استريت ژورنال، 
آن��گلا م��ركل صدراعظم 
آلمان اظهار كرد، كشورش 

بايد از كوتاهي هاي امنیتي كه در جريان حمله مرگبار 
به بازار كريسمس در برلین كه يك سال پیش به وقوع 
پیوست، عبرت بگیرد و كمك هاي خود به بازماندگان 
و خانواده ه��اي قربانی��ان را افزايش ده��د. مركل در 
س��الروز حمله به بازار كريسمس در برلین، در حالي 
اين اظهارات را مطرح كرد كه از س��وي خانواده هاي 
قربانیان و بازماندگان به خاطر عملكرد دولت در اين 
رويداد به شدت مورد انتقاد قرار گرفته است. همچنین 
مردم آلمان در بزرگداش��ت كشته ش��دگان مراسمي 
برگ��زار كردند ام��ا همزمان با برگزاري اين مراس��م، 
رس��انه هاي آلمان��ي عملكرد س��رويس هاي امنیتي 

كشورشان را ضعیف اعلام كردند. 

نيويوركتايمز:
مصر نمي تواند شريك 
مناس��ب راهب��ردي براي 
امري��كا باش��د. نیويورك 
اول  صفح��ه  در  تايم��ز، 
خود، با اعلام اين موضوع، 
گزارش��ي از حاش��یه هاي 
وت��وي طرح پیش��نهادي 
مص��ر از س��وي امري��كا 
منتش��ر كرده است. طبق 

اين گزارش، در طرح پیشنهادي مصر آمده بود هر 
تصمیم و اقدامي كه براي تغییر هويت، وضعیت يا 
تركیب جمعیتي ش��هر مقدس قدس باش��د، تاثیر 
حقوقي ندشته، پوچ و بي اعتبار است كه بايد طبق 
قطعنامه هاي مرتبط سازمان ملل، لغو شود. اين طرح 
از همه كش��ورها مي خواس��ت طبق قطعنامه ۴78 
شوراي امنیت، از تاس��یس نمايندگي ديپلماتیك 
)سفارتخانه و كنس��ولگري( در شهر قدس اجتناب 
كرده و ضمن پايبندي به قطعنامه هاي امنیت، هیچ 
اقدامي خلاف آنها انجام ندهند. براي تصويب شدن 
اين قطعنامه، به 9 راي مثبت و البته وتو نش��دن از 
سوي امريكا، فرانسه، بريتانیا، روسیه يا چین نیاز بود 

كه از سوي امريكا وتو شد. 

واشنگتنپست:
تصويب لايحه مالیاتي 
دونالد ترام��پ، اين روزها 
ش��ده  خبرس��از  بس��یار 
نیز، بسیاري  است. ديروز 
از رس��انه هاي جه��ان، به 
نش��ر اخبار تصويب طرح 
مالیاتي ترامپ پرداختند. 
اين روزنامه نیز، در صفحه 
اول خود، گزارشي از تايید 

گسترده ترين اصلاحات در نظام مالیاتي اين كشور 
در بیش از س��ه دهه خبر داد. به گزارش واشنگتن 
پست، مجلس نمايندگان كنگره روز سه شنبه بدون 
حماي��ت دموكرات ه��ا اين ط��رح را تصويب كرد و 
انتظار مي رود مجلس س��نا هم به زودي به آن راي 
ده��د. اما جمهوري خواهان اس��تدلال مي كنند كه 
كاهش مالیات شركت ها، كسب و كارهاي كوچك 
و افراد باعث رشد اقتصادي خواهد شد. 12 نماينده 
جمهوري خواه و اعضاي دموك��رات اين مجلس به 
ط��رح راي منفي دادند كه در نهاي��ت با 227 راي 
در مقاب��ل 203 راي تصويب ش��د. پل رايان ريیس 
مجلس نمايندگان نیز در اين ب��اره گفت: امروز ما 
پول مردم امريكا را به آنها را برمي گردانیم. اين پول 
متعلق به آنهاس��ت! اين عمده ترين موفقیت حزب 
جمهوري خ��واه در زمینه تصوي��ب قوانین از زمان 

شروع رياست جمهوري دونالد ترامپ است. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

مدالطلايشعربريتانيابرايبرندهپوليتزر
»پُ��ل مولدون« ش��اعر برجس��ته اهل 
دريافت كنن��ده  به عن��وان  ايرلندش��مالي 
از   2017 س��ال  ش��عر  ط��لاي  م��دال 
ملك��ه بريتانی��ا معرفي ش��د. ب��ه گزارش 
گاردي��ن، اي��ن ش��اعر ايرلن��دي تاكنون 
مجموع��ه   12 ازجمل��ه  زي��ادي  آث��ار 

ش��عر، كتاب ك��ودكان و ترانه خلق ك��رده و پیش از اين جواي��ز معتبري چون 
پولیتزر ش��عر و جايزه »تي اس الی��وت« را نیز دريافت كرده اس��ت. »كارول آن 
داف��ي« دارنده عنوان ملك الش��عراي بريتانی��ا، درباره اين ش��اعر ايرلندي مقیم 
امري��كا گفت: »پل مول��دون« به عن��وان اصیل ترين و تاثیرگذارترين ش��اعر ۵0 
 س��ال گذشته ش��ناخته مي ش��ود. وي در اش��عار بي قرار و س��رزنده اش همواره 

در پي يافتن راه هاي جديد براي ايجاد ارتباط میان ايده هايش و زبان است. 
»پلُ مولدون« در سال 19۵1 در ايرلندشمالي متولد شد و نخستین مجموعه 
ش��عر خود را در سال 1973 منتشر كرد. وي در سال 1981 به انجمن سلطنتي 
ادبیات پیوست و در 30 سال گذشته بیشتر عمر خود را در امريكا زندگي كرده و 
به تدريس در دانشگاه پرينستون و سردبیري بخش شعر مجله نیويوركر گذرانده 
اس��ت. او بین س��ال هاي 1999 تا 200۴ به عنوان پروفس��ور ادبیات و ش��عر در 

دانشگاه آكسفورد نیز تدريس مي كرده است. 
»مولدون« در گروه ش��اعران ايرلندي ش��امل »ش��یموس هیني« برنده نوبل 
ادبی��ات و »ماي��كل لانگلي« جوان ترين فرد اس��ت كه در دهه 1970 به ش��هرت 
رسید. »مولدون« در سال 2013 و در مراسم تدفین »شیموس هیني« در دوبلین 
سخنراني كرد. او در سال 199۴ براي مجموعه شعر »سالنامه شیلي« برند جايزه 
»تي اس الیوت« شد و در سال 1996 نیز براي مجموعه منتخب شعرهايش جايزه 
ادبي ايرلند در بخش شعر را به خود اختصاص داد و در سال 2003 نیز برنده جايزه 

معتبر ادبي پولیتزر در بخش شعر نام گرفت. 

تكليفايرانباپروندهجهاني»يلدا«چيست؟
ب��ا وجود گذش��ت س��ه س��ال از ثبت 
پیشنهاد ايران براي تدوين پرونده  مشترك 
»يلدا« در يونس��كو هنوز هیچ كشوري اين 

پیشنهاد را نپذيرفته است. 
س��ي ام آذر 9۴ ايران نخستین كشوري 
بود كه در صفحه »اشتراك گذاري اطلاعات 

براي ترويج پرونده هاي چند ملیتي« پرونده »يلدا« يا همان »ش��ب چله« را در 
سايت يونسكو به ثبت رساند، با باز كردن صفحه يونسكو مي توان به چشم ديد كه 
در طول اين سه سال هنوز هیچ كشوري در اين صفحه پیشنهاد ايران را مبني بر 

مشاركت براي تدوين پرونده مشترك با ايران قبول نكرده است. 
هر چند در طول س��ال هاي گذش��ته رس��انه هاي مختلف در قالب هشدار يا 
خبرهاي در گوش��ي از پیش دس��تي دوباره دولت جمهوري آذربايجان براي ثبت 
جهاني يكي از به يادماندني ترين ش��ب هاي تاريخ ايراني ها، يعني »شب چله« يا 
همان »يلدا« خبر مي دادند. اما تاكنون هیچ كشوري در سايت يونسكو پیشنهاد 
ثبت آيین اين شب خاطره انگیز ايراني را ثبت نكرده است. در اين شرايط بايد ديد 
ايران تا چه زماني قصد دارد پرونده »يلدا« را در اين صفحه از يونسكو باز بگذارد.

هرچند فرهاد نظري مديركل دفتر ثبت آثار تاريخي در اين زمینه به ايس��نا 
مي گويد: ما تلاش مي كنیم امسال پرونده يلدا را تكمیل كنیم و كار را جلو ببريم، 
اما اينكه با چه كش��ورهايي يا به طور مستقل اين كار را انجام دهیم، بايد بررسي 

كنیم.
او ادامه مي دهد: ما به اندازه كافي فراخوان داده ايم و براي اعلام نظر كشورهاي 
ديگ��ر منتظر مانده ايم، اما تاكنون هیچ كش��وري در اين زمینه ابراز علاقه نكرده 
اس��ت. محمدحسن طالبیان مس��وول تدوين پرونده هاي ثبت جهاني نیز در اين 
زمین��ه توضیح مي دهد: تا ام��روز ما تلاش مان را در اين زمین��ه كرده ايم، از اين 

به بعد بايد به فكر تكمیل و تدوين پرونده »يلدا« براي ثبت جهاني آن باشیم. 

تاريخنگاري

صدور حكم زندان انفرادي براي مصدق 
محاكمه محمد مصدق، نخس��ت وزير قانوني مردم 
در دادگاه نظام��ي پايان ياف��ت و وي به اتهام مخالفت 
با نظام سلطنتي، سرپیچي از پذيرش فرمان محمدرضا 
 پهل��وي و دس��تور س��ركوبي كودتاگ��ران در روزهاي
بیست و پنجم تا بیست و هشتم مرداد به 3سال زندان 

انفرادي محكوم شد. 
»آرى تنها گناه من و گناه بزرگ و بسیار بزرگ من 
اين است كه صنعت نفت ايران را ملی كرده ام و بساط 
اس��تعمار و اعمال نفوذ سیاسی و اقتصادى عظیم ترين 
امپراتوري ه��اى جه��ان را از اين مملك��ت برچیده ام و 
پنجه در پنجه مخوف ترين س��ازمان هاى اس��تعمارى 
و جاسوس��ی بین المللی درافكنده ام و به قیمت از بین 
رفتن خود و خانواده ام و به قیمت جان و عرض و مالم، 
خداوند مرا توفی��ق عطا فرمود تا با همت و اراده مردم 
آزاده اين مملكت، بس��اط اين دستگاه وحشت انگیز را 
درنوردم. من طی اين همه فشار و ناملايمات، اين همه 
تهديد و تضییقات از علت اساسی و اصلی گرفتارى خود 
غافل نیستم و به خوبی مي دانم كه سرنوشت من بايد 
مايه عبرت مردانی ش��ود كه ممكن اس��ت در آتیه در 
سراس��ر خاورمیانه درصدد گسیختن زنجیر بندگی و 
بردگی استعمار برآيند.« اين بخشي از آخرين دفاعیات 

محمد مصدق در دادگاه نظامي بود. 
روز س��ي ام آذر س��ال 1332 دادگاه نظام��ي حكم 
مص��دق و تیمس��ار رياحي را اينگونه قرائ��ت كرد:»در 
م��ورد متهم رديف ي��ك دكتر محمد مص��دق علل و 
جهات مخففه موجود است كه در نظريه دادگاه موثر و 
موجب تخفیف كیفر نامبرده است و آن اهمیت و اعتبار 
خدمات و سابقه متهم رديف يك دكتر محمد مصدق 
در تبعی��ت از افكارعمومی ملت ايران به پیروى از اوامر 

اعلیحضرت همايونی شاهنشاهی بوده است. 
مته��م ردي��ف يك گذش��ته از نداش��تن س��ابقه 
محكومیت كیفرى و كبر سن، مدتی از زندگی و دوران 
خدمت خود را در خدمت به كش��ور و اجراى منويات 
شاهنشاه براى حفظ منافع و حقوق ملت ايران مصروف 
داشته و در اين راه تحمل مشقات و زحماتی كرده كه 
مورد تايید و تش��ويق و پشتیبانی اعلیحضرت همايون 
شاهنش��اهی قرار گرفته. براى تحكیم مبانی عدالت و 
رعاي��ت نصفت بايد خدمات و لغزش اف��راد در ترازوى 
قضاوت مورد س��نجش قرار گیرد و حساب هر قسمت 
از اعمال افراد، خاصه خدمتگزاران كشور مستقیما مورد 
            رسیدگی و توجه واقع شود. به همین لحاظ اعلیحضرت 
همايون شاهنش��اه از انحراف             و لغزش متهم رديف يك 

غم��ض عین فرم��وده و به كرامت عالیه خ��ود، از حق 
خصوصی صرف نظر و در موارد عديده رعايت س��وابق 

و ملاحظه جهات اخلاقی را توصیه فرموده  اند. 
دادگاه با توجه به اوضاع و احوال خاصه متهم، جهات 
مذكوره را در تخفیف مجازات دكترمحمد مصدق موثر 
ديده و به اجازه ماده ۴13 قانون دادرسی و كیفر ارتش 
و رعاي��ت ماده ۴۴ قانون مج��ازات عمومی و توجه به 
ماده ۴6 مجازات عمومی به لحاظ تجاوز سن عمر متهم 
از 60 س��ال، نامبرده را به 3سال حبس مجرد محكوم 
مي  نمايد. اين رأى در مورد هر دو متهم قابل تجديدنظر 

است.«
مص��دق البت��ه پس از اي��ن دوران ب��ه خانه اش در 

احمد آباد تبعید شد. 
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